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Megjelenik minden pénteken 
Ara: 13.30 Ft 

600-as telefonközpont 
telepítését  tervezik 

Kanizsán 
Évek óta és feltehetően  még jó 

néhány éven át slágertémának számít 
az áldatlan telefonhelyzet.  Városunk-
ban mindez hatványozottan igaz, hi-
szen az itteni telefonközpont  már a 
század közepén is korszerűtlennek 
számított. Tavaly nyáron úgy tűjit, ha 
időben távoli, de végre kézzelfogható 
terminust adott a Pécsi Távközlési 
Igazgatóság: 1993-re ígérték Kanizsá-
nak és a város körzetében élőknek te-
lefongondjaik  megoldását. Az utóbbi 
napokban azonban felröppent  a hír, 
ideiglenes megoldással kívánják odáz-
ni a beígért korszerűsítést és bővítést! 

Az igazság kiderítése érdekében 
hívtuk fel  Boda Pétert, a Pécsi Táv-
közlési Igazgatóság kereskedelmi és 
vállalkozási igazgatóhelyettesét. 

•Valóban fel  kívánják-e áldozni 
a végleges megoldás 1993-as dátu-
mát egy átmeneti módozatul, neve-
zetesen egy 600 vonalas 
konténerközpont telepítésével? 

— Nem erről van szó, de feltétle-
nül szükség van egy 600-as központ te-
lepítésére, ami a legnagyobb 
forgalmat  bonyolító közületi vonalak 
kiváltásával tehermentesíti a mai köz-
pontot. Korábban még úgy terveztük, 
hogy az új zalaegerszegi központ segít-
ségével mintegy 200 vonalat válasz-
tunk le a helyi központról. Ez a szám 
most háromszorosára nőhet. A meg-
oldás is más. Eredetileg ugyanis mind-
ezt egy mikrolánc kiépítésével 
képzeltük el, egy új, helyi központ nél-
kül. Most másképpen döntöttünk. 
Igaz, ez drágább, de jobb megoldás. 
Természetesen ez a módozat is az 
egerszegi központra épül. 

•Kik kaphatnak e konténerköz-
pontban vonalat? 

Vonalvég: 
Átmeneti  vagy végleges  megoldás  ? 

Pártirodák  „titkai" 
(2.oldal) 

• 

Új  igazgató  a 
Sörgyárban 

(3.oldal) • 

Oktatás  és 
közművelődés  -

kezdődik  az 
„operáció" 

(6.oldal) • 

Ússzunk  egy  kört! 
(11.oldal) 

—Közületek, vállalkozók, az 
egészségügy...! A kijelölés joga várha-
tóan az önkormányzaté lesz. 

•Eszerint magánszemélyek szó-
ba sem jöhetnek? 

— E fázisban  nem. De rögtön hoz-
záteszem, 30-50 új nyilvános állomás 
telepítését is tervezzük a város legfor-
galmasabb pontjain. 

• Hallani arról, hogy gondjaik 
vannak mind az átmeneti, mind pe-
dig a végleges központ helyének kije-
lölésével. Miután tavaly a távközlés 
levált a Postáról, nehezen tudnak 
megegyezni a telepítés helyéről! 

—Ez a probléma létezik. S ha ne-
künk valóban új postai garázsokat kell 
építenünk annak érdekében, hogy he-
lyet kapj unk a központnak, ez akár 50-
60 millió forint  többlet kiadással is 
járhat. Aligha kell mondanom, hogy 
ez egy ilyen pénzinséges időszakban 
nem tűnik kellemes helyzetnek. 

•Az Önök eredeti tervei szerint 
1993-ra készülne el az î j kanizsai 
központ. Bizton számíthatnak-e erre 
a helybeliek és a város vonzáskörzeté-
ben élők? Ez utóbbi azért is érdekes, 
hiszen tavaly régiós megoldásra ké-
szültek! 

— Nagykanizsán 1993-ban el fog 
készülni egy 12 ezres, új központ, ami 
négyszerese a mai kapacitásnak. 
Ugyanebben az időben számíthatnak 
a vonalbővülésre Letenyén és Zalaka-
roson is. A régió egyéb településein 
azonban feltehetően  csúszni fog  a ko-
rábbi határidő. 

•Terveik szerint mikor léphet be 
az a 600 vonal, amihez az átmeneti 
konténerközpont segíti m^jd a vá-
rost? 

—Várhatóan a harmadik ne-
gyedévben, vagyis valamikor az idei 
ősz elején! 

-rikli-
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Pártirodák  "titkai" 
Molnár  Lászlónak  "aggó-

dó  " cikkei  jelentek  meg a párti-
rodák  lakbérhátralékáról.  A 
cikkek  tartalmát  nem kívánom 
elemezni, de  a tisztánlátás  vé-
gett  időben  elég messzire kell 
visszamenni. 

Az 1989. november 26-i 
népszavazáson az MSZMP  va-
gyon elszámoltatásáról  döntött, 
a nép. A volt  MSZMP  vagyon 
tanácsi átvételét,  felmérését, 
megosztását  Zala  megye ta-
nácselnök  helyettese  Idr.  Szalay 
Dénes/  a Bercsényi Botond  kor-
mánybiztos mellett  működő 
Országos Koordinációs  Bizott-
ság tagjaként  irányította.  A vá-
rosi és a helyi tanácsok  elnökeit 
körlevélben  tájékoztatta  a ten-
nivalókról,  amelynél  a Minisz-
tertanács  1133/1989/X.25/ 
MT.sz.  határozata  volt  az irá-
nyadó. 

Idézet  a körlevélből: 
„ 2. A használatba vételkor  -

a megállapodás  aláírása  után -
a területen  működő  pártokat 
értesíteni  kell  a lehetőségről,  és 
tárgyalásokat  kezdeményezni 
velük  Döntéscsaktestületiülé-
sen hozható, oda  a működő 
pártok  képviselőit  meg kell  hív-
ni. 

4. A hasznosítási  döntés  al-
kalmával  a minisztertanácsi 
rendeletben  szereplő  területek 
figyelembe  vétele  ajánlott.  Fel-
hívom a figyelmet,  hogy első-
sorban a pártok  elhelyezési 
igényeire tekintettel  kell  lenni! 
A döntésnél  arra is gondolni 
kell,  hogy a választásokután  ki-
alakuló  "erősorrend"  figyelem-
be vételével  a pártoknak  a 
működési  feltételeket  biztosíta-
ni kell,  ezért  tartalék  képzése  is 
ajánlott." 

Az ingatlanok  hasznosítá-
sát az illetékes  tanácsok  hatás-
körébe  utalta.  /Kivéve  a megyei, 
városi székházak,  oktatási  in-
tézmények,  vendégházak,  ame-
lyeket  a kormánybiztoshoz 
kellett  felterjeszteni,  I  Pár adat: 
Nagykanizsán  2.927 négyzet-
méter, Zala  megyében 27.210 
négyzetméter  volt  az MSZMP 
ingatlan.  Ha  viszonyítjuk  az or-
szág területéhez,  és a többi me-
gyében is hasonló 
pártiroda-sűrűséget  feltétele-
zünk,  akkor  ez kb. 700.000 

négyzetméter,  amely éizékeltet-
ve: ha lm széles alagutat  építe-
nénk,  akkor  ez az országot 
hosszában /Záhony-Rábafü-
zes/  és keresztben  /Ózd-Röszkel 
átszelné. 

A fenti  épületmennyiség  na-
pi piaci értéke  kb. 20 milliárd 
forint  Az 1989. évi MSZMP 
vagyon /bevallottIkönyv  szerin-
ti értéke  8,3 milliárd  forint  volt, 
ebből  7,4 milliárdot  tett  ki  az 
épületállomány,  amely azt je-
lenti,  hogy akkor  került  annyi-
ba, amikor  építették.  Ez az 
összeg átszámítva  a mai piaci 
árakra,  körülbelül  megfelel  az 
általam  becsült  20 milliárd  fo-
rintnak. 

Ez csupán játék  a számok-
kal,  mert az elszámolás  lezárá-
sa, a közvélemény  részletes 
tájékoztatása  a mai napig nem 
történt  meg. Zala  megyében 
173 db  pártingatlan  volt,  ame-
lyek  10-3195 négyzetméterig 
terjedtek,  településtől  függően. 

Az 1989. december  19-én 
megtartott  pártközi  egyezteté-
sen a pártok  a megegyezés  köze-
lébe sem jutottak,  mert a tanács 
akkori  vezetői  által  felajánlott 
lehetőségek  nem biztosították 
még a tárgyalási  alapot sem. 
Erre  reagálva  a lasgazdák, 
MDF,  SZDSZ  közös nyilatko-
zatot tettek  közzé  a Zalai  Hír-
lapban, 1990. január 5-én. Ezt 
követően  a pártok  ideiglenes  el-
helyezéséhez a feltételeket  a ta-
nács, illetve  a pártok  rendezték. 

Több  fórumon  volt  kérdés, 
hogy a tanács tartalékoljon  he-
lyiségeket  a később  szerveződő 
pártok  részére,  de  ez nem tör-
tént meg így  fordult  elő  az, hogy 
a FIDESZ-nek  a mai napig 
sem rendezett  az elhelyezése. 

Az MSZP  megtartotta  ma-
gának  a városok  legfrekventál-
tabb helyén lévő  irodákat,  az 
össz. leadott  alapterület  10 % 
körüli  alapterülettel.  A jelenlegi 
politikai  súlyúkat  figyelembe 
véve ez a százalék  reális lehet-
ne, ha a leadott  épületeket  a 
többi párt között  osztották  vol-
na szét. /Amelyet  nem helyesel-
nék.  I  Ezek  az épületek  most 
közcélú  feladatokat  lámák  el, 
így  a többi párt mind  alapterü-
letileg  mind  helyileg  lényegesen 
rosszabb körülmények  között 

van. Az MSZP  kezelői  joggal 
rendelkezett  az épületei  felett, 
amelyet most ideiglenesen  fel-
függesztettek.  Nagykanizsán  az 
MSZP  306négyzetméter  terüle-
tű  ingatlant  birtokol  a város 
centrumában, amely lényegé-
ben két  ingatlan. 

A többi párttal  a helyi ta-
nács 1990 évben bérleti  szerző-
déseket  kötött,  hatalmi 
pozícióból,  amelyeket  akkor  a 
pártok  kényszerből  a parla-
menti választásokon  történő 
indulás  miatt aláírtak.  Ezek  a 
pártok  a lakbérhátralékot  azért 
nem kívánják  kifizetni,  mert ha 
a helyiségeire  az MSZP  kezelői 
jogot gyakorol,  a többi párt pe-
dig  bérleti  díjat  fizet,  akkor  ez 
alkotmányellenes,  és a szerző-
dést  törvénytelennek  tartják.  Az 
erről  szóló különböző  évjáratú 
rendeletek  egymásnak  ellent-
mondóak,  nem egyértelműek. 
A kormánynak  tíz  hónap sem 
volt  elég idő  ahhoz, hogy meg-
nyugtatólag  rendezze  a pártiro-

dák  sorsát, és most úgy tűnik, 
hogy az önkormányzatokra 
akarja  áthárítani  ezt is, szem-
beállítva  a lakosságot  a pár-
tokkal,  a pártokat  az 
önkormányzattal. 

A demokrácia  alapfeltétele 
a többpártrendszer,  amelynek 
működéséhez  - ha azt akarjuk, 
hogy ne csak papíron  létezzen  -
az objektív  feltételeket  biztosí-
tani kell.  A pártiroda  nem zöld-
séges üzlet,  vagy kocsma, hogy 
nyereséges legyen,  a párttagdí-
jak pedig  valójában az üzemel-
tetési  díjat  sem igen fedezik 

A bérleti  díjakat  szembeál-
lítani  a lakossági  terhekkel 
nem más, mint olcsó demagó-
gia, hiszen a pártok  tagjai is él-
nek, dolgoznak  laknak 
valahol,  és ezek a terhek  őket  is 
ugyanúgy sújtják  Marad  tehát 
a kérdés:  működő  többpárt-
rendszer,  vagy "/f'/oszd  meg és 
uralkodj"! 

Röst  János 
SZDSZ  ügyvivő 

Száz éve  írták  Kanizsán 
Az udvar  itthon 

A királyi udvar ismét Budapesten van. K hónegyedikén érkezett meg a 
magyar fővárosba  a magyar király udvartartása. Külön vonaton jött a vár-
csendőrség. a szolgaszemélyzet; a király pedig este indulva Bécsből 5-én 
reggel 6 órakor érkezett Budapestre. A királyné Münchenből ottani nyolc 
napig leányával, Gizella főhercegnőnél  való tartózkodása után érkezik Bu-
dapestre, hol több hétig fog  időzni. A király e hó hatodikán adott első nyil-
vános fogadtatást. 

Háztartásunk  fölöslege 
Előttünk fekszik  most már a lefolyt  1890. évi államgazdálkodásunk 

egész képe, mely teljes világlatba helyezi, hogy kormányunk mily pénzügyi 
gazdálkodást folytatott  a múlt évben... Nem kevesebb, mint 32 millió frtnyi 
bruttó felesleget  tüntet fel  a múlt évi zárszámadásunk, valóban, egy olyan ál-
lamban, mint aminő a miénk, melynek kulturális és kereskedelmi, úgy köz-
gazdasági és ipari fejlődése  oly mérvű beruházásokat igényel, minőket egy 
állam sem kénytelen beruházni, egy 32 millió forintnyi  felesleget  feltüntet-
ni, csaknem regeszerűnek tartják; és hanem a rideg számokkal állnánk 
szemben, melyek épp oly mereven mutatták évtizedeken át államunk defi-
citjét, mint amilyen csalhatatlanul igazolják most a fölösleget,  alig volnánk 
képesek elhinni, hogy a Magyar állam, mely évtizedeken át a deficit  karja-
ibanvergődött, ma mint Phőnix saját erejéből felkelve,  mosolyogva mutatja 
a világnak, hogy mit tehet a jó államkormányzat, mit tehet egy rendezett vi-
szonyú államháztartás, mit tehet egy célszerű takarékoskodással vezetett ál-
lamkormányzat, rövid egy év alatt is... 

Az ezredik  év 
Magyarország fennállásának  ezredik évfordulója  megünneplésével 

mára magyar minisztertanács is foglalkozott.  Hiteles értesülésünk szerint 
ugyanis a minisztertanács elvben elhatározta, hogy az ezredéves ünnepélyt 
1895-ben vagy 1896-ban tartják meg, de semmiesetre se korábban. Az ün-
nepélyesprogram megállapítására, valamint az állam részvételének megha-
tározása céljából gróf  Szapáry Gyula miniszterelnök, Wekerle pénzügyi. 
Csáky gr. kultur és Baross kereskedelmi miniszterekből álló előkészítő és 
végrehajtó bizottságot küldött ki saját kebeléből a minisztertanács. 

/Zalai  Közlöny  1891 fabr.  22-énl 



Ragaszkodunk a dolgozói 
részhez és a tőkeemeléshez... 

Újabb fordulathoz  érke-
zett február  22-én a Sörgyár 
privatizációs ügye. Az Állami 
Vagyonügynökség vezetője 
kinevezte a gyár új igazgató-
ját. Furák Zoltán 34 éves, e 
megbízatása előtt a Termelési 
Főosztály vezetője volt. 

• M i a legfontosabb  teen-
dő most a gyárban? 

— Új alapokra kell helyez-
nünk kereskedelem - politi-
kánkat. Nem titok, hogy az 
egész országban visszaesett a 
sör iránti kereslet. Mi sem ál-
lunk igazán jól, ezért az egész 
kereskedelmi hálózatot át kell 
szerveznünk. Meg kell terem-
tenünk az egyenes érdekeltsé-
gi rendszert a kirendeltség 
vezetőknél, kereskedőknél és 
minden olyan embernél, aki-
nek köze van a sör eladásához. 
Ami a privatizációt illeti, az 
igazság az, hogy másfél  évig 
egy kicsit kísérleti nyulak vol-
tunk. Most a Vagyonügynök-
ség - természetesen jogosan -
maximális biztonságra törek-
szik. A privatizáció első lépé-
se abból áll majd, hogy már 
holnaptól tanácsadói csopor-
tok "rohamozzák meg" a gyá-
rat. Két angol, egy japán és egy 
francia  cég tanácsadói jönnek, 
felmérik  a gyár jelenlegi hely-
zetét és egy pályázatot írnak, 

hogy ők miként képzelnék el a 
gyár értékesítését. Ezt köve-
tően a Vagyonügynökséggel 
közösen eldöntjük, hogy a 
négy közül ki lesz a győztes, 
azaz ki kapja meg agyár eladá-
sának bonyolítási jogát. Ha 
ezt az irodát kiválasztottuk, 
akkor kezdődik a tulajdon-
képpeni privatizáció. Mi min-
denképpen ragaszkodunk az 
eladáskor egy bizonyos dolgo-
zói rész megteremtéséhez, és 
szeretnénk, ha valamilyen 
módon magyar vállalkozó 
vagy vállalkozói csoport is 
részt venne a privatizációban. 
Hisz az országnak is érdeke, 
hogy valós magyar tulajdonosi 
réteget teremtsünk. Úgy gon-
doljuk, lesz is erre érdeklődés. 

• A gyár jelenlegi alkalma-
zottai körében is lehet ilyen? 

— Nem végeztünk ezzel 
kapcsolatban felmérést,  de el 
tudom képzelni. Bár ahogy a 
kollégák anyagi hátterét isme-
rem, nem'valószínű, hogy so-
kan lennének. De nincs 
kizárva. 

Ami az eladás további 
részleteit illeti, lényeges pont 
a tőkeemelés. Szeretnénk be-
levetetni a Vagyonügynökség 
által kiírandó második pályá-
zatba, hogy a külföldi,  aki a 
gyárat, vagy annak egy részét 
megvenné, a vásárlás mellett 
mindenképpen tőkét is emel-

jen. Ugyanis a megvásárlással 
még önmagában nem kerül be 
egy csavar sem a gyárba. A tő-
keemelés viszont egyértelmű-
en a technikai, technológiai 
fejlesztést  fogja  szolgálni. 

•Az Ön kinevezése meg-
határozott időre szól, a priva-
tizáció befejezéséig.  Milyen 
hosszú idő lehet ez, és mire 
lesz ez elegendő? 

— Szerencsés esetben e-
lőfordulhat,  hogy maximum 
6-8 hónapon belül eladják a 
gyárat, de ha bonyodalmak 
jönnek közbe, akkor ez a fo-
lyamat évekig elhúzódhat. 
Rövid távú tervem, hogy ezt az 
évet a lehető legsikeresebben 
végig vigyük. De ettől függet-
lenül már most dolgozunk a 
gyár 5 éves koncepcióján. 
Ugyanis legyen itt bárki a tu-
lajdonos, vagy esetleg senki 
nem vesz meg bennünket, a 
gyárat akkor is működtetni 
kell. Én pedig úgy gondolom, 
hogy az itteni gárdánál jobban 
senki nem tudja, hogy mire 
van itt szükség. Emellett nyil-
vánvalóan a külföldi  vállalko-
zót is érdekelni fogja,  hogy az 
itteniek véleménye szerint mi 
az az összeg, technika, amivel 
ezt a gyárat a leggazdaságo-
sabban lehet üzemeltetni. 

•Je lenleg furcsa  hangula t 
uralkodik a gyárban. A dolgo-
zók egy része - úgy mondják ők 
vannak többen - örül a válto-
zásnak. A másik - állítólag ki-
sebb rész - a régi vezetéshez 
húz. 

— Ez valóban így van. Min-

denkinekjoga eldönteni, hogy 
számára ez a vezetőváltás 
szimpatikus-e vagy sem. Az 
biztos - s erre én leszek a sze-
mélyes garancia -, hogy csak a 
munka számít. Azért mert va-
laki esetleg a régi vezetéssel 
szimpatizál, semmiféle  meg-
különböztetésben nem lehet 
része. De ha valaki nem jól 
dolgozik, nem tud beillesz-
kedni, teljesen mindegy, hogy 
szavai szerint kinek a pártján 
van. Ha tetteivel nem a gyár 
érdekeit képviseli, minden-
képpen szakciókat fogunk  ve-
le szemben alkalmazni. 

• F u r á k úr, az Ön nevét, 
hangjá t az elmúlt, meglehető-
sen zűrös hónapokban nem 
nagyon lehetett hallani. Most 
viszont m á r egyáltalán nem 
érdektelen, hogy Ön hogyan 
lát ja utólag a gyár privatizáci-
ó jának eddigi történetét? 

—Tudom, hogy most utó-
lag könnyű ezt mondani, de 
mindig is szilárd meggyőződés 
volt, hogy Mechtler úr nem 
potenciális vevő. Az elmúlt év 
eseményei miatt a gyár igen-
csak vakvágányra került. Ezt 
nagyon sajnálom, mert egy jól 
sikerült privatizációt követő-
en már nagyon komoly techni-
kát tudtunk volna behozni, sőt 
erre az évre azt már üzemel-
tetni is tudtuk volna. így pedig 
mindenképpen lépéshátrány-
ba kerültünk. 

-molnár-

Csak  állunk  és álmodunk! 
Az egyik parlamenti felszólalásban  azt hallottam, hogy még mindig kommunistákíiják az újságokat. Nem értem. Rádióban arról nyilatkoznak, hogy kom-

munisták manipulálják a tejtermelőket és forgalmazókat.  Még mindig? Egyik napilapunk azzal foglalkozik,  hogy itt is, ott is kommunisták irányítják az ön-
kormányzatokat. No de, hogy-hogy, hát mégsem volt szabad választás, csak úgy álmodtuk a rendszerváltást?! 

Kezdem azt hinni, tényleg álmodom. A kommunista jelző még mindig többet szerepel szókészletünkben, mint a világpiaci ár. Világos, hogy ez a jelző leg-
feljebb  akkor válik kevésbé negatívvá, ha a delikvens legalább két pártfegyelmit  is fel  tud mutatni bizonyítékul. Persze az felmerülhet  kérdésként, hogy most 
és itt mit is akar ezzel bizonyítani; talán azt, hogy ő már akkor is megmondta, megtette, eltette, elvette, felépítette,  tönkretette. De már az is megfordult  álom-
ittas fejemben,  hogy az említett pártfegyelmiket  nem lehetett-e csak úgy pénzért megvásárolni, mint annak idején Üzbegisztánban a párttagságot; munká-
soknak leértékelt, értelmiséginek világpiaci áron. 

Tessék mondani, úgy két ébredés között ilyenfajta  pártfegyelmit  most itt nálunk nem lehetne kapni, esetleg kéz alól, netán használtan is szóba jöhet, ha 
árban meg tudunk egyezni. 

No, de tisztázni szeretném, még álmomban sem gondoltam, hogy saját részemre (nem vagyok én harácsoló), hanem a fent  említett kommunistáknak, 
akik akkor régen valahogy nem jutottak hozzá és most pedig minden szinten szinte mindent irányítanak, motiválnak, befolyásolnak,  meghatároznak. Meg-
fordult  a fejemben  még a pártfegyelmik  tervszerű újraelosztásának lehetősége is. Még álmomban megkérdezem ezen kommunistázó halandókat, ugyan mit 
végeztek az elmúlt évtizedekben, hol (netán külföldre  szakadtak?) és mennyiért. No, és most a szócséplésen kívül esetleg produkálnak-e valami mást is? Sok 
minden más mellett szendergésemben arra is gondolok, hogy ugyan mi most építünk egyáltalán valamit? Mert ha igen, akkor éppen itt az ideje az ébredésnek 
és végre fogjunk  hozzá az értelmes munkához - legalább az alapozást indítsuk el, pontosan számolva azzal a ténnyel, hogy az alap tartja a felépítményt.  Azt 
a régit esetleg el is felejthetjük. 

Javaslom, hagyjuk abba ezt a kommunistáskodás témát, amely lassan nem más, mint a tehetetlenség elkendőzésére szolgáló érvek egyike, és mint ilyen, 
minden negatív jelző helyére behelyettesíthető. 

így most már ébren érzem, hogy nagyon nehéz dolog ez a rendszerváltás (vagy minek is nevezzem...), de türelmetlenséggel örökös vádaskodással még 
tovább nehezítjük, esetleg ellehetetlenítjük. 

Vegyük végre észre, már annyira lent vagyunk (érzékeltetésül említhetném azt a bizonyos zöld színű állatot, illetve annak valamijét-már bocsánat!), hogy 
innen már csak fölfelé  vezet út, de szigorúan csak az ébren és észnél lévőknek. Ha mársikerült elindulnunk a fölfelé  vezető úton, akkor esetleg visszatérhetünk 
arra is, hogy jutottunk ide, de inkább csak tanulságképpen. 

Legfontosabb,  hogy szűnjön már meg ez az állva-álmodás helyzetkép, és kapcsoljunk át egy másik csatornára! 
Bicsak  József  né 

Új  igazgató  a Sörgyárban! 
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C'EST  LA GUERRE! 
Senkinek  sem hittem,  önfejű  voltam,  makacs...  Vizes  lavórba  dugták  a fejemet, 

néha felengedtek  levegőt  venni...  Az összes fogam  mozgott-
Virágot  szedtem...  Itt  már  nincs se őszinteség,  se szeretet... 

-1988-ban, 18 éves ko-
romban úgy határoztam, hogy 
el kell menekülnöm saját sor-
som elől, úgy éreztem, lerom-
boltam magam körül 
mindent. Jó tanulmányi átla-
gom ellenére ott hagytam az 
iskolát, senkinek sem hittem, 
önfejű  voltam, makacs. Úgy 
éreztem, nincs más választá-
som, mint elmenekülni és be-
bizonyítani a társadalomnak, 
tudok másmilyen is lenni. Azt 
szerettem volna, hogy min-
denképpen kikerüljek abból a 
közegből. A bandákból, az ita-
lozásból. A dohányzás és min-
denféle  egyéb züllés 
lehetősége vett körül 

... A hajamat levágták 2 
milliméteresre, átöltöztettek, 
elvették minden civil ruhá-
mat, ami egyáltalán kötött a 
volt életemhez és megpróbál-
ták az ő eszméiket, az ő akara-
tukat beletáplálni a fejembe. 
Az ember ott kétféleképpen 
reagálhat: vagy nagyon brutá-
lis, és hivatástudatot érez a lé-
giós életmód iránt, vagy pedig 
megváltozik pont az ellenke-
ző irányba. Ekkor nézhet az 
ember a tükörbe és megkér-
dezheti magától, hogy "Most 
mit akarsz, miért élsz, mit 
tudsz elérni?". Akkora erőbe-
dobással - ami szükséges volt a 
légióhoz - a civil életben sok 
mindent el lehet érni, sok 
minden hasznosabbat, mint 
esetleg az emberölés, és a 
harc. 

Én azt mondtam, hogy er-
re az életre nekem nincs szük-
ségem, én tudok más is lenni. 
Ezután minden erőmmel 
azon voltam, hogy kikerüljek. 
Kétségbeeséssel vettem tudo-

másul saját butaságomat, 
hogy aláírtam öt évet egy is-
meretlen helyen, ahol nem tu-
dom mi lesz velem, mi vár rám, 
kikerülök-e élve, vagy normá-
lisan. 

Két és fél  hónap után meg-
szöktem. Elkaptak, de először 
nagyon kedvesen beszéltek 
velem, hogy ejnye, ilyet nem 
szabad, miért csináltad, meg 
hogy milyen jó a légióban; 
kapsz enni, van szállásod, sok 
pénzed lesz, szakmát tanul-
hatsz. Tulajdonképpen így is 
van, csak hivatástudat nélkül 
az egész mit sem ér. 

Bevittek a táborba, ott már 
durvábbak voltak. Lerántot-
tak a harckocsiról, nekitá-
masztottak a falnak,  úgy, hogy 
a tarkóm támaszkodott csak, 
majd kiemelték a lábam. Vi-
zes lavórba dugták a fejemet, 
néha felengedtek  levegőt ven-
ni, aztán megrugdostak, eltör-
ték a bordámat, végül 
felakasztottak  egy jó nagy 
szögre, ami a fél  testsúlyomat 
bírta el, a lábam meg alig érte 
a földet.  Nyolc napot töltöt-
tem egy olyan fogdában,  ahol 
nem volt ablak, befújt  a szél, 
az alját felöntötték  hideg víz-
zel, az ágyat elvitték, az összes 
ruhámat elvették. Egy szál ra-
diátorcső volt a sarokban, 
amin az oldalamat kellett cse-
rélgetni, hogy éjjel ne fázzak 
meg, vagy ne legyen komoly 
bajom. Mikor onnan kijöttem 
az összes fogam  mozgott a vi-
taminhiánytól, meg az ütlege-
lésektől. Sovány voltam. Ez 
valahogy még nagyobb erőt 
adott, hogy én akkor is bebizo-
nyítom nekik, azért is eljövök 
onnan. Igenis megtagadom a 

brutális, embertelen paran-
csaikat, meg nem fogok  lövöl-
dözni nekik. 

Be kellett bizonyítanom, 
hogy őrült vagyok. Szóval 
mellélőttem a céltáblának, di-
rekt félrehúztam  a géppisz-
toly csövét, felgyújtottam  az 
erdőt a gránáttal, szóval olyan 
ügyetlen dolgokat csináltam, 
hogy idegileg jóformán  ne-
kem kellett volna kikészülni, 
de ehelyett a kiképzők nem 
bírták. Igaz, agyonvertek, de 
azon meg nevettem. Csodál-
koztak, hogy mi bajom van. 
Panaszkodtam a szememre, 
futás  közben orrba vágtam 
magam, hogy vérezzen, és be-
magyaráztam, hogy valami baj 
van, fáj  a fejem,  meg minden. 
Belerúgtam a lépcsőfokba 
úgy, hogy bedagadt a bokám. 
Mindent megpróbáltam. 
Megkergettem a századot egy 
bajonettel, persze nem akar-
tam senkit bántani. Megver-
tek géppisztolytussal, azt is 
elviseltem, utána még maka-
csabb lettem. Végül megfe-
nyegettem őket, hogy 
márpedig innen elengedtek, 
mert addig lövöldözök, amíg 
töltény van a géppisztolyban. 
Orvoshoz vittek, ahol aztán 
megállapították, hogy "nem 
vagyok normális". Ennek 
annyira örültem, hogy amikor 
kiengedte, száz méter után el-
kezdtem táncolni. Ugráltam, 
annyira örültem neki, hogy 
napokig talán magamon kívül 
voltam. Virágot szedtem, meg 
egyéb olyan dolgokat csinál-
tam, amiket azelőtt talán nem 
méltattam. Töményen örül-
tem az életnek. 

Néhány hét csavargás után 

munkát kaptam és egy idő 
után egész jól kezdtem élni. 
Biztonsági őrként dolgoztam, 
letelepedési, munkavállalási 
engedélyt kaptam. Már ma-
radhattam volna, de amikor 
bejött az új törvény, hogy min-
denki hazajöhet, aki eddig 
disszidensnek számított, 
azonnal fogtam  az útlevele-
met, pénzemet és rohantam 
haza. 

Mostanra - azt hiszem -
megtaláltam azt, amiért tény-
leg élni akarok. Szívesen csi-
nálom, és ez olyan, mint 
másnak a szakmája. Ezt szere-
tem és ezt fogom  csinálni. 

... Szeretnénk ráébreszteni 
az embereket arra, hogy mi-
lyen fontos  a szeretet, az 
összefogás,  az őszinteség. Ha 
valakihez odalépünk az utcán, 
hogy "Jó napot kívánok! Hogy 
tetszik lenni? Esetleg nem fo-
gyaszthatnánk el egy kávét?" 
Akkor mindenkiben ott a gya-
nakvás. Ez a reagálás. Itt már 
nincs se őszinteség, se szere-
tet, de ezt valahogy vissza kel-
lene állítani... 

Két fiatalember  1550 kilo-
méter gyaloglás, szabadban 
éjszakázás után, várhatóan 
április 10-én érkezik útjuk 
végcéljához, Veszprémbe. 
Mindezt, a volt állami gondo-
zott fiatalok  megsegítésére 
létrehozott "Árvácska" ala-
pítvány érdekében teszik. 

Nagy  Imre 
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Tudósítás? 
Tulajdonképpen  tudósítást  kellene  írnom  a Határőrség 

szombaton megtartott  tájékoztatójáról.  Hiszen  a szombat dé-
lelőtti  rendezvényre  meghívták  az egerszegi  kerület  minden 
érintett  polgármesterét,  országgyűlési  képviselőjét,  és a testület 
vezetői  igazán kimerítő  tájékoztatót  adtak  a jelenlegi  helyzet-
ről,  a Határőrség  jövőjéről. 

Tudósítás  is lehetett  volna abból, hogy a közel  száz résztve-
vő,  a háromórás megbeszélésen  megtudhatta,  hogy ez a Hatá-
rőrség  már nem a régi, és, hogy hamarosan még újabb lesz. 
Rövidesen  jönnek a hivatásosok,  készül  az új törvény tervezete, 
és a gondokat  közösen kell  megoldani.  Isten  ments attól,  hogy 
az elhangzottakat  a fenti  két  mondattal  össze lehetne foglalni 
Sőt!  A tudósításban  nem a két  tájékoztatóban  elhangzottak 
maradtak  meg. 

A jelenlevőknekmódja  volt  kérdéseket  feltenni,  véleményü-
ket  elmondani.  Ekkor  jött el az a pillanat,  mikor  a fent  említett 
tudósítóban  pár évvel ezelőtti  /Na  jó, a megdőlt  múlt  rendszer-
beli!/  érzések  kezdtek  ébredezni.  A levezető  elnök  tán tizenöt-
ször is elmondta,  felszólította,  megköszönte...!  Ezzel  szemben, 
összesen nyolc hozzászólás, kérdés,  vélemény hangzott  el. Mi-
ről?  Feljegyeztem,  de  nem ez a fontos! 

A csendes  szemlélő  akár  be is hányhatta volna szemét, és 
kedélyesen  hátradőlhetett  volna a párnás forgószéken  /volt!/, 
akkor  is könnyedén  felismerte  volna a felszólalók  funkcióját, 
beosztását Volt  köztük  polgármester,  országgyűlési  képviselő 
egyaránt.  És, hogy ezt csukott  szemmel honnan lehet tudni? 

Asimov "Alapítvány"trilógiájában  a tudósokmegszerkez-
tik  a szövegelemző  gépet,  mely minden  sallang  mellett  képes az 
információt,  a lényeget  kiválasztani  a szövegből.  Bár ez a gép 
ma még nem létezik,  de  az emberi agy - akár  védekezésből  is -
sokszor  képes semmitmondás  hallatán  "kikapcsolni".  Pár év-
vel ezelőtt  az ilyen alkalmakat  nagygyűlésnek,  termelési  ta-
nácskozásnak,  taggyűlésnek  neveztük,  és ma rettentően  elítélő 
ezekről  a véleményünk  Protokollárisnak,  szolgainak  ítéljük  az 
ott elhangzottakat,  csak közben... 

Egyszóval,  mit kezdjen  a tudósító  a "megköszönöm,  elis-
merésem, kérjük,  és továbbra is, fejleszteni  kell,  összefogásra 
van szükség  csak így  tudjuk  megoldani"  típusú  frázisokkal, 
mondatokkal? 

Talán  leírja  az eseményt két  mondatban,  nehogy bárkit  is 
megsértsen.  /Maradjon  a világban csendes  nyugalom!/ 

Vagy,  tudósítás  helyett  pihent és erőltetett  elmélkedéseket 
vessen papírra,  amiért az is megsértődik,  akinek  nem is kéne, 
lötyög  rajta a felvett  ing. Mivel  most ezt tettem,  már e sorok  vé-
gén megkövetek  mindenkit  /bárkit/,  kérem  nézzék  el nekem, 
hogy a mai felemelő  és örömteli  helyzetben is csak ilyen rossz-
májúgondolataim  támadtak.,  már megint! 

na-im 

Tessék  mondani,  miért? 
Tessék mondani, hogy még február  utolsó péntekjén is mi-

ért kell a járókelőknek jégbordázott útszakaszokon bóklászni? 
A TUNGSRAM és a Zenede közötti területen hét olyan járdát 
vagy úttest - részt találtam, ahol a lefagyott,  sárral keveredett hó 
balesetveszélyes, zötyögős közlekedést eredményez. Hiába a 
délutáni olvadás, ha nincs, aki letolja, megtisztítsa az utat. Haj-
danán el sem lehetett képzelni, hogy a városlakó, a kereskedő 
az első leesett hó után tisztára ne takarította volna a portája e-
lőtti területet. Nem is beszélve a falvakról!  Itt szinte erkölcsi 
vétségnek számított még a söprés elmulasztása is. Úgy tudom, 
modern életünk hófelelősének  három „céget" is kineveztek. 
Nemcsak velük, de még intézkedéseik következményeivel sem 
találkoztam soha. Igazán nem is a járókelőket sajnáltam, hiszen 
már világos a reggel, láthatja ki hová lép, hanem a 22-es buszról 
a Sugár utcán, a kápolnánál leszállókat. Az iskolába, a bölcső-
débe igyekvők tükörsima jégpályára léptek a buszról leszállva. 
Itt kinek kell takarítania??? 

Szerencse, hogy még nem történt baleset! 

Büki  Erzsébet 

Apróh irdetések 
Keresse fel a Hidroplasztik KFT DIHIDRON Mintaboltját. Nagy vá-

lasztékban vásárolhat kedvező áron különböző láb- és testmasszírozó 
készülékeket, műszaki és műanyag alkatrészeket, szerelvényeket, cam-
ping étkészletet és egyéb termékeket. Nagykanizsa, Béke u. 113. 

• 
Sírkeretek, sírkövek, műkő keresztek, vázák, mécsesek széles vá-

lasztékban. Betűvésés, grafikák készítése, helyszínen is. Bacs István, 
műköves. Újudvar, Petőfi u. 16. 

• 
Miklósfán 2 db 600 négyszögöles telek eladó. Érdeklődni a 93/12-

353 telefonszámon, vagy Nagykanizsa, Berzsenyi 7/a. 111/11. alatt lehet. 

Eladó Galambok-Rigóhegyen 2300 négyzetméter lugasszólő. Út, 
villany, építési lehetőség biztosított. Nagykanizsa, Korvin u. 10/D. Bene. 
Érdeklődni: 17 óra után. 

• 
Nagykanizsa-Korpaváron kétszobás, fürdőszobás családi ház el 

adó. Ipari áram és vezetékes ivóvíz bevezetve. Érdeklődni: Döme János-
né, Nagykanizsa, Korvin Ottó 8/A. II/6. 

• 
Simán László vállalkozó várja kedves ügyfeleit. Megrendelhető min-

denféle épületbádogos munka, csővek lemezburkolása, ereszcsator-
nák, csatornakampók, hófogók, kéményszegélyek stb. készítése 
kedvező áron. Nagykanizsa, Péterfai  u. 3/a. 

• 
Balatoni élelmiszerboltba csemegepultos, pénztáros, raktári dolgo-

zó munkakörökbe munkatársakat keresünk június 1 -tői augusztus 31 -ig, 
szerződéssel. Bővebbet: Nagykanizsa 13-639-es telefonon. 

© 

Spániel kölyökkutyát vennék. Cím a szerkesztőségben: Nagykani-
zsa, Ady E. u. 1. II. em. Tel.: 12-305. 

• 
Bedolgozást vállalok, könnyű fizikai munka, varrás előnyben! Javí-

tást is vállalok. Cím: Nagykanizsa, Kinizsi út 78. 

Belvárosban nagyméretű, háromszobás lakás pincével, különálló 
helységgel /víz, gáz, villany van/ eladó. Irányár: 2.000.000,- Ft. Érdek-
lődni: Nagykanizsa 14-794. 
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Oktatás  és közművelődés  - kezdődik 
az operáció? 

Az egyik szemem sír, a másik nevet. E furcsa,  kettős állapot az oktatás-
ügy és a közművelődés kanizsai helyzetének szól. Ha tovább akarnám ár-

| nyalni a helyzetet, úgy mondanám, hogy az egyik szemem jobban sír, mint 
I amennyire a másik nevet, mert most még több a sími való. Némi derűre 
| mindössze az ad lehetőséget, hogy valami megmozdult. Rövid előkészítő 
x munka után összeállt egy, a kanizsai középiskolák szervezeti, tartalmi módo-
§ sításáról szóló vitaanyag, s az iskolák igazgatói már két alkalommal folytat-
| tak megbeszélést közös dolgaikról. Igaz, egyelőre még a szükségesnél 
S nagyobb teret kap a régi sérelmek felhánytorgatása,  a kicsinyes szúrkálódás, 
í: de ennek is vége lesz egyszer. S ha vége lesz, akkor már tényleg csakszakmá-
S juk helyi gondjairól folytatnak  párbeszédet az érdekeltek. Nos, ezért van 
í egyik szememben szolid derű. 

Ami pedig a másik szem állapotát illeti: sok nehéz döntést kell még hoz-
5; ni, míg elj uthatunk egy megközelítően elfogadhatónak  ítélt állapotig. E dön-
s téssorozat első áldozatai lehetnek: három óvodai csoport és az Ifjúsági  Ház. 
| Nincs még döntés, de tényként kell elfogadnunk,  hogy ebben a pénzszűke vi-

lágban olyan "szent tehenek"-hez is hozzá kell nyúlni, mint az oktatásügy és 
iji a közművelődés. A sánci és a ligetvárosi óvodák esetleges megszüntetése a 
: környéken lakóknak egészen biztosan elfogadhatatlan.  Ugyanakkor az is 

iji tény, hogy mindkét intézmény kihasználtsága alacsony, a jelenleg odajáró 
is gyerekeket a város más óvodáiban kényelmesen el lehet helyezni. Az Ifjúsági 
| Ház sorsa összetettebb kérdés. Itt ugyanis részben arról van szó, hogy sür-

gősen helyet kell találni a Zemplén Győző Általános Iskola azon osztályai-
nak, melyek eddig a Batthyány Gimnáziumban voltak. Ez a hely a legfrissebb 

: elképzelések szerint az Ifjúsági  Ház lenne. Az az intézmény, melynek mun-
s katársai az elmúlt hónapokban nagyon sokat dolgoztak azért, hogy megfe-
s leljenek új nevüknek. De tudomásul kell venni, hogy gúzsbakötve nem lehet 
; táncolni. Márpedig az Ifjúsági  Ház műszaki, technikai, pénzügyi feltételei 
;i; nem elegendőek a szép tervek megvalósításához. Érintett az esetleges válto-
;í zásban, azaz az Ifjúsági  Ház megszüntetésében a Hevesi Sándor Művelődési 
| Központ is. Ugyanis a HSMK venné át a Zrínyi utcai intézmény funkcióját 
| és dolgozóit. Hogy ez utóbbi lépés mekkora feszültséggel  jár majd a közmű-
í velődésen belül, egyelőre megjósolhatatlan. Az biztos, hogy e terv megvaló-
í! sításától a Zemplén Iskola gondjainak megoldásán túl költségmegtakarítást 

is várnak a Polgármesteri Hivatalban. Az nem valószínű, hogy a HSMK plusz 
í támogatást is kap az új feladatokhoz.  Ez tehát újabb feszültségforrás. 

Persze feszültség  lesz másutt is. Hisz például az iskolák a tavalyi energia-
ár emelés költségeinek csak a felét  kapják majd meg, a többit úgy kell kigaz-
dálkodniuk. Hogy képesek lesznek-e erre, kérdéses, de hogy ezen a téren -

| nem az iskolák hi bájából! - óriási a pazarlás, az tény. Csak a Dr. Mező Fere"c 
¥ Gimnázium, a mellette lévő kollégiumok és a Péterfy  Iskola esetében közel 
Iji harmadára lehetne csökkenteni az energia felhasználását,  ha a régi kazáno-

kat lecserélnék! De erre sincs pénz. Hasonló a helyzet a HSMK-nál is. Itt az 
okoz gondot, és hatalmas gázszámlát, hogy a fűtési  rendszer nem szakaszol-

;;; ható. Ha csak egy helyiséget használnak, akkor is fűtik  az egész házat. 
Ha az iskolákról van szó, csak keveseknek j ut eszébe a Zeneiskola. Pedig 

5; itt is halmozódnak a problémák. Most éppen a szimfonikus  zenekar műkö-
i:; dése került veszélybe, nincs meg a működtetéséhez szükséges pénz. 

Van tehát elég gond az oktatás és közművelődés terén, de itt-ott meg-
5 csillan némi reménysugár is. Magam ilyen reménysugárnak értékelem, hogy 
;!; évtizedes várakozás után idén talán megkezdődhet a szakmunkásképző bő-
í; vítése, egyelőre három tanterem építését tervezik. Közben ped ig talán kiszé-
;!; lesedik majd az a szakmai konzultáció, mely a középiskoláknál már 
í elkezdődött. Ha így lesz, van remény. A beteg talán túléli az operációt. 

-molnár-

Jubileumi  kiállítás 
Február 11-én nyílt a Hevesi Sándor Művelődési Központban Bálits 

Kálmán kiállítása, amely a művész harminckilencedik nyilvános bemutatko-
zása, tizenkettedik önálló tárlata. A megnyitóra összegyűlt barátok, ismerő-
sök, érdeklődők megtöltötték a kiállítótermet. Sokan megjelentek, hogy 
ezzel is kifejezzék  Bálits Kálmán iránti tiszteletüket. 

Bálits Kálmán szilárd akaratú, elvekért minden ütközést vállaló, szóki-
mondó ember. Megszállottan, elszántan küzdött; ha győzött, boldog volt. 
Ha ütéseket kapott jogosan, vagy jogtalanul, férfiasan  állott, ám egyénisé-
gét, szüleitől örökölt tartását minden időben megőrizte. A belső tűz, az óri-
ási energia ma is telített benne. A szavakkal is mesterien bánó ember 
csendes, zárt, amikor azt kérem, beszéljen magáról. Szerényen el akarja hall-
gatni, hogy származása miatt voltak megpróbáltatásai. Apró kivillanásokat 
mutat meg életéből, így tudtam meg, hogy a művészetek iránti érzéket, von-
zódást édesanyjától örökölte, hogy a szülei, akik észrevették gyermekük kéz-
ügyességét, a körülményeik függvényében  segítették, ösztönözték. A 
tehetséges fiúra  felfigyeltek  az iskolában is, kilenc éves volt, amikorképeiből 
kiállítást rendeztek. Mesterének Szomerey Endrét, és Szmerkly Jánost tart-
ja, ám igazából azt hiszem, Bálits Kálmán a maga útját járta. Maga szabta szi-
gorú szabályokkal maga vívta meg harcát minden alkotásával, hogy aztán 
élvezhesse kész mű ajándékozta, mással nem pótolható örömet. 

— Nem hiúságból, hanem kényszerből alkotok. Ez születésemből faka-
dó kényszerűség, nem tehetek ellene semmit. Csak természet után festek.  A 
természet inspirál. Lassan, óvatosan közelítem meg, többször kimegyek ba-
rátkozni a tájjal, hagyom, hogy hasson rám. Festeni akkor kezdek, ha birto-
kolom a látványt, ha magamban látom a képet. Előfordul,  hogy nem találom 
meg a harmóniát, rossz lesz a kép, ekkor eldobom, eltépem. Hamis alkotás 
ne kerüljön ki a kezeim közül. 

•A befejezett  képeivel elégedett? 
— Örök elégedetlen vagyok. Tudom, hogy az ember csak húsz százalé-

kát adhatja magának, és sokszor érzem, ha újra megfestenék  egy témát, más-
képpen csinálnám, de a képességeim most ehhez, ilyenhez segítettek hozzá. 

• Mit jelent Önnek a festészet? 
—A képeimmel érzelmeimet akarom kinyilvánítani, amihez ki nem 

mondott, megfoghatatlan  érzés kell. Az izgat, az a gyönyörűség, hogy azt a 
megnyugtató lelkiállapotot adjam a képeim nézőjének, amit én érzek egy mű 
befejezése  után. Mondanivalómat egyszerűen, tisztán, érthetően festem 
meg. Nem fennkölten,  ami alázkodást parancsolna. A festés  engem önfegye-
lemre kényszerít. Fegyelmező eszközöm. Vallom, hogy a fegyelem  emberré 
formálja,  tisztává teszi az alkotót. Az ember méltóságában csak úgy emel-
kedhet, ha képes rá, hogy környezetével együtt birkózzon. Minden kész al-
kotás egy győzelem. 

— Ha Kálmán dolgozni kezd, megszűnik számára minden - mondja An-
na asszony, Bálits Kálmán felesége.  - Szólhatunk hozzá, nem hallja, a környe-
zetét teljesen kikapcsolja. Semmiről nem vesz tudomást, csak fest 
megszállottan. 

Bálits Kálmán több területen megpróbálta erejét. Készített dombormű-
vet, tervezett emlékérmeket, plaketteket. legszívesebben a Fabik Kupa em-
lékéremről és a SANTELLI Nemzetközi Vívókupára tervezett plakettről 
beszél. Nagyméretű mozaikjai közül egyik az Erkel Ferenc Olajipari Műve-
lődési Ház homlokzatát díszíti, mely mázas csempéből készült, címe: Tánc 
- család - művelődés. A DKG főépületének  falán  egy 64 négyzetméteres mo-
zaikja látható, mely "Történelmi tabló" címet visel. Jelenleg egy dombor-
művön dolgozik. A két és félméteres  alkotás a DKG tanácstermébe kerül. 

Horváth  Mária 
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Aki  a lelkünkbe  lát 
Beszélgetés  dr.  Kaszás  Gizella  pszichológussal 

Dr. Kaszás Gizella neve 
nem ismeretlen városunk e-
lőtt. Pszichológusi munkájá-
val, előadásaival sokszor 
felhívta  magára a figyelmet.  A 
pszichológusnő Jugoszláviá-
ból került Magyarországra, 
így mesél erről: 

—Lendvai származású va-
gyok, Muraszombaton jártam 
szlovén gimnáziumba, majd 
állami ösztöndíjasként Deb-
recenbe kerültem a KLTE 
pszichológia szakára. Első 
munkahelyem a debreceni 
Bem téri kórház psychiátriai 
osztálya volt, ahol a pszicholó-
gusi munka gyakorlatát mó-
domban állt sokrétűen 
elsajátítani. Kanizsára költö-
zésünkkor hat éves klinikai 
gyakorlattal rendelkeztem. 
Idekerülésemkor a kórház 
pszichiátriai osztályán helyez-
kedtem ei pszichológusként, 
jelenleg pedig a Családsegítő 
Központ vezetője vagyok. 

• Honnan származik von-
zódása a pszichológiához? 

— Első élményem gimná-
ziumi tanulmányaimmal kez-
dődött, a pszichológia már 
akkor felkeltetteérdeklődése-
mct. Egyértelműen olyan hi-
vatást szerettem volna 
választani, ahol emberekkel 
foglalkozhatom.  Ám ahhoz, 
hogy pszichológus legyen va-
laki, nagyon sokat kell tanulni, 
tapasztalni és meg kell érni. 

•A pszichológia mely terü-
letével foglalkozik? 

— Klinikai pszichológiá-
ból szakvizsgáztam. Ehhez 
kétéves posztgraduális kép-
zésben vettem részt. Minden 
héten Budapestre kellett utaz-
nom szemináriumi és gyakor-
lati foglalkozásokra.  A 
klinikai pszichológiának há-
rom ága van. A pszichopato-
lógia a rendellenes, kóros lelki 
jelenségekkel foglalkozik;  a 
pszichodiagnosztika a pszi-
chológiai módszerek felhasz-
nálását jelenti a pontos 
diagnózis felállításához,  míg a 
pszichoterápia a lélektani 
gyógymódok elsajátítását tar-
talmazza. 1985-ben szereztem 
klinikus szakpszichológusi 
képesítést. Két évvel később 

védtem meg a pszichoterapeu-
ta-lélekgyógyász címemet, 
melyet többéves egyéni és cso-
portos pszichoterápiás eljárá-
sok tanulása előzött meg. 

•Miből doktorált? 
— A disszertációmban egy 

új csoport - pszichodiagnosz-
tikai módszert dolgoztam ki a 
világszerte alkalmazott Rors-
chach-teszt továbbfejlesztésé-
vel. Ötéves munkám 
középpontjában az emberek 
közötti kapcsolat, a kommu-
nikáció nyílt és rejtett útjai, az 
ebből adódó zavarok, konflik-
tusmegoldási nehézségek áll-
tak. 

• Beszéljünk most a tudás 
gyakorlati alkalmazásáról! 
Milyen problémákkal fordul-
nak Önhöz az emberek? 

— Felkeresnek pszicholó-
giai tanácsadást kérve külön-
böző élethelyzetekben, 
párkapcsolati gondokban, sú-
lyos konfliktusok  esetén, neu-
rotikus p a n a s z o k k a l . 
Gyakoriak a kommunikációs 
gondok, akár a felnőtt-felnőtt, 
akár a szülő-gyerek viszony-
ban. Rendszeresen szakértői 
munkát végzek gyerekelhelye-
zési és láthatási perekben, va-
lamint megbízott igazságügyi 
szakértőként is dolgozom. 

• Mi a véleménye pszicho-
lógiai kultúránkról? 

— Én úgy látom, hogy na-
gyon sok embernek lenne 
szüksége pszichológusra; szá-
mos konfliktust,  pszichés úton 
létrejött tünetet meg lehetne 
előzni, ha időben szakember-
hez fordulnának.  Ahhoz, hogy 
elmenjünk pszichológushoz, 
nem kell betegnek lenni. Az 
amerikai filmekben  a pszicho-
lógussal kapcsolatban való-
ban sok igazság van. Az 
embereknek állandó lélek-
gyógyászuk van, akihez rend-
szeresen eljárnak, folyamatos 
kapcsolatot tartanak velük, 
hogy ezáltal problémáikat ké-
pesek legyenek legmegfele-
lőbben feldolgozni, 
önismeretüket fejleszteni. 
Mindezek célja a kiegyensú-
lyozottabb életvitel, az egyén 
képességeinek megfelelő  tel-
jesítménykibontakozás és a 

feszültségmentesebb  élet. 
•Milyen feladatai  lesznek 

az elkövetkező hónapokban? 
— Eddigi tudományos és 

gyakorlati tapasztalataimat 
szeretném rendszerezni és fel-
használni mindennapi mun-
kámban, a munkahelyemen és 
a néhány hónapja folytatott 
magánrendelésem során. Feb-
ruártól csoportrelaxációs tré-
ninget vezetek a Helyőrségi 
Klubban. Felkérésre pszicho-
lógiai ismeretterjesztő előa-
dásokat tartok óvodákban, 
iskolákban, különböző intéz-
ményekben. Továbbá felké-
szülök a május végén tartandó 
Európai Nemzetközi Relaxá-

ciós Kongresszusra, melyre e-
lőadóként kaptam meghívást. 
Az eredményes munkához 
szükséges az alapos szakmai 
tudás, a nagyfokú  gyakorlati 
tapasztalat, a pszichológus 
személyisége, empátiás-bele-
érző képessége, a másik meg-
értése. 

Dr. Kaszás Gizella több té-
nyezőt említett, amely elen-
gedhetetlenül szükséges 
ahhoz, hogy valaki jó pszicho-
lógus legyen. Van azonban 
még egy: a hivatásszeretet. Dr. 
Kaszás Gizella nagyon szereli 
szakmáját. 

Horváth  Ilona 

Fafaragók bemutatkozása 
az Erkelben 

Rendhagyó, értékesítéssel egy-
bekötött kiállításra invitálja az ér-
deklődőket március 7-től a kanizsai 
Erkel Ferenc Olajipari Művelődési 
Ház. Ezúttal Rohrbáck Jenő és Csá-
vás Csaba helyi fafaragók  munkái 
kerülnek közönség elé. Mindketten 
alapító tagjai a Kanizsa és Környéke 
Alkotói Egyesületének. 

Rohrbáck Jenő mostani kiállí-
tásán - mely szám szerint éppen a 

Rohrbáck Jenő jelenleg a történelmi 
arckép csarnokon dolgozik. 

harmincadik - tehetségének új olda-
lát mutatja be. Szobrai, kisplasztikái 
mellett megcsodálhatjuk fametsze-
teit, történelmi arcokkal, saját és 
egyéb portréival. A minden apró 
részletre ügyelő, cseresznyefába  fa-
ragott munkái hűen ábrázolják tör-
ténelmi nagyjaink - többek között 
Deák, Dózsa, Petőfi,  Kossuth, Batt-
hyány - portréit, de megtalálható itt 
a fiatal  Rembrandt, vagy éppen Le-
onardo da Vinci arcképe is. I logy el-
ső próbálkozása miképpen sikerült, 
majd eldönti a szépszámú zsűri, azaz 
a közönség - mondja a művész. 

Csávás Csaba, ahogy sajátmagá-
ról vallja, amióta csak kést foghat  a 
kezében, pontosabban óvodás kora 
óta farag.  Munkáit nézve egyaránt 
otthonos, népművészeti, képzőmű-

vészeti és iparművészeti témákban. 
Nagykanizsán ez már a hatodik, or-
szágos viszonylatban pedig már túl 
van a tizedik kiállításán. Eddigi mun-
kásságát tekintve különösen sikeres 
volt a 86-os és 87-cs esztendő, több 
országos bemutatóval, pályázatok-
kal, számtalan elismerő oklevéllel. 
Amire méltán büszke, egy első he-
lyezés és közönségdíj a mezőhegycsi 
művészeti pályázaton, képző- és 
iparművészeti kategóriában. Kedve-
li az állatfigurákat,  melyekkel lehet 
kritizálni, véleményt mondani, vic-
celődni. 

Nehezen válok meg munkáim-
tól - mondja - hiszen életemben ez az 
első olyan kiállítás, ahol a látogatók 
meg is vásárolhatják a nekik tetsző 
alkotásokat. 

Irta  és fényképezte: 
Tóth  Ferenc 

Csávás Csaba karikatúrái után a Ci-! 
gányemlékmű megfaragására  készül.! 
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Mikó  direktor  úr  a Nosztalgia  kávéházban 
a televízió felkéréseire  is. El-
foglalt  vagyok, de imádom a 
nyüzsgést. Ha például megjö-
vök egy külföldi  vendégsze-
replésről, két hét múlva már 
viszketek, újra mennék. Ak-
kor érzem jól magam, ha min-
den percem foglalt.  Úgy 
szeretném az igazgatói mun-
kát végezni, hogy összeegyez-
tethető legyen a színészi 
munkámmal. Elsősorban szí-
nész vagyok, de ezt a nagy le-
hetőséget sem akartam 
kihagyni. Tartoztam ennyivel 
magamnak, családomnak, szí-
nészkollégáimnak. 

Mikó István nincs irigylés-
re méltó helyzetben, hiszen 
úgy vállalta az igazgatást, hogy 
társbérletben lesznek a Rock-
színházzal. Tehát egy nem 
akármilyen múlttal, hagyomá-
nyokkal rendelkező prózai 
színháznak és egy fiatal,  cset-
lő-botló zenés színháznak kell 
összehangolni a munkáját 
úgy, hogy egyik se legyen vesz-
tes. 

H. M. 

Mikó István jelenség. Ahol 
megjelenik, a legfáradtabb,  a 
legmorózusabb, legrosszabb 

kedvű néző arcára is kiül a mo-
soly. Ahogyan kicsit behúzott 
nyakával körbenéz, félszeg-
nek látszik, ám amint megszó-
lal, személyes varázsa 
elhessenti az előbbi gondola-
tot. Pillanatok alatt át tud ala-
kulni. Előbb a hétköznapi 
embert parodizálja; olyan re-
mekül, hogy gyomorfájásig 
nevetteti nézőit, majd énekel, 
de olyan szépen, hogy megha-
tódik, aki hallgatja. Azután 
hegedül is, na nem akármit, 
olyan dalt, amelynek szövegét 
ő írta. Mindezt könnyedén, 
mintha csak az ujjából rázná 
ki. Persze tudjuk, a könnyed-
ség csak látszat, izzasztó pró-
bák, tanulások, gyakorlások 
végtelen sorának eredménye 
mindez. 

Mikó István tisztában van 
az értékeivel - ez kiderült a be-
szélgetésünkből -, még sincse-
nek s z t á r o s a l l ű r j e i . 

Alkotók  a városért 
Az Ifjúsági  Házban tartotta idei első ülését a Kanizsa és Környéke Alkotóinak Egyesülete. Ajelenlévőket Nagy jános titkár tájékoztatta az elmúlt évi pénz-

ügyi gazdálkodásról, ahol többek között elmondta, hogy az egyesület ezer forinttal  járult hozzá a Könyvtárpártoló Alapítványhoz. 
Ezek után Rohrbáck Jenőelnök vette át a szót. O többek között elmondta,hogy sikeres esztendő áll mögöttük, de nem lehetnek teljesen elégedettek, hiszen 

szeretnék, ha közösségük gyarapodna, felölelve  a város alkotóinak népes táborát. Szívesen látnának maguk között népi együtteseket, versmondókat, éneket 
kedvelőket, művészetet pártolókat. 

Ami a munkát illeti, csak néhány elképzelés a sok közül: a nyári fafaragó  tábor keretében egy játszótér létesítése a Csónakázó-tónál, ugyanitt egy esőbeálló 
kialakítása az autóbusz megállójában. A Munkás utcában és környékén lakók kérése egy játszópark kialakítása, s hasonló Miklósfán  is. Az egyesület első, 4-5 
hónapig tartó kiállítását tervezik a nyári turistaszezon idején a Városi Múzeummal közösen. A kollektíva résztvesz majd azon az ötletpályázaton is, amely a 
városkapu emlékhelykialakítását célozza. Amennyiben a várost önkormányzattól megfelelő  segítséget, támogatási kapnak, nem mondanak le legnagyobb vá-
gyukról, egy alkotóház létesítéséről. 

Egy város rangját az ott folyó  művészeti és kulturális élet emeli. Ennek szentelik továbbra is minden energiájukat. 

Barátságos, emberi, kellő alá-
zattal viseltetik a színészet 
iránt. Ezek után nem csoda, 
hogy a közönség egyik kedven-
ce, színészkollégái is szeretik, 
tisztelik. Ez utóbbiak megbe-
csülésének kézzelfogható  bi-
zonyítéka, hogy nemrégiben 
Mikó Istvánt egyhangúlag a 
Thália Színház igazgatójává 
választották. Ő az egyike azon 
keveseknek, akiket közkívá-
natra, demokratikusan emelt 
a társulat, a szakma vezetővé. 

éve vagyok a Tháliában, az az 
otthonom. Szeretem, úgy aho-
gyan van, szőröstül, bőröstül. 
Mindent el fogok  követni, 
hogy a színház megtartsa jó 
pozícióját, ezentúl is telt ház 
előtt játszhassunk. Úgy fogjuk 
alakítani a repertoárunkat, 
hogy megtartsuk a közönsé-
get. Feltétlen el akarom érni, 
hogy a színészek is érdekeltek 
legyenek ebben. Aki minden 
este kiáll a színpadra, szolgálja 
a közönséget, megérdemli a 
megbecsülést, ha "szuper", 
akkor szuper gázsit, mert a 
Thália Színház színészei fan-
tasztikusan dolgoznak. 

• M i k ó István a sokat fog-
lalkoztatott színészek közé 
tartozik. Hogyan osztja be az 
idejét ezután? 

— A pályázatot nem egye-
dül készítettem, csapatmunka 
volt. -kezdi Mikó István a be-
szélgetést. — Sokan segítet-
tek, így jött létre a művészi, 
szakmai, gazdasági, technikai 
terveket tartalmazó program, 
ami a szakmai zsűri, a Kulturá-
lis Bizottság, és a társulat szá-
mára is a legelfogadhatóbb 
volt a többi pályázóval szem-
ben. 

Tudom, hogy nehéz dol-
gom lesz, de óriási erőt ad a 
társulat bizalma. Ismerjük, 
tiszteljük egymást. Tizenöt 

— Jelenleg érvényes szer-
ződésem van az Operett Szín-
házzal és a Vidám Színpaddal, 
egyiket sem bontom fel.  Saját 
színházamban három darab-
ban játszom, és vidéki fellépé-
seket is vállalok. Sőt, számítok 



KANIZSA MELLÉKLET I 

8.58 Műsorismertetés 9.00 Képúj-
ság 9.05 Tévétorna 9.10 Liszt: Fan-
tázia és fúga  9.40 Királygyilkosság: 
Isten kegyelmezzen az ellenségeim-
nek 10.50 Képújság 16.30 Képújság 
16.38 Műsorismertetés 16.40 Déli 
videóújság 16.50 Stíri 16.55 Műsor-
ajánlat 17.00 - 19.00 Péntek dél-
után 17.00 Évgyűrűk kb. 17.30 
Téka kb 17.40 Életmódváltás 
kb.18.00 Ablak 19.00 „Maradjatok 
meg szeretetben!" 9.10 Esti mese: 
Tinti kalandjai 19.25 Közlemények. 
Műsorajánlat 19.30 Híradó 20.00 
Kávészünet 20.05 Dallas: Gyerek 
feketepiaci  áron 20.55 Panoráma 
21.55 Van öt perce? 22.00 A me-
dence 23.55 Rachmaninov: III. d -
moll zongoraverseny Op. 30. 0.40 
Híradó 3 0.55 BBC - híradó 

TV 2. 
17.00 Képújság 17.15 TV 2. 17.45 
Torpedó 18.00 Telesport 18.25 
Gyerekeknek: Pumukli kalandjai 
18.49 TV 2 19.00 Országok, embe-
rek, életek: Salaam Bombay 20.50 
TV 2 21.00 Híradó 21.20 'IV 2 
22.00 Napzárta kb. 22.45 Újjászüle-
tés a gleccserek tövében kb. 0.15 
TV 2 

Osztrák 1. műsor 
9.00 Hírek / Jog az élethez 9.30 Is-
kolatévé 10.30 Vak vágy 12.10 Bel-
földi  tudósítások 13.00 Hírek 13.10 
Rólunk van szó 13.45 A herceg és 
táncosnő 15.35 Alfréd  J. Kwak 
16.00 An - tan - ténusz 16.20 Állat-
sarok 16.35 Műsorelőzetes 16.55 
Minihírek 17.05 Dusty 17.30 Mi 
nikvíz 17.55 Yakari 18.00 Rólunk 
van szó 18.30 Kakastaréj 19.22 
Tudnivalók 19.30 Híradó 20.00 
Sport 20.15 Két férfi,  egy eset 21.25 
A modell és a zsaru 22.10 Oldalpil-
lantások 22.20 Filmújdonságok 
22.50 Stingray 0.20 Hammer 0.45 
Hírek 

16.10 Művészlexikon 16.20 Tudúsí-
tás a tőzsdéről 16.35 Az édes élet 

keserűsége 17.30 Egy év az Antark-
tiszon 18.00 Jog az élethez 18.30 
Wurlitzer 19.00 Tartományi élet 
19.30 Híradó 20.00 Kultúrális ma-
gazin 20.15 Show 21.00 Médium 
21.15 Közelkép 22.00 Híradó / 
Sport 23.50 A hét szamuráj 1.25 
Hírek 

Eurosport 
7.00 Gyermekműsor 8.00 Móka-
gyár 10.00 Sí utána Biatlon VB. 
utána Tenisz utána Síugrás utána 
Gyorskorcsolya VB. utána Atlétika 
18.45 Vitorlázás 19.00 Tenisz 22.00 
Síugrás 22.30 Ökölvívás 23.30 
Gyorskorcsolya VB. 0.30 Biatlon 
VB. 1.30 Tenisz 

RTL 
6.00 Halló, Európa - jó reggelt, Né-
metország! 8.35 Telebutik 9.10 San 
Francisco 11.00 Rizikó 11.30 Tele-
butik 12.00 Forró nyeremény 12.35 
M ügyosztály: Amatőr vállalkozás 
13.00 Dirty Dancing: Halló, ide-
gen! 13.20 Kalifornia  klán 14.05 A 
Springfield  sztori 14.50 Vad Rózsa 
15.33 Nettó 15.50 Hazai dallamok 
16.40 Rizikó 17.10 Forró nyere 
mény 17.45 Játssz velünk! 18.00 A 
hatmillió dolláros férfi:  Túlélés a 
víz alatt 18.45 Híradó, időjárás 
19.20 Vissza a múltba: I lalottak ár-
nyéka 20.15 Légifarkas:  Stavograd 
incidens 21.15 Kastély a Wörther -
tónál 22.15 Sípszó 23.10 Hírek 
23.20 Tutti Frutli 0.20 Honeybun 
1.55 Négy hold éjszakája 3.35 Ba-
bek 5.45 Aerobic 

Super Channel J 
7.00 Pirkadat 9.10 Egyveleg 13.00 
Japán üzleti élete 16.00 Forró drót 
17.00 Élő videoshow 18.30 Kék éj 
19.45 Időlánc 20.00 Max Headro-
om 22.00 Nemzetközi hírek 22.20 
SPIN 23.20 Koncert 0.20 Nemze-
közi hírek 0.35 Kék éj 1.30 Időlánc 

6.28 Műsorismertetés 6.30 Faluté-
vé 7.00 Napraforgó  9.00 Képújság 
9.05 Jó reggelt, Istenem! 9.10 Tévé-

torna gyerekeknek 9.15 Cimbora-
ság 9.50 Hangvilla 10.20 Dallas: 
Gyerek feketepiaci  áron 11.10 Pa-
noráma 12.10 Magazin cultural 
12.40 Képújság 15.20 Képújság 
15.27 Műsorismertetés 15.30 
Drehschiebe Európa 16.00 Házi -
barát 16.10 Három kívánság 17.10 
Széthi, a fáraó  17.25 „Nem tudok 
hinni magának" 18.25 Műsoraján-
lat 18.35 Delta 19.05 Esti mese: Ja-
mie és a csodalámpa 19.25 
Közlemények. Műsorajánlat 19.30 
Híradó 20.00 Kávészünet 20.05 Ze-
nélő filmkockák:  Az urak a szőké-
ket szeretik 21.40 A szépség 
keresése 23.00 Parabola 23.30 A 
Rockszinpadon: Az Old Boys 0.20 
Híradó 3 

TV 2 
14.00 Képújság 14.15 TV 2 14.25 
Nyelvlecke 14.40 Útkereső 15.05 
Felfedezők  nyomában 15.55 Melyi-
ket a három közül? 16.25 TV 2 
16.40 Elisabcth Schwarzkopf  mes-
terkui^usán 17.20 Csevegés 17.40 
Élet - Stílus 18.00 Telesport 18.25 
Gyerekeknek: Hupikék törpikék: 
Favándorlás, A loesifecsi  madár 
18.50 I V 2 19.00 LA SEPT 19.51 
TV 2 20.20 Rockstúdió 21.00 1 líra-
dó 2. 21.20 I V 2 21.35 Napzárta 
kb. 22.05 Rock a dokkban kb. 23.00 
A 10. áldozat kb. 0.30 TV 2. 

_ Osztrák 1. műsor 
9.00 Hírek / Jog az élethez 9.30 Is-
kolatévé 11.00 Közelkép 11.45 Mé-
dium 12.00 Éjszakai stúdió 13.00 
Hírek 13.10 Rólunk van szó 13.40 
Megöljük, amit szeretünk 14.25 
Csalók udvara 15.55 Ház Jeruzsá-
lemben 16 00 Gyermekwurlitzer 
16.55 Minihírek 17.05 Gyermekm-
agazin 18.00 Panoptikum 18.30 
Sport 19.30 Híradó 20.00 Sport 
20.15 Fogadjunk, hogy ... 22.05 Já-
ték a halállal 23.40 Hírek 23.45 A 
hét mesterlövész visszatér 1.15 Hí-
rek 1.20 Ex libris 

Osztrák 2. műsor 
15.35 Művészlexikon 15.45 Tudósí-
tás a tőzsdéről 16.00 Tisztelt ház 
17.00 A kedves család 17.45 Ki 
akar engem? 18.00 Jog az élethez 
18.30 Ausztria kép 19.30 Híradó 
20.00 Kultúrális magazin 20.15 Pár-

bajhősök 21.55 Hírek 22.00 Sport 
22.30 Rudi Carell - show 23.55 
Popkoncert 

Eurosport 
11.00 Motorsport 12.00 Sí VB. utá-
na Kettes bob VB. utána Golf  utá-
na kerékpársport utána Vitorlázás 
utána Sí - összefoglalók  19.00 Nem-
zetközi motorspotr 20.00 Atlétika 
20.30 Kettes bob VB. 21.00 Ökölví-
vás 23.00 Sí 24.00 Négyes bob VB. 
0.30 Kerékpársport 1.30 Golf 

RTL 
6.00 A hatmillió dolláros férfi  6.45 
Mentőautó 7.10 Schöngruberék: A 
szobalány 7.35 Kedves Bili nagybá-
csi 8.00 Konfetti  9.30 Klack 10.10 
Holidayék Rómából 10.35 Jetso-
nék: Gyanúban 11.00 Piff  és Her-
cules 11.20 Spidelman és 
bámulatos barátai: A melák, Spi-
derman 5000 12.35 He Man 13.05 
Super Mario Brothers 13.25 Mu-
tánsok: Árvíz 13.50 Ragazzi 14.25 
Katts és kutyája: A sivatag kirájnője 
14.50 Lassie: Gyanúban 15.10 Dak-
tari: Terror a bozótban 16.05 Az 
angyal visszatér: Menekülés az ál-
lamba 16.55 Forró nyeremény 
17.45 Codálatos évek: hősök 18.10 
Újdonságok a moziban 18.45 Híra-
dó. időjárás 19.00 Sípszó 20.15 Vá-
ros lángokban 22.00 Minden, 
semmi, vagy 23.00 Izzás 0.30 Szexk-
lippck 1.05 Bora Bora 2.45 Izzás 
4.05 Bora Bora 5.40 Aerobic. 

Super Channel 
7.00 Pirkadat 15.00 Film 16.30 
Hollywoodi sztárok 17.00 Videodi-
vat 17.30 Max Headroom 18.00 
Ultra sport 19.50 Időjárás-jelentés 
20.00 A Kék éj magazin legjobbjai 
21.00 Film utána Sport - összefog-
lalók utána Egyveleg. 

7.58 Műsorismertetés 8.00 „így szól 
az Úr!" 8.05 Kéménymesék 8.25 
Családi torna 8.30 Lucifer  8.50 A 
hegy gyomrában 9.15 Muzzy in 
Gondoland 9.20 Durrell a Szovje-

Osztrák 2. műsor 
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tunióban 9.45 Ebadta ebek 9.55 A 
kockázat lovagjai 10.20 Rókaman-
guszták 10.55 MEDICOMP Magyar 
Kupa Vizilabdamérkőzés 12.30 Ké-
pújság 14.20 Képújság 14.27 Műsor-
ismertetés 14.30 Ajándékműsor a 
Magyar Rák Liga Egyesületnek 
15.50 Kerék - bár 16.35 Műsoraján-
lat 16.40 Örömhír 17.00 „Walt Dis-
ney bemutatja" 18.45 Örökségünk 
18.55 Kávészünet 19.00 A HÉT 
20.00 Híradó 20.15 Olasz kártyajá-
ték 22.10 Duray Bernadett: Prérifar-
kas 22.55 Telesport 23.10 Képújság 

TV 2 
9.00 -12.00 Tévémagiszter 14.00 Ké-
pújság 14.15 I V 2 15.00 Humberto 
cirkusz 15.52 I V 2 16.20 Foci angol 
módra 16.40 Áljunk meg egy szóra! 
16.50 TV 2 17.45 Gyerekeknek: 
Vrungel kapitány kalandjai, Hogyan 
rakott rendet Jonathan?, Bojan 
medve 18.07 TV 2 18.25 Nem va-
rázsló, csontkovács 19.00 Premier 
22.00 I V 2 22.10 A magyar énekmű-
vészet nagykövetei kb. 23.10 I V 2 
Napzárta 

Osztrák 1. műsor 
9.00 I lírek 9.05 Sárkányok 9.50 Uni-
verzum 10.35 Pillantás a hétre 11.00 
Sajtóóra 12.00 Halló, Ausztria - hal-
ló, Bécs! 12.30 Tájékozódás 13.00 
Panoktikum 13.25 Jog az élethez 
13.50 Kém csipkebugyiban 15.35 
Brémai muzsikusok kalandjai 16.00 
Minihírek 16.10 Daktari 17.00 X -
Î arge 18.30 Falcon Crest 19.30 Hí-
radó 19.48 Sport 20.15 Mozart - Ka-
lendárium 20.25 Don Giovanni 
22.35 Látomások 23.40 Mozart 0.40 
Hírek 

Osztrák 2. műsor 
9.05 Kulturális körkép 10.15 Város a 
sivatagban 11.15 A kedves hangja 
12.00 Prága a 10. században 12.40 
Irodalmi műsor 13.00 Haza, idegen 
otthon 13.30 Képek Ausztriából 
15.00 Sport 17.15 Idősek klubja 
18.00 Jog az élethez 18.30 Ausztria -
kép 19.30 Híradó 20.15 Tetthely 
21.55 Fekete erotika 23.22 Stroker 
Ace 

Eurosport 
10.00 Nemzetközi sport 11.30 Ko-
sárlabda 12.00 Ökölvívás utána Sí 
VB. utána Golf  utána Gyorskorcso-
lya VB utána Sí VB. utána Gyors-
korcsolya VB. 19.00 Négyes bob VB. 
19.30 Kerékpársport 20.30 Atlétika 

23.00 Sí VB. 23.30 Röplabda 0.30 
Golf 

RTL 
6 00 Piff  és Hercules 6.10 Rajzfilm 
6.20 Holidayék Rómából 6.45 Jetso-
nék 7.10 Maci Laci 7.35 Rajzfilm 
8.00 Gyermekműsor 9.30 Scooter 
Palm Beachens 11.00 Talkshow 
12.05 Klasszikusok a la carte 12.35 
Hihetetlen történetek 13.00 Az 
apám földönkívüli  14.20 A csapat: 
IIol a szörnyeteg? 15.10 Forma - 1 
1990 16.15 300 lóerős cowboy 17.45 
Művészet és küldetés 17.50 Német 
countryzene 18.45 Híradó 19.10 Kü-
lönleges nap 20.15 A két misszioná-
rius 21.55 Tévétükör 22.35 Késői 
kiadás 22.50 Dr. Westphal főorvos: 
Bamum 23.45 Tenisz 0.50 Szürkület: 
Az örökkévalóság dala 1.20 Alfréd 
Hitchcock bemutatja: A gyilkos és a 
gyerek 1.45 Aerobic 

Super Chasirtel 
7.00 Egyveleg 13.30 Halló, Ausztria -
halló, Bécs! 15.00 írva vagyon 16.00 
Turisztikai magazin 16.30 Német 
nyelvű magazin 17.30 A világ holnap 
18.00 Üzleti hét 18.30 Sporthírek 
18.35 Belföldi  tudósítások 19.30 Vi-
deodivat 20.00 SPIN 21.00 Időjárás -
jelentés 21.10 Film utána Egyveleg 

j~márciusX hétfő™] 

TV1 
8.58 Műsorismertetés 9.00 Tévétor-
na nyugdíjasoknak 9.05 A HÉT 
10.05 Rajongás 11.30 Delta 11.55 
Képújság 13.58 Műsorismertetés 
14.00 Parlamenti Napló 17.48 Mű-
sorismertetés 17.50 Katolikus króni-
ka 18.00 Egy szó, mint száz 18.50 
Esti mese: Filemon 19.00 Cimbora 
19.25 Közlemények. Műsorajánlat 
19.30 Híradó 20 00 Kávészünet 
20.05 San Francisco utcáin: A rette-
gés órái 21.00 Unokáink is látni fog-
ják 21.40 „Fénylő ölednek édes 
örömében" 22.40 Híradó 3. 22.55 
BBC - híradó 

TV 2 
17.00 Képújság 17.15 TV 2 17.45 
Egy perc terc 18.00 A Financial Ti-
mes heti üzleti híradója 18.25 Gyere-
keknek: Tom és Jerry 18.44 TV 2 
19.00 Humberto Cirkusz: El kell vál-
ni 19.52 TV 2 20.00 Körzeti tévéstú-
diók műsora 20.55 TV 2 21.00 
Híradó 2 21.20 TV 2 21.30 Telesport 

kb. 23.00 TV 2 Napzárta 

Osztrák 1. műsor 
9.00 Hírek / Jog az élethez 9.30 
Ausztria - kép 10.00 Iskolatévé 10.30 
A modell és a zsaru 11.15 Magas bo-
zót 12.05 Ügy a kirendelt védőnek 
12.35 Pillantás a hétre 13.00 Hírek 
13.10 Tisztelt ház 14.10 1000 mes-
termű 14.20 Varázslatos Jeannie 
14.45 Telt ház 15.30 Babar 15.55 
Rajzfilm  16.15 Alexander, a gólya 
16.25 Titokzatos állatok nyomában 
16.55 Minihírek 17.05 Te és én 17.55 
Yakari 18.00 Rólunk van szó 18.30 
Falcon Crest 19.30 Híradó 20.00 
Sport 21.15 Magnum 22.10 Az apám 
az uram 23.55 Hammer 0.20 Hírek 

Osztrák 2. műsor 
16.35 Művészlexikon 16.45 Erős 
Ágost és udvara 17.30 Hársfa  utca 
18.00 Jog az élethez 18.30 Wurlitzer 
19.00 Tartományi élet 19.30 Híradó 
20.00 Gyermekwurlitzer 20.15 Ál-
mok szigete 21.00 Újdonságok a mo-
ziban 21.15 Schilling 22.00 Híradó 
22.25 Szingapúr 23.10 Disputa 

Eurosport 
9.30 Kerékpártsport 10.30 Sí VB. 
11.30 Eurobic 12.00 Biliárd 15.00 
Szánkó VB. 15.30 Motorkerékpár 
VB. 17.30 Sí VB. 18.00 Motorsport 
18.30 Jégkorong 19.30 Eurosport -
hírek 20.00 Kosárlabda 21.00 Ököl-
vívás 22.00 Motorsport - érdekessé-
gek 24.00 Kézilabda 1.00 Eurosport 
- hírek 

RTL 
6.00 Halló, Európa - jó reggelt, Né-
metország! 8.35 Telebutik 9.15 Bá-
csikám, a gengszter 11.00 Rizikó 
11.30 Telebutik 12.00 Forró nyere-
mény 12.35 M ügyosztály: Alibi egy 
gyilkosnak 13.00 A vádló: Schwam-
mer dam 13.20 Kalifornia  klán 14.05 
A Spingficld  - sztori 14.50 Vad Ró-
zsa 15.38 Nettó 15.50 Galactica har-
ci csillag: Baltar szökése 16.40 
Rizikó 17.10 Forró nyeremény 17.45 
Játssz velünk! 18.00 A hatmillió dol-
láros férfi:  Rakéta, terror 18.45 Hí-
radó, időjárás 19.20 A csapat: Anya 
bajban 20.15 Mini Playback Show 
21.15 Holnap nincs iskola 22.50 Kul-
túrális magazin 23.20 Hírek 23.30 
Playboy Late Night 0.25 A halottak 
nem beszélnek 2.00 Műsorzárás 

Super Channel 
7.00 Pirkadat 9.10 Egyveleg 13.00 

Japán üzleti élete 16.00 Forró drót 
17.00 Élő videoshow 18.30 Kék éj 
19.45 Időlánc 20.30 Dokumentum-
film  21.00 Perspektívák 23.20 Tu-
risztikai magazin 0.20 Nemzetközi 
hírek 0.35 Kék éj 1.30 Időlánc 1.45 
Egyveleg 

8.03 Műsorismertetés 8.05 Tévétor-
na nyugdíjasoknak 8.10 Buddha 
Thaiföldön  8.45 Mozgató 8.55 Ké-
pújság 9.00 Parlamenti Napló 16.35 
Képújság 16.43 Műsorismertetés 
16.45 Pannon krónika 16.55 Nach-
richten 17.00 Ecranul Nostru 17.30 
Vastaps Gaál Gabriellának 18.00 
Szám - adás 18.15 Műsorajánlat 
18.20 Táj és ember együttes világa 
Győr - Moson - Sopron megye hor-
gászvizei 19.05 Esti mese: Bob és 
Bobek 19.15 Muzzy in Gondoland 
19.25 Közlemények. Műsorajánlat 
19.30 Híradó 20.05 A klinika: Súly-
problémák 20.55 Stúdió '91 21.55 
Parlamenti Napló 22.25 Jöttem, lát-
tam... 23.10 Híradó 3 23.25 BBC -
híradó 

TV 2 
17.00 Képújság 17.15 TV 2 17.45 
Egy perc terc 18.00 Telesport 18.25 
Gyerekeknek: A kis gézengúzok 
18.48 TV 2 19.00 A pékinas lámpása 
20.25 TV 2 20.28 Schumann: a - moll 
Zongoraverseny Op. 21.00 Híradó 2 
21.20 'IV 2 21.25 Adó - tanács - adó 
21.35 Gondolkodó 22.20 TV 2 ben-
ne: Nulladik típusú találkozások kb. 
22.55 Napzárta 

Osztrák 1. műsor 
9.00 Hírek/Jog az élethez 9.30 Isko-
latévé 10.30 Párbajhősök 12.10 
Sport 13.00 Hírek 13.10 Rólunk van 
szó 13.40 Hajdanában 13.45 Borké-
szítők 14.15 Varázslatos Jeannie 
14.40 Telt ház 15.30 Vidám történe-
tek 15.55 Rajzfilm  16.15 Alexender, 
a gólya 16.25 Degrassi Junior 16.55 
Minihírek 17.05 Te és én 17.55 Ya-
kari 18.00 Rólunk van szó 18.30 Fal-
con Crest 19.30 Híradó 20.00 Sport 
20.15 Pumák 21.07 Dallas 22.00 A 
sas fi'ókái  23.30 Hammer 23.55 Hí-
rek 

Osztrák 2. műsor 
16.50 Művészlexikon 17.00 Iskolaté-
vé 17.30 Tájékozódás 18.00 Jog az 
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élethez 18.30 Wurlitzer 19.00 Tarto-
mányi élet 19.30 Híradó 20.00 Kul-
túrális magazin 20.15 Made in 
Austria 21.07 Külföldi  tudósítások 
22.00 Híradó 22.25 Klub - 2 

Eurosport 
12.00 Biliárd 14.00 Golf  15.00 Jég-
korong 16.00 Rodeo 16.30 Kosárlab-
da EB. 17.30 Atlétika 18.00 
Labdarúgás 18.30 Atlétika 19.30 Eu-
rosport - hírek 21.00 Pankráció 
22.00 Motorsport 24.00 Kézilabda 
1.00 Eurosport - hírek 1.30 Biliárd 

RTL 
6.00 Halló, Európa - jó reggelt, Né-
metország! 8.35 Telebutik 9.10 Ren-
dőrségi beszámoló: A jade - ügy 9.35 
Péntek 13. 11.00 Rizikó 11.30 Tele-
butik 12.00 Forró nyeremény 12.35 
M ügyosztály: A hasonmás 13.00 
Holmes és Yoyo: Gyanús golftáska 
13.20 Kalifornia  klán 14.05 A 
Springfield  - sztori 14.55 Vad Rózsa 
15.38 Nettó 15.50 Buck Rogers: 
Visszatérés a múltba 16.40 Rizikó 
17.10 Forró nyeremény 17.45 Játssz 
velünk! 18.00 A hatmillió dolláros 
férfi:  A herceg kiszabadítása 18.45 
Híradó, időjárás 19.15 Knight Rider: 
Tűzgyűrű 20.15 Holnap reggel is 
fogsz  szeretni? 22.10 Robbanékony 
23.05 L.ALaw: A bírói székben 
24.00 Hírek 0.10 Butterfield  8. 2.00 
Műsorzárás 

Super Channel 
7.00 Pirkadat 9.10 Egyveleg 13.00 
Japán üzleti élete 16.00 Forró drót 
17.00 Élő videoshow 18.30 Kék éj 
19.30 Nemzetközi hírek 19.45 Idő-
lánc 20.00 Ultra sport 22.00 Nem-
zetközi hírek 22.15 Ultra sport 0.15 
Nemzetközi hírek 0.30 Kék éj 1.30 
Időlánc 

8.58 Műsorismertetés 9.00 Képújság 
9.05 Tévétorna nyugdíjasoknak 9.10 
Hármas csatorna: A titok 9.55 A kli-
nika: Súlyproblémák 10.40 Stúdió 
'91 11.40 Képújság 16.50 Képújság 
16.58 Műsorismertetés 17.00 Déli vi-
deoújság 17.10 Správy 17.15 A teje-
sembör 17.45 Szám - adás 18.00 A 
szecesszió kora: A felvilágosult  pol-
gár 19.00 Műsorajánlat 19.10 Esti 
mese: Dörmögőék újabb kalandjai 
19.25 Közlemények. Műsorajánlat 

19.30 Híradó 20.00 Kávészünet 
20.05 O sole mio 21.40 Az Árpád -
házi királyok emlékei: Szt. István és 
utódai 22.05 Nem minden eladó -
vedd meg, Uram! 23.05 Híradó 3. 
23.20 ZDF - híradó 

TV 2 
17.00 Képújság 17.15 TV 2 17.45 
Egy perc terc 18.00 Telesport 18.25 
Gyerekeknek: Korról korra 18.44 
TV 2 19.00 Tetthely: Nyolc, kilenc, 
kész! 20.24 TV 2 21.00 Híradó 2 
21.20 TV 2 21.25 Adó - tanács - adó 
21.35 Napzárta kb. 22.20 Túlélés ára 
kb. 23.55 TV 2 

Osztrák 1. műsor. 
9.00 Hírek / Jog az élethez 9.30 Isko-
latévé 10.30 Az utolsó játék 12.05 
Popeye 12.10 Külföldi  tudósítások 
13.00 Hírek 13.10 Rólunk van szó 
13.40 Noé bárkája vállalkozás 14.10 
Rajzfilm  14.20 Varázslatos Jeannie 
14.45 Az angyal visszatér 15.30 Ka-
csafalva  15.55 Rajzfilm  16.15 Ale-
xander, a gólya 16.25 Mint a kutya és 
a macska 16.55 Minihírek 17.05 Te 
és én 17.55 Yakari 18.00 Rólunk van 
szó 18.30 Falcon Crest 19.30 Híradó 
20.00 Sport 20.15 Római vakáció 
22.20 Amerikai éjszaka 0.10 Ham-
mer 0.35 Hírek 

Osztrák 2. műsor 
16.50 Művészlexikon 17.00 Kommu-
nikáció 17.30 Országok és emberek 
18.00 Jog az élethez 18.30 Wurlitzer 
19.00 Tartományi élet 19.30 Híradó 
20.00 Kultúrális magazin 20.15 Ér-
vek 22.00 Híradó 22.25 Sport 24.00 
Hírek 

Eurosport 
11.00 Biatlon VB 11.30 Eurosport -
hírek 12.00 Motorsport 14.00 Golf 
15.00 Atlétika 16.00 Rodeó 16.30 
Kosárlabda 18.00 Négyes bob VB 
18.30 Nemzetközi sport 19.30 Euro-
sport - hírek 20.00 Sí összefoglaló 
21.00 Ökölvívás 23.00 Labdarúgás 
24.00 Golf  1.00 Eurosport - hírek 

RTL 
6.00 Halló, Európa - jó reggelt, Né-
metország! 8.35 Telebutik 9.15 Té-
vedés 9.40 Ausztrál nyár 11.00 
Rizikó 11.30 Telebutik 12.00 Forró 
nyeremény 12.35 M ügyosztály: 
Elektromos agy 13.00 Senki sem tö-
kéletes: Bomba - ügy 13.20 Kalifor-
nia klán 14.05 A Springfield  - sztori 
14.50 Vad Rózsa 15.38 Nettó 15.50 

CHIP 's: Az utolsó esély 16.40 Rizi-
kó 17.05 Forró nyeremény 17.45 
Játssz velünk! 18.00 A hatmillió dol-
láros férfi:  A herceg kiszabadítása 
18.45 Híradó, időjárás 19.15 Hazai 
dallamok 20.15 Gottschalk - show 
21.15 A modell és a zsaru: Vigyázat, 
oltárveszély! 22.10 Tévétükör 22.45 
Nők magazinja 23.15 Hírek 2.3.30 Az 
iszonyat iskolája 0.10 A modell és a 
zsaru 1.55 Aerobic 

Super Channel 
7.00 Pirkadat 9.10 Egyveleg 13.00 
Japán üzleti élete 16.00 Forró drót 
17.00 Élő videoshow 18.30 Kék éj 
19.45 Időlánc 20.00 Belföldi  tudósí-
tások 20.30 Ázsia 21.30 Üzleti hét 
22.00 Nemzetközi hírek 22.20 Bel-
földi  tudósítások 0.35 Kék éj 1.35 
Időlánc 

7.53 Műsorismertetés 7.55 Tévétor 
na nyugdíjasoknak 8.00 Menedzser 
Magazin 9.00 Képújság 9.05 „Walt 
Disney bemutatja" 10.50 Mozgató 
11.00 Képújság 16.45 Képújság 
16.53 Műsorismertetés 16.55 Pan-
non Krónika 17.05 Vijesti 17.10 Szép 
magyar tánc 17.15 Műsorajánlat 
17.20 Kuckó 17.55 A Perpetuum je-
lenti 18.05 Hármas csatorna 18.50 
Telistele - videó 19.00 „Engedjétek 
hozzám...!" 19.05 Esti mese: Sebaj 
Tóbiás 19.15 Műsorajánlat 19.25 
Közlemények. Műsorajánlat 19.30 
Híradó 20.05 Szomszédok 20.40 
Hannay: A Fekete Kő szövetség 
21.30 Van öt perce? 21.35 Tisztelgés 
Lajta Béla emlékének 21.55 Betiltott 
filmek:  A lekötözött léggömb 23.25 
Híradó 3 23.40 BBC - híradó 

TV 2 
17.00 Képújság 17.15 TV 2 17.40 Sí-
percek 17.45 Egy perc terc 18.00 Te-
lesport 18.25 Gyerekeknek: Egyszer 
volt, hol nem volt...az Élet 18.51 TV 
2 19.00 Manika, aki túl későn szüle-
tett 20.42 TV 2 21.00 Híradó 2 21.20 
I V 2 21.30 Adó - tanács - adó 22.30 
Back Sabbath kb. 23.00 TV 2 Nap-
zárta 

Osztrák 1. műsor 
9.00 Hírek / Jog az élethez 9.30 Or-
szágok és emberek 10.00 Iskolatévé 
10.30 Érvek 12.15 Idősek klubja 

13.00 Hírek 13.10 Rólunk van szó 
13.40 Speciális tudnivalók 14.20 Va-
rázslatos Jeannie 14.45 Az angyal 
visszatér 15.30 János álmai 16.00 
Rajzfilm  16.20 Alexander, a gólya 
16.30 Szupernagyi 16.55 Minihírek 
17.05 Te és én 17.55 Yakari 18.00 
Rólunk van szó 18.30 Falcon Crest 
19.30 Híradó 20.00 Sport 20.15 Biz-
tos, ami biztos 21.20 Az ő idejében 
22.15 Csúcspont 23.45 Hírek 23.50 
Az asszony és az elátkozott 

Osztrák 2. műsor 
16.05 Művészlexikon 16.15 Sport 
17.15 Természetfilm  18.00 Jog az 
élethez 18.30 Wurlitzer 19.00 Tarto-
mányi élet 19.30 Híradó 20.00 Kul-
túrális magazin 20.15 Belföldi 
tudósítások 21.00 Szállodák 21.55 
Újdonságok a moziban 22.00 Híradó 
22.25 Klub - 2 Hírek 

Eurosport 
11.30 Eurobic 12.00 Motorcsónak-
verseny 13.00 Szánkó VB 13.30 Golf 
15.30 Kézilabda 16.30 Motorsport 
17.00 Sí - összefoglalók  18.00 Mo-
torsport hírek 18.30 lovaglás 19.30 
Eurosport - hírek 20.00 Röplabda 
EB 21.00 Tenisz 22.30 Labdarúgás 
24.00 Golf  1.00 Eurosport - hírek 

RTL 
6.00 Halló, Európa - jó reggelt, Né-
metország! 8.35 Telebutik 9.15 Most 
mindenki alszik 9.40 A hegyek törvé-
nye 11.00 Rizikó 11.30 Telebutik 
12.00 Forró nyeremény 12.35 M 
ügyosztály: Baráti szolgálat 13.00 
Dirty Dancing: Férfiálmok  13.20 Ka-
lifornia  klán 14.05 A Springfield  -
sztori 14.55 Vad Rózsa 15.38 Nettó 
16.40 Rizikó 17.10 Forró nyeremény 
17.45 Játssz velünk! 18.00 A hatmil-
lió dolláros férfi:  Zsoldosok között 
18.45 Híradó, időjárás 19.15 Jump -
Street 21.: Ellenőrzés nélkül 20.15 
Csibészek a padban 21.55 Hírek 
22.05 Dirdlivadászok 23.40 Bosszú-
vágy III. 1.05 Jump - Street 21 1.50 
Aerobic 

Super Channei 
7.00 Pirkadat 9.10 Egyveleg 13.00 
Japán üzleti élete 16.00 Forró drót 
17.00 Élő videoshow 18.30 Kék éj 
19.30 Nemzetközi hírek 19.45 Idő-
lánc 20.00 Film 22.00 Nemzetközi 
hírek 22.15 Mozifilm  0.15 Nemzet-
közi hírek 0.30 Kék éj 1.30 Időlánc 



I M E L L É K L E T I 

Városi műsorajánlat 1991. március 1-től 7-ig 

Városi Televízió 

Mozicsatorna: 
Március 4-én filmvetítések.  18 óra: Árvácska /színes, magyar/. 20 óra: 

lentes /színes, francia  lélektani krimi/. 
VlV-csatorna: 
Március 4-én 18 órától: Városi közgyűlés közvetítése felvételről. 
Március 7-én 19 órától: Magazinműsor, benne hírhét és aktuális riporto 

4. 

i. 

Hevesi Sándor Művelődési Központ 

Március 2-án 19 óra: Kanizsa Táncegyüttes önálló műsora. Kísér: a Bojtár 
együttes. 

Március 4-24: Klimaj György festőművész  kiállítása. Megnyitó: 4-én 11 
órakor. 

Március 7-én 18 órakor: "Világválság ésdöntés" című társadalomtudomá-
nyi sorozat keretében Mayor Zoltán adventista lelkész előadása "Van-e kiút 
a világválságból?" címmel. 

Minden szombaton 18-21 óra között és minden szerdán 16-18 óra között: 
S.O.S. telefonos  lelkiscgélyszolgálat a 12-214-es telefonszámon. 

TIT 

Március 6-án 17 óra: allSMK ban: A Csillagászati Szabadegyetem kere-
tében: "Ami a mérhető adatokon túl van. Ufók,  gömbvillámok" című előadá-
sok. 

Krkel Ferenc Olajipari Művelődési I láz 

Március 1 -én 19.30 óra: Usztics Mátyás és Ihos József  estje. 
Március 2-án 18 óra: Rock and roll klub. 
Március 3-án 9 óra: Olajipari Horgászegyesület tisztújító közgyűlése. 
Március 3-án 10 óra: Számítógépes játék és videó gyerekeknek. 
Március 4-5-6-án 9 18 óra Bálás árúk vására a TRANSKER Kft.  rende-

zésében. 
Március 6-7-én 8-18 óra: Nőnapi virágvásár. 
Március 7-20-ig, 10-17 óra: Rohrback Jenő és Csávás Csaba fafaragók  ki-

állítása. Megnyitó 7-én 17 órakor, dr. Kcreskai István polgármester által. 
Március 7-én 16 óra: KFV nőnapi ünnepsége. 

Helyőrségi Kíub 

Március2-ánl9órától:Dandárbái. Műsor: "Nyomjákasódert!"aHumor-

Közérdekű  telefonszámok 
Nagykanizsán 

Mentők 004 
Kendőrség 007 
Tűzoltók- 005 
Orvosi éjszakai és munkaszüneti napi ügyelet 13-274 
Gyógyszertári éjszakai és munkaszüneti napi ügyelet 11-531 
Áramszolgáltatási hibabejelentés: éjjel: 11-095 

nappal: 11-352 
Gázszolgáltatási hibabejelentés: 11-442 
Vízszolgáltatási hibabejelentés: 14-019 
MÁV felvilágosítás: 11-059 
VOLÁN felvilágosítás: 11-420 
Autómentőszolgálat: 14-100 
Autóklub: 11-256 
Taxiállomások: 

Volán: 12-222 
Centrum: 12-000 
Gábriel: 11-111 

Polgármesteri hivatal: 13-080 
Rendőrkapitányság: 12-190 
Kórház és Rendelőintézet: 11-500 
Apolló filmcentrum: 11-326 
Totózó-lottózó: 11 182 
Fontnsabb postai telefonszámok: 

Távolsági beszélgetések bejelentése: 001 
Táviratfeladás 002 
Hibabejelentés 003 
Pontos idő 008 
Tudakozó 009 

fesztivál-győztes  Sóder duo /Orbán Sándor és Wéber Tamás/ bemutatkozása. 
Március 4-7-ig, 10 18 óra: Nőnapi virágkiállítás és vásár, a SASAID virág-

üzlet rendezésében. 
Március 4 - április 5-ig: "Tudja meg az egész világ!" című kiállítás. Válo-

gatás Gulyás Gyula és Gulyás János eraélvi film-  és szociofotóiról  /1969-89/. 
Megnyitó 4-én i7.30 órakor, Rajnai Miklós által. 

Ifjúsági  Ház 

Minden szombaton 10-12 óra: LUTRA csere bere klub. 
Március 2-6-ig: Sporthét /kispályás labdarúgás, asztalitenisz, kerékpár, 

sakk/. 
Március 4-én 15 óra: A Ház szakköreinek bemutatkozása, kiállítás kere-

tében. 
Március 4-én 18 óra: Városi Diákklub összejövetele. 
Március 6-án 10 és 14.30 órakor. Mesebérlet óvodásoknak és alsótagoza-

tosált. iskolásoknak: a Pécsi Nemzeti Színház Bábegyüttesének "Bóbita, a tün-
dér" című előadása. 

Kodály Zoltán Művelődési Ház 

Március hóban: Várótermi tárlat a vasútállomás kultúrvárótermében. 
"Kertészet és könyvészet" kiállítás és könyvvásár. 

Minden szerdán 14 órakor: Nyugdíjas klub, videofilm  vetítéssel. 
Március 1-én 18 óra: Táncház. Közreműködik Berecz András mesemondó 

és Papp Gábor. 
Móricz Zsigmond Művelődési Ház 
Március 3-an 10 óra: Aprók tánca tanfolyam,  a Bojtár együttes közremű-

ködésével. 

Thury György Múzeum 

Hétfő  és kedd kivételével naponta 10-17 óráig: Az "Erdő és ember Zalá-
ban" című állandó kiállítás. 

Apolló Filnicentrum 

\polló mozi: 
Előadások kezdete: 16 18 és 20 óra. 
Március 1-3-án 16 és 18 órakor: Ifjú  Einstein/ausztrál/. 20 órától: I Iavana 

/amerikai/. 
Március 2-3-án 14 óra: Cocktail /amerikai/. 
Március 4-7: Tűz, jég és dinamit /német/. 
Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 18.15 óra. Csütörtök: Filmbarátok napja. 
Március 1-3: Ápolandó ápolók /videó, amerikai/. 
Március 4-6: Warlock /amerikai/. 
Március 7: Eper és vér /amerikai/. 
Erotikus filmek,  20.15 órától, 18 éven felülieknek!: 
Március 1-3: Robin Hood /videó, amerikai/. 
Március 4-7: A szex sárkány éve ,/video, német/. 
Matiné/gyermekeknek/, Mórától: 
Március 3: Az erdő kapitánya. 

Hirdessen  a Kanizsában  ! 
Hirdetési dí jak/ÁFÁ -val együtt/: 

Teljes oldal 20.000 Ft 
1/2 oldal 10.000 Ft 
1/4 oldal 5.000 Ft 
1/8 oldal 2.500 Ft 

Apróhirdetések: 

-Közületi és vállalkozói, szavanként 20 Ft 
-Lakossági, szavanként 10 Ft 

-Március  1 ig:  2 0 szó alatt  ingyenes. 

Hirdetés  felvétek  hétfőtől  - péntekig  8-16 óra között  a 
szerkesztőségben.  (Nagykanizsa,  Ady  E. u. 1. II.em.  1.) 



Tíz  eves  a Szepetneki  Ertelmisegi  Klub 

Tíz éves jubileumát ünnepelte 
nemrégiben a Szepetneki Értelmiségi 
Klub. A rendezvény a megszokott ba-
ráti, kellemes, családias hangulatban 
telt, s ezúttal szellemi vetélkedővel tet-
ték érdekessé. 

— Számomra élményt jelentett ez 
a találkozó. Jó érzéssel kapcsolódtam 
be a mindennapi gondokat kis időre 
félre  tevő klubtagok felszabadult  be-
szélgetésébe, játékába - mondja Hor-

váthné Polai Mária, a TIT kanizsai 
szervezetének titkára. - Külön örö-
mömre szolgált, hogy tiszteletbeli tag-
gá választottak. Élni is fogok  a 
lehetőséggel, ha tehetem, eljövök 
ezekre a felüdülést  jelentő összejöve-
telekre. 

— Tíz éve, amikor létrehoztuk a 
klubot, az vezérelt bennünket, hogy 
kötetlenül, baráti légkörben, rendsze-
resen találkozzunk, értékes, érdekes 

embereket ismerjünk meg, hallgat-
hassuk, láthassuk őket - idézi fel  azala-
kulás történetét dr. Tóth Géza 
állatorvos, a klub egyik alapítója. -
Nem készítettünk semmiféle  hangza-
tos, brossúra ízű munkatervet, mégis 
rendszeresen összejövünk minden hó-
napban. Évente 10-15 vendégünk volt, 
akik közül többen visszajárnak hoz-
zánk, hiszen valamennyiüket tisztelet-
beli taggá választottuk. Gyakran 
megtisztel bennünket jelenlétével 
Harkány László és Márkus István ta-
nár úr; Járási Ildikó, akineksokkal tar-
tozunk. Ildikó értékes tűzzománcai, 
képei nem egyszer voltak tombola fő-
díjak, ezt külön köszönjük. Járt nálunk 
Tribojszky Mátyás, dr. Czine pro-
fesszor,  Lukács Sándor, Kondor Kata-
lin, Tüskés Tibor. Ő még a könyvében 
is megemlékezett rólunk. 

Az előadók honoráriumának ren-
dezéséhez támogatást kaptunk és ka-
punk a TIT Városi Szervezetétől, a 
Könyvtártól, az ÁFÉMSZ-től, a 
HSMK-tól, a Szepetneki "Egyetértés" 
MGTSZ-től, a szepetneki tanácstól, 
majd önkormányzattól; a szervezés-
ben pedig Kajdi Jenő népművelőtől. 
Visszatekintve az elmúlt évekre, 116 

összejövetelünk volt. Kiemelni nem 
tudok egyet sem, valamennyi emléke-
zetes, kellemes emlék számomra. 

Hogy remek baráti közösség ko-
vácsolódott össze, az biztos, hiszen 
taglétszámunk stabil, sokan közülük 
alapító tagok. Dr. Nagy Árpádné, a 
Szlávecz házaspár, Németh Ferenc 
sormási tanító és felesége,  a Márffy-
Sóstai házaspár kezdettől fogva  tagja a 
klubnak, változatlan lelkesedéssel. 
Sóstai Zoli és Németh Feri a hagyo-
mányőrző Luca-bálnak állandó móka-
mesterei. Tagjainak között volt és van 
tanító, gyári munkás, pap és párttitkár. 
Sokféle  foglalkozású,  mégis baráti kö-
zösségvagyunk, és remélem, hogy ma-
radunk is. 

Az Értelmiségi Klub naplója ne-
ves tudósok, művészek bejegyzését, 
színházlátogatások, bálok, kirándulá-
sok emlékét őrzi. Szívből kívánjuk, 
hogy még sok esemény, élmény ková-
csolja, erősítse barátságukat, legyen 
idejük, erejük ezt a szép hagyományt 
ápolni. 

H. M. 

(  Farsangi  zene-party^ 
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A zeneiskola szolfézs  csoportja. 
Műsorukon a Macska-duett 
Hivatalosan ugyan már végetért a 

farsang,  amikor február  14-én ismét 
vidám estet rendeztek a HSMK-ban. 
Főszereplője, a Városi Vegyeskar szá-
mos vendéget is hívott a közönség szó-
rakoztatására. 

Horváth Gábor "celebrálta" mű-
sorvezetői minőségben a rendezvényt, 
először egy jelmezes gyerekcsapatot 
szólítva a színpadra. Három általános 

iskola /Rozgonyi, Zemplén és Vécsey/ 
énekelni szerető diákjai két olasz dalt 
adtak elő Katona Noémi vezényleté-
vel. 

Az Állami Zeneiskola Fúvósötö-
se is színre lépett. Nem fogadták  meg a 
műsorvezető intését, amelyet egy régi 
illemtankönyvből idézett, miszerint: 
"úriember ne muzsikáljon", sőt in-
kább nagy kedvvel játszottak egy Scott 

Joplin ragtime-ot, egy vidám De-
bussy-darabot és meglepetésként a 
Rózsaszínű párduc mindenki által jól 
ismert kísérőzenéjét. 

A közönség vastapsa közepette 
vonult be a Városi Vegyeskar, s bizony 
a tagok nagy részére talán még saját 
édesanyjuk sem ismert volna rá. Gor-
bacsov és Hófehérke,  boszorkány és 
katicabogár, burnuszos arabok és Pi-

roska énekeltek együtt először egy csi-
nos tengerész-hölgy, azaz Katona No-
émi, másodszor egy álarcos macska, 
azaz Baráth Yvette vezényletével. S 
hogy Baráth Yvette miért éppen 
macskajelmezt öltött, arra a kövekező 
műsorszám adott magyarázatot: zene-
iskolai szolfézs-csoportjával  bűbájo-
sán koreografálva  Rossini híres 
Macska-duettjét énekelték. Az ezt kö-
vető műsorkavalkádban az eddig szín-
re lépett közreműködők különböző 
konbinációkban vettek részt, és olyan 
népszerű műsordarabokat adtak elő, 
mint Gershwin Summertime és Swa-
nee című dalai és egy néger spirituálé. 
A műsor vége felé  egy újabb közremű-
ködő együttes lépett színre önálló 
blokkal, a Hot Brass Band, Baráth 
Zoltán vezetésével, s végső kicsengés-
ként ismét a vegyeskar énekelt jólis-
mert könnyű dallamokat. 

A nézők és a szereplők egyaránt 
remekül szórakoztak, de az sem 
finnyáskodhatott,  aki esetleg nagyító-
val vizsgálta volna a zenei megvalósí-
tást, bár ezen az estén igazából a 
hangulat volt a főszereplő. 

Kocsis  Katalin Szólampróba a "vegyeskarban" 

Kiránduláson a vörsi tá jháznál 
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r A Parlamentben  történt... 

Vita a kárpótlási törvény tervezetéről 
t: :*M*M « Amikor e sorokat írom, 

már hetek óta folyik  a Parla-
mentben a kárpótlási törvény 
tervezetének vitája, és egyre 
kevésbé mernék jósolni, hogy 
a szócsata még meddig tart. 
Eddig szót sohasem kérő - el-
sősorban kisgazda - képvise-
lők tartanak félórás 
beszédeket; a teljes elutasítás-
tól a rálicitálásig a legcllenté-
tesebb vélemények hangzanak 
el. 

A készülő törvény jelentő-
ségéről magam meg vagyok 
győződve, hiszen alkalmasint 
ez az első alkalom, amikor a 
társadalom egy jelentős része 
kap valamit, nem pedig újabb 
áldozatvállalásra szólítják fel. 
Ami pedig még fontosabb: 
megoldódni látszik a földkér-
dés, megteremtődik a kis- és 
középgazdaságok létrejötté-
nek elemi feltétele,  illetve a 
tulajdonviszonyok tisztázódá-
sával végre várható a tőke lé-
nyegesen g y o r s a b b 
beáramlása. 

És mégis könnyen lehet, 
hogy a megalkotott törvényt 
széleskörű elégedetlenség 
fogja  kísérni. Akik kaptak kár-
pótlást, kcvescllni fogják,  akik 
nem, azért háborognak majd. 
A kérdés rendezése azonban -
gazdasági lehetőségeink kere-
tei közölt - erkölcsi köteles-
ség, m á s r é s z t az 
Alkotmánybíróság nevezetes 
határozata óta a földek  vissza-
juttatása a gazdálkodni aka-
róknak, m á s k é n t nem 
lehetséges. Utóbbi az ország 
és a mezőgazdaság elemi érde-
ke. 

Az izgalmakat még tovább 
növeli az SZDSZ bejelentése 
kormányra kerülésük szándé-
káról és a Kisgazda Párt veze-
tőinek k é t é r t e l m ű 
nyilatkozatai a koalícióban 
maradásról. 

Az események összeesése 
nem véletlen. A kárpótlási 
törvény, az elkészült - teen-
dőkre, időpontokra lebontott, 
menetrendszerű és régóta várt 
- gazdasági ütemterv, amely a 

napokban nyilvánosságra ke-
rül és a közeljövő gazdaságot 
érintő törvényei alapjában 
változó helyzetet fognak  te-
remteni: felvillan  az ország 
számára a gazdasági kitörés le-
hetősége és útja. 

Ebben a helyzetben a leg-
nagyobb ellenzéki párt számá-
ra jogosan tűnik utolsó 
pillanatnak a jelenlegi helyzet 
a hatalom megragadására. 
Magam részéről elképzelése-
iknek sok esélyt nem adok. A 
parlamenti erőviszonyok mi-
att rászorulnának az MSZP 
vagy a Kisgazdapárt támoga-
tására. Előbbivel, ha másért 
nem, hitelességük megtartása 
okán nem szövetkezhetnek, a 
kisgazdáktól pedig hatalmas 
programbeli különbségek vá-
lasztják el őket. A nagykoalí-
ció - és ennek nem örülök -
kizártnak tűnik, elsősorban a 
felhalmozódott  személyes el-
lentétek miatt. 

A kisgazdák viselkedése az 
adott helyzetben bizonyos fo-
kig érthető. Tudják, hogy a 
kormánykoalíciónak szüksé-
ge van rájuk, megpróbálnak 
tehát elképzeléseikből minél 
többet "átverekedni" a Parla-
mentben, és úgy érzik, hogy 
népszerűségüket - legalábbis a 
lakosság bizonyos köreiben -
most alaposan növelhetik. 

Mindezek ellenére a 
kompromisszum lehetséges, 
leginkább a földek  kérdésé-
ben, hiszen az MDF program -
ja is célul tűzte ki a 
mezőgazdasági jellegű ingat-
lanok visszajuttatását az arra 
igényt tartóknak. Azt viszont 
itt meg kell jegyeznem - mert 
nem kevesek emlékezete 
rosszul működik -, hogy az 
MDF sohasem ígérte az el-
múlt évtizedek károsultjainak 
általában a természetbeni kár-
talanítást. Nem tettük ezt a vá-
lasztások előtt sem, mert -
megértve az ilyen igényeket 
emberi oldalról - ezt sem az or-
szág gazdasági állapota nem 
engedi meg és a gazdaság fel-
lendítésének nem ez az útja. 

Miközben tudjuk, hogy a 
múltbeli sérelmekért, 
amennyire az lehetséges, kár-
pótolni szükséges az érintette-
ket, az elsődleges cél azonban 
a gazdaság működőképessé-
gének, hatékonyságának javí-
tása, ennek útja pedig a 
privatizáció. Ettől remélheti 
az ország - és nem csupán szű-
kebb rétegek - sorsunk jobbra 
fordulását. 

A koalíció sorsát illetően 
egy reális veszélyt azonban lá-
tok. Ha a kisgazdák komolyan 
veszik Torgyán József  egy év-
vel ezelőttről már ismerős ki-
jelentését, hogy az esetleges új 
választásokat megnyernék és 
erre játszva lépnének ki a koa-
lícióból, akkor könnyen előfor-
dulhat, hogy nem lehet majd 
többségi kormányt kiállítani 
és valóban újra választásokat 
kell kiírni. Ha szabad egyálta-
lán egy ilyen helyzetre jóslá-
sokba bocsátkozni, én -

szemben Torgyán Józseffel  - a 
FIDESZ térnyerését tarta-
nám valószínűnek. 

Az igazi baj azonban nem 
ez lenne, hanem az, hogy a vá-
lasztásokkal, az új kormány 
felállásával,  működésbe hoza-
talával minimálisan is fél  év 
telne el érdemi gazdasági in-
tézkedések nélkül. Vajon 
megengedi-e az ország gazda-
sági helyzete, egyáltalán a ma-
gyar parlamenti demokrácia 
ma még elég erőtlen intézmé-
nye az újabb késlekedést? Va-
jon milyen politikai erők 
számára előnyös a kilátásta-
lanság érzetének további erő-
sítése? 

Olyan kérdésekezek, ame-
lyekre elég nyilvánvaló a vá-
lasz, és amelyeknek el kellene 
gondolkoztatnia minden fe-
lelősen gondolkodó egyént 
hazánkban. 

Tamóczky  Attila 

Elvi  nyilatkozat  a Nagykanizsa  városban működő 
cigányközösségek  együttműködéséről 

A Nagykanizsa városban tevékenykedő cigányszerveze-
tek /közösségek/ vezetői 1991 február  16-án megbeszélést 
folytattak  abból a célból, hogy rendezzék viszonyukat, a ci-
gányság érdekében próbálják oldani a szervezetek, közössé-
gek között meglévő feszültségeket. 

1. A Nagykanizsa város területén működő cigányközös-
ségek együttműködése az egész cigányság érdekképviseleté-
nek javítása céljából szükségszerű. 

2. Az együttműködés nem sértheti a cigányközösségek 
autonómiáját. 

3. A közösségek létrehozzák azt a fórumot,  mely az 
egyeztetésekre, megállapodások kötésére jogosítvánnyal 
rendelkezik. 

4. A fórum  a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata Etnikai és Nemzetiségi Bizottságának partnere. 

5. A fórum  - mint a cigányközösségek együttes megjele-
nési formája  - az etnikai és nemzetiségi bizottság üléseinek 
állandó, tanácskozási joggal rendelkező meghívottja. 

6. Tudomásul vesszük, hogy a jelenleg működő szerveze-
tek és közösségek mellett létrejöhetnek további szerveződé-
sek is, melyek az elvi nyilatkozat elfogadásával  a 
létrehozandó fórum  teljes jogú tagjaivá válnak. 

7. Az elvi nyilatkozatot elfogadó  közösségek a további-
akban tartózkodnak minden olyan megnyilvánulástól, mely 
a másik közösség érdekeit sérti. 

Nagykanizsa, 1991. február  15. 
MCKSZ 
CISZ 

PHRALIPE 
CIGÁNYKLUB 
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Bezár az uszoda  ? 
Normális körülmények között a 

címbeli kérdés föl  sem vetődhetne. De 
most, amikor a város költségvetésé-
nek készítése során nyilvánvalóvá vált, 
hogy milyen kevés a pénz, elképzelhe-
tő, hogy felkiáltójel  lesz a kérdőjelből. 
Persze azon lehet meditálni, mennyire 
átgondolt a bezárásról szóló javaslat. 
Különösen akkor, ha tudjuk, egy nem 
használt fürdő  is pénzbe kerül. Nem is 
kevésbe! De az ötlet átgondoltsága 
más okokból is megkérdőjelezhető. 
Ugyanis, ha a fürdő  nem üzemel, fel 
kell oszlatni a vízilabda, valamint az 
egyre jobb eredményeket produkáló 
úszószakosztályt, s ami még ennél is 
nagyobb gond, megszűnik az iskolai 
úszásoktatás. Ez pedig már nem egy-
szerűen pénzügyi, hanem egészség-
ügyi kérdés. Tán emiatt is, az utóbbi 
napokban nem hallani már a bezárás-
ról szóló híreket. Helyette különböző, 
az eddigieknél takarékosabb üzemel-
tetési variációkon vitatkoznak a képvi -
selőtestület bizottságaiban. 

Az alaphelyzet a következő: egy 
nem éppen jól sikerüli, az üzemelte-
tésre kiírt pályázat elbírálását követő-

en a régi gazda, a Vízmű ajánlatát fo-
gadta el a képviselőtestület. Ez az 
ajánlat 24 milliós éves költséggel szá-
mol, ha a fedett  fürdőt  továbbra is a 
korábbi években megszokott módon 
tartják nyitva. Ezzel az elképzeléssel 
nincs is semmi gond, hacsak az nem, 
hogy amikor a képviselők ezt elfogad-
ták, még nem tudták, mennyire üres a 
város pénztárcája. Amikor éz nyilván-
valóvá vált, akkor kérték fel  a Vízmű 
szakembereit, gondolkodjanak taka-
rékosabb megoldásokon. 

Az első változat esetén idén meg 
közelítően 20 millióba kerülne a fürdő 
üzemeltetése. A hiányzó négy millió 
miatt nyáron három hónapra bezár-
nák a fedett  uszodát, az itt dolgozók 
létszámát pedig 8 fővel  csökkentenék. 
Reggel hat órától csak az úszók, vízi-
labdázók, az iskolák és a bérlettel ren 
delkezők látogathatnák a fürdőt  /nem 
kell pénztáros!/, míg a napijegyes kö-
zönség délután kettőtől este hétig úsz-
kálhatna. 

A második variáció már csak 18,6 
milliót igényel, ennek megfelelően  to-
vább szűkülnének a lehetőségek. A 

nyári, három hónapos lezárás mellett 
most már rövidülne a napi nvitvatartás 
ís. A fedett  csak nyolc órakor nyitna, 
így viszont az úszószakosztály ver-
senyzői csak fele  annyit edzhetnének 
mint eddig, tehát csökkenne a színvo-
nal. Teljesen megszűnne a vízilabda-
szakosztály és kiszorulnának a vízből a 
hajnali úszók is. Délután kettőig gya-
korlatilag csak az iskolák használnák a 
medencéket. A bérletes, napijegyes 
közönség csak ezt követően, hat óráig 
sportolhatna, azaz este egy órával ko-
rábban zárnának, mint jelenleg. 

A harmadik változat a legolcsóbb, 
ennek megfelelően  a legdrasztikusabb 
megoldás. A leállás mái ustól szeptem-
berig 5 hónap lenne, 11 főt  kellene el-
bocsátani. Ebben az esetben a napi 
nyitvatartás ugyanolyan, mint a máso-
dik elképzelés esetében. Ekkor az éves 
költs,ég 16,3 millió. 

így állunk. A döntés joga a képvi-
selőtestületé. De mert az elmúlt hóna-
pokban volt már olyan, hogy a 
városanyák és atyák keílő információ 
hiányában hoztak döntést, íme még 
néhány adat, melyeknek ismerete ta-

lán orientálja a testületet. 
Tavaly 152 ezer látogatója volt a 

fedett  uszodának. Többségük termé-
szetesen úszni tanuló diák, de azért fi-
gyelemre méltó, hogy múlt évben 34 
ezer napi gyerekjegyet adtak el, 600 ta-
nulónak heti, 340-nek pedig havi bér-
lete volt. A felnőtt  látogatók közül 
300-an heti, 400-an havi bérlettel jár-
tak. úszni, és közel 18 ezren voltak 
azok, akik napijegyet váltottak. A für-
dő dolgozóinak tájékoztatása szerint 
fokozatosan  nő a látogatók száma, 
egyre többeknek jelent rendszeres ki-
kapcsolódást, testedzést az uszoda. 
Február 5-én 775-en váltottak jegyet 
egy kis úszkálásra. Ez eddig a napi 
csúcs. 

Hogy lesz-e, lehet-e a közeljövő-
ben újabb látogató rekord? Bármily 
furcsa,  ezt nem a fürdőzők  fogják  el-
dönteni, hanem a képviselőtestület. 
Ugyanis nekik kell nyilatkozniuk né-
hány napon belül, hogy mennyi jut, 
egyáltalán jut-e a költségvetésből a 
fürdő  üzemeltetésére. 

-molnár-

ÚSSZÍJÁK  EGY  1 R.T  ! 

Mese a /b/uszodáról 
Hol volt, hol nem volt - volt egy-

szer egy város. Ennek a városnak volt 
egy nagy, nyitott 331/3 m hosszú ame-
rikai gyártmányú busza. Sokáig meg-
felelt  a városnak, jól működött, de 
sajnos csak nyáron, jó időben lehetett 
használni. Időközben a váró? nőtt - a 
busz pedig nagyon elavult. Összefog-
tak hát a városlakók: gyűjtötték a 
pénzt egy új, modern, fedett  buszra, 
össze is íött a pénz. Igen ám, de az út-
jelző táblák az új buszt egy szomszédos 
városba irányították. Nem volt mit 
tenni - szerveztek új gyűjtést! Mivel 
most már ez a város csak a második le-
hetett, aminek új busza van, végre 
megkapta! Nem ám akármilyen busz 
volt: légkondicionált, dönthető ülé-
sekkel, csillogó műszerfallal,  panorá-
más ablakokkal. Sőt, még egy kis 

f/akorló buszt is kaptak a gyerekek! A 
uszt lelkes, hozzáértő szakemberek 

üzemeltették, és most is olyan mint új-
korában. A buszozni vágyókat képzett 
kalauzok ismertették meg a buszozás 
tudományával. 

A próbajáratot ingyen lehetett j 

igénybe venni. Volt ám öröm! Úgy 
megtetszett a városlakóknak, hogy ké-
sőbb, mikor fizetni  kellett érte, akkor 
is hajnaltól késő estig mindig ült benne 
valaki. 

Legkorábban a törzsutasok jöt-
tek, köztük sok bérletes, és azok a gye-
rekek, akik sportot csináltak a 
buszozásból. Ők naponta kétszer is 
felszálltak,  8-10 km -t buszoztak, hogy 
az országos buszozó versenyeken hírét 
vigyék a városnak. 

Az iskolásoknak kötelezővé tet-
ték a buszozást, de ezt nem bánta sen-
ki. Sok tanár az osztályával magától is 
eljött, hogy kipróbálják. Persze az óvo-
dások élveztek a legjobban, akiket a 
lelkes óvónénik hoztak el. 

Délutánonként a fiatalok  és a 
buszra annak idején gyűjtő felnőttek 
ültek be egy frissítő  utazásra. Maguk-
kal vitték gyerekeiket is, akiket tanfo-
lyamokra írattak be, hogy ismerjék 
meg a buszozást és elker üljék a balese-
teket, hisz gyakran járnak ki az 50 km-
re lévő óriás buszra! Sokszor naponta 

i 5-600 utasa is volt a busznak. 

így hamar híre ment, a környező 
falvakból,  városokból is csodájára jár-
tak az emberek. Es azt mondták: 
"Igen, ezzel a busszal talán fel  tudunk 
zárkózni Európához!" 

Egyszer csak kiderült, amire nem 
számítottak: a csoda busznak van egy 
nagy hibája - üzemanyag kell bele! Ah-
hoz tjieg pénz! 

így nát már az is előfordult,  hogy a 
nyáron a megszokottnál később indult 
a busz és 2-3 hétre is le kellett állítani. 
Hirdettek hát pályázatot, hátha van 
valaki, aki olcsóbban kapja a benzint! 
Persze, ez nem sikerült annak sem, aki 
kitalálta az egészet, ezért maradt min-
den a régiben, azaz mégsem: inkább 
álljon a busz! 

Még jó, hogy megvan még az öreg 
nyitott amerikai busz. Kicsit kopott, 
divatjamúlt ugyan,,messze már nem 
lehet vele eljutni. Állandóan cserélni 
kell benne a vizet, ki van téve az utas az 
időjárás szeszélyeinek, még jó időben 
is könnyen szem és fül  gyulladást kap a 
huzattál - hogy az egyéb ártalmakat ne 
is említsük. Tanulmányi kirándulásra 
sem alkalmas, a város /megyei jogú!/ 
hírnevét sem öregbíti. Ez már nem 
Amerika - nem is Európa! 

A városatyák mos: húzamosabb 

ideig /egy-két év?/ kényszerpihenőre 
ítélhetik az új buszunkat. Az utasokat 
persze nem kérdezi senki. Sőt, a 
busszal foglalkozók  sorsa sem érde-
kes. -Drága a benzin, és kész!-

A leállítás szintén pénzbe kerül és 
később még drágábban fizetünk  meg 
érte: a megereszkedett, megrozsdáso-
dott alkatrészek cseréje az újraindítás 
/?/ nehézségei. Az utazni nem tudó, a 
környező világhoz fel  nem növő ifjú-
ság szellemi és testi tespedése - de hát 
ez a legkevesebb! A természetgyógyá-
szat majd mindent helyrehoz? 

Az 1.800 forintunkból  nincs 25 fo-
rintunk buszbérletre? Esetleg más ki-
adásokkal nem kellene foglalkozni? 
Vagy Önöknek nem arra van dolguk, 
amerre a busz megy, tehát nincs is rá 
igény? Az új busznak pedig mennie 
kell! Ez a város és környékén lakók ér-
deke. Ezt képviseljék hölgyeim és ura-
im! 

Itt a mese vége? 

Egy  utazó,  talán  azok  nevében is, 
akik  már  kétszer  fizettek  a 

buszért! 
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Vigyázat  ez nem művészet!  Ez csak egy mű,  amit  giccsnek neveznek!!! 
A giccs  a képzőművé-

szetben azonos természetű, 
mint  más művészetekben. 
Legyen  az irodalom,  zene, 
építészet.  A giccsfestők  szá-
mára  a témát  mindenekelőtt 
a pénzszerzés  motiválja.  Se-
kélyes  mondanivaló,  leg-
többször  érzelgős,  olcsó 
hatásvadászat.  Volt  és saj-
nos van időszak,  amikor  a 
zsánerkép  futotta  ki  magát, 
de ez időről  időre  visszatér. 
Például:  Cigánylegény  törött 
hegedűvel;  vagy  egzotikus 
témák:  Pipázó  török,  háttér-
ben mecsettel.  Életképek, 
melyeknek  kedvelt  témájuk: 
a rózsa  és vadvirágcsokrok, 
csermely  kis  híddal  és virág-
lugassal. 

Hangulati  tartalmuk:  a 

naplemente.  Uralkodó  motí-
vumaik  a hattyú,  a tó, fűzfa,  la-
dik,  tanya,  szélmalom. 
Ezeknek  az érzelgős  jelene-
teknek  a motívumaik  a ga-
lambposta,  a duzzogó 
huszár,  a búcsú, a gombo-
lyaggal  játszó  macskák. 
Nem beszélve  az almát  kíná-
ló és evő  menyecskéről, 
vagy  a libákkal  benépesített 
parasztudvarról.  A giccsfes-
tő  hatásvadász,  aki  igyekszik 
a közönség  igényének  meg-
felelően  minden  szépet  le-
fesieni,  ami szem s szájnak 
ingere.  Őzikét  kis  házacska 
mellett,  a háttérben  havas 
hegycsúcsokkal,  csak  azért, 
hogy  a lenyugvó  nap sugara-
ival  narancsszínűre  édesít-
hesse azokat.  Sajnos ezek  a 

giccsfestők  évek  óta mindig 
megtalálják  a módját  ízlés-
romboló  tevékenységük-
nek.  A giccs  terjedése 
megállíthatatlan.  Egyetlen 
módjalehetséges.  Csak  kiál-
lításokon,  vagy  magángyűj-
teményekből  vásároljunk. 
Szigorúan  adásvételi 
szerződés  keretein  belül. 

A világ  hű marad  önma-
gához, csak  az emberiség 
örök  eszméi  előtt  hajt  fejet, 
nem felejti  el őket,  és ezek  az 
igazi  értékek!  Az igazi  mű-
vésznek  állandóan  képezni 
kell  magát,  ha felismeri  köte-
lességét,  ha méltó  akar  lenni 
hivatásának.  Nevetséges, 
de Budapestről,  Kaposvár-
ról  Nagykanizsára  hozzák  a 
giccsfestők  a "műveiket". 

Pedig  itt  nagyon  sok amatőr, 
hivatásos,  autodidakta  mű-
vész  dolgozik,  és őket  kelle-
ne támogatni!  A giccs  pedig 
egyszer  és mindenkorra  tűn-
jön elavárosból.  Egy  megyei 
jogú  város  nem engedheti 
meg magának,  hogy  egysze-
rűen  becsapják.  Régóta  pró-
bálom megtalálni  a módját, 
vajon  mit  lehetne  tenni  akkor, 
amikor  egyszerű  régiségke-
reskedők  műkereskedők-
nek adják  ki  magukat. 
Egyedüli  megoldásként  azt 
tudom  javasolni,  jól  fontolják 
meg mit,  hol, hogyan  vásá-
rolnak! 

Dér  Tibor 

Fitness  sarok (3) 
Mellizmok rugalmassá-

gát megőrző gyakorlatok: 
Álljunk kis terpeszállás-

ba, emeljük fel a karunkat 
hajlított oldalsó középtartás-
ba, és kezünket szorítsuk 
ökölbe (1. kép). Lassan kö-
zelítsük az alkarunkat egy-
máshoz és húzzuk vissza 
oldalsó középtartásba (2. 

kép). Ismétlés: 8-szor. 
A 2. képen látható hely-

zetből karunkat egymás fölé 

kép). Formáljunk két lábunk 
között rombuszt, nyissuk és 

zárjuk a térdünket, míg a tes-
tünk többi része mozdulatlan 
(4. kép). Ismétlés: 8-16-szor 
mindkét oldalra. 

helyezve végezzünk karke-
resztezéseket. Ismétlés: 16-
szor. 

Medencetágítás: 
Feküdjünk az oldalunkra 

enyhén felhúzott térdekkel, 
alkartárnasszal a test előtt (3. 

képen látható testhelyzetet 
(5. kép). Zárjuk és nyissuk a 
combunkat. Ügyeljünk a csí-
pő magasságának megtar-
tására. Ismétlés: 8-szor. 

Reméljük megkedvelték 
rovatunkat és örömmel vég-
zik gyakorlatainkat, 

(folytatjuk) 

A gyakorlatokat 
összeállította  Vágó 

Lászlóné. 

Fotó:  Erdei  András. 

Far- és combizom erősí-
tése: 

Az előző számban megis-
mert csípőgyakorlatunkat to-
vább nehezítjük. Vegyük fel a 

HIRDESSEN  A 

HETILAPBAN 
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Vízvári József  munkatár-
suk lapjuk február  15-i számá-
ban lényegében azzal vádolt, 
hogy akadályozom újságírói 
tevékenységében, nem ha-
gyom cikkeit megjelenni. Úgy 
gondolom, ezek után köteles-
ségem az üggyel kapcsolatos 
álláspontomat nyilvánosságra 
hozni, még akkor is, ha már 
sejtem, hogy ezzel Vizvári úr 
általam kifogásolt  "munka-
módszere" mit sem fog  változ-
ni. 

Tény, Vizvári úr egyik cik-
kére - mint a helyi szervezet 
akkori elnöke - olvasói levél-
ben reagáltam. Amikor azon-
ban a szerkesztőség 
felajánlotta  a helyreigazítást -
ami egyébként november 23-
án meg is történt miszerint a 
munkatársuk véleménye és 
nem az MDF "szóvivőjének 
nyilatkozata jelent meg a lap-
ban, elálltam szándékomtól. 
Tettem ezt annál is inkább, 
mert a szerkesztőségben ke-
zembe nyomott Vizvári-féle 
válaszlevélben egy szó sem 

esett kifogásaimról,  és így a le-
vélváltás "süketek párbeszé-
dének" ígérkezett. 

Most azonban engedve 
Vizvári úr kedves unszolásá-
nak, itt közlöm levelem, abban 
a reményben, hogy ezzel hoz-
zásegítem újságíró urat vá-
laszlevelének közöltetéséhez: 

"Tisztelt Szerkesztőség! 
Lapjuk november 9-i szá-

mában "Szóvivők nyilatkoz-
nak" című cikkük késztet arra, 
hogy elképedésemnek hangot 
adjak. Mindeddig azt képzel-
tem, hogy egy ilyen cikk előtt a 
kiválasztott újságíró megke-
resi a szóvivőt, nyilatkozatot 
kér tőle és azt változtatás nél-
kül közli. 

Közölnöm kell Önökkel, 
hogy ebben az esetben nem ez 
történt. Vizvári József,  lapjuk 
munkatársa beállított szoká-
sos szerdai összejövetelünkre, 
ahol a választásokat értékelve 
Czupi Gyula alelnök elmond-
ta saját véleményét a megje-
lent tagoknak, majd vita 
kerekedve, sokan hozzászól-

tak a kérdéshez. 
A beszélgetés félidejében 

Vizvári úr távozott, majd meg-
írta a fent  említett cikket. Eb-
ben önkényesen "mazsolázva" 
az elhangzottak között, meg-
alkotta az "MDF vélemé-
nyét", majd ezt tálalta 
"Szóvivők nyilatkoznak" cím-
mel. 

Véleményem szerint a 
helytálló cím a következő le-
hetett volna: Munkatársunk 
elképzelése arról, mit nyilat-
kozik az MDF szóvivő számá-
ra, ha megkérdezi. 

Kérem a szerkesztőséget, 
hogy levelemet hozza nyilvá-
nosságra, és szögezze le, az 
MDF szóvivője nem nyilatko-
zott Vizvári Józsefnek  a vá-
lasztások eredményéről, a 
leírtak nem tekinthetők szer-
vezetünk állásfoglalásának. 

Nagykanizsa, 1990. no-
vember 9." 

A letiltássá! kapcsolatos 
vádaskodásról pedig csak 
annyit, hogy Marton Györgyi-
ben, a Zalapress akkori kani-

zsai tudósítójában - elolvasva 
Vizvári úr írását - támadhatott 
a gondolat, hogy a cikk talán 
nem mindenben felel  meg a 
valóságnak, mert - valljuk be 
Vizvári úr! - szóvivő a leírtakat 
ép ésszel nem nyilat kozhatta. 

Megmutatta az írást, és mi-
után elmondtam a fenti  levél-
ben is megfogalmazott 
kifogásaimat,  úgy döntött, el-
áll a közléstől. A letiltásról 
szóló vád báját csak növeli, 
hogy a cikk természetesen 
megjelent - meg bizony - a Ka-
nizsa lapban november 9-én, 
hiszen épp erre reagált az e-
lőbb ismertetett levelem. 

Ha pedig a kedves olvasók 
közül még mindig van, aki fél-
tené Vizvári urat attól, hogy 
nem hagyják dolgozni, érde-
mes belelapozni a lap utóbbi 
néhány hónapi számaiba, 
hogy hány Vizvári, V.J., -vári-, 
-ári-, v-i, -rijó- aláírásokkal 
szignált cikk jelent meg. 

Tarnóczky  Attila 

Válasz  a november 94 levélre 
Utoljára  vettem  fel  a kesztyűt 

Politikai  pártoktól  és főleg 
nézeteikről  úgy látszik  még ma 
is roppant nehéz írni  A kani-
zsai Demokrata  Fórumról  pe-
dig  eddigi  tapasztalataim 
szerint különösen  az. Baráta-
im, ismerőseim  szerint az 
MDF-ről  írt  és most az MDF 
által  vitatott  cikk  számukra 
megnyugtató  volt,  mert mint 
mondották,  úgy látják,  hogy az 
MDF  végre leszáll  a magas ló-
ról, és végre önkritikái  gyako-
rol Tarnóczky  Attila  a 
kanizsai  MDF  elnöke,  or-
szággyűlési  képviselő  a mosta-
ni helyreigazítási  kérelmével 
máris megingatta  ezen embe-
rek  véleményét,  és jogosan kér-
dőjelezik  meg az MDF  minden 

eddigi  ténykedését.  Egyébként 
én nem beállítottam  az MDF 
gyűlésre,  hanem Czotterné 
Ivády  Zsuzsa  elnökségi  tag 
meghívására  mentem el, aki 
azt szerette  volna, hogy ne egy 
ember, hanem az egész tagság 
véleményét  vessem papírra. 
Úgy  látszik  nem teljes az egység 
a Demokrata  Fórumon  belül. 

Megjegyezni  kívánom, 
hogy politikai  írásaim  érdekes 
módon  mindig  csak a kanizsai 
MDF  berkeiben  vált  ki  ellenke-
zést és ez mindenképpen  jelent 
valamit. 

Higyje  el nekem tisztelt 
Tarnóczky  úr, senkii  nem ré-
szesítek  előnyben  és nem ma-
rasztalok  el igazságtalanul. 

Függetlenként,  pártállástól 
nem befolyásolva  írtam  meg 
azt, amit hallottam. 

Pedig  az igazsághoz  az is 
hozzátartozik,  hogy én ma 
rosszul  élek,  holnap még 
rosszabbul,  és a holnaputánra 
lassan gondolni  sem merek. 
Ennek  a problémának  a meg-
oldása  lenne a képviselő  úr fel-
adata,  s nem minden  cikk 
elemzése, amely az MDF-ről 
íródott.  Képzelem  mit kapnék 
Öntől,  ha valóban rosszat ír-
nék az MDF-rőL  Pedig  lehelne, 
mert Önök sem tévedhetetle-
nek Ha  meg csupa jót írnék 
Önökről,  akkor  az lenne a baj, 
mert azt hihetné, gúnyolódok 
Utoljára  vettem fel  tehát a 

kesztyűt.  Bármit írhat  ezután 
rólam és az írásaimról,  én nem 
kívánok,  élni a válaszadási  jo-
gommal.  A meddő  vitát nem 
tartom alkalmasnak  az ország 
bajainak megoldására,  mint 
amelyet a parlament  is folytat. 
Viszont  elkezdtem  a nemzeti 
megbékélés  szellemében  tenni 
valamit.  Személyes  beszélgeté-
seink során Ön is ezt tartotta  a 
legfontosabb  nemzeti feladat-
nak Ha  javasolhatnám, Ön-
nek eszerint kellene 
tevékenykednie.  A hiba nem az 
újságban megjelent  cikkben 
van, hanem sokkal  feljebb... 

Vizvári  József 

PRO ÉS KONTRA 

Tisztelt  szerkesztőség! 
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Sajtószabadság,  vagy valami  más?... 
Tisztelt  Szerkesztőség! 

Lapjuk február  15-i számában 
megjelent egy aláírás nélküli cikk 
"Sajtószabadság és a hatalompárt, ill. 
Ki írhat az MDF kanizsai szervezeté-
ről?" címmel. 

Nevezett írásban az ismeretlen 
szerző egyhelyűtt rám (Katona Gyu-
la) hivatkozik, ezért kérem engedjék 
meg, hogy a cikkben fellelhető  né-
hány pontatlanságot, a szerző szavai-
val élve "a valóságnak megfelelően" 
helyreigazítsak. Mindenekelőtt, bár 
az MDF tagjaként, de a saját nevem-
ben nyilatkozom, ugyanakkor meg-
vallom, némileg zavar, szerzőjük hol 
királyi többesben, hol pedig nemes 
egyszerűséggel egyes szám első sze-
mélyben megfogalmazott  eszmefut-
tatása a kanizsai MDF és a 
sajtószabadság vonatkozásában. Az 
Önök cikkírója - kinek anonymitását 
természetesen tiszteletben kívánom 
tartani - állításával ellentétben tőlem 
kizárólag arra kaphatott és kapott 
ígéretet, hogy a szervezet választmá-
nya, és nem pedig ahogy írja, elnöksé-

ge - köztudott, hogy a kanizsai MDF 
szervezetnél ilyen testület nincs - ese-
dékes ülésén megtárgyalja az interjú 
elkészítésére vonatkozó kérést, s azt 
követően választ ad. Az ominózus 
kérdésekről pedig már csak azért sem 
tárgyalhatott, mert az említett névte-
len cikkíró elfelejtette  közölni azo-
kat, ha netán voltak! Egyéb iránt 
legjobb ismereteim szerint nem az 
MDF az a szervezet, ahol előre szok-
ták kérni az újságíróktól kérdéseiket! 
Mindezeken túl jelentéktelen apró-
ság, hogy cikkírójuk a megbeszélt na-
pon nem jelenhetett meg, mert nem 
volt megbeszélt nap! Nem egyeztünk 
meg napra pontos dátumban a vá-
lasztmányválaszát illetően. Az pedig 
már igazán elhanyagolható tévedés, 
hogy amikor telefonon  érdeklődött, 
nem pedig megjelent, bármivel fo-
gadtam volna. Ugyanis telefonhívá-
sát az országgyűlési képviselő urak 
alkalmazásában álló személy fogadta, 
s közölte vele a választmány válaszát. 
Persze eme tévedése talán betudható 

lenne pillanatnyi képzavarnak is, de 
semmi esetre meg nem bocsátható, 
különösen nevezett személy részéről, 
ugyanis össze nem téveszthető kü-
lönbségek vannak közöttünk, azon 
felül,  hogy nálam mintegy 15 évvel 
fiatalabb,  mindenekelőtt hölgy! 

Az esetet követően az Önök név-
telenségbe burkolódzó cikkírója tele-
fonon  újfent  érdeklődött az MDF 
kanizsai választmányának, szóhasz-
nálatával élve - hatalompárt - válasza 
iránt. Közönséges telefonkészülé-
ken, s nem képtelefonon,  mely készü-
lék valóban lehetővé tenné számára, 
hogy bárhol, és bármelyik előre meg 
nem nevezett napon is megjelenhes-
sen - a képernyőn! A fenti  telefonbe-
szélgetésen sem "hozhattak" fel 
cikkírójuknak semmit, amit ne ismert 
volna, arról az említésre sem méltó 
nyelvbotlásról már nem is szólva, 
hogy a megtisztelő királyi többek he-
lyett pórias valómban voltam kényte-
len megismételni számára a 
választmány válaszát. Kérem enged-

jék meg, hadd hívjam fel  - nevét nem 
vállaló - cikkírójuk szíves figyelmét 
arra a figyelmen  kívül igazán nem 
hagyható apróságra, hogy az az - ér-
telmes politika - melyet oly nagy ve-
hemenciával ajánlott a kanizsai MDF 
figyelmébe,  mind az országgyűlési, 
mind pediga helyhatósági választáso-
kon megbukott! 

Cikkírójuk példamutatásra ösz-
tönzőfelszólítását  megfogadva  mind-
ezt "csak" azért vetettem papírra, 
hogy "az állampolgárok is valós képet 
alkothassanak az üggyel kapcsolat-
ban". Végezetül hadd idézzem a lap-
jukban rendszeresen publikáló és 
megállapításai alapján akár élő 
klasszikusnak is tekinthető Vizvári 
József  úr e témához szorosan kapcso-
lódó magvas gondolatát: "Olyanok 
ellen, akik bíznak egymásban, nincs 
esélye a lázítóknak". /Újévi levél. Ka-
nizsa, 1991. január 4.) 

Nagykanizsa,  1991. február  18. 
Katona  Gyula 

Az utolsó  válasz 
Örömmel konstatáltam a kanizsai MDF szervezet en-

gem népszerűsíteni kívánó hozzászólásait a lap hasábjain. 
Ilyen népszeűségre azonban nem tartok igényt, mert szá-
momra az igazság fontosabb.  Persze továbbra is kérdés, hogy 
e sok kitüntető megjegyzést mivel érdemeltem ki? 

Tarnóczky Attila országgyűlési képviselővel nem kívá-
nok vitába szállni, mert mint utaltam a novemberben elma-
radt pengeváltásunkkor "utoljára vettem fel  a kesztyűt". Az 
általam leírtakhoz nem kívánok egyebet hozzáfűzni. 

Katona Gyula érdekfeszítő  leveléről is csak annyit: én 
voltam bátor azt a cikket megírni /Tarnóczky úr egyébként 
tudta ezt /. A nevem valószínűleg a nyomdában veszett el a 
cikk alól. Hogy kivel beszéltem meg a riportot a kanizsai 
MDF-nél? Tisztelt Katona úr! Remélem elhiszi, hogy egy 
hölgyet még meg tudok különböztetni egy férfitől.  Szégyelli 
talán, hogy személyesen nekem mondta, hogy nekem nem 
hajlandó a helyi MDF nyilatkozni? Rosszak az ismeretei is, 
mert valóban csak az MDF az a párt, amely a szerkesztősé-
gekre jár "cenzúrázni". Ezt sajnos bizonyítani tudom. 

Ennek ellenére tisztelt MDF, ha csak egy kis jele mutat-
kozna a gazdasági fellendülésnek/ezt  én és több millió em-
bertársam lassan egy éve várja/ tisztelő hódolójuk és 
politikájuk elismerő híve lennék. 

De kérve kérem, végre már igyekezzenek ez irányba is 
lépni. 

Vizvári  József 

Kanizsa  Szerkesztősége 
Dóró János  főszerkesztő  úr ! 

A "KANIZSA"  c. városi hetilap 1991. február  15-i számá-
ban megjelent  "Sajtószabadság  és hatalompárt  Ki  írhat  az 
MDF  kanizsai  szervezetéről"  című  cikkében  leírtakra  kívá-
nunk reagálni 

Határozottan  visszautasítjuk  azokat  a minősítéseket  (lásd: 
hatalompárt,  a hatalom mohó szeretete,  értelmetlen  politika 
stb.), melyekkel  a cikk  írója  illeti  szervezetünket.  Továbbá  soha 
nem hittük  senkiről,  hogy az ellenségünk,  ellenfelekből  pedig 
van elég ezért  nem kívánunk  magunknakújakat  szerezni. Csu-
pán csak azt szeretnénk,  ha tagjainkat  a sajtó tisztelt  képvise-
lője  nem sértené személyiségi  jogaiban, ha az újságíró  azt írná 
le, amit nyilatkozunk  és nem azt, amit ő  hallani  szeretne. A baj 
nem az, ha valaki  rosszat ír  rólunk,  hanem az, ha nem igazat. 

Köszönjük  a cikkíró  azon ajánlatát,  hogy a kanizsai  szocia-
listák  példáját  kövessük  de  mi továbbra is a magunk  útját jár-
juk 

Tisztelt  Szerkesztő  Úr!A  Kanizsa  c. újságot ezután is szíve-
sen látjuk  rendezvényeinkben,  azonban Vizvári  Józsefet  újságí-
rónak  de  főleg  etikus  újságírónak  nem tartjuk  ezért  neki sem 
az MDF-ről,  sem egyéb kérdésekről  nyilatkozni  nem kívánunk 

Kérjük  levelünk  nyilvánosságra  hozatalát. 

Nagykanizsa,  1991. február  21. 

Tisztelettel:  Czupi  Gyula  elnök 
az MDF  helyi  szervezete  nevében 



( KANIZSA ^ 

Radák  Sándor  nem szeretné  abbahagyni, 
csakhát... 

Radák  Sándor  mintegy 
másfél  évtizede  jegyezte el ma-
gát a technikai  sportokkal.  A 
motocross, majd  az autocross 
lett  a szenvedélye,  és szerény le-
hetőségei  ellenére  rövidesen  fel-
küzdötte  magát az élvonalba,  s 
az 1600 köbcentiméteres  kate-
gória többszörös magyar baj-
noka lett. 

•Eredményeid  alapján  az 
Év sportolójának  választottak  a 
közelmúltban  a városban, sőt  a 
megyében  is. Most  mégis  egy 
esetleges  visszavonulás  gondola-
tával  foglalkozol  Ez már a 
csúcs, itt  kell  abbahagyni? 

—A, dehogy!  Nem  akarom 
én befejezni  versenyzői  pályafu-
tásomat, csak tovább szerelnék 
lépni, ami nem könnyű.  Evek 
óta nyerem a hazai bajnoksá-
gotkategóriámban,  s a jelenlegi 
-2 db  Kawasaki  motorral  haj-
tott  - autómmal minden  bi-
zonnyal az ideit  is megnyerném. 
Úgy  érzem, ennél többre is képes 
lennék,  s ezt szeretném bizonyí-
tani az európai mezőnyben.  Az 
előző  években próbálkoztunk 
ugyan a válogatottban  szereplő 
társaimmal,  de  a 10. helynél  e-
lőbbre  nemigen jutottunk 

® Aíi  lenne az előrelépés  nyit-
ja? 

—Egy új, az európai élvo-
nalban is versenyképes  autó. 

— Szó szerint. Korábbi  egye-
sületem - a HEDAL  SE  - meg-
szüntette  szakosztályunkat,  így 
a csekélyke  támogatás  is el-
apadt.  Amit tudtam,  pénzzé tet-
tem, de  ez is ke vés. 

•Elárulhatod,  mennyibeke-
rül  az a motor,  amit  kinéztetek 
az autóba? 

—Nem  titok,  közel  20 ezer 
márka.  Ez egy Audi  80-as, 
szakműhelyben  "tuningolt" 
180 LE-s, 16 szelepes motor. 

•Mennyi  pénz  kellene  még? 
—Mintegy  félmillió  forint. 

Különösen  azokra  számítok, 
akik  külföldön  szeretnék  reklá-
mozni magukat,  no meg persze 
itthon is, mert a magyar baj-
nokságon  is elindulnék,  amikor 
nem ütközik  EB futammal. 

®Hol  lehet  elhelyezni  a rek-
lámfeliratokat,  emblémákat? 

—A ruhákon  - az enyémen 
és a szerelőkén  -, az autón, és az 
Ikarus  buszon, amellyel  a ver-
senyekrejárunk  Ezeket  lehetne 
látni  az újságokban,  a TV  köz-
vetítések  alkalmával,  és nem-
csak Magyarországon. 

•Mi a biztosítéka,  hogy do-
bogós helyen végzel,  hiszen csak 
akkor vagy az érdeklődés  közép-
pontjában? 

— Elsősorban  a jó autó - az 
eredményességhez  kb. 40 %-
ban ez kell  -, a versenyző-  és sze-
relőgárda  "hozza " a többit. 

*Mikor  lesz  az EB nyitá-
nya? 

—Április  6-án, Ausztriá-
ban. Az új karosszéria,  a futó-
mű már megvan, s ha a motort 
is sikerülne  2-3 hét alatt  besze-
rezni, napok alatt  össze lehetne 
hozni a gépet,  amely négy kerék 
meghajtású, ezáltal  jó start-
készségű  és fordulékony  autó 
lenne. Csak  ilyennel  lehet ma 
már "labdába  rúgni"a  nemzet-
közi  versenyben. 

®Ha  valóban "berobban-
nál"  az európai élvonalba,  sze-
mélyes  sikereden  túl  mit 
jelentene? 

—Jobban  ráirányulna  a fi-
gyelem a magyar autósportra, 
Kanizsáról  nem is beszélve. Jö-
vőre  már itt rendezhetnénk  EB-
futamot,  ami idegenforgalmi 
szempontból  sem lenne elha-
nyagolható  városunknak 

•Reméljük  sikerüU 

-bézé-

Visszapillantó 
Asztalitenisz 

31. sz. Építők - Kanizsa Bútorgyár 14:11. NB l-es női mérkőzés. Kanizsai győztesek: Gazsi 5, Bizó és Szabó 3-3. 
A tavaszi idény 3. fordulójából  elhalasztott mérkőzésen újabb vereséget szenvedett az ősszel nagyszerűen szerepelt bútorgyári együttes. A vidék legjobbja 

ezúttal egy szerényebb képességű csapattól kapott ki, s olyan mérkőzést vesztett cl, amelyet nyerni kellett volna. 
—A lányok nagyon készültek erre a találkozóra, hiszen a legutóbbi hazai vereséget akarták feledtetni.  Nos, a kezdeti szakaszban nem volt gond, az első 

kört megnyertük 3:2-re. Azt követően érthetetlenül kapkodni kezdtek, pontatlanok lettek. így aztán egyenlítettek a fővárosiak,  sőt átvették a vezetést 8:7-re, 
majd az újabb kör után 11:9-re. Ekkor márelőrevetetle ámyékáta vereség, s a hajrában isa hazaiakvoltakjobbak. Sajnos a0:5-öshátrányt és néhány versenyző 
gyengébb játékát a csapat nem tudta elviselni. Mindenesetre a szombaton Kaposváron sorrakerülő Kaposplast elleni vidéki rangadón sokkal jobb teljesít-
ményt kell nyújtani, ahol nagy csatára kell számítanunk - mondta Jurik Qyuláné edző. 

Kosárlabda 
Győzelem,  vereség 

A női kosárlabda NB I "B" csoportjában az elmúlt hét végén megkezdődött a rájátszás, melynek során a MÁV N 1"E női együttese a 15-20. helyért mér-
kőzik. A tét nem kevesebb, mint a további élvonalbeli szereplés biztosítása. 

Az oda-visszavágó rendszerű rájátszás első szakasza duplázással indult, hiszen az érdekelt csapatok szombaton és vasárnap is pályára léptek. 
A kanizsai vasutasok a fővárosban  vereséggel kezdtek, ahol a BKV Előre ellen 8 ponttal vesztettek. 
— Sajnálom a lányokat, akik végig fej  -fej  mellett haladlak a közlekedésiek ellen. Hol mi, hol ők vezettek, de a II. félidő  derekán még nálunk volt az előny. 

Ezután viszont számos büntetőt és ziccert kihagytunk és a hajrában a hazaiak voltak szerencsésebbek. Nálunk a 27 pontot szerzett Gyarmati volt a legjobb 
- mondta (iőgör József  technikai vezető. 

Egy nappal később újra páiyára lépett a MÁV N'IE, amely a Ferencvárosi Vasutas ellen élvezte a hazai pálya előnyét. A csapat fokozatosan  lendült já-
tékba, sőt a befejezés  előtt 5 perccel már 19 ponttal is vezetett. Végülis 7Z63 arányban nyertek. A sikerhez Simonné 19, Szabó 15,Bogyai 12, Keresztény 10 
ponttal járult hozzá. 

<-gh) 

Ehhez kell  egy megfelelő  motor 
és sebességváltó,  amit beépít-
hetnénk  a négy kerék  meghajtá-
sú karosszériába. 

•Nincs  elég pénzed  a motor-
ra? 

*Hogyan  akarod  ezt előte-
remteni? 

— Olyan szponzoroktól, 
akik  bíznak  bennem, és elhi-
szik,  hogy az élmezőnyben,  azaz 
az 1-3. heh'en vészek  az EB-n. 
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Vélemények  az ÁB Kanizsa  Kupáról 

A kanizsai szervezők im-
már hatodik alkalommal ren-
dezték meg az országos 
teremlabdarúgó tornát, ame-
lyen ezúttal közel 70 /!/ csapat 
szerepelt. 

Akispályás labdarúgókor-
szágosan is jegyzett téli sereg-
szemléje szűkös teret kapott a 
megyei lapban, az interjúk és 
vélemények töredéke kapott 
csak helyet, vagyis nem a sú-
lyának megfelelően  "gondoz-
ták" a kanizsaiak - szervezők, 
játékvezetők, társadalmi 
sportvezetők és csapatok -
igenis kiemelkedő szerepét. A 
Kanizsában ezt szeretnénk 
pótolni. 

A mintaszerűen előkészí-
tett háromnapos országos tor-
na során - miközben óramű 
pontossággal zajlottak az ese-
mények, fokozódtak  a küzdel-
mek és nőtt a színvonal, 
potyogtak a gólok - egy kis 
csokrot állítottunk össze. Kí-
váncsiakvoltunk, hogy a vidé-
kiek miként vélekednek az 
immár hagyományos torná-
ról. 

Károlyfalvi  József,  a Sop-
roni VLSZ titkára: - Kezdet-
től fogva  részese vagyok 
ennek a nagyszabású rendez-
vénynek, ami most is megmu-
tatta a szervezők kitűnő 
munkáját. Mi 120-130 csapat-

tal rendezzük meg az Ászok 
Kupát, igaz szabadtéren, s így 
aztán jól tudom, hogy kanizsai 
barátaink rengeteget tettek 
ezért a pazar kupaversenyért. 

Új csapatként kapcsoló-
dott be az AB Kanizsa Kupára 
a Mosonmagyaróvári Calor 
csapata. Annak vezetője, 
Horváth Imre így vélekedett: 

—Ennek a tornának híre 
van, s így jutott unk el Kanizsá-
ra. A mi csapatunk a városi-
ban szerepel, most 
mozdultunk ki először, de 
nem bántuk meg. A Calor a 
szponzor, de a fiúk  is bőven 
tesznek a közös kasszába, 
hogy itt lehettünk. 

A Bp. Ritter - Darány mér-
kőzés után a győztes fővárosi-
ak gólerős csapatkapitánya, a 
mindenes Borsche Gábor 
összegezte a tapasztalatokat: -
A Budapest I. osztályban sze-
replő csapat első alkalommal 
vesz részt a tornán. Itt minden 
rendben van, igen jók a benyo-
mások, csak azt sajnálom, 
hogy nem jöhettünk komplett 
csapattal. A szponzor fizette 
ugyan a nevezést, de minden 
mást mi, a játékosok fizetnek. 
Nem kis pénzről van szó, de a 
sport, a mozgás, a barátság 
anyagiakban nem mérhető. 
Egyébként jó, hogy itt va-
gyunk, mert országos infor-

mációs füzetet,  tájékoztatót 
vagy talán újságot tervezünk 
kiadni a kispályásoknak, s eh-
hez is gyűjtjük a tapasztalato-
kat. 

Ugyancsak újoncként je-
lent meg a Győr-Sopron me-
gyei Bágyogszovát csapata az 
országos tornán. Vezetőjük-
től, Tóth Zoltántól megtud-
tuk, hogy korábban 
művelődési ház igazgatóként 
dolgozott, ám január végétől 
"élvezi" a munkanélküli se-
gélyt. 

—A soproniaktól szerez-
tünk tudomást a kanizsai ver-
senyről. Jöttünk, örömmel 
jöttünk, mert szeretj ük a focit. 
Mi együtt vagyunk még ebben 
a nehéz helyzetben is. Szinte 
mindent mi fizetünk.  A gárda 
jó, áldoz a sportra, az egész-
ségre, a barátságra. Van köz-
tünk kocsmáros, kőműves, 
tanító, gyári munkás. Egy biz-
tos, itt leszünk jövőre is -
mondta. 

A küzdelmek hevében l - l 
sajnálatos sérülés következett 
be mind a három csarnokban, 
pedig a játékosok vigyáztak 
egymásra. Nem úgy a vagyon-
tárgyakra, mert bizony "szar-
kák" fordultak  meg a 
csarnokokban. Többségében 
a kanizsaiak bánták: értéktár-
gyak, pénz tűnt el, sőt az egyik 

csapatnál az öltözőből lópták 
el a játékosok utcai cipőjét. 

A Tisztelet Kupán a Fla-
mingó /Nagykanizsa/ figye-
lemre méltó 3. helyet szerzett, 
ám az ÁB Kanizsa Kupán 
most fordult  elsőként elő, 
hogy a négyes minőségi me-
zőnybe három kanizsai csapat 
került be. Különösen kitűnt a 
feltámadt  Ipartestület átszer-
vezett csapata, amely a döntő-
ben a büntetőrúgásokkal 
maradt alul a miskolciakkal 
szemben, akik végleg elvitték 
a kupát. 

Az ÁB Kanizsa Kupa 
győztese a DIMAG /korábbi 
LKM/ lett, melynek vezetője, 
Szekeres Miklós így véleke-
dett: - Szuper ez az országos 
torna. No nem csak azért, 
mert sorozatban mi vagyunk 
az elsők, hanem azért is, mert 
kiváló szervező és rendező 
munkát valósítanak meg, a 
csapatok pedig játékukkal bi-
zonyítanak. Kanizsán öröm 
résztvenni a kupaversenyen, 
mert itt a bírók is korrektek, 
remek a mezőny, a szervezés, 
az odafigyelés.  Természetes, 
hogy jövőre is itt leszünk, 
harcba indulunk az új kupá-
ért. 

Balogh Antal 

Pályán  az utánpótlás 
A Városi és Városkörnyéki Diáksport Bizottság szervezésében került lebonyolításra a 

"Játékos sportverseny" városi - városkörnyéki döntője. 
A városi iskolák közül nyolc, míg a városkörnyékieknél hat iskola képviseltette magát. A 

városi döntőben a Zrínyi iskola I. bizonyult a legjobbnak, mindössze egy ponttal gyűjtött töb-
bett a második helyezett Andrejka iskolánál. Harmadik a Hunyadi, míg negyedik a Zrínyi is-
kola II. lett. 

A városkörnyéken a zalakomáriak nagy fölénnyel  nyertek, megelőzve Zalaszentbalázs és 
Galambok csapatát 

Eredmények: 
Városi döntő: 1. Zrínyi 1.25 pont, 2. Andrejka 24 pont, 3. Hunyadi 16 pont, 4. Zrínyi II. 

11 pont. 
Városkörnyéki döntő: 1. Zalakomár 37 pont, 2. Zalaszentbalázs 24 pont, 3. Galambok 22 

pont, 4. Nagyrécse 22 pont. 
-k-

Túrázóknak 
A Postás  SE Természet-

barát  Szakosztálya  március 
2-án /szombaton/  a Balaton 
partjára  szervez gyalogtúrát. 
Az érdeklődők  a 10 órakor 
induló  vonattal  utaznak Ba-
latonlellére,  innen 13 kilo-
méter  megtétele  vár az 
indulókra.  Az útvonal  Bala-
tonlelle  - Halastavak  - Rád-
puszta - Balatonszemes.  A 
túrát  Strausz  Attila  vezeti 

í ^ A U n U ^ ^ o s , hetilap. Megjelenik minden pénteken. Felelte szerkeszti: Dóró János. Tördelő szerkesztő: M^jor Csaba. 
Szerkesztőség: 8801. Nagykanizsa, Ady Endre u. 1. II. cm. Pf.:  154. Tel.: 06/93/12-305. Kiadja: Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata. 
Felelős kiadó: dr. Keres kai István polgármester. Computertechnika és sokszorosítás: Szociális Foglalkoztató Nyomda Részlege, Nagykanizsa. Felelős 
vezető: Mihalkó Ijtjos igazgató. Részlegvezető: Sqjni Zoltán. Teijeszti a Magyar Posta. Előfizetési  díj: egy hónapra 48 Ft, negyedévre 144 Ft, fél  évre 
288 Ft, egy évre 576 Ft. Előfizethető  a postahivatalokban és a kézbesítőknél. 
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Révbe értünk 
Március elsejétől ój tapgazdíya van városunk ájságjá-

aak. A Kanizsa másféléves  fennállása  óta Immár  harmad-
szor. Ei az ide-oda hányódás, mm tagadjuk a megjelenés 
körüli szervezetlenséget, esetleg Kii szervezettséget is fa-
kaszt, de ezt a legutóbbi váltást már gazdaságossági szem-
pontok vezérelték. A megnevekedett költségeket még a leg-
jobb szándék mellett sem tudta volna az önkormányzat 
magára vállalni, ezért kellett egy tőkeerős, divatos szóval 
élve, többlábon álló céget keresni a kiadás gondjainak 
mágoidáaárav Az önkormányzati testület *áttmtás* a* At-
manacfc  könyvkereskedelmi Vállalkozás és Információs 
Kft-re  esett. A, kedvező á j m e l l e t t m te mellettük 
szólt, hogy a Takács Balá® és tám által alapított cég 
főprofty*  a kultúrához kótddlk, 8 nyereségük terbéjre ed-
dig te számos rendezvényt, kiadványt támogattak. Izek 
közöl tálán a legjelentősebb az Immár évente rendszeresen 
megjelenő Kanizsai Almanach. 

A laphoz való hozzáállásukat pedig ml sem jelzi Jobban, 
hogy az eddigi szűkös tárgyi és személyi feltételek  javitá-
sára újabb főállású  újságíróval bővült a létszámunk, Illet-
ve a telefaxon  tói a számítógépes adatrögzítés alán » tör-
delést Is helyben szeretnénk megoldani. Persze a betanu-
lásához még idő kell. 

A felvillantott  lehetőségeink bizakodóvá testek bennfen-
ket, « így reméljük nemcsak álom, de valóság te lesz, hogy 
az év közepétől „valódi" újságkülsővei jetenhessúnk meg. 
Addig is számttnnk olvasóink jószándékú figyelmére,  és 
munkánkat segítő ötleteikre. 

Nagykanizsa, 1991. március 7, 
0órö János 

Politizálástól mentes március 15-e 
Nagykanizsán a március 15-i nemzeti ünnep rendezvényeit 

idén is a hagyományos színhelyeken rendezik meg. Ezek szerint 
a megemlékezés programja a Hevesi Sándor Művelődési Köz-
pont előtti téren zajlik. A délelőtt tíz órakor kezdődő eseményt 
a Batthyány Lajos Gimnázium és Egészségügyi Szakközépiskola 
tanulóinak műsora nyitja meg, amelyben fellép  az iskola Virág 
Benedek kórusa is. 

Ezt követően dr. Kereskai István, a város polgármestere mond 
ünnepi köszöntőt. A délelőtti programot a Kanizsa Táncegyüttes 
műsora zárja. 

Az esti megemlékezés során az "érdeklődők fáklyás  felvonu-
lással emlékeznek az 1848-as forradalom  sorsfordító  napjaira. 
A részt venni szándékozók 18 órakor a Hunyadi János Általános 
Iskola előtt találkoznak. 

Indul a nyolcosztályos 
gimnázium 

Bár lapzártáig még csak telefonon,  de megérkezett az enge-
dély a Művelődési Minisztériumból: ősztől kezdődhet a nyolc-
osztályos képzés a Batthyány Gimnáziumban. A tervek szerint 
két osztályban hatvan kisdiák kaphat szeptembertől az elmúlt 
negyven év képzési rendszerétől eltérő formában  ismereteket. 
Külön hangsúlyt kap majd a nyolc év során az idegennyelv 
tanulás. A tanterv összeállítóinak szándéka szerűit az ebben a 
rendszerben tanuló fiatalok,  mire leérettségiznek, legalább két 
nyelvből középfokú  vizsgával rendelkeznek. Emellett három 
éven keresztül kötelező tantárgy lesz a latin is. 

Az új képzési formáról  szóló előzetes hírek hallatán az elmúlt 
hetekben már sokan érdeklődtek telefonon  a gimnáziumban, 
hogy miként írathatnák be gyereküket a nyolcosztályos kép-
zésre. Nekik és mindenkinek március 13-án, szerdán délután 
17 órától tart tájékoztatót az iskola igazgatója a gimnázium 
aulájában. 

DEL-ZALAI HETILA 

Felelős szerkesztő: 
Dóró János 
Szerkesztő: 

Horváth Krisztina 
Felelős kiadó: 

az Almanach Könyvke-
reskedelmi Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
ügyvezető-igazgatója. 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertechnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József  igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta és 
az Almanach Könyvke-
reskedelmi Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
Előfizetési  díj: 

egy hónapra 48 forint. 

ÜDÜLJÖN  A KANIZSAVAL! 
Ha még nem döntötte el, hogy hol tölti a szabadságát, próbálja meg 

a szerencséjére bízni. Ehhez csak annyit kell tennie, hogy március 31-ig 
előfizet  a Kanizsára, s így részt vehet azon a sorsoláson, amelyen húsz-
ezer forintot  nyerhet a nyári szabadságának kellemes eltöltéséhez. 

* 

Megrendelem a KANIZSA Dél-Zalai Hetilapot 
1991. december 31-ig ... példányban. 

Név: 

Lakcím: 

A kivágott megrendelő szelvényt és az előfizetési  díjat (480 forint 
befizetését  igazoló postautalványt) zárt borítékban a szerkesztőségünk cí-
mére kérjük eljuttatni. 

Cím: 8801 Nagykanizsa, Pf.:  154. 
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ÖNKORMÁNYZATI MORZSÁK 
Hétfőn  végre, úgy tűnik megol-

dódott a rejtély. A képviselők 
csak két szünetet tartottak, és így 
már este nyolckor befejeződött  a 
közgyűlés. Pedig az előzetesen 
felvett  12 napirendi pont alapján, 
akár éjfélig  is elhúzódhatott volna. 

A bevezetőben a polgármester 
válaszolt a múltkori képviselői le-
vélre, melyben saját munkájukat is 
bírálták az aláírók. Kereskai Ist-
ván tehát nem tehetett mást, mint 
a testület közös felelősségét  hang-
súlyozta. Ezt a választ egy ellen-
szavazattal fogadu  el a közgyűlés. 

Palotás Tibor, aki nemmel szava-
zott, ezután - nem tudni mi okból 
- elhagyta az üléstermet, és csak 
pár óra múlva érkezett vissza. Bár 
lehet, hogy csak fontos  munkája 
akadt. 

Az adventista egyház területigé-
nyének elbírálásakor, rövid és 
gyors pengeváltásra került sor 
Koczfán  Ferenc és Czotterné 
Ivády Zsuzsa között. 

Másfél  hónapos húzavona után 
végre rendeződni látszik a tö-
megközlekedés ügye. Igaz a tes-
tület és a Volán között létrejött 

kompromisszum azt is jelenti, 
hogy az alacsonyabb mértékű 
emelés miatt nem kap a város új 
buszokat. A közgyűlés hosszan vi-
tatkozott a közterületek használati 
díjairól. Végül a díjemelések mér-
tékében két szempont érvényesült; 
minél több bevétele legyen a vá-
rosnak, illetve néhány tétel eseté-
ben az összeg elrettentő erejűvé 
vált. 

Innentől aztán - mivel az idő 
erősen előrehaladt - , a szokott 
módon felgyorsult  a munka. Szó 
volt még a Gameszről, az IKKV-

ról, az élelmezési normák emelé-
séről, a közvilágítás fejlesztéséről, 
a vásárok, piacok szabályozásáról, 
és röviden érintették a költségve-
tés tervezetét is. 

Hét óra után néhány perccel 
Gotthárd Jenő városi rendőrkapi-
tány Czupi Gyula interpellációjára 
válaszolt. A közbiztonságról szóló, 
szinte mindenre kiterjedő választ, 
egy rövid kiegészítéssel végül 
nyolc előtt pár perccel mind a 
kérdező, mind a testület elfogad-
ta. 

na-lm 

Koczfán  képviselő úr 
és az adventisták, 

avagy melyik vallás az előbbrevaló? 
Apró közjáték zavarta meg a 

közgyűlés azon napirendjének vi-
táját, amikor az adventista egyház-
nak eladandó terület áráról volt 
szó. Koczfán  Ferenc, a Keresz-
ténydemokrata Néppárt képviselő-
je ugyanis abbéli véleményének 
adott hangot, hogy az adventista 
egyház túl kicsi ahhoz, hogy egy 
ilyen frekventált  (Thury György 
tér) területén építhessen imaházat. 
Czotterné Ivády Zsuzsanna, MDF-
es képviselőnő a hozzászólást 
azonnal visszautasította, mondván, 
egy kereszténydemokratától nem 
várt ilyen reagálást. Koczfán  úr 
utólag így magyarázta véleményét: 

- Előzőleg beszéltem Kormos 
Tivadar lelkész úrral, 6  mondta, 
hogy 25-30 fős  az itteni gyüleke-
zet. Ilyen kevés embert raknánk 
egy olyan helyre, ahová a válasz-
tásokkor még katolikus templomot 
terveztünk? Én úgy gondolom, 
hogy két templom lehetőleg ne le-
gyen egymáshoz túl közel. 

- Ez baj lenne? 
- Végülis nem nagy baj. 
- Amikor az ön véleményét 

hallottam, az jutott eszembe, hogy 
volt már ebben az országban 
olyan helyzet, amikor egyes val-
lásoknak - zsidóknak, görögkele-
tieknek - nem engedtek az utca-
frontra  templomot építeni. 

- Itt nem arról van szó, hogy 
az utcára nem mehetnek ki. Ha-
nem arról, hogy a súlyához képest 
túlságosan frekventált  helyet kap. 

- Honnan tudja, hogy milyen a 
súlya? 

- Nos, ezért javasoltam, hogy 
ezen a környéken tartsanak nép-
szavazást arról, hogy az emberek 
akarják-e ezt az imaházat vagy 
sem. 

- ön szerint mennyire tisztes-
séges dolog különböző egyházakat 
egymással mérlegre tenni? 

- Miért ne lenne tisztességes? 
Akkor miért csináltuk a választá-
sokat, amikor is mérlegre van téve 
az emberek véleménye. Itt is ezt 
javasoltam. Mert mit csinálunk, ha 
legközelebb egy újabb egyház je-
lentkezik hasonló igénnyel? Egy-

más mellé építünk tíz templomot? 
- Elnézést, de továbbra is él a 

kérdés, hogy miként lehet külön-
böző egyházakat létszám alapján 
rangsorolni? 

- Az, hogy melyik vallást meny-
nyien követik, bizonyos mértékig 
minősíti azt a vallást. 

- Ezek szerint a keresztényeket, 
amikor még kevesen voltak, jogo-
san üldözték? 

- Én egy szóval sem mondtam, 
hogy üldözni kellene az adventis-
tákat. Akkor a keresztényeket lik-
vidálták, most erről szó sincs. Itt 
minőségi különbség van a között, 
hogy valakit likvidálunk, vagy pe-
dig egyszerűen nem rakjuk fel  a 
piedesztálra 

- Tehát ön úgy gondolja, hogy 
a Thury teret valami komolyabb 
egyháznak kellene megkapnia 
templom építésére. 

- Én pontosan így gondolom. 
Az én véleményem szerint itt a 
katolikus egyháznak kellene helyet 
kapnia. 

- Ezek szerint ön fontosabbnak 
tartja a katolikus vallást, mint az 
adventisfát. 

- Igen, ezt így aláírom. 
-molnár-

Őszre elkészülhet 
az adventista imaház 

Kedvezményes áron 600 négyzetméter építési területet adott el az 
adventista egyháznak a képviselőtestület. Az adventisták a Thury 
György téren imaházat építenek. Kormos Tivadar lelkész: 

- Némi pénzünk már van a telek megvásárlására és az építkezés 
megkezdésére, de szeretnénk egy közérdekű alapítványt is létrehozni, 
hiszen egyházunk közérdekű módon működik itt a városban. Nagyon 
gyorsan szeretnénk építkezni. Tavasszal kezdeni akarjuk a munkát, 
hogy imaházunkat még a tél beállta előtt befejezhessük.  A terv már 
félig  készen van, erre a döntésre vártunk. 

- Mekkora a kanizsai adventista gyülekezet? 
- Ha a múltat tekintjük, elég nagy egyház voltunk. Sajnos az 

elmúlt 40 év bennünket is tönkretett, illetve a város a gimnázium 
építésekor még imaházunkat is kisajátította. Ez is befolyásolta,  hogy 
csökkent a létszám, jelenleg 20-30 főre  számíthatunk. Ez nem túl 
sok, de itt Kanizsán egy megyei központot szeretnénk létrehozni, 
többek között keresztelő medencével és egy lelkészi hivatallal. Ezért 
fontos  nekünk ez az imaház. 

- Mi a véleménye arról, hogy Koczfán  képviselő minősítette Önö-
ket? 

- Van az emberekben egy előítélet a kis egyházakkal szemben. 
Én mindenesetre furcsállom  egy kereszténydemokrata párti embertől 
ezt a véleményt. Nem várom el kötelezően a támogatást, de azért 
egy olyan párttól - melynek nevében ott a keresztény szó - , termé-
szetesnek tartanám, hogy segítsen egy másik keresztény egyházon. 
Mint lelkész, nagyon szeretném, ha nem jönnének vissza a múlt sötét 
emlékei olyan szempontból, hogy intoleránsak lennénk emberekkel, 
közösségekkel. 

-ra-

Békét és összefogást 
szeretne a lelkész 

„Én egy szóval sem mondtam, 
hogy üldözni kellene az adven-
tistákat" - mondja Koczfán  Fe-

renc képviseld. 

Balogh Tibor képviselő, civil-
ben református  lelkész a hétfői 
ülés előtt napirenden kívül kért 
szót. Mondandójának indítékát és 
lényegét így foglalta  össze a ta-
nácskozás szünetében: 

- Volt a múlt héten a Városi 
Televízióban a pártok képviselői 
között egy beszélgetés. Nagyon 
nem tetszett az ottani piszkálódás, 
és az még inkább nem tetszett, 
hogy ezt tapasztalom országos 
szinten is. Mostani hozzászólá-
somban Ravasz László püspököt 
idéztem, aki a két világháború kö-
zött dolgozott, s akinek az 1930-as 
évekbeli válság idején elhangzott 
szavai döbbenetes módon rímelnek 
a mi korunkra. Ezekkel a gondo-
latokkal a békességet szeretnék 
hirdetni, és összefogásra,  józan 

gondolkodásra biztatni mindenkit 
az önkormányzaton belül. Pártokra 
és meggyőződésre való tekintet 
nélkül. 

- Idézné Ravasz László ön sze-
rint legfontosabb  gondolatát? 

- „Szűkölködést nem lehet 
csüggedt, széttépett, keserű lélek-
kel elviselni. Szűkölködni csak 
derülten, bizakodva, azt mondhat-
nám, optimista módon lehet." Én 
ezt a gondolatot tartom a legfon-
tosabbnak, mert a mai helyzetben 
sajnos jellemző, hogy az emberek 
csüggedten, rezignáltán néznek a 
jövőbe. Pedig úgy nem lehet át-
vészelni azt a helyzetet, amely 
még sajnos vár ránk. Pedig át kell 
vészelni, mert különben ninci jö-
vő. 
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A lakáshitel kamatok meg-
emelésének közelmúltbeli be-
jelentése jócskán felborzolta 
az emberek kedélyét. Bár az 
állami költségvetés biztosít egy 
bizonyos összeget a terhek 
enyhítésére a rászoruló csalá-
doknak, az elosztás körül gon-
dok lehetnek. Legalábbis az 
alábbi sorokban a nagyrécsei 
egyéni kezdeményezes erre 
enged következtetni. 

- 1990. február  1-én adtam 
be a helyi önkormányzathoz 
írásbeli kérelmemet - meséli 
Szabó úr - , melyben hozzájá-
rulásukat kértem a megemelt 
OTP lakáskamatok törlesztésé-
hez. Mivel a Polgármesteri 
Hivatal részemre formanyom-
tatványt nem adott, valamint a 
Hegedűs György polgármes-
terrel és dr. Varga Ferenc kör-
jegyzővel folytatott  személyes 
megbeszélésünkkor erre vonat-
kozólag egyéb felvilágosítást 
nem kaptam, úgy gondoltam, 
a helyi önkormányzat február 

-i döntéshozatalára kell 
csak várnom. Azóta a polgár-
mester úr többször is járt ná-
lam és felszólított,  hogy 
amennyiben igényi tartok a tá-
mogatásra, annak fejében  tár-
sadalmi munkát kell végez-
nem. 

- ??? 
- Hószórást, járdatisztítást, 

fűzfapucolást,  és mindazokat a 
munkákat, melyeket legjobb 
tudomásom szerint ez idáig az 
erre a munkára folyamatos 
munkaviszonyban alkalmazott 
öt ember látott el. Eddig már 
hat napot dolgoztam. 

- Akkor  most már kapja a 
beígért  összeget? 

- Szóban igen, azonban a 
csekkszámlaszamomról infor-
mációjuk nincs, meg sem kér-
dezték. 

- Pedig  szükségük  lenne a 
pénzre. 

- Nyolcan vagyunk, ebből 
ketten keresünk. Én 1965 óta 
a MÁV-nál - már leszázalé-
kolva - dolgozom. Többek kö-
zött ezért, de elsősorban em-
berileg tartom sértőnek, hogy 
egy államtól kapott támoga-
tást, amely konkrét indokok 
alapján kérelmezhető, ilyen 
megalázó feltételekhez  kötnek. 

Hegedűs György polgármes-
ter, ar. Varga Ferenc körjegy-
ző jelenlétében válaszolt kér-
déseimre. 

- Négy olyan kérelem érke-
zett, amely kizárólag az OTP 
3 százalékos hitelének meg-
emelt kamatára vonatkozik -
kezdte a polgármester. Ezt a 

997 fő/200  Ft-nyi költségveté-
si támogatásunkból kívánjuk 
fedezni. 

- Adtak-e  ki  Önök a kére-
lemhez formanyomtatványt? 

- A képviselő testülettel 
egyetértésben úgy döntöttünk, 
hogy mivel az emberek a saj-
tó, a televízió által jól infor-
máltak, aki igényt tart e támo-
gatásra, csak beadja a saját 
írásbeli kérelmét, és nem 
szükséges formanyomtatványt 
biztosítani - válaszolt a pol-
gármester. - Egyébként hang-
súlyozom, a támogatás csak 
adható, annak függvényében, 
hogy az önkormányzamak az 
egyéb ráfordításokra  milyen 
összeg szükséges - fűzte  hoz-
zá dr. Varga Ferenc körjegy-
ző. 

- Óhajtanak  Önök ezért  a 
támogatásért  valamilyen ellen-
szolgáltatást  kapni,  illetve 
kérni? 

- Egyfajta,  a képviselői tes-
tület altal szükségesnek tartott 
társadalmi munkát szeretnénk 
elvégeztetni a pénzt kérelme-
zőkkel. Egyébkent ez mint ke-
reseti lehetőség is felmerült. 

- Tehát  ez az elképzelés  ér-
vényes lehet az OTP  kamat 
visszafizetésének  támogatásá-
nál is? 

- Igen, de természetesen 
nem ez lesz a legfőbb  elbírá-
lási szempont. 

- Szabó László e program 
része már? 

- Az ő helyzete egy kicsit 
bonyolultabb - kaptam az 
utolsó választ. 

A beszélgetések után ma-
gam is kénytelen voltam az 
ügyjogi hátterének utána néz-
ni. Ennek kapcsán kiderült, mi 
a kötelező és mi az elvárható 
joggyakorlat. Az önkormány-
zat köteles formanyomtatványt 
biztosítani a kérelmezők ré-
szére. A jogosnak tartott ké-
relmek elbírálásánál nem lehet 
feltétel,  sem szempont a tár-
sadalmi munka elvégzése. 
1991-ben élünk és így még 
feltűnőbb  ez a gyakorlat, ami 
még húsz évvel ezelőtt is non-
szensz lett volna. 

Hogy mi a jegyző és a pol-
gármester feladata,  azt a vá-
lasztások során mindenki meg-
tanulhatta, ebben Nagyrécsen 
úgy látszik a munkaköri leírá-
sok sem segítettek. 

Az eset szereplőit pedig 
csak sajnálni tudom, de ha 
Nagyrécsén járnak, ezek után 
a köztisztasagra kérem ügyel-
jenek. 

Hercz Gábor 

Párbaj után Önkormányzati morzsák 
Most már jogos a magasabb 

buszjegy tarifa! 
Már egy hónapja magasabb 

árat fizetünk  a helyijáratú bu-
szokon, de a képviselőtestület 
csak most jutott el odáig, 
hogy ezt az áremelkedést mint 
árhatóság legálissá tegye. Az 
elmúlt hetekben folytatott 
egyeztető tárgyalások eredmé-
nyeként az eredeti elképzelés-
hez képest húsz forinttal  ol-
csóbb lett az egyvonalas havi 
és félhavi  bérlet. Viszont emiatt 

a VOLÁN-nak már nem jut 
arra pénze, hogy megvásárolja 
a még januárban megígért új 
csuklósbuszt. A tarifák  fel-
emeléséről szóló rendeletet 
Marton István terjesztette a 
képviselők elé. 

- Marton úr, arról volt-e 
szó, hogy ami eddig történt, 
azt elismertük legálisnak, még 
akkor is, ha ez csak úgymond 
féllegális  volt. 

- Ezzel a döntéssel március 
5-től teszünk eleget árhatósági 
kötelezettségünknek. A mai 
napig maradt az a tudomásul-
vétel, ahogy eredetileg döntöt-
tünk. Azaz még januárban 
csak tudomásul vettük, de 
nem fogadtuk  el a VOLÁN új 
díjszabását. Úgy is mondhat-
nám, hogy ez a tudomásulvé-
tel a mi tudatlanságunkból kö-
vetkezett, s ez egy féllegális 
állapot volt. 

- A város pedig e tudatlan-
ság miatt fizetett. 

- Sajnos így van. 
-mo lná r -

A Kanizsa hetilap hasábjain, 
fennállása  óta többször adott 
lehetőséget közismert szemé-
lyek közötti viták nyilvános 
rendezésére. így történt ez a 
legutóbbi lapszámok némelyi-
kében is miként egy újságíró 
és városunk országgyűlési 
képviselője mondta el jogos, 
illetve annak tűnő észrevételeit 
a másik fél  munkájáról, maga-
tartásáról. 

Két ember igazságérzetét 
egy harmadik akkor bírálhatja 
felül,  ha rendelkezik a megol-
dáshoz szükséges . bizo-
nyítékokkal, és megvan hozzá 
a pozícióval járó hatalmi jog-
köre. E sorok írójának egyik 
feltétel  sem áll rendelkezésére, 
így csak arra vállalkozhat, 
hogy elmondjon néhány gon-
dolatot a szóbanforgó  vitáról, 
kissé irónikus hangsúllyal. 

Tisztelt Kollégák! Az újság-
írás hőskorában, a sértett felek 
között a tollpárbaj után több-
nyire valódi pengeváltás kö-
vetkezett, ahol a tinta ejtette 
foltot  vérrel kellett lemosni. 
Ha ez megtörtént, rendbe volt 
téve a dolog és nem volt ha-

rag többé. Ezért is voltak 
meggondoltabbak az ilyen ve-
szélyes következményekkel is 
számoló tollforgatók,  politiku-
sok. Napjainkban ez a megol-
dás már nem divat, így elhú-
zódhatnak és gyűrűzhetnek a 
nézetkülönbségek. 

Érzésem szerint az ominó-
zus riport ok-okozati össze-
függéseit  és a „riposztokat" 
olvasva olyan következtetésre 
juthat az olvasó, mintha Önök 
közül egyikük elkövetett volna 
egy aprócska kis hibát, amit 
talán nehezére esett bevallani. 
Igaz, hogy a felelősség  elis-
merése társadalmunkban gyen-
ge oldala az embernek, azon-
ban kompromisszumot lehet, 
vagy lehetett volna kötni a 
nyilvánosság mögött is. Akkor 
talán a hitelvesztés nem súrol-
ná egyik fél  személyiségét 
sem. Ez nem így alakult, most 
már csak az a lehetőség ma-
radt, hogy az egészséges ön-
kritikával rendelkező felek  le-
vonják a szükséges konzek-
venciákat, megelőzendő a ha-
sonló viták kialakulását. 

Kiss Endre Marton István 
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Könyvkötészet felső  fokon... 
Meggypiros bőrön aranyozott betűk... Bélyegzők készítése 

rövid határidőre... 
Amikor Bicsak Miklós 1941 

tavaszán a Nagykanizsa köze-
lében lévó Korpaváron szüle-
tett, a kámáncspusztai fűrész-
üzemben segédmunkásként 
dolgozó Bicsák-papa és a ház-
tartásban, valamint a kis ház-
tájiban serénykedó édesanya 
bizonyára nem gondolt arra, 
hogy gyermekük 40-50 év 
múlva Délnyugat-Dunántúl 
egyik legelismertebb kisiparo-
sa lesz. 

- Hogyan  teltek  el az ifjú 
évek?  - kérdeztük Bicsák 
Miklós könyvkötő és kézmű-
ves kisiparos mestertől, ami-
kor nagykanizsai műhelyében 
foglalatoskodott. 

- A városban jól ismert Ist-
ván öcsémmel együtt a palini 
általános iskolában végeztük 
el a nyolc osztályt. Apám, aki 
a második világháború után a 
palini állattenyésztő telepre 
került, elhatározta, hogy mind-
kettőnknek szakmát kell tanul-
nunk. így kerültem én 1956-
ban a kanizsai szakmunkás-
képző intézet nyomdaipari 
szakának könyvkötő tagozatá-
ra. Az elméletet itt, a gyakor-
latot pedig Pécsett „oltották" 
belém. A könyvkötő szakmun-
kás képesítést 1959-ben sze-
reztem meg. Ezután a Zalai 
Nyomda kanizsai üzeméhez 
kerültem könyvkötő szakmun-
kásnak. Szabadidőmben sokat 
töltöttem Glask József  könyv-
kötő kisiparos egykori Ady úti 
műhelyében. Az idős, beteges 
Józsi bácsit nemcsak segítet-
tem, hanem rengeteg szakmai 
„fogást"  is tanultam tőle. Ek-
kor határoztam el, hogy vala-
mikor én is önálló könyvkötő 
kisiparos leszek. Éveken át 
raktam a forintokat  takarékba, 
hogy dédelgetett „álmomat" 
idővel megvalósíthassam. 

- Mikor  lett  önálló,  s ho-
gyan jutott  el napjainkig? 

- 1969-ben megvalósult if-
júkori „álmom": kisiparos let-
tem! A Bolgár Hadsereg út 
12. alatti panelház egyik kis 
mellékhelyiségét béreltem a 3. 
számú lakásszövetkezettől, 
műhelynek. Itt még csak a 
legszükségesebb felszerelések-
kel dolgoztam, de óriási am-
bícióval és egyedül. 1978-ban 
a Hamburger utca 4. szám alá 
költöztem, IKKV bérlemény-
be, ahol Sajni Zoltán szemé-
lyében már szakmunkás tanu-

lót is képeztem. (Ő egyébként 
ma már a helyi Szociális Fog-
lalkoztató Nyomda Részlegé-
nek vezetője. A szerk.) A 80-
as évek derekán megtakarítá-
saimból és OTP kölcsönből 
kezdtem hozzá az itteni, Sza-
badság tér 18. szám alatti épü-
let udvarán e tágas, modern, 
rangjához illő saját műhely lé-
tesítéséhez, amelybe 1987-ben 
költöztem át. Itt foglalkoz-
tatom azóta alkalmazottként 
a rendkívül ügyes és szorgal-
mas Fiala Edinát, aki kani-
zsai, de a fővárosban  tanulta 
ki a szakmát. Később segítő 
családtagként - főleg  a sza-
lagmunkák végzéséhez -
feleségem  is bekapcsolódott, 
jó kezű fiam  pedig első éves 
tanulója a „cégnek". Két éve 
egy férfi  segédmunkást is al-
kalmazok. 

- Milyen  a műhely  felsze-
reltsége? 

- Igyekeztem fokozatosan 
növelni és korszerűsíteni a gé-
pesítettséget. Számos gép és 
kéziszerszám mellett egy üze-
mi gépjármű - Moszkvics fur-
gon - képezi az eszközállo-
mányt. Ez utóbbival anyagbe-
szerzési és termékszállítási 
ügyekben gyakran fordulok 
meg a fővárosban  a Nyomda-
grafikai  Vállalatnál, illetve a 
megrendelőknél. Gyakran ve-
szem igénybe Polski Fiat sze-
mélygépkocsimat is egy-egy 
célfeladat  érdekében. 

- Milyen  munkákat  végeznek 
a műhelyben? 

- Szakdolgozatok, diploma-
tervek, disszertációk, újságok, 
folyóiratok,  közlönyök, köny-

vek bekötését; különböző al-
bumok, térképek kasírozását; 
bélyegzők és dobozok készíté-
sét. Ez utóbbival kapcsolatban 
sokan megcsodálták már a 
meggypiros bőrön kiképzett 
aranyozott betűket. 

- Mi  jellemzi  a kollektíva 
tevékenységét? 

- Elsősorban a kiváló minő-
séggel összefüggő  fantáziadús, 
esztétikus és ízléses kivitel; a 
gyorsasággal párosuló rövid 
elkészítési határidő és a kor-
rekt árképzés - egyszóval be-
csületes kisipari munka. Vál-
lalkozásom az utóbbi években 
kiszélesedett, s már nemcsak 
Nagykanizsára és környékére 
korlátozódik, hanem szinte az 
ország minden részébe teljesí-
tünk megrendeléseket, gyakran 
napi 10-12 órás munkaidőben 
is. 

- Nyitvatartás,  elérhetőség? 
- Hétfőtől  péntekig, reggel-

től késő délutánig, szombaton 
pedig a délelőtti órákban ál-
lunk a lakosság és a közületek 
rendelkezésére itt, a Szabad-
ság tér 18. udvarán lévő mű-
helyben. Telefonszámunk: 
93/13-488. 

- A műhely  falát  díszítő  ke-
retezett  oklevelek  mit tartal-
maznak? 

- A már említett szakmun-
kás oklevelet, az 1968-ban 
szerzett mesterlevelet, az Or-
szágos Kézműves Tanács által 
1985-ben adományozott kéz-
műves oklevelet, a Zala me-
gyei Tanácstól 1980-ban ka-
pott Ipar Kiváló Mestere ki-
tüntetést, a KIOSZ központ ál-
tal 1975-ben adott Lakosság 

Szolgálatában Végzett Kiváló 
Kisipari Munkájáért, majd az 
1984-ben kapott Kiváló Szer-
vezeti Munkáért okleveleket. 

- Úgy  tudjuk,  hogy nagy ba-
rátja a testnevelésnek  és a 
sportnak.  Igaz-e? 

- Igen. Fiatal koromban ak-
tívan sportoltam, majd egyik 
törzs-szurkolója lettem az 
Olajbányász SE labdarúgó-
csapatának. 1988 óta a helyi 
KIOSZ SE, majd jogutódja, az 
Ipartestület SE társadalmi el-
nöke vagyok, s „ápolom" az 
autósokat, az asztaliteniszező-
ket, a sakkozókat és a kispá-
lyás focistákat,  akikkel egyéb-
ként 1988-ban Debrecenben 
Országos KIOSZ Kupát nyer-
tünk. 

- A család  és az otthon? 
- 1969-ben házasodtam és 

feleségem  két gyermekkel ör-
vendeztetett meg. Attiláról 
már volt szó. Eszter jelenleg 
az általános iskola hetedik 
osztályába jár és pedagógus-
nak készül. Hosszú éveken át 
a Sugár út elején lévő emeleti 
OTP lakásban éltünk. Tavaly 
költöztünk át Palin városrész 
új-telepére, a Felsőerdő utcai 
kertes családi házba. Nyara-
lónk, szőlőnk nincs. 

- Egyéb elfoglaltság? 
- Van bőven! Befejezés 

előtt áll a Budapesten végzett 
kétéves könyvrestaurátori fel-
sőfokú  tanfolyami  részvéte-
lem. Az SE vezetése mellett 
már évek óta elnökhelyettese 
vagyok a helyi Ipartestület el-
lenőrző bizottságának, 1990. 
augusztusától pedig alelnöki 
tisztséget töltök be a Könyv-
kötők Országos Egyesületénél. 

- További  tervei a szakmá-
ban? 

- Tisztességes munkával a 
jelenlegi vevőkör megtartása, 
s Attila fiam  tökéletes beve-
zetése a szakma rejtelmeibe, 
hogy egykoron gond nélkül 
léphessen nyomdokomba, álta-
la is felső  fokon  űzve a 
könyvkötészet és kézművesség 
csodaszép iparát. 

- Az április 17-én 50. szü-
letésnapját  ünneplő  Bicsák 
Miklósnak  ehhez további jó 
egészséget  és munkát,  s bol-
dog  családi  életet  kívánunk! 

Tihanyi István 
Fotó: Erdei András 



• Ilii jijijijî ijijijivij: 

|[ KANIZSA J *5>ÍML március 8 V I 

A 
* 

NŐK NAPJA 
Stróbl Gábor: 

Szólj csak 
Szólj  csak, szólj! 
Könnycsepp  remeg az 
ajkadon 
Világító  kezemmel  még 
mécsest gyújtok 
arcodon 
Szólj  csak, szólj! 
Hogy  küszöbödre  ülve 
nézzem: 
szemedbe  fagy  a reggel 
s hogy éretted  én 
magamat is 
féljem 

Férfiakról 
Érett, talpig férfi  fölötte  áll a hízelgésnek, s a maga és a mások 

ügyeinek irányítására termett. 
Marciig Aurelius 

A szerelmes férfi  esküje nem komolyabb, mint a pincér szava; mind-
kettő hamis számlára teszi a lelkét. 

Shakespeare 

Nők tudományban s művészetben sohasem vihetik a középszerűségen 
felül.  Toll és kard a férfit  illeti, úgy, mint nőt bölcső és háztartás. Ha 
bármelyik a másiknak dolgába elegyedik, meghamisítja a természetet. 

Széchenyi István 

Azokban a könyvekben, amelyeket férfiak  írtak, a férjek  szerelme 
legföljebb  egy fél  esztendeig tart. 

Charlotte Bronté 

Az asszony a férfit  szereti. A férfi  - Istent. 
Madách Imre 

Némely férfi  azért sóhajtozik, mert a feleségét  elcsábították, a leg-
többen pedig azért, mert nem akarja senki elcsábítani. 

NIetzshe 

Megsérteni és meggyalázni egy asszonyt, aki semmit sem vétett. Eb-
ben áll a férj  hatalma. 

Lev Tolsztoj 

A férfiak,  abban az örömükben, hogy szeretik őket, többnyire csak 
azt élvezik, hogy diadalmaskodnak azon a nőn, akit szeretnek; s a 
boldog szerető csak attól boldog, hogy hódító. 

Fontenelle 

A társaságbeli férfiak,  hiúságból, bizalmatlanságból vagy balszeren-
csétől való félelemből,  többnyire csak akkor szánják rá magukat, hogy 
szeressenek egy asszonyt, amikor már viszonyuk van vele. 

Stendhal 



| im. március 8, II KANIZSA 7 

1991. MÁRCIUS 8 
Stróbl Gábor: 

Vágyakozás 
A felriadt  reggel 
lassan átad: 
hajnali szél 
lebbenti  elém 
vállad 
ívét 
szád  vonalát 
hajló nádas 
hűs öled 
tükörsima  bőröd 
illatát 

nőknek 
Kétféle  érzés határozza meg a szerelmet, mely a földi  nőket megigézi. 

Vagy szenvedő, megalázott, bűnös férfinak  szentelik magukat, és azt a 
férfit  meg akarják vigasztalni, föl  akarják emelni, meg akarják váltani; 
vagy pedig felsőbbrendű,  erős, nagyszerű embernek adják oda magukat, 
akit imádni, érteni kívánnak, de aki gyakran porig sújtja őket. 

Balzac 

A férfiak  azt hiszik, hogy azért féltékenyek  a nőre, mert szerelmesek 
belé; ez nem igaz; azért szerelmesek belé, mert féltékenyek  rá, ami 
nagy különbség. Bizonyítsd be nekik, hogy nincs okuk a féltékenységre, 
s nyomban ráeszmélnek, hogy nem szerelmesek. 

Dumas flls 

Száz vak férj  között talán négy-öt olyan akad, aki valóban vak. A 
többi csal. 

Rey 

Amíg a férfi  kegyetlen marad, a nő még reménykedhetik. De mihelyt 
jó lesz, mindennek vége. 

Rey 

Mi lenne a férfiakból,  ha az asszony meg nem könyörülne rajtuk 
egy-egy hazugsággal? 

Móra Ferenc 

A fiatalember  a testét szégyenli, a meglett ember a szivét. 
Geraldy 

Nem szereted az asszonyt, ha nem akarsz szenvedélyesen gyermeket tőle. 
Geraldy 

Férfi  és nő. Hogy érthetik meg egymást? Hisz mind a kettő mást 
akar - a férfi  nőt, a nő férfit. 

Karinthy Frigyes 

A férfikor  legnagyobb, tragikus kísértése nem a nő, hanem a hiúság. 
Mirai Sándor 



Budapesti beszélgetés Árkus Józseffel 
Egy irodaház hatodik eme-

letén, az Új Ludas főszerkesz-
tői szobájában fogad,  pontban 
tíz órakor, ahogyan megbe-
széltük. Az üdvözlés pillana-
tában még komoly, aztán az 
„árkusi mosollyal" kínál he-
lyet a tárgyalóasztalnál. A fa-
lon körben Szűr Szabó József 
karikatúrái. 

- Kik  Ok? 

Árkus József  a Parabola 
mflsorvezetöjeként. 

- Somogyi Pál, Feleki Lász-
ló, Pusztai Pál... mind halot-
tak. A könyvespolcon a Ludas 
Matyi bekötött kötetei sora-
koznak, az íróasztalon temér-
dek papír, levél és közötte ott 
van a Kanizsai Almanach. 

- örültem neki. Ezt ne ve-
gye udvariaskodásnak! Egyéb-
ként nekem mindig megmelen-
geti a szívemet - bármilyen 
összefüggésben  is - Kanizsa. 
Annak ellenére, hogy nincse-
nek olyan élményeim, ame-
lyek ezt indokolttá tennék, és 
nem vagyok különösebben ér-
zelgős típus sem. És mégis, ha 
bemondják a körzeti időjárás-
jelentést, mindig várom, hogy 
ott milyen idő van? Ostoba-
ság, mert miért kéne, hogy ér-
dekeljen, hogy Kanizsán bo-
rult az ég, vagy fülledt  meleg 
van? Tudnom kell! De ugyan-
így a kanizsai Olajbányászt 
nézem meg mindig elsőnek az 
újságban és szomorú vagyok, 
mert sorozatban verik azt a 
szerencsétlent. Semmi közöm 
nincs a< csapathoz, egy játéko-
sát sem ismerem, és mégis... 
ezek nekem megmagyarázha-
tatlan dolgok! Vagy Balázso-
'its Lajossal semmilyen vi-

szonyban nem voltunk egy-
mással. Színházban láttam 
időnként, köszöntöttük egy-
mást és valahol egyszer meg-
tudtam, hogy kanizsai. „Te ka-
nizsai vagy?" - „Igen". - és 
abban a percben minden meg-
változott! 

- Mennyi  ideig  volt  igazán 
kanizsai? 

- 1930-ban születtem, a vi-
lággazdasági válság idején. 
Apámat elbocsátották a Sör-
gyárból és egészen rövid időn 
belül felköltöztünk  Pestre. 
Négy éves voltam akkor. 

Amire emlékszem, az in-
kább már a felnőtt  korból va-
ló, merthogy apámat és anyá-
mat amikor meglátogattam -
1957-ben költöztek vissza Ka-
nizsára - , akkor mindig me-
sélték, hogy ez az a Sörgyár, 
ahol az öreg dolgozott, ez az 
a Teleki utcai ház, ahol szü-
lettem, ez az a Magyar utcai 
ház, ahol laktunk egy kis ideig. 
Az a baj, hogy a dolog ter-
mészete folytán  én a rokon-
sággal inkább csak temetése-
ken találkoztam. Ezek nagyon 
szomorú dolgok. Apám testvé-
rei sorra meghaltak, hetven-
kettőben meghalt apám is. 
Anyám 83 éves. Ahányszor 
csak tudok, megyek. Ó nem 
akar felköltözni,  kanizsai, ott 
nőtt fel,  és ahogyan ő mondja, 
ebben a korban már nem lehet 
átültetni az embert. Azért van 
két híres történetem, azt hi-
szem, hogy ezekre igazán em-
lékszem. 

Emlékszem egy Ocsek nevű 
borbélyra, akihez első nyírásra 
vittek a szüleim. Én borzasztó 
ellenszenvet éreztem a fehér 
köpeny iránt. Ha egy orvost 
megláttam, akkor már ordítot-
tam. Azt hittem a borbélyra 
is, hogy orvos. A szüleim 
mondják, hogy akkora jelene-
tet rendeztem, hogy összesza-
ladt az egész utca. Attól kezd-
ve mindenkit azzal fenyeget-
tem: - Magát is megnyírja ám 
az Ocsek! Ez szállóige is lett 
a családban. 

A másik híres történet: 
A Béke út és a MAORT-te-

lep sarkán volt egy trafik.  Le-
hettem talán három éves, ami-
kor a trafik  előtt valami olyan 
rettenetes hascsikarás jött rám, 
hogy éreztem, nem fogok  tud-
ni hazaérni. A trafikban  Ilus 
néni volt, - a Trafikus  Ilus - , 

és én végső kínomban föl-
másztam az Ilus kikönyöklő 
polcára és azt mondtam, hogy 
segítsen rajtam, mert nagy 
bajban vagyok! A Trafikus 
Ilus azt hitte, hogy szokás 
szerint apámnak akarok pipa-
dohányt venni, csak nincs ná-
lam pénz. „Nem tudom legom-
bolni a nadrágomat", mondtam 
neki - kis rövidnadrág volt 
rajtam, kantáros, ami át volt 
vetve és valahol hátul megköt-
ve. Az istennek nem tudtam 
hozzáférni  és tudtam, hogy 
rettenetes baj lesz pillanato-
kon belül. A Trafikus  Ilus, 
akinek nem volt gyereke, 
öreglány volt, nem is tudta, 
hogy mit kell ilyenkor csinál-
ni és azt mondta, hogy nem 
tud rajtam segíteni. Ez valami 
szörnyű érzés volt, hogy egy 
felnőtt  nem tud egy gyereken 
segíteni. Mindenesetre én be-
csináltam a nadrágomba. Ha-
zamentem, de nem mertem be-
menni. Ültem az árok szélén 
és zokogtam. 

Hát ennyi a Kanizsa. 
- Az asztrológia  szerint a 

Skorpió  hajlamos az ironizá-
lásra. Új  Ludas,  Mikroszkóp 
Színpad  és Parabola.  Humor, 
humor és humor! 

- Én is úgy vettem észre, 
hogy a Skorpiók hajlamosak 
az ironizálásra, általaban van 
humorérzékük. Amiben én 
nem vagyok színtiszta Skor-
pió, az az, hogy a Skorpió 
bosszúálló, mert soha nem fe-
lejt. Soha nem bocsátja meg, 

ha valamilyen sértés éri vala-
kitől, és arra vár, hogy 
visszavágjon. Ez nincs meg 
bennem. 

Bár a feleségem  szerint na-
gyon is megvan, csak én ele-
gánsabban csinálom, mint má-
sok. Sokszor észre sem veszi 
az illető, aki nekem egyszer 
betartott, hogy most vissza-
kapta, mert az egész be van 
csomagolva valami mázba. így 
azután nem tűnik ki az első 
pillanatban, hogy ez törlesztés 
volt. De ez nem tudatos ná-
lam. 

- Az elmúlt  színházi  évadban 
volt  a „Csak  semmi politika" 
című  kabaréjának  a bemutatója 
a Mikroszkóp  Színpadon... 

- Ami egyébként fényesen 
be is igazolódott! Jó kabaré 
volt, mert éreztem, hogy az 
emberek torkig vannak a po-
litikával. Ezt lovagoltam meg, 
e körül hülyéskedtem. 

- A múlt  héten pedig  ennek 
a variánsát, a „Vággyuk  a 
rendszert"  című  politikai  ka-
baréját mutatta  be, szintén a 
Mikroszkóp  Színpad. 

- Ez megint úgy fest,  hogy 
be fog  jönni! Ezt nemcsak ír-
tam, de elvállaltam a konferá-
lását is - bár nem vagyok szí-
nész és nem hiszem, hogy pó-
diumra termettem. De van va-
lami hasonlíthatatlanul jó ér-
zés abban, ha az ember kap-
csolatba kerül a nézőkkel. 
Mert nincs annál kegyetlenebb 
és magányosabb dolog, mint 
ülni egy televíziós stúdióban, 

Az okos spániel „Sanyi megint kitalált valamit". 

„A lustaságomat szüntelen 
munkával leplezem" 
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nálnak is - , mert mindig úgy 
érzem, ha nem hallgatom a rá-
diót, kimaradok valamiből. 

Vásárolni járok. Mert kell 
tudni, hogy mi kapható az üz-
letekben, mi mennyibe kerül. 
Kell tudni sorbaállni! Enélkül 
hihetetlenül el lehet szakadni 
az élettől. Ahhoz, hogy az em-
ber hitelesen tudjon írni, rea-
lista módon tudjon gondolkod-
ni, úgy kell élni, mint a többi 
ember. 

A szervizben, „mert a maga 
ideje a drága", megkülönböz-
tetés kezdett kialakulni. Ha a 
másik pasas előbb jön, mint 
én, ott is tiltakozom és meg-
várom a soromat. Mert hát mi-
ért ne várnám meg? És akár-
milyen hülyén hangzik, az em-
ber vár a szervizben és gon-
dolkozik! Mert ebben a szak-
mában muszáj, muszáj gondol-
kodni! 

Kutyasétáltatás közben, 
rendszerint kora reggel, vagy 
késő éjszaka szoktak eszembe 
jutni leginkább a dolgok. 
Szinte baráti kapcsolatom van 
a kutyámmal, nagyon szere-
tem, egy értelmes, okos spá-
niel. A „Sanyi megint kitalált 
valamit" - mondom a felesé-
gemnek, amikor hazaérünk és 
kis előkészített cetlikre írom 
fel  a dolgokat. Aztán ezek 
mind akkumulálódnak, el-
süllyednek bennem egy dara-
big. Aztán egyszer csak meg-
írom. 

A Parabola forgatása  általá-
ban két nap. Előtte van egy 
filmválogatás,  ami gyötrelem. 
Sok-sok ezer méter szalagot 
kell megnézni, hogy pár mu-
latságosnak ítélt mondatot, 
snittet kivegyek. Aztán még 
törni kell a fejem!  Amikor a 
forgatókönyvíras  stádiumához 
érek, akkor kizárom magam a 
világból. A fülhallgatót  rácsa-
pom a fejemre,  bedugom a 
magnóba és a hangulatomtól 
függően  vagy komoly, vagy 
valamilyen könnyebb műfajt, 
de mindenképpen zenét hall-
gatok, és így kezdek el írni. 
Van úgy, hogy Beethoven ki-
lenc szimfóniáját  sorban felra-
kom. És a másik: Orff  Carmi-
na Buranája! Ez nekem biblia 
a zenében. Ez egy olyan gu-
nyoros, olyan játékos zene, 
hogy engem megtermékenyít. 
Szóval egy zenélő őrült va-
gyok, és az az érdekes, hogy 
ilyenkor soha eszembe nem 
jut, hogy fáradt  vagyok. 

Egyébként lusta vagyok. 
Szeretem halogatni a dolgokat 
az utolsó percig. S mivel a 
munkák összetorlódnak, állan-
dóan utolsó perc van. A fele-
ségem szerint én egy olyan 
különös pasas vagyok, hogy a 
lustaságomat szüntelen mun-
kával leplezem. Ez pontosan 
így van mindenben! Ha dol-
goznom kell, akkor jön a pót-
cselekvés! Például, ha elérke-

ahol rajtam kívül van egy ka-
mera, mögötte a kameramann 
és kész. Es akkor ott jópofa 
dolgokat kell mondani egy tel-
jesen hideg, kriptaszerű lég-
körben. 

Nos, ennek ellenkezője van 
a színpadon. Pláne a Mikrosz-
kóp Színpadon, ahol még az 
emberek szuszogását is hal-

kem nagyon rosszul esett. Itt 
valami generális bajnak kell 
lenni és egyelőre nem tudom 
megfogalmazni,  hogy mi az? 
Aki azt mondja, hogy játszva 
hangot tud váltani, az nem 
mond igazat! Az Új Ludas? 
Az a tudat, az az érzés meg-
fizethetetlen,  hogy nem lévén 
állami, nem lehet bennünket 

zik a Parabola megcsinálásá-
nak elodázhatatlan ideje, ak-
kor én nekiállok, és megsze-
relek egy konnektort, amiért 
a feleségem  már hetek óta 
rágta a fülemet,  akkor lenyí-
rom a füvet  a kertben. Ret-
tegve gondolok arra az időre, 
amikor már nem dolgozha-
tok! 

- A felesége,  Bedecs  Éva, 
szintén újságíró.  Árkus  Józse-
fet  ismeri az ország. Okoz ez 
Önök között  konfliktust? 

- Mentünk az utcán és ha 
őrá valamilyen figyelem  tere-
lődött, akkor azért terelődött, 
mert „nézzük csak, hogy ki 
van az Árkussal!" Volt idő, 
amikor csak engem ismertek. 
Volt is a feleségemben  valami 
szakmai féltékenység,  annak 
ellenére, hogy maga előtt is 
próbálta leplezni. 

Most a Magyarország című 
lapnál dolgozik és remek pub-
licisztikákat ír. A rend-
szerváltás őt hihetetlen mér-
tékben inspirálja. Nagyon jó 
érzéke van ahhoz, jobb, mint 
a kormánynak, hogy mik azok 
a dolgok, amik nyomasztják 
az embereket és ezt remekül 
meg is tudja írni. Óriási siker-
rel. Özönlenek hozzá a leve-
lek, időnként még irigykedem 
is, hogy mennyire szeretik őt 
az olvasók. 

Az az érdekes, hogy így bil-
len helyre az egyensúly egy 
olyan házasságban, ahol azo-
nos szakmában dolgozik a fe-
leség és a férj. 

- Elégedett?  Boldog? 
- Van egy lakásom, van egy 

hétvégi házam és van egy 
autóm. De ha én most abba-
hagynám a munkát, akkor egy 
féléven  belül a legsötétebb 
nyomorba jutnék. 

Valahogy úgy vagyunk 
mind a ketten, hogy nem 
vesszük tudomásul az időt. 
Dolgozunk és utazunk. És 
ameddig dolgozni tudunk, ad-
dig megkeressük azt a pénzt, 
amire szükségünk van. Ámed-
dig bírjuk, ezt csináljuk! 

Horváth Krisztina 

Gabriella az unoka. „Néha 
én megyek érte az oviba." 

lom. Ha itt tudok kontaktust 
teremteni, amit mindig irigyel-
tem - mondjuk a Komlóstól 
- , ha képes vagyok a rögtön-
zésre, akkor ez egy egészen 
pazar érzés! 

Másrészt le tudom mérni sa-
ját képességeimet. Például a 
poénjaim közül valamelyikről 
azt hiszem, hogy no, ez egy 
egyenesen fantasztikus  és fre-
netikus hatású lesz! És csak 
elpukkan! Ilyenkor tudom, 
hogy ezt abba kell hagyni, le 
kell söpörni és új dolgokat 
kell kitalálni. 

- A politikai  humornak  ha-
tározott  céljának  kell  lenni. 
Ebben a politikailag  átmeneti 
helyzetben több humorista, 
például  Hofi  Géza is bevallot-
ta, hogy a hangját keresi. 
Nagy  Bandó  András  elvonult 
Orfüre,  mint polgármester.  Ön 
hogy van? És hogy van az Új 
Ludas? 

- Nekem is nehezen megy! 
Mindig ellenzéki aspektusból 
néztem a dolgokat. De aki 
szatirikus műfajra  adja a fejét, 
az máshogy nem is létezhet. 
Nehezen állok át, bizonytalan 
vagyok, mert a helyzet bi-
zonytalan és akkor a humor is 
bizonytalan! És azért is, mert 
vannak dolgok, amiket másho-
gyan képzeltem! Például a 
legutóbbi választást is. Ez ne-

kirúgni! Ha mi elkezdjük tá-
madni a kormányt, vagy a ha-
talmon lévők közül bárkit, ak-
kor nem fenyegethet  bennün-
ket az a retorzió, hogy kirúga-
tom!!! 

Nagyon drukkolunk, hogy 
talpon tudjunk maradni! Min-
den jel arra mutat, hogy a 
költségek tovább emelked-
nek, az embereknek nem lesz 
pénzük arra, hogy szórako-
zásra költsenek. Égy viccla-
pot jobban lehet nélkülözni, 
mint egy liter tejet! Az em-
ber csak egyet tehet, megy, 
megpróbálja nélkülözhetet-
lenné tenni a lapját. Olyan-
ná, amit az emberek nem szí-
vesen mondanak le! 

- Hogyan  dolgozik  a humo-
rista Árkus  József? 

- Nagyon nehez tetten érni 
az ötleteket, hogy mikor ke-
letkeznek. Nagyon sokat olva-
sok. Bár amióta a Tallózó 
megjelent, lényegesen meg-
könnyebbült a helyzetem. 
Praktikus, mert a fontos  dol-
gokat rendszerint közli, s nem 
kell átnyálazni több száz ol-
dalt. 

Nagyon sokat hallgatok rá-
diót. Például kutyasétáltatás 
közben is. A fülembe  be van 
dugva egy hallgató - emiatt a 
környéken azt hiszik, hogy sü-
ket vagyok és egy kicsit saj-

A feleség,  Bedecs Éva, aki remek publicisztikákat ír. 
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Monoton étrend: 
Lényege, hogy egy napon csak egy- vagy kétféle  ételt engedélyez, 

de mindennap mást. Hazánkban Góth és munkatársai a következőt 
alkalmazták 10 napon át: 1. 1/2 kg túró, 2. 1 kg alma, 3. 15 dkg 
kétszersült, tea, 4. 1/2 kg sajt, 5. 1/2 kg virsli, 6. 30 dkg hús 
főzelékkel,  7. 40 dkg párizsi, 8. 8 dl joghurt, 9. 3/4 kg burgonya, 
10. 8 db tojás. Zöldpaprikával, retekkel, paradicsommal kiegészíthető. 
A napi kalóriafogyasztás  300-1300 között váltakozik. 

Megvásárolható az ALMANACH Könyvesboltban 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. (a volt lengyel-piac mellett) 

Könyvajánlat 
Szép 

akarok lenni 

tetőtől talpig 

A tartalomból: 
Fogyó- és hízókúrák 
Nagyanyáink bevált szépítősze-
rei: 

gyümölcskozmetikumok 
zoldségkozmetikumok 
gyógynövények a szépség-
ápolásban 

Modern kozmétikai eljárások 
Az arcbőr típusai és kezelésük 
módja 
A haj ápolása, gondozása 

A víz éltető, gyógyító ereje 
A napozásról 
„Lebarnulás" napfény  nélkül 
A szépség kalendáriuma - hóna-
pom szerint 
A szépségápolás heti naptára 
Mi illik? Hogyan ülik? 
Megjelenés, viselkedés 
Szerelmi bájételek 
A vitaminokról és az ásványi 
anyagokról 

A végletektől 
a végletekig" 

Találkozás Harsányi Gáborral 
Mint a dinamit árad belőle 

az életerő. Kiegyensúlyozott, 
magabiztos. Úgy tűnik, szilár-
dan áll a lábán, nem az a faj-
ta, akit könnyű kibillenteni 
egyensúlyából. A szemében 
állandóan ott bujkál valami-
lyen derűs, huncut mosoly. 

- így látja? Tényleg derűsen 
fogom  fel  az életet, akkor sem 
mutatok fásultságot,  ha rossz 
passzban vagyok. Vidáman, 
mosolyogva fogadok  mindent, 
a nevetés frissen  tart. 

- Szerencsésen  indult  a pá-
lyán. Már  főiskolás  korában 
ismertté  vált,  sokat  szerepelt 
filmekben,  tévében. A Tháliá-
ban is sztár volt.  Hogyan  élte 
meg olyan fiatalon  a népsze-
rűséget? 

- Mindenkinek jól esik, ha 
érzi, hogy szeretik. Naponta 
tapasztalhattam, elsősorban 
külső jelekből, hogy sokan is-
mernek, kedvelnek. Rengeteg 
levelet kaptam, lépten-nyomon 
megszólítottak. Úgy gondo-
lom, megbecsültem az embe-
rek ragaszkodását. Minden le-
vélre válaszoltam, a meghívá-
soknak eleget tettem. 

- A színházban  is sztárol-
ták.  Nem  irigykedtek  kollégái? 

- Lehet. A művészvilágban 
sok az érzékeny ember, de én 
az intrikára, az irigy megjegy-
zésekre nem figyeltem  oda. 

- Miért  ment el a Tháliától? 
- Tíz évig voltam a szín-

háznál. Akkor Karinthy Már-
tonnal nagy bátran önálló vál-
lalkozásba fogtunk.  Minden 
támogatás nélkül, saját erőből 
magánszínházat hoztunk létre, 
mi voltunk az első vállalkozók 
a szakmában. A mai napig ön-
fenntartók  vagyunk. Amíg egy 
hasonló nagyságú színház az 
államtól évi harmincmillió fo-
rint támogatást kap, és keve-
selli, mi semmit, egy árva fil-
lért sem. 

- Hogyan  sikerült  talpon 
maradniuk? 

- Hogyne! Például a Svejket 
négy évig játszottuk. Én vol-
tam a címszereplő, Agárdi Gá-
bor pedig a partnerem. 

- Volt  idő,  amikor  penge-
élen táncoltak.  Botrányba ful-
ladt  a Végh  Antal-féle  darab. 

- A „Miért beteg a magyar 
futball?"-ra  gondol? Az egy 
nagyon jó anyag volt, a totó-
botrányról, a bundázásról 
szólt. Csakhogy sokan voltak 
benne akkori felsőbb  vezetők, 
akiknek nem tetszett. A szer-
ződés aláírása után már a je-

gyek nyolcvan százaléka elfo-
gyott, amikor le akarták állí-
tani a bemutatót. Nem álltunk 
kötélnek, megtartottuk az elő-
adást. Az első szünetben be-
jött mintegy ezer sportigazol-
ványos ember, akik óriási bot-
rányt csináltak. Nyilván szer-
vezett „büntetés" volt. Noj 
nem baj, kihevertük! Színhá-
zunk jobban megy, mint vala-
ha. 

- Igazgat,  játszik,  szinkroni-
zál; emellett  ír  novellákat,  kis-
regényeket,  krimit,  színdara-
bokat. 

- Hallatlan nyugalmat okoz, 
ha le tudom írni azokat a gon-
dolatokat, amiket a fantáziám 
sugall. Első írói sikerem diák 
koromban volt, a Rádió „így 
írtok ti" című pályázatában 
harmadik díjat nyertem. A pá-
lyamunkám főszerepét  Bodro-
gi Gyula játszotta el. Ez volt 
a pillanat, amiről indulatosan 
készültem a színész-művészi 
pályára. Minden írásom ma-
gánkiadásban jelenik meg, 
nincs időm kivárni az állami 
kiadás hercehurcáját. 

- Ha  azt mondom  Harsányi 
Gábor, akkor  azonnal a „Jó 
estét  nyár, jó estét  szerelem" 
görög  diplomatája  jut eszem-
be. Ezt  a negatív  figurát  úgy 
fogta  meg, hogy időnként  azon 
vettem észre magam, meg aka-
rom érteni azt az embert, a 
kegyetlenségét,  helyenként  saj-
nálom... 

- Akkor jó, mert így is 
akartam. Nádasi Kálmán arra 
tanított, hogy a legnegatívabb 
szerepet is addig kell elemez-
ni, amíg meg nem találunk 
benne valami jót. Le kell 
menni olyan mélységekig, 
hogy megleljük sajátos igazsá-
gát, amitől megértem, elfoga-
dom, így hitelesen tudom 
megformálni. 

- Ez a szerep nyilván meg-
határozó volt  az életében,  mű-
vészetében. Van  még, amire 
szívesen  emlékezik? 

- Nagy sikert hozott a ti-
zennégy részes „Egy óra múl-
va itt vagyok" Láng Vincéje, 
a Linda sorozat muzikális lel-
kületű rendőre, de a „Réz mo-
zsarat vegyenek" című feszti-
váldal sikere sem volt akármi. 
Amint látja, több műfajt  mű-
velek, mert azt vallom, egy 
színésznek a varieté műfajtól 
a drámáig mindent tudni kell. 
A végletektől a végletekig. 

H. M. 
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FIATALOKNAK - FIATALOKROL 

EGYSZERŰBBEN TALÁN (KIS)-KANIZSA 

Kalapemelés 

Tisztelt olvasók! 
Mi kérünk szót ebben a rovatban, az ifjúság.  Azok a bizonyos „mai 

fiatalok".  Mi, akik múlt nélkül érezzük magunkon a múltat és jövő 
nélkül bolyongunk a jelenben. 

őszintén tenni szeretnénk Nagykanizsa (szerintünk eléggé minősíthe-
tetlen) kulturális életéért. Mert mi vagyunk az a réteg, amelyik leginkább 
szórakozni vágyik. És mi éljük át hétvégenként a „sivatagi show"-t: 
választhatunk 2-3 füstös  és a mi pénztárcánkhoz mérten drága disco, 
nagy néha rock-androll-party, havonta egy színház, félévenként  egy kon-
cert között. És ezzel a kör nagyjából be is zárult. 

Persze bennünk is van hiba. Mert egy részünket kielégíti a disco, 
másik részünk pedig még ennyire se vágyik, megreked valahol a tévé-
nézésnél. Mi ezen is változtatni akarunk: megpezsdíteni, felrázni,  elő-
hozni (sajnos) a tudatalattiból a vágyat az értékes és szórakoztató iránt. 

Ez a rovat fenti  törekvéseink szócsöve. Nem vagyunk szakképzett és 
tapasztalt újságírók, legtöbbünk középiskolás. Ezért már most elnézést 
kérünk, ha a cikkek minősége nem mindig éri el a többi oldalét. Nézzék 
ezt el nekünk! És ismerkedjenek meg gyermekeik, unokáik (kívánt rész 
aláhúzandó) problémáival, véleményével, gondolataival! 

Szalal László 

A Sárcha - „rap"-des, 
de nem madár -

1990. januárjában jelent meg 
róluk az első riportom a Kanizsa 
újság akkori ifjúsági  rovatában. A 
visszajelzések és a felröppenő  hí-
rek a fiúkról  arra ösztönöztek, hogy 
ismét találkozzam velük. Először is 
egy rövid visszapillantó: 

Név: (Balatoni) Sárcha, szül. 
hely: B.-berény, Szül. idő: 1989 
nyara. Alapítótagok: Tóth Géza, 
Vékási Tamás (alias Véka) és 
bátyja, Vékási Zsolt. Bővített Sár-
cha 1989 őszétől 1990 nyaráig: 
Tóth Géza, Véka, Proszenyák Ró-
bert (Proszi), Hóbor Péter (Hápé), 
Németh János. 

Jelenlegi felállás:  Géza, Véka, 
Jani. összes ingósága: az előbbi 
három szakember. Szóval az ős-
Sárcha. Emlékeztek még az akkori 
számokra, az első Sárcha-nótákra? 

Véka (a továbbiakban V.): -
Persze. Tulajdonképpen az akkori 

számok nem voltak igazán szív-
szaggatóak, s a szövegek sem túl 
velősek; főleg  halandzsáztunk, de 
már ekkor kezdtek kialakulni a ké-
sőbbi Sárcha-zene jellegzetességei. 

- Mik ezek a jellegzetességek? 
Géza (a későbbiekben G.): -

Ezt így nagyon nehéz megfogal-
mazni... De ha meghallgatod né-
hány számunkat, észreveszed, 
hogy tényle.g nem egy megszokott 
stílusban játszunk. 

- De mégis, vajon minek kö-
szönhető ez az egyéni íz? 

V.: - Talán már magának a 
ténynek, hogyha nem is túl jól, de 
magyarul reppelünk, s nem a köz-
ismert „puffogó"  zenét játsszuk, 
hanem a Rap, a Punky és a Jazz 
egyéni koktélját. 

- A zenélésen kívül gondolom 
akadnak még közös programok. 

Jani (lentebb már csak J.): -

Természetesen. Általában minden-
hova együtt megyünk. Ezenkívül 
a közös program kategóriájába so-
rolnám a filmforgatást  is... 

- Forgatás? Mit forgattok,  és 
hova? 

G.: - Ha már így szóba került, 
elárulhatjuk: filmező  hajlamainkat 
a génjeinkben hordozzuk. Egyéb 
hajlamainkról itt most ne beszél-
jünk. Szóval egy videoklippet, sőt 
videofilmet  forgattunk  az egyik új 
számunkhoz. 

V.: - Nagy munka volt: állan-
dóan kimenni a felvétel  helyszíné-
re (hogy hol van, azt nem árulom 
el), s felvenni  millió kisjelenetet, 
s azokból összevágni a filmet. 

J.: - Két hónapig vettük csak a 
jeleneteket, s a stúdiómunkák is 
sok időt igényelnek. 

- Tehát mikor láthatja a közön-
ség? 

V.: - Azt még nem tudjuk. 
Olyan hosszúra sikerült, hogy el 
kell készíteni az eredeti szám kb. 
10 perces, maxi változatát. 

- Tényleg, milyen új számaitok 
vannak? 

J.: - A téli •szünet folyamán  hat 
új számot csináltunk. 

- Hat új szám? És ezt csak így 
mondjátok? 

G.: - Ez nem ilyen egyszerű. 
A nyáron megismerkedtem Hir 
Mihállyal, aki nemcsak jópofa 
jazz-zenész, de még egy Korg 
Ml-es szintetizátor gazdája is. C. 
megígérte nekem, hogy alkalman-

ként kölcsönadja a szintit a Sar-
chának. 

J.: - Decemberre kölcsön is 
kértük, mivel tarsolyunkban - Vé-
kának köszönhetően - már tíznél 
több dalszöveg volt. 

V.: - Aztán fölutaztunk  Eger-
szegre s egy stúdióban „ráénekel-
tünk" szerzeményeinkre. Misinek 
megtetszettek a számok, s elvitte 
egy kiadónak megmutatni azokat. 
A kiadó állítólag érdeklődést mu-
tat irántunk. 

- Tehát várható a műsoros ka-
zetta? 

V.: - Várható. Rajtunk nem 
múlik. Még néhány számot kell az 
eddigiekhez csinálnunk, s hajlan-
dóak tárgyalni velünk. 

- Hmm... Az első magyar rap-
együttes. Nem is rossz! Kudarcél-
ményetek sohasem volt? 

G.: - Dehogyisnem. A Hemo-
ban nagy sikert arattunk... volna, 
hogyha nem kapunk röhögőgör-
csöt. (Csak úgy súgom a tisztelt 
olvasóknak, hogy egyáltalán nem 
lehetett észrevenni a bakit. Mond-
hatni: életíze volt.) 

- Akartok még mondani valamit 
búcsúzóul? 

- Kis csend, majd nagy sugdo-
lózás. Végül a három fiú  „rap"-ben 
tör ki; egy régi nótájukból idézve: 

Ennyi volt mára a Sárcha-mise. 
Mikor lesz folytatása? 
Nem tudjuk mi se. 
Reméljük, minél előbb. 

Németh Nóra - Sz. L. 

Olvastad? 

Tudod, hogy kik 
az Éden sárkányai? 

Erről bővebb információkhoz  juthatsz Carl Sagan könyvéből, amely 
„Tűnődések az emberi intelligencia evolúciójáról" alcímmel jelent 
meg. 

A szerző nemzetközi hírű amerikai csillagász, kozmoszkutató, a 
világűrkutatás egyik legfőbb  irányítója az USA-ban - emellett lebi-
lincselő író is. 

Élvezetes, érthető stílusa a garancia arra, hogy „ennek a könyvnek 
az olvasásába az a humán beállítottságú olvasó is bátran belevághat, 
aki szent borzalommal vagy lemondó nosztalgiával... gondol száza-
dunk mind áttekinthetetlenebbül burjánzó tudományos fejlődésére" 
(idézet a fülszövegből). 

Megtudhatjuk pl., hogy a kozmikus naptár szerint - egy évben 
számolva - január 1-én történt meg a Nagy Bumm (Big Bang), a 
világmindenség ősrobbanása, szeptember 14-én került sor a Föld ki-
alakulására, és december 31-én 13.30-kor bukkant fel  a majmok és 
az ember valószínűsíthető elődje. Krisztus születését pedig december 
31. 23 h 59 p 55 mp-re teszi. Ezenkívül számos kérdésre kapunk 
tudományos választ: az alvás és az álom funkciójáról,  jobb- és bal-
kezesség okairól, az agyműködés érdekességeiről, az állatok abszt-
rakciós képességeiről. 

Emellett az utóbbi időben nagy érdeklődésre számot tartó problé-
mákról - A Földön kívüli civilizáció lehetőségeiről, a csillagközi 
kommunikáció telepatikus eszközeiről - is új megközelítésben olvas-
hatunk. 

Akit a fentiek  elolvasása után sem érdekel a könyv, az ne olvassa 
el! Szeretném, ha ők lennének kevesebben! 

Lukács Ibolya 
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A Pf.  154. című rovatunkban megjelenő levelek tar-
talmával közlésük esetén sem biztos, hogy egyetértünk. 
A nyilvánosságot azonban - ba ezt a levélíró feltétlenül 
kívánja - lehetőségeinkhez képest biztosítjuk. Ha pedig 
a fölvetődő  problémák azt indokolják, magunk is utána 
járunk. 

Kedves Kanizsa Szerkesztőség! 
Amint köztudott, felemel-

ték a vízdíjat, mi pedig tilta-
kozunk ellene. Erkölcstelen-
nek tartjuk, hogy olyan szol-
gáltatásért kérjenek tőlünk 
pénzt, amit fel  sem használ-
tunk. Mi minden korrekt mé-
rési módszernek támogatói 
vagyunk, de a jelenlegi a la-

kosság egyértelmű megkáro-
sítása. Nem csodálkozunk, 
hogy ezt találták ki, mert az 
illetékesek részére a leg-
könnyebben megvalósítható 
és legjövedelmezőbb. Ugyan-
ez nem mondható a lakosság 
zömére. 

Ebből következik, hogy kö-

veteljük a korrekt mérés biz-
tosítását, és egyben közöljük, 
hogy a felemelt  vízdíjat nem 
fizetjük  ki. 

A „vízügyben"  kapott  leve-
lünket  Zborai  Gyula Nagyka-
nizsa, Bartók  B. u. 3. szám 
alatti  lakos  mellett  még har-
mincnyolcan írták  alá. 

Hová „folyik"  a vízdíjkülönbözet? 
Újabb „örömet szerzett" 

február  hónapban az IKKV 
Házkezelési Osztálya a város 
lakóinak! 

A háztömbünkben lakók ér-
tesítést kaptak arról, hogy feb-
ruár 1-től a víz- és csatorna-
díjat közel a duplájára, 28,30 
Ft-ra emelték köbméterenként! 

Ilyen áron számítva tehát, 
kétszobás lakásonként havi 
472,- Ft-ot „hoztak ki" - ami 
az addig megállapított lakbér-
nek most már 65%-os meg-
emelését jelenti és nincs 
arányban a tényleges vízfo-
gyasztással sem! 

Az 50-es évek második felé-
ben épült háztömbünkben, a 
másfél,  kétszobás lakásokban 
általában egyedül vagy másod-
magával élő nyugdíjasok lak-
nak. 

Felkeresett a napokban 
egyik ilyen lakó, aki számítá-
sokat is végzett a vízfogyasz-
tással kapcsolatban. Megnézte 
a háztömb vízóráját, amely ja-
nuár 14-én 8576 köbmétert 
mutatott és megállapította azt 
is, hogy egy hónap alatt 390 
köbmétert fogyasztottak  a ház 
lakói. (Háztömbünkhöz 38 la-
kás + egy üzlet vízfogyasztása 

tartozik!) A vízdíj tehát - amit 
a Víz és Csatomaműveknek 
28,30 Ft-os köbméterenkénti 
áron az IKKV kifizet  - , ház-
tömbünknél 11.037- Ft-ot tesz 
ki, míg ugyanezen vízmennyi-
ségért (a 18/1990./I.31./MT. sz. 
rendeletre hivatkozással) 18.408,-
Ft-ot szedett be a 39 lakás 
után! 

Az IKKV tehát csak az Ady 
u. 14. sz. alatti háztömb laká-
sai után beszedett vízdíjból 
1991. február  1-től havi 
7.371,- Ft-tal jogtalanul gaz-
dagodik! 

Az IKKV szerint rendelet 
szabályozza a vízdíj kivetésé-
nek módját és annak alapján 
a lakások szobaszámát vették 
alapul, a bennlakók számától 
függetlenül! 

Úgy gondolom, nem ez az 
egyetlen olyan rendelet, ami 
elhamarkodott és kellően át 
nem gondolt volt az elmúlt 
időben! 

Örömmel értesültünk vi-
szont a VTV-ben megjelent 
polgármesteri tájékoztatásban 
arról, hogy ez a kivetési mód 
rövidesen megváltozik! 

Köszönjük még Jesch Ala-
dár és Krémer József  önkor-
mányzati képviselőknek is, 
hogy igyekeztek igazságosabb 
elosztási módot keresni váro-
sunk vízfogyasztói  részére. 

Most már csak az a kérdés, 
mi lesz a sorsa a lakóktól víz-
díjtöbbletként „bevasalt" pén-
zeknek? 

Nagykanizsa, 
1991. február  25. 

Tisztelettel: 

Berkes József  nyugdíjas 
Nagykanizsa, 

Ady E. u. 14/D. 

/ 

Szerkesztő Ur! 
1991. február  22-én reggel 9 óra után vásárolni mentem a 

Thury téri ABC-be. Vásárlás után hazaérve mindig meg szok-
tam nézni a blokkot, hogy mi mennyibe kerül. Most viszont 
az első látásra nem azt kellett megtudnom, hogy mi mennyibe 
került, hanem azt, hogy három csomag eü. papír helyett négy 
van számlázva. Nagyon bántott a dolog, és visszamentem a 
boltba. Szépen megkérdeztem a pénztárost, hogy ha három 
csomag eü. papírt vettem, akkor miért négy csomag árát 
kellett fizetnem.  Erre ő: - Nem is voltam a boltban. O nem 
emlékszik rám. A vita után végül is az egyik kolléganője 
mondta, hogy vegyék le az ellenőrző szalagot, azon rajta 
kell lenni az én blokkom számának, ha ott voltam. így is 
lett. 

Ezután jött a főnök,  de minek? Engem meg sem kérdezett, 
viszont a vevők előtt annál csúnyábban elutasított: - Mit 
akarok én. Ezek után azt is mondhatnám, hogy vettem 2-3 
kg húst, és amikor visszajövök, követelhetem, hogy nem kap-
tam meg. Ilyet idegen emberek előtt mondani, úgy gondolom 
nagyon megalázó az olyannak, aki ezt nem érdemli meg. 

Ugy látszik Ó nagyon jónak látta, amit mondott, mert 
mentében még visszaszólt: Mehetek ahova akarok a pana-
szommal. 

Én panaszommal telefonon  a vállalat központjához fordul-
tam, ahol udvariasan meghallgattak, és néhány nap múlva 
lakásomon adták át azt a 29 forintot,  amellyel az AB C-ben 
megkárosítottak. 

Tisztelettel: 
Imre Jánosné 

Nagykanizsa, Andrejka út 8/B. 1/3. 

A vízzel 
játszani 

nem szabad! 
Nem bizony, mert a víz drá-

ga mulatság, mármint annak, 
aki használja. Aki meg nem él 
vele, rá ne szokjon, mert na-
gyon megbánja! Ha kifizeti  az 
első megemelt vízdíjszámlát, 
még azt a vizet is megutálja, 
amivel fellocsolják  a gutaütés-
ből. Fogadd meg hát, erős hit-
tel, átlag magyar honpolgár, 
hogy óvatosan bánsz a vízzel! 
Ha netalán szomjazol és inni 
támad kedved - és balga mó-
don ragaszkodsz a vízhez - , 
legjobb ha a munkahelyeden 
vedelsz annyit, hogy kitarts ve-
le másnapig. Ha jól csinálod, 
pár év múlva elindulhatsz egy 
sivatagi társasutazáson is, teve 
nélkül. Ha pedig még nagyobb 
pazarlásra adod a fejed,  és fü-
rüdni, (Mit fürüdni?  Lubickol-
ni!) akarnál, jól gondold meg 
ama fényűzést!  A recept a kö-
vetkezőképp szól: Végy egy 
nagy fazekat,  lehetőleg akkor, 
amikor esik az eső. Ha minden 
kötél szakad, kérhetsz a szom-
szédoktól is kölcsön egy-egy 
kancsóval. Szóval végy egy fa-
zék vizet, tedd ki a napra, 
hogy melegedjen! Ha tél van, 
várj a fürdéssel  nyárig vagy fü-
rödj hideg vízben! Az külön-
ben is sokkal egészségesebb. Ha 
a fazék  vízben megfürdik  a csa-
ládod apraja-nagyja és van ben-
ned elég üzleti érzék, akkor 
megfelelő  térítés ellenében bér-
fürdetést  is vállalhatsz. Vigyázz, 
vízilovakkal, fókákkal  ne kezdj! 

Mármost, ha elég ügyes vol-
tál a bérfürdetés  terén, akkor 
még mindig van egy ballonra 
való príma kis vized. Ezt vagy 
felajánlod  a helyi önkormány-
zatnak további hasznosítás cél-
jára, vagy magad kezdesz vál-
lalkozásba vele. Mivel a helyi 
fedett  fürdő  üzemeltetéséhez ez 
a víz kevésnek tűnik, valószí-
nű, hogy az önkormányzat 
visszautasítja nagylelkű ajánla-
todat. Bár ki tudja? Ezek után, 
saját magadnak kell az értékes 
vízkincs további sorsáról gon-
doskodni. Palackozás és címké-
zés után valutáért eladhatod 
„originál szenteltvízként" vagy 
új hajnövesztő csodaszerként, 
esetleg svédcseppenként csep-
pet sem olcsón. Ebből is lát-
szik, hogy bár nálunk a víz fo-
gyasztása luxusnak tűnik, de 
csak annak, aki nem tud élni 
a megnövekedett lehetőségek-
kel. Mert aki megél a jég há-
lán is, az biztos, hogy nem ful-
lad vízbe! Csak egyet ne fe-
ledj! Ne játssz a vízzel (vízdí-
jakkal), mert könnyen meg-
égetheted magad! 

Nagy János 
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JOGÚ VÁROS POLGÁRMESTERÉHEZ 
ÉS KÉPVISELŐ TESTÜLETÉHEZ! 

Tisztelt Polgármester Ur, 
Tisztelt Képviselő 

Testület! 
Nagykanizsán, az ifjúság 

testnevelésével, sportjával fog-
lalkozó testnevel<5k, sportokta-
tók, edzők közül elsősorban 
az úszással és a vele kapcso-
latos sportágakkal foglalkozó 
pedagógusok nevében szólunk 
Önökhöz. 

Városunkban nincs még há-
rom éve, hogy úszásoktatásra, 
a lakosság szabadidós sportjá-
ra és a versenysportra is al-
kalmas európai színvonalú fe-
dett uszoda átadásra került. 
Céljának megfelelően  egész 
évben folyamatosan  üzemelve 
állt a lakosság és a vízisportok 
művelőinek rendelkezésére. 

Aggodalommal tapasztaljuk, 
hogy a folyamatos  és teljes 
üzemeltetéshez szükséges 
anyagiak hiányára hivatkozva, 
e létesítmény részleges illetve 
teljes leállítását tervezi az ön-
kormányzat. Mi, akik ezt a 
nyílt levelet intézzük Önök-
höz, nem nyugodhatunk bele, 
hogy az uszoda sorsáról, így 
az ott folyó  sportolási lehető-
ségekről nélkülünk döntsenek. 

így véleményünknek ezen a 
módon vagyunk kénytelenek 
hangot adni. 

Tisztelt Polgármester Úr, 
Tisztelt Képviselők! 

Az uszodáknak a lakosság 
legszélesebb rétegeinek igé-
nyeit kell kielégítenie, ezért a 
legtágabb időtartamban kell 
rendelkezésére bocsátani. így 
van a legjobban kihasználva, 
így „gazdaságos". Az itt folyó 
munkának csak évek, évtize-
dek múlva látjuk hasznát - ha 
majd felnő  az uszodát látogató 
generáció. 

Mi, akik szinte a nap" min-
den órájában, hajnaltól késő 
estig tartjuk a foglalkozásokat, 
örömmel tapasztaljuk, hogy 
évről-évre fokozott  érdeklődés 
mutatkozik az uszodában levő 
sportolási lehetőségek iránt. 
Naponta, mintegy 500-600 fia-
tal egészségének megóvásán, 
mozgáskultúrájának fejleszté-
sén dolgozunk. Az utóbbi 
években több ezer gyermek is-
merkedett meg az úszás alap-
jaival. Sportolóink országos 
szinten is eredményesen szere-
pelnek, a legkiválóbbak már 
nemzetközi versenyeken is hí-
rét vitték városunknak. 

A Nagykanizsa, Munkás ut-
ca 1. sz. alatti lakóépület va-
lamennyi lakója február  23-án 
estére nyomtatott meghívót 
kapott a ház klubjának avatá-
sára, amelyet a szervezők bál-
lal - „házibulival" - kötöttek 
egybe. 

Mivel a meghívón „bátyus 
bál" szerepelt, a lakók sok fi-
nom enni-innivaló „belépővel" 
érkeztek. A lakótársak klub-
tagsági igazolványt kaptak és 
mindenki aláírta az Alapítási 
Okiratot. 

A baráti együttlét közben 
több lakó ekkor ismerkedett 
össze. Két lakótárs vidám 
harmonikázása szolgáltatta a 
zenét a tánchoz és a dalolás-
hoz, a régi magyar nótáktól 
a mai slágerekig. A hajnali 
fél  négyig tartó „bulin" min-

Nem nézhetjük tétlenül, az 
amúgy is nehézségekkel küzdő 
sportágaink elsorvasztását, a 
sportoló gyerekek és támoga-
tóik több éves áldozatos mun-
kájának semmibevételét, a vá-
roslakók érdekeinek félrema-
gyarázását. Nem fogadhatjuk  el, 
hogy ez a csodálatos létesít-
mény üresen, kihasználatlanul 
álljon. Nagykanizsa Megyei Jo-
gú Város és a vonzáskörzetében 
lakók érdekében végzett, továb-
bi folyamatos  munkánk alapve-
tő feltételét,  a fedett  uszoda fo-
lyamatos üzemeltetésének bizto-
sítását kérjük az ifjúságnak,  a 
sportolni, kikapcsolódni vágyó 
felnőtteknek  nevében! 

Kérjük, hogy az önkor-
mányzat, a hazai és külföldi 
példák alapján teremtse elő és 
biztosítsa az uszoda teljes mű-
ködéséhez szükséges összeget! 
Gondoskodjon arról, hogy 

uszodánk továbbra is a város 
büszkesége legyen és teljes 
mértékben megfeleljen  annak 
a célnak, amiért épült! 

Tisztelt Polgármester Úr, 
Tisztelt Képviselők! 

Önök most városunk test-
kultúrájának egy fontos  részé-
ről döntenek. Mikor ebben az 
ügyben szavaznak, ne feled-
jék, hogy Önök kit képvisel-
nek: egy felnövekvő  generációt, 
akinek az egészségéért felelünk, 
egy egyre nehezebb helyzetbe 
kerülő lakosságot, akinek az 
uszoda még elérhető szórako-
zást jelenthet, és sportolóinkat, 
akik városunk rangját, hírnevét 
erősíthetik ország-világ előtt! 

Nagykanizsa, 
1991. február  27. 
A levelet  huszonhárom, a 

város úszósportjáért  tevékeny-
kedő  és felelősséget  érző  szak-
ember írta  alá. 

denki nagyon jól érezte ma-
gát! 

A klub-avatót egyébként 
több lakó két hétig tartó ön-
zetlen munkája előzte meg. A 
ház ötödik emeleti üres helyi-
ségében a férfiak  meszeltek, 
festettek  és szőnyegpadlót ra-
gasztottak, az asszonyok pedig 
takarítottak, rendezkedtek. Az 
ablakokra szép függönyök,  az 
asztalokra terítők és gyertya-
tartók, a falakra  plakátok, ké-
pek kerültek. Külön színfolt-
nak bizonyult a társalgó-sarok 
kialakítása. 

A ház lakóinak a klub létre-
hozásával kapcsolatos áldozat-
kész munkáját köszönet illeti. 

A lakótársak nevében: 

Horváth László 
közös képviselő 

CONSENSUS 
KELET-NYUGAT 
KERESKEDELMI 
KFT. 
Reg. Nr. (C&: 60064) 1989. 

Alapította: Lorenz Ervin és Takács Balázs 

Cím: 8800 Nagykanizsa. Pf.:  240. 
Tel.: 06-93-13-129. Tel./fax:  06-93-13-319. 

Ausztriai képviselőnk: 
CONSENSUS OST-WEST HANDELS-G.M.B.H. 
HERALD LORENZ 8200 Gleisdorf/Ludersdorf  39. 
Tel.: 03112/2414. Fax: 4303112/5579. 

Fénymásolók, írógépek, 
asztali számológépek, 

videotelefonok,  telefonközpontok, 
telefonok,  számítógépek, 

nyomtatók, pénztárgépek, 
különbözö szoftvertermékek, 

számítástechnikai szakirodalom. 
Bemutatóterem: Nagykanizsa, Béke u. 113. 

Nyitvatartás: 
Hétfő-csütörtök: 
Péntek: 

10-16 óráig. 
10-14 óráig. 

Klub-avató 
a Munkás utca l-ben 



Úszás 

KANIZSAI DIAKOK JELESKEDTEK 
A MEGYEI DÖNTŐN 

A városi uszodában rendez-
ték meg az I-H-III. korcsopor-
tos versenyzők megyei csapat-
és egyéni döntőjét, amelyről 
így vélekedett Pátkai József,  a 
Városi Diák Sportbizottság tit-
kára: 

38,42; 4. Horváth Dániel (Zrí-
nyi) 40,20; 5. Ziegler Sándor 
(Péterfy)  40,27 mp. 

50 m mellúszás.  Leányok: ... 
2. Major Zsófia  49,56; 3. Tóth 
Tímea (mindkettő Zrínyi) 
50,00; 4. Tóth Andrea (Zemp-

- A kanizsai szervezők és 
rendezők mintaszerűen bonyo-
lították le a színvonalas ver-
senyt. Nagy volt az érdeklő-
dés, hiszen a három korcso-
portban közel 200 kisdiák in-
dult. Örömömre szolgált, hogy 
jeleskedtek a kanizsai úszók, 
akik egyben azt is bizo-
nyították, hogy városunkban 
jó kezekben van az úszósport, 
sok tehetséges versenyzőt ne-
veltek ki. A megyei döntőn 
sok remek eredmény született 
és számos versenyzőnk jutott 
be az április 3-án rendezendő 
országos döntőbe, amelyet a 
II-III. korcsoportban bonyolí-
tanak le. 

A kanizsai úszók jobb ered-
ményei: 

I.  korcsoport.  6 x 50 méte-
res váltó: Leányok: ... 2. Zrí-
nyi Általános Iskola (Tóth, 
Baksa, Szukics, Magyar, Süle, 
Major) 5:16,56; 3. Andrejka 
(Tolnai, Boncz, Vágvölgyi, 
Csetényi, Sárdi, Molnár) 
5:38,57 perc. Fiúk:  ... 2. Pé-
terfy  Általános Iskola (Zieg-
ler, Párta, Révész, Péterfay, 
Szamos, Mihorics) 4:11,40; 
... 4. Andrejka (Miilei, Auer, 
Bagarus, Bévárdi, Tersánszky, 
Somfalvi)  4:50,94 perc. 

50 m gyorsúszás. Leányok: 
1. Major Zsófia  (Zrínyi) 
38,50; ... 4. Süle Orsolya (Zrí-
nyi) 40,09; 5. Tóth Tímea 
(Zrínyi) 46,34 mp. Fiúk: ... 
3. Révész Viktor (Péterfy) 

lén) 51,81; 5. Süle Orsolya 
(Zrínyi) 53,91 mp. 

50 m hátúszás. Leányok: ... 
2. Major Zsófia  47,18; 3. Süle 
Orsolya 49,03; 4. Tóth Tímea 
(mind Zrínyi) 52,10; 5. Varga 
Orsolya (Rozgonyi) 53,26 mp. 
Fiúk:  ... 3. Miilei János (And-
rejka) 45,04; 4. Szilovics 
Barnabás (Tanácsk.) 46,73; 
5. Horváth Dániel (Zrínyi) 
47,85 mp. 

II-III.  korcsoport. 
10 x 50 m váltó.  Leányok: 

1. Andrejka Általános Iskola 
(Vágvölgyi, Nóvák, Simon, 
Leitgeb, Tóth, Szakony, Hor-
váth Á„ Horváth B.) 5:59,87; 
2. Péterfy  (Révész, Tóth, Sza-
konyi. Fodor, Bolf,  Szendrői, 
Heim, Párta, Tóth II., Nagy) 
6:45,10 perc. Fiúk:  ... 2. Pé-
terfy  (Bikái, Horváth, Velner, 
Rejtő, Szásza, Major, Heim, 
Dénes, Szabó, Révész) 5:41,40; 
3. Rozgonyi (Berkes, Herke, 
Megyesi, Takács, Moór, Feke-
te, Szabó, Pápai, Bálint, Hack-
ler) 5:54,60 perc. 

50 m gyorsúszás. Leányok: 
1. Vágvölgyi Viktória (And-
rejka) 29,06; 2. Nagy Tünde 
(Péterfy)  30,02; 3. Ruzsinszky 
Edina (Rozgonyi) 30,94; 4. Hor-
váth Ágnes (Zrínyi) 32,00 mp. 
Fiúk:  1. Révész Tamás (Pé-
terfy)  27,76; ...4. Szabó Dénes 
(Péterfy)  30,72; 5. Pókecz Gá-
bor (Zemplén) 32,00 mp. 

50 m mellúszás.  Leányok: 
1. Holló Adrienn (Zrínyi) 

37,36; 2. Ruzsinszky Edina 
(Rozgonyi) 40,60; 3. Simon 
Tímea (Andrejka) 40,70 mp. 
Fiúk:  1. Révész Tamás (Pé-
terfy)  35,32; 2. Ludvig Viktor 
(Hevesi) 35,98 mp. 

50 m hátúszás. Leányok: 1. 
Nagy Tünde (Péterfy)  35,94; 
2. Vágvölgyi Viktória (And-
rejka) 37,58; 3. Simon Tímea 
(Andrejka) 38,91; 4. Horváth 
Ágnes (Zrínyi) 40,57 mp. Fiúk: 
... 2. Révész Tamás (Péterfy) 
35,64; 3. Ludvig Viktor (He-

vesi) 37,33; ... 5. Szabó Dénes 
(Péterfy)  39,07 mp. 

50 m pillangóúszás.  Leá-
nyok:  1. Vágvölgyi Viktória 
(Andrejka) 33,64; 2. Horváth 
Ágnes (Zrínyi) 34,20; 3. Nagy 
Tünde (Péterfy)  34,28; 4. Hol-
ló Adrienn (Zrínyi) 34,88 mp. 

Fiúk:  ... 2. Révész Tamás 
(Péterfy)  31,82; 3. Szabó Dénes 
(Péterfy)  33,70; 4. Ludvig Vik-
tor (Hevesi) 35,00; 5. Németh 
László (Andrejka) 35,79 mp. 

gh 

Visszapillantó 
Asztalitenisz 
Kaposplast-Bútorgyár 16:9 

NB l-es női mérkőzés. Ka-
nizsai győztesek: Szabó 4, 
Gazsi 3, Mausz 2. 

Kaposváron bonyolították le 
a vidéki rangadót, amelyen az 
újonc somogyiak a vidék leg-
jobbját, a kanizsai bútorosokat 
fogadták.  A találkozót nagy 
érdeklődés kísérte, amelyen 
újabb vereséget szenvedett a 
kanizsai együttes, s ezzel a 
fiaskóval  a kaposváriak meg-
előzték az azonos pontszám-
mal rendelkező bútorosokat. 

Kezdetben változatos volt a 
mérkőzés, hol az egyik, hol a 
másik csapat vezetett. A mér-
kőzés sorsa tulajdonképpen a 
negyedik körben dőlt el, ami-
kor a hazaiak 5:0-ra bizonyul-
tak jobbnak, tehát valamennyi 
ellenfelüket  legyőzték, s ezzel 
„elment" a vidéki-rangadó. 

Kézilabda 
Olajbányász-Dunaújváros 

Papír 40:32 (20:15) 
Női vidék-bajnokság. A ka-

nizsaiak legjobb dobói: Má-
tyás (19), Szántó (7), Gombor 
és Buza (4-4). 

Az NB l-es bajnoki szünet-
ben rendezik meg a női vidék-
bajnokságot, melynek Nyugati 
csoportjában szerepelnek a ka-
nizsai olajosok. 

A PMSC-től elszenvedett 
vereség után, a 2. fordulóban 
javítottak az olajosok, akik a 
válogatott Mátyás vezérletével 
biztosan nyerték a dobópár-

bajt, s ezzel megszerezték első 
győzelmüket. 

Kosárlabda 
Ötven százalékos 

teljesítmény 
A kosárlabda NB I. női me-

zőnyében a 15-20. helyért 
küzdenek a MÁV NTE játéko-
sai, akik a rájátszás hétvégi 
fordulóiban  idegenben szere-
peltek. A mérlegük 50 száza-
lékos, hiszen az AR Építők el-
len nyertek, a TFSE ellen pe-
dig veszítettek. 

A rájátszás 3. fordulójában 
Székesfehérváron  szerepeltek 
a vasutasok. Az AR Építőkkel 
végig rendkívül szoros mérkő-
zést vívtak, ám a befejező  pil-
lanatokban a kanizsaiak voltak 
pontosabbak, akik végülis 
62:61 arányú győzelmet arat-
tak. A sikerhez Móró és Si-
monná 16-16, Bogyai 11 pont-
tal járult hozzá. 

A 4. fordulóban  a 15. he-
lyen álló TFSE vendégei vol-
tak a kanizsaiak. Az első 20 
percben jól működött a vas-
utasgépezet, 34:33-ra vezettek 
is a lányok. Szünet után vi-
szont változott a játék képe. 
Az egyetemistáknak jobban 
kijött a lépés, ők kevesebbet 
hibáztak, mint a kanizsaiak, 
akik viszont számos ziccert és 
büntetőt kihagytak. így aztán 
a fővárosiak  60:53-ra nyertek. 
A kanizsaiak legeredménye-
sebb játékosa a csapatkapitány 
Simonné volt, aki 20 pontot 
szerzett. 

(béa) 



1
 r ^ 

1991. március 8. K A N I Z S A 
k 

1 5 

SPORT • SPORT • SPORT 
Labdarúgás 

CSAPATAINK FELKÉSZÜLTEK 
A TAVASZI RAJTRA 

A város labdarúgó csapatai az 
elmúlt hónapokban komoly mun-
kát végeztek annak érdekében, 
hogy sikeresen rajtolhassanak a 
különböző színid bajnokságokban. 
A labdarúgás csúcsát az NB II-es 

és mi a helyzet az őszi sérültek-
kel? 

- Kibővített keret készült, vagy-
is néhány ifjúsági  játékos is az el-
ső csapattal készült. A 22-es ke-
rettel dolgozott a sérüléséből fel-

Az tfszi  idény utolsó mérkőzésén Zalaegerszeger szerzett 
értékes pontot az Olajbányász. Képünkön Z.myl (sötét 

mezben) talál a ZTE hálójába. 

Olajbányász képviseli, őket a pi-
ramis elv szerint a MÁV NTE kö-
veti, míg a megyei bajnokságban 
két csapatunk, a H. Thury SE és 
a Kiskanizsa szerepel. 

• 

A második osztályban szereplő 
Olajbányász legénysége már január 
4-én megkezdte felkészülését  a ta-
vaszi idényre. 

A felkészülés  tapasztalatairól 
Simon József  technikai vezetőt 
kérdeztük: 

- Január elejétől folyamatosan 
készüli a csapat. Németh Lajos 
edző nagyon kemény iramot dik-
tált, amit a fiúk  becsülettel végez-
tek el. Úgy tapasztaltain, hogy az 
erős alapozást a fiúk  jó hangulat-
ban végezték. 

- Hány fős  kerettel készültek, 

épült Bócz, Csáki és Horváth is, 
akik teljes intenzitású munkát vé-
geztek. 

- Történt-e változás a keretben? 
- Mindössze annyi, hogy a le-

szerelt Popovics bekapcsolódott a 
munkába, viszont bevonult a te-
hetséges Gyulai, ő a Kaposvári 
Honvédhoz került. 

- Információnk  szerint két játé-
kos leigazolását is tervezte a 
szakosztály. Végül egyik sem si-
került, vajon miért nem? 

- Igen, valóban két játékossal 
is tárgyaltunk, de sajnos egyiket 
sem sikerült Nagykanizsára hozni. 
Az egyik kiszemeltünk a több 
mint 10 első osztályú mérkőzést 
játszott Krausz volt, aki a Siófok 
játékosa. A Kaposvári Honvédtól 
leszerelt játékos egy évre 200 ezer 

Focisul! 
1991. április 9-én labdarúgó tanfolyam  indul 1-2., 3-4., 
és 5-6. osztályos általános Iskolai tanulók részére. 

Jelentkezés: Pallér Zoltán 
Zrínyi M. Általános Iskola 

forintot  kért, amely összeg kifize-
tése meghaladta lehetőségeinket. 
Szerettük volna még megnyerni a 
Lenti TE-től bevonult és most le-
szerelt Horváthol is, de ő a ZTE-t 
választotta. 

- Milyen eredmény várható a 
rajton? 

- A in. ker. TTVE ellen ide-
genben lépünk pályára. Sajnos 
Iványi sárga lapok miatt nem 
játszhat. Nagyon remélem, hogy 
megismétlődik az őszi eredmény, 
ami egy pontot jelentene nekünk. * 

A város labdarúgásában a má-
sodik vonalat a MÁV NTE le-
génysége képviseli. A csapat fel-
készüléséről az eüző Szalai Zoltán 
nyilatkozott. 

- Milvui feltételek  mellett ké-
szült r.  csapat? 

- A MÁV-on belül kialakult, 
gazdasági nehézségekkel együtt 
járó helyzet a csapatunkat sem kí-
mélte. Ez volt az első esztendő, 
hogy nem tudtunk bentlakásos 
rendszerben készülni, sőt az év 
elejétől megszűnt a munkaidőked-
vezmény is, tehát csakis munka 
után számíthatok a játékosokra. 

- Ezek a tények mennyiben be-
folyásolták  a csapat hangulatát? 

- Úgy láttam, a fiúk  tudomásul 
vették a helyzetet, így a felkészü-
lésünk eredményességét mindez 
nem befolyásolta. 

- Milyen változások történtek? 
- Kém Jugoszláviába igazolt, a 

szomszédos Hodosanba. Vágó Ga-
lambokra ment, míg Vári abba-
hagyta a játékot. Két játékosunk 
(Németh A. és. Koósz) bevonult 
katonának, leszerelt viszont Né-
meth és Kovács. Sikerült viszont 
leigazolnunk Németh Leventét, 
akit fél  évre kaptunk kölcsön az 
Olajbányásztól. Az ifjúsági  csapat-
ból felkerült  Papp, akire a kezdő 
csapat kialakításánál is számítok. 

- Változott-e a csapat célkitű-
zése? , 

- Alapjában véve nem. Szeret-
nénk az őszi helyünket megtartani, 
ami azt jelenti, hogy az első nyolc 
között kellene végeznünk. • 

A megyei bajnokságban szerep-
lő csapataink közül a Kiskanizsa 
gárdája várja jobb pozícióban a 
tavaszi rajtot, ők az 5. helyről raj-
tolhatnak. Balogh Attila edző sze-
rint sikerült a csapat téli felkészü-
lése, ami arra is feljogosítja  a gár-
dát, hogy megcélozza dobogó va-
lamelyik fokát. 

A H. Thury SE a tabella utolsó 
helyéről várja a folytatást.  A 
gyenge őszi szereplés miatt mind-
össze 6 pontja van a katona-csa-
patnak, így rendkívül nehéz dolog 
lesz a bentmaradás. A csapat ve-
zetői bíznak abban, hogy a februá-
ri bevonulással több olyan labda-
rúgót kapnak, akikkel sikerül majd 
a bentmaradás kiharcolása. 

-kápolnás-

i f  t* 

Az Olajbányász labdarúgói előkészületi mérkőzésen 4-2-re 
nyertek a ZALA VOLÁN ellen. Képünkön Fúlsz (11) gólt lő. 



NAPTÁR 

Feltehetően az utolsó kép 
Zemplén Győzőről 

75 évvel ezelőtt, 1916-ban 
halt meg Zemplén Győző fizi-
kus, műegyetemi tanár, a Ma-
gyar Tudományos Akadémia 
levelező tagja. 

Kanizsán született 1879. ok-
tóber 17-én, egy szerény fize-
tésű postatisztviselői család-
ban. Középiskoláit Fiumében 
végezte, majd az Eötvös József 
Kollégium növendékeként a 
budapesti tudományegyetem 
hallgatója lett. Tizenkilenc 
évesen írta meg „A gázok súr-
lódása" c. munkáját, amit az 
egyetem Pasquich-díjjal jutal-
mazott. A témát folytatva, 
1901-ben Than Károly-díjat ka-
pott. Matematikai, elsősorban 
számelméleti és algebrai dolgo-
zatai a „Mathematikai és 
Physikai Lapok"-ban jelentek 
meg. 

1902-ben avatták doktorrá, 
majd Eötvös Loránd mellé ke-
rült gyakornoknak, később ta-
nársegédnek. A göttingeni és a 
párizsi tanulmányutak után, 
1905-től a budapesti egyetem, 
1907-től a József  Műegyetem 
magántanárává, 1912-től az el-
méleti fizikai  tanszék tanárává 
nevezték ki. Kutatásaiban a re-
lativitáselmélettel és a radioak-
tivitással foglalkozott.  Új ma-
gyarázatát adta a Michelson-kí-
sérletnek: „A fény  a fényfor-
rástól különböző irányokban, 
különböző sebességgel terjed." 

1914-ben, a fronton,  az üte-
gek helyének megállapítására 
hangbemérő módszert dolgo-
zott ki. 1916. július 29-én halt 
meg az olasz fronton,  Monté 
Doloronál. 

Zemplén Győző életműve 
csonka maradt. Hátrahagyott 
művei - „Nem folytonos  jelen-
ségek az elektrodinamikában" 
(1906), „A tér és az idő fogal-
ma a relativitás elvének világí-
tásában" (1914), P. Curie és 
M. Sklodavska radioaktív 
anyagokra vonatkozó vizsgála-
tainak fordítása  (1906) stb. -
és különösen a róla elnevezett 
„hidrodinamikai-tétel" örök 
emléket állítanak kutató szelle-
mének. 

A Széchenyi tér 2. sz. alatt 
lévő szülőháza falán  emlékét 
tábla őrz.i. 

Városi műsorajánlat 
1991. március 8-tól 14-ig 

Városi Televízió 
Mozicsatorna: Március 11-én 

18 és 20 órakor: filmvetítések. 
VTV csatorna: Március 14-én 

19 órától: Magazinműsor, benne 
hírhét és aktuális riportok. 

Hevesi Sándor Művelődési 
Központ 

Március 9-én 19-24 óra között: 
Jazz kocsma. A Joy Együttes új 
lemezének bemutatója („Special 
Time"). Játszik: Gadó Gábor gitár. 
Berkes Balázs bőgő, Szendi Gábor 
dob. 

Március 11-én 10 és 14 órakor: 
Gyermekszínház: „Puszi és Ernes-
to". Két bohóc egy pár. 

Március 12-én 19 órakor: Tátrai 
Band műsora. 

Minden szombaton 18-21 óra és 
minden szerdán 16-18 óra között 
S. O. S. telefonos  lelkisegély-szol-
gálat a 12-214-es telefonszámon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Március 8-án 16 óra: DKG nő-
napi ünnepsége. 

Március 9-én 18 óra: Pál utcai 
fiúk  koncertje. 

Március 11-én 15 óra: Olajipari 
nyugdíjasok nőnapi ünnepsége. 

Március 12, 13, 14-én 8-18 óra: 
Új Divat divatárubolt húsvéti vá-
sára. 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Március 8-án 19 óra: „Legfon-
tosabb belpolitikai kérdések". Tar-
nóczky Attila előadása. 

Március 10-én 10 óra: „Aprók 
tánca" tanfolyam,  a Bojtár együt-
tes közreműködésével. 

Helyőrségi Klub 
Március 9-én 19 órától: Határőr 

horgász-bál. 
Március 13-án 14.30 órától: „Ez 

itt a Pilvax kávéházi..." A Zrínyi 
Általános Iskola kisdiákjainak ün-
nepi történelmi játszóháza, igazi 
magyar kávéházi környezetben. 

Március 14-én 18-23 óráig: If-
júsági randevú. A programból: 
Ünnepi Magyar Táncház (1848 je-
gyében). Nagykanizsa a szabad-
ságharc idején (előadó: dr. Hor-
váth György). Rock and roll party. 
Házigazda: az Eraklin táncklub. 

Ifjúsági  Ház 
Március 9-én 10-12 óra: LUT-

RA csere-bere klub. 
Kodály Zoltán Művelődési 

Ház 
Március hóban: Várótermi tárlat 

a vasútállomás kultúrvárótermé-
ben: „Kertészet és könyvészet" ki-
állítás és könyvvásár. 

Március 8-án este: Nőnapi bál. 
Március 13-án 14 óra: Nyugdí-

jas Klub, videofilm  vetítéssel. 
Thury György Múzeum 
Hétfő  és kedd kivételével na-

ponta 10-17 óra között: Az „Erdő 
és ember Zalában" című állandó 
kiállítás. 

Apolló Fllmcentrum 
Apolló mozi 
Előadások kezdete: 16, 18 és 20 

óra. 
Március 8-11: Revans (am.). 
Március 9-10-én 14 órakor: Hó-

bortos hétvége (amerikai). 
Március 12-14-én 16 és 18 

órakor: Végtelen történet 2. -
Egy újabb fejezet  (amerikai). 20 
órakor: Kilenc és fél  hét (ameri-
kai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: filmbarátok 
napja. 

Március 8-10: Indió (videó, 
amerikai). 

Március 11-13: Bruce Lee, a 
leopárd (videó, hongkongi). 

Március 14: Madárka (amerikai, 
16 éven felülieknek!). 

Erotikus filmek  (20.15 órától, 
18 éven felülieknek): 

Március 8-10: A szex sárkány 
éve (videó, német). 

Március 11-14: A látás paradi-
csoma I. (német). 

Matiné (14 órától, gyermekek-
nek): 

Március 10: Asterix tizenkét 
próbája. 

Aproliirrii-lc.s 
Ebtenyésztők Nae 

Szervezete március 9-t kezdet-
tel kutyakiképzési tanfolyamot 
indít. Bővebb felvilágosítás: 
Gulyás Károly Nagykanizsa, 
Latuika u. 9. Tel.: 14-749 
Nagy Tibor Nagykanizsa, Roz-
gonyi u. 20. Tel.: 12-706. 

Kiállítási anyaghoz keresek 
1945 előtti kanizsai és zalai 
képes levelezőlapokat. 8800 
Nagykanizsa, Kőnsfa  út 59. 

Sürgősen eladó 4 elemes 
mogyorószínű, mattfelületű 
szekrénysor. Nagykanizsa, tele-
fon:  17-492. 

Spániel kölyökkutyát ven-
nék. Cím a szerkesztőségben. 

Olvasóink figyelmébe! 
Közöljük, hogy lapunk 

legközelebbi, 11. száma a 
március 15-i Nemzeti ün-
nep miatt egy nappal ko-
rábban, március 14-én csü-
törtökön jelenik meg. 

Elnézést kérünk! 
Technikai ok miatt nem 

folytatjuk  a „Fitness sarok" 
című sorozatunkat, amiért 
olvasóinktól elnézést ké-
rünk! 

ALMANACH 
KÖNYVKERESKEDELMI 

VÁLLALKOZÁS ÉS 
INFORMÁCIÓS KFT. 

Tel./fax:  93-13-319. 
Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.:  30. 

Könyvkereskedelem, raktározás, 
könyvkiadás, lapkiadás, 

zeneműkiadás, információs  szolgáitatás, 
hirdetés, propaganda, piackutatás, 

reklámtevékenység, kiállításszervezés, 
idegenforgalmi  szolgáltatás, 

belkereskedelmi ügynöki szaktanácsadás. 

Raktárház és bemutatóterem: 
Nagykanizsa, Béke u. 22. 

Nyitva tartás: hétfö-csütörtök  8-16.30 
péntek: 8-14 

Könyvesboltjaink működnek: 
Lengyeltóti - Kisáruház 
Sárvár - Berzsenyi u. I. 
Nagykanizsa - Zrínyi u. 20/4. 
Pápa - Fő tér 19. 
Lenti - Zrínyi út 29. 
Várpalota - Felszabadulás u. 27. 

Nyitva tartás: hétfő-péntek:  8-17 
szombat: 8-12 
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KANIZSA mi. március 15. 

Információ ADÁSHIBA 
NELKÁ-riél a 

Egy héttel ezelőtt, péntek 
délután, örömmel nyugtáz-
hattuk, végrs respektálnak 
bennünket. Fel kupasí kop-
tunk » komoly, hatalommal 
bíró lapok soriba, Most már 
érdeméé előlünk eltitkolni 
« Információt 

Mindez akkor derült ki, 
mikor jómagam gyanútla-
nul, * tudósítás szándéká-
val, be akartam ülni a NEt« 
KA rendkívüli közgyölésé-
W, Rögtön oda lépeti hóz-
iám egy joviális úriember, 
aki közölte, hogy Itt 6 a le-
vezető elnök, éa a sajtót 
majd a közgyűlés után tó-
jékoztatjék, fgy moat hagy-
ja «| • termaí. A nyilvános-
Ságot kizárni persze min-
den vállalatnak, közfisaég-
nek szive-Joga. Megérthető, 

tte valekl(k) nem akarja(k) 
kiteregetni a régóta össze-
gyűlt szennyest. 

Czzei szemben, úgy lát-
szik van olyan újság kör-
nyékünkön, melyre mind* 
azok * tiltások nem vonat-
kosnak. Valószínű ezért je-
lenhetett meg a Zalai Hírlap 
hétfőt számában a NE LKA 
igazgatójának leváltásáról 
szóló tudósítás. Ezek sze-
rint a Zalai Hírlap több tíz-
ezres nyilvánossága közel 
sem olyan veszélyes; mint a 
Kanizsa pár ezer példánya. 

Köszönjük hót a NE LKA 
volt és jelenlegi vezetőinek 
ezt a számunkra felemelő 
mégkíJlönböziétést! 

Ps. j Csak a tévénk ei ne 
romoljon ezekutáni 

na-lm 

Száz új munkahely! 

Svájci-magyar 
vegyesvállalat Kanizsán 

Gimnáziumok top-listája 
A Köznevelés című oktatáspolitikai hetilap ez évi 4. ós 5. szá-

mában közzétette a gimnáziumoknak a felsőoktatási intézmények-
be felvételt nyert tanulók számaránya alapján kialakult rangsort. 

Ezek szerint a tiszta profilú gimnáziumok sorában az egerszegi 
Zrínyi a 15., az jgyancsak egerszegi Ságvári a 61., a lenti Gönczi 
a 72., mlg a szentgróti Béri a 107. 

A gimnáziumokkal kombinált szakközépiskolák sorában a kani-
zsai Batthyány a 2., mlg a Dr. Mezó Ferenc a 45. A Batthyány 
második helye 40-50 százalékos - a gimnáziumok 15. és 33. 
közötti rangsorában foglalhatna helyet - mlg a Mezőé 10-20 szá-
zalékos felvételi arányt jelent. 

Kazánógők szabályozó auto-
matikáját gyártó svájci céggel 
alapított vegyesvállalatot a Kö-
zép-dunántúli Gázszolgáltató 
Vállalat. Mindössze nyolcmillió 
forint  a KFT. alapítótőkéje, s ez 
esetben nem arról van szó, 
hogy a KÖGÁZ egy már műkö-
dő részlegébe szállt volna be 
pénzzel egy külföldi. Teljesen 
új profil  megvalósítására vállal-
koztak az alapítók. A SATRO-
NIC cég, mely gyártmányaival 
a világpiac 30 százalékát ural-
ja, a jövőben évente negyed-
millió olajégő automatikát kíván 
Kanizsán összeszereltetni. A 
KFT. székhelye a KÖGAZ So-
mogyi Béla úti telepén, a régi 
öntöde épületében lesz. A ter-
mékhez szükséges alkatrészek 
egyelőre még külföldről  érkez-
nek, de már szó van arról, 
hogy az alig cigarettásdoboznyi 
műszerhez esetleg Kanizsán is 
készítenének részegységeket. 
A svájci partner amellett, hogy 
a gyártáshoz szükséges mű-
szereket ingyen adja a KFT.-
nek, vállalta azt is, hogy vala-
mennyi, Kanizsán készülő au-
tomatikát átveszi, tehát a ve-
gyesvállalatnak nem lesznek 
értékesítési problémái sem. 

Van mégegy, már nemcsak 
a KÖGÁZ, hanem az egész vá-
ros szempontjából jelentős ol-
dala az új vállalkozásnak, még-
pedig, hogy megközelítően 100 
nőnek biztosit munkalehetősé-
get. Ismerve a városban meg-
lévő, illetve sajnos nem meglé-
vő munkaalkalmakat, ez nem 
kis szó. Bár igaz, tervek szerint 
májustól termelő vegyesvállalat 
vezetői válogatni kívánnának 
majd a jelentkezők között, hisz 
a műszerek gyártásához ügyes 
kezű, jó szemű dolgozókat sze-
retnének alkalmazni. 

-moinár-

Címlapon: 
Zala Nemzetőrök a kivo-

nuláskor viselt vászon „fosz-
lányában. Kanizsa város 
díszes egyenruhát csinálta-
tott nemzetőrei számára. 
Vörös zsinóros szürke nad-
rágot, fekete zsinóros ón-
gombos búzavirágszln atil-
lát, piros sújtásos sötétzöld 
sapkát viseltek a sapka ró-
zsában N. Ő. betűjellel. 
(Összeállításunk a 8-9. ol-
dalon) 

D É L - Z A L A I H E T I L A P ARA: 1 3 FI 

Felelős szerkesztő: 
Dóró János 
Szerkesztő: 

Horváth Krisztina 
Felelős kiadó: 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs Kft. 
ügyvezető-igazgatója. 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertechnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta ós 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs Kft. 
Előfizetési dfj: 

egy hónapra 48 forint. 

A KÖGÁZ Dél-zalai Üzem-
igazgatósága részéről tájékoz-
tatjuk a város lakosságát, hogy 
a Vörös Hadsereg utcai gázve-
zeték felújítását 1991. március 
18-án megkezdjük. 

I. ütemben a Lenin - Rozgo-
nyi utcák közti szakaszon dol-
gozunk, itt a forgalom elterelé-
sével nem kell számolni, csak 

TAJEKOZTATO 
„Megállni tilos" táblát helyezünk 
ki az út mindkét oldalára. 

II. ütemben a Rozgonyi -
Rákóczi, a III. ütemben a Rá-
kóczi - Dózsa u. közti szaka-
szok készülnek, itt a forgalmi 
rend és a buszközlekedés is 
változik, erről a későbbiekben 
tájékoztatjuk a lakosságot. 

Kérjük, hogy a rekonstrukciós 

munkák ideje alatt - lehetőség 
szerint - kerüljék a Vörös Had-
sereg utcát. 

A munkák várható befejezé-
se június 30. 

Forgalmi torlódásokért előre 
is elnézésüket ós megértésüket 
kérjük. 

KÖGÁZ Dél-zalai 
Üzemigazgatósága 

ÜDÜLJÖN  A KANIZSA  VAL! 
Ha még nem döntötte el, hogy hol tölti a szabadságát, próbálja meg a szerencséjére 

bízni. Ehhez csak annyit kell tennie, hogy március 31-ig előfizet a Kanizsára, s Igy részt 
vehet azon a sorsoláson, amelyen húszezer forintot nyerhet a nyári szabadságának kellemes 
eltöltéséhez. 

Megrendelem a KANIZSA DóI-Zalal Hetilapot 
1991. december 31-ig ... példányban. 

Név: 

Lakcím: 

A kivágott megrendelő szelvényt és az előfizetési dijat (480 forint  befizetését igazoló 
postautalványt) zárt borítékban a szerkesztőségünk elmére kérjük eljuttatni. 

CLM: 8801 Nagykan izsa . Pf.: 154. 
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Kanizsa ós környéke a bűn-
cselekmények 1990 évi statisz-
tikáját tekintve nem rosszabb 
és sajnos nem is jobb az or-
szág más területeinél. Igy fog-
lalható össze annak a tizenhat 
oldalas jelentésnek a tartalma, 
melyet múlt héten kibővített pa-
rancsnoki értekezleten ismer-
tetett munkatársaival, vala-
mint a városkörnyék három 
nagy települése, Nagykanizsa, 
Letenye és Zalakaros polgár-
mestereivel dr. Gotthárd Jenő 
városi rendőrkapitány. 

Átlagos város ós városkör-
nyék vagyunk tehát, azzal 
együtt, hogy mint mindenütt az 
országban, itt is romlott a köz-
rend, közbiztonság, bár igaz, 
hogy a megyei, országos átlag-
nál lényegesen kisebb mórték-
ben. 

Az ismertté vált bűncselek-
mények száma múlt évben 
2325 volt. Ez majd 37 száza-
lókkal több, mint 1989-ben. A 
tettek túlnyomó része a kisebb 
súlyú vétségek kategóriájába 
sorolható, a súlyosabb büntet-
tek száma és aránya is csök-
kent. Persze azért ezen belül 
is vannak lényeges különbsé-
gek. Hisz például az 1989-os 
egy befejezett emberöléssel 
szemben tavaly három volt, és 
emellett törtónt még három em-
berölési kísérlet is. 

Egyre tragikusabb a helyzet 
az utakon. Majd hatvan száza-
lókkal emelkedett a közlekedési 
bűncselekmények száma. Ezen 
belül hasonló arányban nőtt az 
ittas járművezetés. Még ennél 
is magasabb, 90 százalékos 
emelkedést mutat a közúti 
balesetet okozók ellen indított 
eljárások száma. 

Érdekes következtetések 
vonhatók le, ha a gazdasági 
bűncselekmények nagyságrend-
jét vizsgáljuk. Az ilyen bűncse-
lekmények száma 140-ról 208-
ra nőtt. Néhány eset kivételé-
vel az esetek többségében a 
devizagazdálkodás megsértése 
miatt indult eljárás a Vám- és 
Pénzügyőrség bejelentése 
alapján. Hiába, márka ós dol-
lárszegóny időket élünk! 

A múlt évben elkövetett bűn-
cselekmények többsége, 67,1 
százaléka az ún. vagyonelleni. 
Az ebbe a kategóriába tartozó 
1560 eset azt jelenti, hogy itt 
is majd 50 százalékos az emel-
kedés. Szerencsésnek mondha-
tó, hogy a legsúlyosabb kate-
góriában, a rablás terén nincs 
nagy eltérés (1989-ben 16, 
1990-ben 18 ilyen eset vált is-
mertté), ugyanakkor meredek 
ívben emelkedett a lopások, 
betöréses lopások száma. Pél-
dául a társadalmi tulajdon sé-
relmére elkövetett betöréses lo-
pások száma közel megduplá-
zódott. Á lopások ós betöréses 
lopások nagyobb része azok-

nak a szervezett(l) bandáknak 
a rovására írhatók, akik a réz 
és fémhulladékra specializálták 
magukat, de magas a fatolva-
jok (diórönk), szerszám és al-
katrész tolvajok száma is. Kü-
lön elemzést érdemelne a 
MÁV-nál elkövetett lopások ma-
gas aránya. Tavaly 129 beje-
lentésből 84 esetben kellett 
nyomozást folytatni. Ami pedig 
a lopások, betörések „hozadé-
kát" illeti, nos az elkövetők 
összesen majd 32 milliónyi ér-
téket vittek magukkal, a nyo-
mozások eredményeképpen eb-
ből 5,4 millió térült meg 

Érdekesen alakult a múlt év-
ben az elkövetők statisztikája. 
Az ismertté vált tettesek 51,3 
százaléka kanizsai lakos, közü-
lük majd 60 százaléknyian, 
összesen 622-en most próbál-
koztak először megszegni a 
törvényt. Nőtt a fiatalkorú elkö-
vetők száma, de arányuk, a 11 
százalék, megfelel az országos 
átlagnak. Nem tudni, a statisz-
tikából nem derül ki, hogy or-
szágosan milyen nagy a gyer-
mek elkövetők aránya, de tény, 
hogy Kanizsán és környékén 
múit évben számuk majd dup-
lájára nőtt, elérte a hetvenet. 
A gyermek- ós fiatalkorú elkö-
vetők .iskoláikat" azokban a 
városban céltalanul bolyongó 
csoportokban járják ki, melyek-
ből sajnos egyre több van Ka-
nizsán. 

A rendőrkapitányság munká-
ját elemezve, volt a múlt évnek 
néhány olyan jellegzetessége, 
melyhez a korábbi időkről nin-
csenek összehasonlításra alkal-
mas kimutatások. Hisz például 
korábban nem kellett begyűjte-
ni a magánszemélyeknél lévő 
önvédelmi fegyvereket.  A bel-
ügyminiszteri rendeletre végre-
hajtott akció során 133 fegyvert 
vittek be a kapitányságra, ós 
őrzik máig is ott ezeket, miután 
további sorsukról eddig senki 
nem rendelkezett. 

Ugyancsak az 1990-es év 
egyik jellegzetessége volt a 
külföldi állampolgárok által el-
követett bűncselekmény. Egy 
időben rendszeresen érkeztek 
bejelentések erkélyről ellopott 
ruhákról, kisebb használati tár-
gyakról. Aztán egycsapásra 
megszakadt a sorozat, meg-
szűntek a külföldiek által elkö-
vetett bűncselekmények. Az 
ok: egy tanácsrendelet. Ez 
a rendelet pedig a KGST-
piac megszüntetéséről intézke-
dett. 

Alapvető változást hozott 
1990-ben a letenyei állandó 
rendőrőrs megnyitása. Az állan-
dó szolgálat jót tett a határ-
menti városka rendjének, köz-
biztonságának. Előbb-utóbb 
egyébként hasonló lépésre lesz 
szükség Zalakaroson is. Ezt a 
települést a pihenni vágyókon 

kívül most már felfedezték  ma-
guknak a bűnözők is. Csábit a 
nyári nagy forgalom és a 6ok, 
télen csendes, kihalt hétvégi 
ház. 

Végül a rendőrökről. Sérel-
mükre az 1989-es hót esettel 
szemben tavaly négy alkalom-
mal követtek el hivatalos sze-
mély elleni erőszakot. Ennek 
ellenére a tapasztalat az, hogy 
egyre többen reagálnak ag-
resszíven a rendőri intézkedés-
re. Nem használt a testület jó-
hlrónek, hogy tavaly két rendőr 
ellen kellett súlyos bűncselek-
mény miatt eljárást indítani. 

A növekvő feladatokkal egyre 
nehezebben blr lépést tartani a 
kapitányság. Volt ugyan tavaly 
némi létszámemelés, da még 
mindig nincs annyi rendőr, 
amennyire szükség lenne, emi-
att is nagy a túlterheltség. Ami 
pedig a technikai ellátottságot 
illeti, nos visszaértünk oda, 
ahonnan elindultunk. Az össze-
foglaló elején azt írtam, Kani-
zsa rendőri szempontból egy 
átlagos rtiagyar település. Nos, 
ez a megállapítás igaz a mű-
szaki felszereltségre  is. 

Molnár László 

Kanizsai helyzetkép 
a növekvő munkanélküliségről 

A kanizsai városháza földszint jének baloldali szárnyán 
a korábbi egy irodahelyiség helyett, - a megnövekedett 
feladatok folytán - három helyiségben végzi munkáját 
a Zala Megyei Munkaügyi Központ Nagykanizsai Kiren-
deltsége. 

A napokban felkerestük a kirendeltséget, ahol Somos 
Bé/áne  k i rendeltségvezetőtől kértünk tájékoztatást a 
munkanélkül iség jelenlegi helyzetéről. 

- Február hóban bruttó összegben 1,8 millió forint 
munkanélkül i segélyt f izettünk ki. A munkanélkül iek szá-
ma sajnos ál landóan növekszik. Január hó végén 377 
segélyezettet ós járadékost tartottunk nyilván, ma ez a 
számadat az elmúlt hat hét leforgása alatt 594 főre 
emelkedett . A nemenként i megoszlás: 402 fő férfi  ós 
192 fő nő. Az érintettek közel 50 százaléka szakképzett , 
kétharmaduk kanizsai lakos, egyharmaduk pedig a vá-
roskörnyéki te lepüléseken ól. A jelentős növekedés főleg 
az ál talánosan ható ós kiterjedő recessziós ha tásokka l 
főleg a gépiparban, de a könnyűiparban is végrehajtott 
drasztikus munkaerő csökkentésekkel , munkahelyi át-
szervezésekkel, a romló gazdasági feltételekkel, a gaz-
daság szereplőinek még mindig nem tisztázott helyze-
tével, a rubel-relációs export beszűkülésével, a mező-
gazdasági üzemek ártámogatásának további csökkené-
sével, s mindezek együttes hatásával áll összefüggés-
ben - mondta bevezetőben Somos Bélánó. 

A kirendeltségvezetőtől a továbbiakban megtudtuk, 
hogy a munkát keresők száma egy óv alatt két és 
félszeresére  nőtt. Február hóban például 2416 főt re-
gisztráltak. Közülük 793 személynek nem volt munkavi-
szonya. Az érdeklődők száma fokozódik, s a jelek sze-
rint márciusban megközelít i majd a 3000 főt. Munkahely 
lehetőség minimális. Egy száz főt foglalkoztató svá jc i -
magyar Kft. alakulásáról a Kft. előzetes információja 
alapián értesültek, hivatalos írásbeli bejelentés azonban 
még nem érkezett igényükről. 

Közhasznú munkára 35 főt irányítottak a Városgaz-
dálkodási Vállalathoz, 10 főt pedig az egészségügyi 
ágazatba - főleg hátrányos helyzetbe került munkanél-
küli f iatalok ós c igányszármazásúak köréből. 

- Gondot fordítunk átképző tanfolyamok szervezésére 
is. így 2 3 - 2 3 fő adóügyi es banki ügyintézői képzésben 
vesz részt, 24 fő peaig nőiruha-készítő szakmában a 
napokban tett sikeres vizsgát. A TUNGSRAM Rt-vel kö-
tött megál lapodás alapján 24 fő fónyforrásgyártó  női dol-
gozó képzése folyik, akik júniusban fejezik be tanul-
mányaikat - informált  Somos Bélánó. 

A Kanizsai kirendeltség 6 fős kollektívája sokat vár a 
március 1-én érvénybe lépett új foglalkoztatási törvény-
től, főleg az e hó végén megalakuló érdekegyeztető, a 
területi feszültségek feloldását elősegítő Zala Megyei 
Munkaügyi Tanácstól , amelynek hivatalból tagja lesz 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város polgármester is. 

Tihanyi István 



Nemsokára vélni keli... 

KET VELEMENY A FOLDROL 
Nemsokára vetni kell! Akkor 

is, ha bizonytalan, ki lesz a 
földtulajdonos, akkor is, ha 
gerjesztett indulatok kavarog-
nak a kárpótlási törvény meg-
szavazása közepette. Hatal-
mas a tót: egyszerre sínre 
kellene kerülnie a privatizáció-
nak, a szövetkezetek újszerű 
szabályozásának, az új piac-
rendszernek, a hitelek folyósí-
tásának és az érdekképvisele-
tek más módszerének Az át-, 
fel- és leértékelések közepette 
a föld pihen, de már embert 
ós gépet vár. 

A Kanizsa közeli Nagyré-
csén afelől érdeklődtünk, hogy 
a tavasz kapuiában hogyan 
vélekednek a földkérdésről. 

KANIZSA: - Földtulajdonos 
lesz az idén? 

Holm László: - Jól .elka-
pott" maga engem. Én csak 
volt nagyrócsei vagyok. Már 
több mint húsz éve Nagykani-
zsán élek Most is csak az 
építőanyag kereskedőhöz 
igyekszem, mert Antaljiegyen 
felújítom a pincémet. Én nem 
kérek beiőle. Vagyis a földből. 
Csak álmélkodva nézem a 
TV-ben azokat az öreg gaz-
dákat, hogy milyen harciasan 
követelik vissza a jussukat. Az 
apai örökségemből 450 négy-
szögöl van meg. Szőlő, vete-
ményeskert. Ennyi nekem 
elég. 

I&NIZSA: - Nem érez 
annyi termelési biztonságot, 
hogy újra kezdje? 

Holm László: - Egyáltalán 
nem. Az infláció 30% fölött 
várható, a kapott kölcsönért 
már kétszer annyit kell visz-
szafizetni. Gép kellene, mint 
a nyugati farmokon. Azt olvas-
tam valahol, hogy az egyhek-
táros magyar farm legalább 
egymillió forintos beruházást 
igenyelne. Meg szeretném én 
nézni azt a rócsei rokonomat, 
aki ebbe a játókba belemegy. 
Azután a piaci hátrányok: ki 
építené ki nekünk a szállítmá-
nyozási, kereskedelmi hálóza-
tot? Tudja mitől félek én? 
Hogy a fogyasztói árakban a 
szétaprózott gazdálkodás 
összes piaci hátrányát érezni 
fogjuk. Aki rendelkezik elegen-
dő családi munkaerővel, meg 
mersszel, az próbálja meg! 

A helyi mezőgazdasági ter-
melőszövetkezetben Gyergyák 
László elnök fogadott. 

KANIZSA: - A megyei lap 
nem sorolta fel Önöket sem a 
nagy nyereségű, sem a vesz-
teséges termelőszövetkezetek 
között. Milyennek mondható 
akkor a helyi tsz? 

Gyergyák László: - Bármi-
lyen sorrendet is olvasott, ez 
a tsz a megyében a jobbak 
között van. A 4200 hektárnyi 
területen 164 taggal dolgozva 
nettó 10 millió 743 ezer Ft-tal 
zártuk az 1990-es esztendőt. 
Nincs állami támogatásunk. 
Három éve kötöttünk az akkori 
Pénzügyminisztériummal ós 
Mezőgazdasági Minisztérium-
mal egy egyezséget, hogy 
évente átlagosan legalább 9,6 
millió forintos mérleggel zá-
runk. Ezt teljesítettük. Szeren-
csére kinnlevőségünk is csak 
egy van, a barcsi fafeldolgozó 
gazdaság másfélmilliós tartó-
ZclS3 

KANIZSA: - Azt hallottam, 
hogy a társközségek válni 
akarnak. 

Gyergyák László: - Pont az 
ellenkezője az igaz. Néhány 
napja éppen erről beszélget-
tem a nagybakónaki önkor-
mányzat vezetőjével. Mi sze-
retnénk, ha Csapi Zalaújlak 
és Nagybakónak kiválna az 
egyesített gazdaságból. Nem 
egyszerű dolgok ezekl Az 
ilyen kisközségek határa a 
legkevésbé volt alkalmas a 
kollektív gazdálkodásra. Külö-
nösen vonatkozik ez a dim-
bes-dombos Nagybakónakra. 
Az Isten is farmer  típusú gaz-
dálkodásra alkotta azt a vidé-
ket. Az ottani gyengébb 
aranykoronájú földekből eset-
leg más módszerekkel na-
gyobb hasznot lehetne kihozni 
Csapi, Újlak határa is bekerül-
hetne a kormány .alternatív 
megélhetést" segítő program-
jába. 

KANIZSA: - Akkor „patak 
vér" nem fog folyni ezen a te-
rületen a privatizáció érdeké-
ben? 

Gyergyák László: - Nem hi-
szem. Sem itt, sem a környé-
ken. Viszont a termelőszövet-
kezetünknek is a tulajdonosok 
szövetkezetévé kell alakulnia. 

Hogy az elkövetkező éveket 
hogyan fogjuk átvészelni, azt 
nem tudom. Mi is azok közé 
a gazdaságok közé tartozunk, 
amelyek időben a még az ol-
csóbb - volt NDK-s, cseh -
gépeket szereztek be negyed-
rész áron, mint amibe a nyu-
gatiak kerülnek. De hát ez 
sem tart örökké. A leendő kár-
pótlási és szövetkezeti tör-
vényről pedig az a vélemé-
nyünk, hogy már húsz évvel 
ezelőtt meg kellett volna al-
kotni. 

KANIZSA: - Ebben az át-
meneti időben milyen kapasz-
kodókat keresnek? 

Gyergyák László: - Az biz-
tos, hogy vetni fogunk. Remé-
lem iaőben. Nézze, olyan 
nagy változtatásokat a ter-
mekszerkezetben végrehajtani 
mostanában úgysem tudunk. 
Továbbra is termelünk gabo-
nát, cukorrépát, repcét, sörár-
pát ós vörösherét magnak. Az 
állattartásunk elógge leegy-
szerűsödött. 

Van száz húshasznú szar-
vasmarhánk, mintegy negy-
venötezer tojótyúkunk. Talán 
ezen a vonalon próbálkozhat-
nánk. Tojáspor, tósztakészl-
tés. De ki garantálja ma az 
esetleges termékeinknek a 
piacot? Nagy felvevő volume-
ne lehetne a szovjet piacnak. 
Rendbe kellene tenni ezt a 
vonalatl Próbálkoztunk mi 
pulykaneveléssel is, de eléggé 
befulladt az értékesítési lene-
tőség. Egy biztos, kivitelre 
szükség van, kivitelre termel-
nünk kell, s ezt a kormánynak 
támogatnia kell. 

KANIZSA: - Hogyan látja a 
foglalkoztatottság alakulását? 

Gyergyák László: - Eddig itt 
ezzel gond nem volt. Tagja-
inknak mindig tudtunk munKát 
biztosítani. Nettó jövedelmük 
a lezárt gazdasági évben át-
lagosan száztíz ezer forint  kö-
rül volt. Ehhez itt mindig hoz-
zá kell számolni a falusi ház-
tartás egyéb jövedelmeit. 
Nagyrécse városkörnyéki falu, 
innen nagyon sokan járnak be 
dolgozni Nagykanizsára. Ha 
beüt egy gépgyáréhoz hason-
ló újabb leépítés, az ennek a 
falunak a lakosságát is erőtel-
jesen érinteni fogja. Biztos 

lesznek foglalkoztatási gon-
dok. Most országosan a la-
kosság 16-17%-a dolgozik a 
mezőgazdaságban. Ez 3-4%-
kal magasabb, mint a szüksé-
ges. Ebbe a kérdéskörbe tar-
tozik az is, ha a mezőgazda-
sági szövetkezetekben más-
formájú működés kezdődik el, 
annak az lesz a következmé-
nye, hogy leegyszerűsödik a 
számviteli, ügyviteli munka. 
Akkor meg kell válnunk az ez-
zel foglalkozó dolgozóink egy 
részétől. Hogy hoí fognak el-
helyezkedni? Nem tudom. A 
falusi emberek az elmúlt évti-
zedekben, mint egy nagy köz-
gazdasági kísérleti műhely 
alanyai sokmindent megéltek. 
Nyugalom kellene itt is. De tu-
domásul kell vennünk - az 
európai tapasztalatok is azt 
bizonyítják - , hogy a mező-
gazdaság egyre kevesebb 
családnak ad színvonalas 
megélhetést. 

KANIZSA: - Mit várnak az 
emberek, a körzet önkormány-
zatai a területét átfogó terme-
lőszövetkezettől? 

Gyergyák László: - Itt is át-
alakulóban vannak a dolgok. 
A volt tanácsok állami költség-
vetésből finanszírozni tudták a 
központi iskola, óvoda, a 
könyvtár, öregek napköziottho-
na működési összegeit. Hogy 
a termelőszövetkezet - külö-
nösen a kultúra költségeibe -
hogyan tud beszállni, nem 
tudjuk. De itt mi vagyunk a 
legnagyobb gazdasági erő. 
Ezért is tartom rendszeresen 
a kapcsolatot a polgármeste-
rekkel. 

De nemcsak a kultúra finan-
szírozása a kérdés, a hegyi 
utak rendbetételét is tőlünk 
várják a gazdák. Erre a kér-
désre is vissza kell majd tér-
nünk! Mindenesetre megbéké-
lés kell, egyet kell érteniük az 
itt élőknek, akármilyen tulaj-
donformában dolgoznak. Akár 
leválnak a társközségek, akár 
nem. A készülő földtörvénynek 
valószínűleg sok - ma még 
nyitott - . falun a közigazga-
tást is érintő kérdésekre vá-
laszt kell majd adnia. 

Büki Erzsébet 
(Erdei András felvétele) 



Igazságot akarnakl... 
„AZ ÁLLAM ADJA VISSZA 

ELTULAJDONÍTOTT INGATLANAINKAT, 
VAGY FIZESSE KI JELENLEGI ÉRTÉKÉT!" 
Két egykor kisemmizett kanizsai kereskedő véleménye a kárpótlási 

törvény tervezetéről 
1990. december 3-án ke-

rült a parlament elé a kár-
pótlási törvényjavaslat, 
amely mindazokra a termé-
szetes személyekre terjed 
ki, akiknek tulajdonát 1949. 
június 8, a diktatórikus ala-
pokon szerveződött parla-
ment létrejötte után érte sé-
relem. 

A sérelmek orvoslásának 
tervezett módja az állami 
tulajdon privatizációját ösz-
tönző kárpótlás, amelynek 
lényege, hogy a sérelmet 
szenvedett tulajdonosoknak 
- akik kárukról megtelelő 
eredeti bizonylatokat kötele-
sek majd szolgáltatni - kár-
pótlási jegyet állftanának ki 
egy bonyolult, a sávos deg-
resszfvitas elvére épülő 
számítási rend alapján (a 
mérték felső határa tulajdo-
ni tárgyanként ós szemé-
lyenként a tervezet szerint 
5 millió forint). 

A kárpótlási jegy bemuta-
tóra szóló, átruházható, a 
pótlás összegének megfele-
lő, az állammal szemben 
fennálló követelést névérté-
ken megtestesítő, speciális, 

. kamatozó értékpapír lenne, 
amelyet a tulajdonos az ál-
lami tulajdon privatizációja 
során értékesítendő va-
gyontárgyak, részvények, 
üzletrészek megvásárlására 
használhatná fel. 

A termőföld esetében a 
kártérítési számítás kulcsá-
nak alapja az aranykorona 
érték. 

A törvényjavaslatot a kor-
mány 1991. január 1-én 
szerette volna hatályba lép-
tetni, azonban ez nem si-
került, mivel az Ország-
gyűlés heteken át tartó ál-
talános vitájában több mint 
200 képviselő szóban ós 
írásban mintegy 400 módo-
sító javaslatot terjesztett 
elő. A módosító indítványok 
pártfrakcióbeli  és bizottsági 
vitái után kerülhet csak sor 
a törvénytervezet részletes 
parlamenti vitájára, majd a 
szavazásra. Ez pedig ismét 
több hetes országgyűlési 
munkát jelent, s így a tör-
vény esetleges elfogadásá-
nak időpontja bizonytalan. 
Az ügyhöz tartozik, hoay a 
törvény tervezetét erősen 
kifogásolja a Kisgazdapárt, 
az SZDSZ, a FIDÉSZ ós az 
MSZP, sőt az SZDSZ frak-

cióvezetője, Pető Iván kije-
lentette, hogy a további vi-
tában a szabaddemokrata 
képviselők nem vesznek 
részt!... 

A téma kapcsán Nagyka-
nizsán felkerestük az 50-es 
évek elején megkárosított 
két - ma már nyugdíjas -
kereskedőt: Virág József 77 
esztendős, Béke út 34. 
szám alatti ós Sajni László 
81 éves, Béke út 35. szám 
alatti lakosokat. A két 
.szembenszomszód", egy-
kori üzlettárskészséggel vá-
laszolt kérdéseinkre. 

- Milyen ingatlanukat álla-
mosította a Rákosi-rendszer? 

Virág József: - Én 1937-
ben lettem önálló, amikor a 
jelenlegi Sneff  tér bejárata 
helyén, a Fő úton nyitottam 
meg divatáru kereskedése-
met. Az üzlet a második vi-
lágháború végén leégett. A 
háború után a gazdasági 
helyzet stabilizálódása illet-
ve a forint  megjelenése ide-
jén, 1946-ban társultam 
Sajni Lászlóval, akivel kö-
zösen a Fő út ós az Ady 
út sarkán, az egykori város-
háza földszintjen nyitottunk 
textil- és divatáru Kereske-
dést, három alkalmazottal. 
Az épületrész egyébként a 
háború végén teljesen ki-
égett, s az emeleti részt ké-
sőbb le kellett bontani. Sok 
munkába és pénzbe került, 
amíg a várostól bérelt üsz-
kös helyiségeket rendbeho-
zattuk, berendeztük, áruval 
feltöltöttük, amelyek után 
megkezdhettük tevékenysé-
günket. (Lásd az üzletről 
készült egykori fényképfel-
vételt. A Szerk.) 1951. ja-
nuár elején a városi pártve-
zetők .kilakoltattak" bennün-
ket az üzletből ós .földön-
futóvá" váltunk. Én sokáig 
segédmunkásként „bűnhőd-
tem", ugyanis a zsigárdi er-
dőbe jártam bunkert bontani 
és fát vágni. 

Sajni László: - A becsü-
letes magánkereskedői 
munkával szerzett adózott 
nyereségünk jelentős há-
nyadát - ötven-ötven szá-
zalékos tulajdonosi résszel 
- magánzóktól vásárolt, a 
Hamburger utca 26/A. szám 
alatti ket emeletes, hat la-
kásos, 19 szobás kis bér-
házba fektettük be, amelyet 
azonban három év múlva, 

1952-ben állami tulajdonba 
vettek. Jelenleg a helyi 
IKKV kezelésében van. A 
pártállam ezenkívül tőlem 
még elvette az Ady úton lé-
vő náromszobás lakásomat 
is, amelybe egy Budapest-
ről áthelyezett pártfunkcio-
nárius költözött családjával. 

- A kárpótlási törvény ter-
vezete alapján az eltulajdo-
nított ingatlanjaik töredékéért 
kárpótlási jegyet kapnának. 
Mi a véleményük erről? 

Virág Józset: - A kárpót-
lási jegy esetleges alkalma-
zását helytelenítem, ezt egy 
demokratikus iogállam nem 
vezetheti be. Az állam adja 
vissza eltulajdonított ingat-
lanainkat vagy fizesse ki je-
lenlegi teljes értékét! Mivel 
én az utóobi alkalmazására 
tartok igényt, a pénzügyi fe-
dezet megteremtésére van 
egy javaslatom: a kormány 
és az állam nemzeti bizott-
ságok felállításával törvé-
nyesen ós radikálisan vizs-
gálja felül a pártállam éve-
iben keletkezett gyanús va-
gyonfelhalmozásokat, ós a 
Kellően nem igazolt ingat-
lanokat és bankbetéteket 
vegye állami kezelésbe. 
Szerintem csak akkor lesz 
nyugalom, igazi megbéké-
lés az országban, ha ezt a 
legfelsőbb vezetés mielőbb 
rendezil Az állam a külföl-
diek bevonásával is történő 
árverésekkel ós a bankbe-
tétek átvételével szerintem 
többezer milliárd vagyis né-
hány billió forinthoz juthat-
na, amely összegből nem-
csak a kárpótlásra lenne fe-

dezet, Jianem jutna a főleg 
korrupciók miatt felvett hite-
lek es kamataik gyorsabb 
törlesztésére, a legszüksé-
gesebb állami dotációkra, 
rakásépítésre, a nyugdíjak 
rendezésére, s az infláció 
leapasztására is. 

Saini László: - Szerintem 
ezzel a kárpótlási törvény-
nyel csöbörből vödörbe es-
nénk. A kárpótlási jegy 
megközelítően egyenértékű 
lenne a WC-papírral. Nem 
hiszem, hogy lenne olyan 
gazdasági vezető, aki a pri-
vatizálásra kerülő boltot, 
vendéglőt azonnali kész-
pénztérítés helyett kárpótlá-
si jegyért adná oda az új 
tulajdonosnak. Még akkor 
sem, ha őt erre az állam 
mintegy tíz százalékos mér-
tékben kötelezni akarja. Ne-
vetséges a beígért kilenc 
százalékos kamat is. A tör-
vénytervezet kiagyalói ma-
gukat és a pártájiam több-
százezer ügyeskedőjót, ha-
rácsolóját kívánják fedezni 
- a mi kárunkra. Nem ezt 
vártuk az új rendszertől! 
Szerintem a törvényt új ala-
pokra kell helyezni, s a kár-
pótlást igazságosan kell 
rendezni. Még van két ja-
vaslatom. Az igénybejelen-
tés határidejét a törvénybe-
iktatást követő eredeti 90 
napban kellene megállapíta-
ni, az időközben fondorlato-
san 30 napra szűkített idő-
tartam helyett. Az ügyintéző 
helyeket pedig terjesszók ki 
a megyei jogú városokra, 
így Nagykanizsára is. 

(t-l) 

Repró: Erdei 
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A repülő ember címmel Gálffi 
László színművészt láthatták a 
nézők a Sztárok a pódiumon 
bérletsorozat keretében a nagy-
kanizsai Hevesi Sándor Művelő-
dési Központban. 

Műsorának első részében 
prózát mondott, sanzonokat 
énekelt könnyed, laza, Urai hang-
vétellel, a második rósz témája 
a szerelem, az erotika volt. 

- A szerelem - mondta Gálffi 
László - mindig fontos volt az 
embereknek. Az egészséges 
erotika pedig az élethez tarto-
zik. A költészetnek is lényege, 
a XVIII. századi polgári prüdória 
azonban erősen visszafojtotta a 
szerelmi költészetet. Pódiummű-
sorom második részében egész-
séges, tiszta emberi érzéseket 
tartalmazó, irodalmi értékeket 
hordozó erotikus írásokat ós 
verseket mondok el Bocaccio 
Dekameronjából ós Janus Pan-
nonius fiatalkori,  tizenéves ka-
maszkónt Irt epigrammáiból. 

S tette mindezt Gálffi  László 
könnyedén, természetes, cseve-
gő stílusban, Igy megbocsátha-
tóbbnak tűnt a többszöri szö-
vegtévesztóse, nyelvbotlása is. 

- Gálifi László a jól startoló, 
sikeres színészek közé tartozik. 
A diploma megszerzése óta a 
Vígszínház tagja. 84-ben Jászai 
Mari-díjat kapott. Számos nagy-
szerű színpadi szerepet ós film-
szerepet tudhat magáénak. Me-
lyikre gondol vissza szívesen? 

- Sokra. Színházi szerepeim 
közül jelentős az Equus, a II. 
Richárd, a Rimbaud, a Fortuná-
tus, a Mozart, a Bölcs Nathan, 
az Orin az Amerikai Elektrából... 

Filmek közül? Valamennyi 
Esztergályos Károly film fontos 
számomra. Esztergályos-filmért 
kaptam tavaly a legjobb fórfia-
lakítás diját. 

- Mostanában gyakrabban 
halljuk verset mondani. 

- Nemrógóta mondok rend-
szeresen verset. Kezdő korom-

ban elvették a kedvemet, azt 
mondták rólam, nem tudok be-
szélni. 

- Annak ellenére, hogy éve-
kig tanult a főiskolán beszéd-
technikát, nyelvművelést, elő-
adóművészetet? 

- Annak ellenére azt terjesz-
tették rólam. Azóta már bocsá-
natot kértek. 

- Azt mondják, manapság a 
kultúra is válságban van, szín-
házak sodródnak a csőd szélén. 
Hogyan vélekedik erről? 

- Minden rosszban van vala-
mi jó. Én komoly szakmai, mű-
vészeti fellendülést várok attól, 
hogy az emberek, tehát a mű-
vészek is rá lesznek kény-
szerítve arra, hogy jól dolgoz-
zanak. A nehezebb körülmé-
nyek összerántanak mindenkit. 
Rengeteg a színházi világban is 
a vállalkozás, a vendégszerep-
lő-szerződtetés. 

Az persze elkeserítő, hogy 
színházak kényszerülnek a 

megszűnés gondolatával foglal-
kozni. Jelenleg két vidéki szín-
házat is ilyen veszély fenyeget. 
Ami a kultúra, a művelődés el-
len ma folyik, az riasztó. Az 
emberek legnagyobb része a 
tej, kenyér, hús árára figyel, a 
könyv árával, a kultúra helyze-
tével sokkal kevesebbet törőd-
nek. Pedig ha valaki olvas, ze-
nét hallgat, színházba jár, más-
képpen viszonyul a világ ddlgai-
hoz is. Egy könyv elolvasása, 
vagy egy színházi, zenei él-
mény után az embernek más a 
közérzete, más a hangulata. 
Hogy ez a fiatalok, a gyerekek 
nevelése szempontjából meny-
nyire fontos, azt pedig el sem 
lehet mondani. 

Gálffi  László a Vígszínházban 
most bemutatóra készül, az 
„Utazás az éjszakában" című 
darabban játszik Darvas Iván 
partnereként. Az előadás rende-
zője Tordy Géza. 

H. M. 

Március első hétvégéjén - két 
óv elmúltával - a Hevesi Sán-
dor Művelődési Központban is-
mét önálló műsort adott váro-
sunk amatőr néptáncegyüttese, 
a KANIZSA Táncegyüttes. Az 
1989-ben országos minősítésen 
- immár másodszor - Arany II. 
fokozatot elért, Kiváló Együttesi 
elmet viselő együttes közel két 
órán át telt ház, hálás .közön-
ség előtt adhatta elő színes 
programját. Nem kevesebb, 
mint tlz tájegység táncából íze-
lítőt adva a Bojtár zenekar kí-
séretével. 

A nyitószámként bemutatott, 
Antal László koreografálta  Rá-
baköz táncai felelevenítették az 
1848-as verbuválás hangulatát. 
Ezután az Idegenkedők című 
kalotaszegi legényesben - amit 
városunk szülötte, Farkas Zol-
tán koreografált  - Kalotaszeg 
nagyon szép népviseletébe öl-
tözött fiúk nyújtottak felejt-
hetetlen élményt virtuóz, gaz-
dag motfvumú táncukkal. A szé-
kelyföldi, Só vidékről gyűjtött 
Forgatós című párostáncot Éne-
kes István koreográfiájában  lát-
hatták az érdeklődők. 

A változatos térformákban, 
gyönyörű - Széken készült -
ruhában táncoló, éneklő párok 
látványos, hangulatos műsort 
produkáltak. Egyébként a látvá-
nyosság, a dinamika - amiben 
nem kis szerepe volt a Bojtár 
együttes stílustiszta játékának -
jellemző volt az egész előadás-
ra. 

A kemónytelki legényes - a 
mezőségen élő románok férfi-
tánca a hazánkban élő ro-
mán nemzetiség méhkeréki tán-
cára jellemző zene, a tapsos, 
kopogós figurák, a táncosok 
csujjogatása, a magyar táncok-

tól eltérő stílust ós ritmust vitt 
a színpadra. 

Az est egyik érdekessége volt 
a botos kanásztánc ós a lányok 
üveges tánca. A lányok gyönyö-
rű ősi stílusú népdalok éneklé-
sével mutatták be a szomszédos 
- Somogy - tájegység népmű-
vészetét. Az Erdélyben, Királyfal-
ván gyűjtött Ez a legény? című 
darabban a szólistapár humort, 
játékosságot improvizált. A szó-

lista fiú nem tudta .betáncolni" 
magát a legények sorába, a vé-
gén saját párját is elvesztette. 

A Dunamenti táncokat Éne-
kes István koreográfus  több táj-
egység motívumaiból építette 
fel. Mozgalmas, pergő ritmusú, 
játékos élcelődés jellemezte a 
táncot. A sokszínű szoknyák 
forgataga, élénkséget, üde 
megjelenést, vidámságot köl-
csönöztek. 

A zárószámkónt kiválasztott 
dél-alföldi táncukon látszott, ez 
a táncosok egyik legkedveltebb 
száma. Koreográfusa  a térele-
mek váltogatásával szép, meg-
formált  művet varázsolt szín-
padra. Nemhiába kapott érte Ní-
vó-díjat Bakonyi István. 

Az est végén a közönség 
vastapsának engedve a tánco-
sok ráadást is adtak. 

-bencze-

A felvétel a klskanlzsal művelődési ház avatóján készült. 
(Erdei András felvétele) 

A KANIZSA Táncegyüttes önálló estje 
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PÁRHUZAMOS SZINIKRITIKAK 
Macbeth 

sok humorral 
Nem szándékoztam írni 

a zalaegerszegi színház 
Macbeth előadásáról. Ki-
kapcsolódni vágyó néző-
ként ültem le a helyemre, 
ós örömmel láttam, ismét 
telt ház van a HSMK 
színháztermében. Néhány 
óra múlva pedig széles 
mosollyal öltözködtünk a 
ruhatárban, finom derűvel 
búcsúztunk el egymástól. 
Nos, azt hiszem," nem kell 
szólnom arról, hogy a 
Macbeth Shakespeare 
egyik legvéresebb tragé-
diája. S mivel itt • a gyil-
kosságok motiválásán 
van a hangsúly, ós a tett 
következményeinek lélek-
tani tartalmát élik meg a 
szereplők, ez a dráma 
Shakespeare leghitele-
sebb, egyben legegysége-
sebb és legjobban szer-
kesztett műve. Mégis mi 
történhetett, hogy a mű 
nem érkezett célba, illet-
ve olyan fordulatot vett, 
hogy éppen az ellenkező 
hatást váltotta ki? 

Egy tragikus tartalom 
lehet nevetséges is, ha 
az valószínűtlenül tartal-
mazza a maga lényegét, 
vagy ha ezt a valószínű-
sítést nem fogadja el a 
befogadó szemlélő. Le-
egyszerűsítve, humorba 
fulladhat egy komoly tar-
talommal bíró mű, ha az 
előadás minősége nem 
éri (föl) el a kívánalma-
kat, vagv ha a közönség 
értelmi befogadó képes-
sége elmarad a mű meg-
értéséhez szükséges 
szinttől. Ez utóbbit a 
Macbeth esetében nem 
feltételezném. Igaz, hogy 
ez az új színházi közön-
ség sok fiatal középisko-
lásból verbuválódott 
ezért is írom ezt a cikket 

de ez a korosztály sok-
kal bonyolultabb élethely-
zetekben ól, ós sokkal 
mélyebb hatásoknak van 
kitéve, mintsem hogy 
Shakespeare elérhetetlen 
távolságban legyen tőle. 
Anélkül, hogy bántanám 
az előadást megteremtő 
művészeket, ós bármilyen 
következtetést is levon-
nék az előadásból, nem 
tartom helytelennek, ha 

leírom, a Macbeth hiteles 
eljátszásától itt ós most 
messze elmaradtak. Bár-
milyen tisztességes szán-
dókkal tették is a dolgu-
kat a színészek, egysze-
rűen gyengének minősül-
tek. Ennyi. És minden 
más ebből következik. 

Ezen az előadáson 
azonban történt még va-
lami. Egy teljesen jóindu-
latú gesztus, amely az el-
lenkezőjót eredmenyezte. 
Bencze Ilona második fel-
vonásbeli nagyjelenetót 
egy néző megtapsolta, ós 
ezzel a tetszésnyilvánítás-
sal magára maradt. Olyan 
volt ez, mint egy ébresztő-
óra. A közönség egyszer-
re játókon kívülre kel-ült, 
ós ezt követően már a 
darab varázsába nem le-
hetett visszahelyezni. Eb-
ből a külső szemlélő ál-
lásból pedig minden ko-
mikusnak minősült. Bármit 
tett szegény Macbeth 
vagy a szerencsétlen 
Macduff,  mindenki önfe-
ledten derült. Nem lehe-
tett komolyan venni az 
iszonytatóan nagy kardo-
kat, a vívást, a kardhegy-
re tűzött fejet. Elszaba-
dult a jókedv. 

Lehet, többen bosszan-
kodtak az előadás köz-
ben, ós után, de bennem 
csak kérdések tolulnak 
föl. Azért volt így, mert a 
közönség rossz volt? És 
ha a darab simán elmegy, 
mint ahogy bizonyára 
minden alkalommal el-
ment, akkor ez a b o s -
szankodás elmarad? És 
akik jót derültek? 

Gondolom egy Macbeth 
előadásra mégsem abból 
a célból megy az ember, 
hogy harsányan neves-
sen! Akárhogyan nézem, 
bőven lenne elemezni va-
ló kérdés. De azt ígértem, 
semmilyen következtetést 
nem vonok le, ós azt be 
is tartom. 

Remélem, kedves szín-
házlátogató közönség, 
nem pártol el a színháztol. 
Én bízom abban, hogy lá-
tunk még más előjelű, ki-
emelkedő előadást a zala-
egerszegi színháztól. 

Lshota János 

Tragikomédia? 
- avagy sokat akart a szarka... 

Február 26. Shakespeare: 
Macbeth, az egerszegi 
színház előadásában. 
HSMK - Hevesi bérlet. 

Első  felvonás: 
Sejtelmes zene, füst-

köd, boszorkányok, intri-
ka, gyilkosság, véres tőr. 

Párhuzamot vonok 
Shakespeare ós Agatha 
Christie között, arra gon-
dolok, hogy nyugtalanul 
fogok hálni az éjszaka. 
De azért tetszik az 
egész. 

fytásodik  felvonás: 
Ujabb gyilkosságok, 

mószfehór arcú halott, 
őrület, füstköd, boszor-
kák, satöbbi. 

Újabb párhuzamvonás, 
ezúttal a szerző ós John 
Carpenter között, utóbbi a 
lélektani horror nagymeste-
re (A köd, Halloween stb.). 
Lemondóan megállapítom, 
hogy az éjszaka egyáltalán 
nem fogok aludni. 

Aztán valami történik. 
Macbeth egyik tépelődő 
monológja vegére mértani 
pontossággá! érkezik egy 
tüsszentés a közönség 
felől, „aki" erre felmoraj-
lik. Kicsit szégyellem ma-
gam, valaki helyett. Sze-
gény Macbeth-et is meg-
zavarhatja a dolog, mert 
oly hevesen löki ki (igaz, 
szerepe szerint) egyik kó-
sza haragosát a színpad-
ról, hogy" a színfalak mö-
gül heves robaj, csöröm-
pölés hallatszik. Hősünk 
ezután kardját kéri. Meg 
is érkezik. Az még hagy-
ján, hogy kétméteres, a 
nagyobb baj az, hogy a 
markolat ós a penge jó-
kora szöget zárnak be 
egymással, ós ez a kö-
zönség szerint komikus. 
És hogy vívni milyen ne-
héz vele, azt mindjárt be 
is mutatják a szereplők. 
Nem tudom, ki lehetett a 
„vívómesterük", de az 

alapállásból - enyhe ter-
pesz, kard kótmarokra 
togva a test előtt, ós kis-
sé előredöntve - néhány 
perverz néző (a fél kö-
zönség) furcsa következ-
tetéseket von le. Aztán 
vége a nagy csatának. 
Valószínűleg Macbethet 
lefejezhették, mert befut 
valaki, akinek kardjára 
tűzve valami feiszerűsóg 
látható, de az illető pilla-
natokon belül vissza is 
rohan. Mielőtt elkezde-
nénk gondolkodni eme 
furcsa mozdulatsor szim-
bolikáján, másodszor is 
berohan, s immár végle-
gesen. A közönség ter-
mészetesen ezt is hono-
rálja. Egyébként ez már a 
háttérben komoran álldo-
gáló katonáknak is sok, 
akik már nem is olyan ko-
morak. Van, amelyik csak 
a fejét hajtja le, de van, 
aki egyszerűen lebukik a 
hatalmas pajzs mögé, ós 
áldja a díszlettervezőt, aki 
ezt lehetővé tette neki. 
Nekem pedig ama bizo-
nyos közmondás jutott 
eszembe, amely úgy kez-
dődik, hogy .Sokat akar a 
szarka, de ..." 

Szóval túl nagy hord-
erejűre akarták megcsi-
nálni ezt a darabot az 
egerszegiek, és bizony 
igencsak elvésztek a 
részletekben, olyannyira, 
hogy azok bosszantó hi-
baként előjőve az egész 
darab kicsengését meg-
változtatták. Persze ón 
csak hálás lehetek ezért. 
Hisz nyugodtan aludtam, 
nem forgolódtam álmom-
ban. Legalábbis ón nem. 
Csak talán valaki más, 
messze Angolhonban, a 
sírjában... 

Szalal László 
(A fiatalokról 

fiataloknak rovatvezetője) 

HÚSVÉTI KÖNYVVÁSÁR 
2 0 - 8 0 % k e d v e z m é n n y e l 

a Nagykanizsai Erke l Ferenc M ű v e l ő d é s i Házban 
t é « 1 v m á r c i u s 1 8 - 2 3 - l g f S - 1 8 ó r é l g 

( s s o m i w t o n 9 - 1 3 ó rá ig ) 

VÁfíJUK  KEDVES  VÁSÁRLÓINKAT! 
A L M A N A C H KFT. 
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1848-as relikviák a kanizsai 
Jellasics elleni népfel-

kelésre felhívó kiáltvány. 
Valószínűleg az Orszá-
gos Honvédelmi Bizott-
mány adta ki 1848. 
szept. 15-17. között. 

Jellasics szeptember 
15-ón foglalta el Kani-
zsát, s két napi dúlás 
után szeptember 17-én 
1300 főnyi helyőrséget 
hátrahagyva kivonult a 
városból. 

„A Muráni Letenyei híd 
fölötti őrséget a Kanizsai 
Nemzetőrség egy százada; 
az elfogott 700 Horvátnak 
elkísérését Kanizsára és to-
vább, a kanizsaiak másik 
százada veendi át." 

Perczel Mária e levelet a 
kanizsai nemzetőröknek 
1848. október 18-án vagy 
19-én írhatta, amikor Lete-
nyére ért, ós ott nagyszámú 
foglyot ejtett. 

Dall 

„Barátságossan de 
egyszersmind hivatalos-
san felhívom Önt a haza 
a Szent nevében és szo-
ros kötelességül teszem, 
hogy minél előbb, de mi-
nél előbb, szerkesszék 
át seregeiket, a már gya-
korlottabb seregekből és 
hozzánk csatlakozzanak, 
kik Jellasics ellen a Tá-
bort képezzük - Minden 
hazafinak kötelessége e 
folyóba vérét, vagyonát 
áldozni, de főleg köteles-
ségünk ez nékünk, Zala 
Megye lakossainak kik-
nek már kebelökben dü-
löng a vad ellenség..." 

Csányi László királyi 
biztos 1848. szeptember 
19-i levele a tapolcai já-
rás főszolgabírájának, 
Vargha Lajosnak, mely-
ben sürgeti a nemzet-
őrök elindítását a fehér-
vári tábor felé, s népfel-
kelésre szólít fel Jella-
sics serege ellen. 

Kossuth Lajos megizente 

Hogy országunkba küldösse 

Bem bácsit a híres vezért 

Csatázni a Szabadságért 

vesszen a németi 

Kétszáz ezer katonával 

És temérdek ágyújával 

Jön a Dunán Orsovára 

Fut a német nemsokára 

Éljön a Magyarl 

A Magyarok ós Lengyelek 

Londonban királyt neveztek 

Koburg herczeg lett kirá-

lyunk 

Kitől soha el nem állunk 

még a világ áll. 

Magyar ország - Lengyel 

ország 

Ne kínozzon szomorúság 

Le van zúzva rab lánczotok 

Mellyel nyűgözve voltatok 

Itt a Szabadsági 

Muszka meg bánta a tettét 

hogy átlépte Hazánk földjét 

Kibékült Kossuth Lajossal 

Éljen a Kossuthl 
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i$42-m mintájú gyuta-
esős puska döfő szu* 

ronnyal. 

> 

Thury György múzeumban 
Ledobták Ferenc Józsefet 

A német fattyú gyermeket 

Nép ültessen trónra királyt 

S védje népi szabadságát 

Éljen ily Királyi 

Jön az Angol, jön a Török 

Le a trónról taknyos kölyök 

Huncfut apád, K...anyád 

Hitszegő volt a nagybátyád 

Vesszen a családi 

(Horváth József bucsutai 
lakos ,,dallo8könyv"-éből) 

1848-as un. „Szűzmáriás lobogó". A fehér selyem 
alapú zászló előlapját a koronás országcímer, hát-
lapját kezében a kis Jézust tartó Madonna képe 
díszíti. Az ehhez hasonló zászlókat egykor vörös-
zöld „sárkányfogak" szegélyezték. 

A Nemzetőrség zászlóira a Madonna képe helyett 
a megye vagy a város címerét festették. 

A „Szűzmáriás lobogók" mellett elterjedt volt a pi-
ros-fehér-zöld ós a vörös zászlók használata is. 

Honvéd szolgá-
lati jelvényül 
szolgáló tiszti 
deréköv, nemze-
tiszínű szalagból, 
gombjain koro-
nás magyar cí-
merekkel. 

A szabályzat 
szerint a tisztek 
» 

„derékra övezet-
ten" hordták, a 
segédtisztek jobb 
vállukon átvetve 
bal oldalon meg-
kötve viselték. 

Összeállította: Kunics Zsuzsa 
(Fotók: Erdei András - Kotnyek István) 
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A hazai piac beszűkült... 

Második évében 
a KANIZSA Trend Kft 

A KANIZSA Trend Kft. 1990. 
január 1-ón alakult. A bútor-
gyár kárpitosüzeme „ment át" e 
társasági formába. Alapító ta-
gok: a Kanizsa Bútorgyár és a 
németországi Steinhoft cég 

Wilheim Gábor, a Kft egyik 
ügyvezető igazgatója 36 éves, 
Drezdában végzett a műszaki 
egyetem fa- és rostanyag tech-
nikai szakán, 1977-ben A Ka-
nizsa Bútorgyárban kezdte pá-
lyafutását gyártmányfejlesztő-
ként, volt kooperációs osztály-
vezető is, majd kinevezték a 
gyár kereskedelmi igazgatójá-
nak. E beosztásból került át a 
Kft-be, ahol a termelési és 
műszaki terület ügyvezetője. 

- Gazdasági kényszer, vagy 
a manapság divatos forma hoz-
ta magával a társaság megala-
kítását? 

- Tulajdonképpen a Kanizsa 
Bútorgyár hosszabb távú jövő-
jének megalapozása volt a 
döntő érv A gyár vezetése 
még 1989-ben elhatározta, 
hogy a talponmaradás érdeké-
ben mindenképpen szükség 
van a vállalat egy részének tár-
sasági formába vitelére. 

- Miért a korábban is jól mű-
ködő kárpitosüzemre esett a 
választás? 

- Egyrészt azért, mert úgy 
láttuk, hogy az addig is jórészt 
exportra szállító kárpitos rósz 
egy rugalmas, változásra képes 
egysége a gyárnak. Másrészről 
azért, mert német partnerünk a 
Steinhoff  cég - akinek évek 
óta már gyakorlatilag reklamá-
ciómentesen szállítottunk kárpi-
tostermékeket - beruházni 
akart Magyarországon, ós mint 
legnagyobb szállítóját, megke-
resett bennünket. Igy jött létre 
a tárgyalás, s eredményeként a 
Kft. A bútorgyár 1400 fős kol-
lektívájából 350-en kerültünk át. 
A kárpitos rész automatikusan, 
az alkalmazotti létszámnál már 
válogatásra is volt lehetőség 

- Milyen a kapcsolat a bú-
torgyárral? Mekkora az ő tőke-
arányuk? 

- Kapcsolatunk kettős. Egyik 
alapítónknál jelenleg 36% a tő-
kearány, a nyereségből 40%-
ban részesedik. Másik oldalról 
- mint beszállítóval - napi piaci 
kapcsolatban állunk, ami nem 
konfliktusmentes, de ez a mai 
viszonyok mellett érthető is. 

- Hogy .születik" meg a Ka-
nizsa Trend Kft. egy-egy termé 
ke? Ki dönti el, hogy mit kell 
gyártaniuk, mi van Önökre bíz-
va? 

- Azt, hogy milyen kategóriá-
jú bútort gyártsunk, a nyugati 
partner dönti el, ő végzi a mar-
keting tevékenységet, már csak 
azért is, mert termékeink 64%-át, 
ez évtől 70%-át exportáljuk, 
neki kell eladnia. A bútorgyári 

időszakban egyébként 40% volt 
az export. A gyártás teljesen 
ránk van bízva. A kárpitváz és 
szövetvásárlástól kezdve mi vé-
gezzük a munkát. Beszállítóink 
alapanyag és félkésztermék 
gyártók. Ez utóbbiak közé tar-
tozik a bútorgyár is. Jó minő-
ségben és hatékonyan csak 
úgy tudunk dolgozni, ha part-
nereink megfelelő részterméket 
adnak, és pontosan, fegyelme-
zetten szállítanak. 

- Mennyire piacképesek ter-
mékeik Nyugaton? 

- A mi kárpitos bútoraink az 
úgynevezett .középkategóriájú 
termékek" közé sorolhatók. Piac-
képességünket egyrészt meg-
határozza a munkaerő olcsósá-
ga, ami azért az infláció miatt 
.drágul", de összehasonlítva a 
német 20 márkás órabérrel ez 
még mindig csak 2 márka. Ezt 
az előnyünket veszítjük el rész-
ben a szállítási költséggel -
ami garnitúránként mintegy 100 
márka - másrészt egy bizonyos 
kontingensen felül a vámmal. 
Ám még így is megfelelő a piac-
képességünk. Nyugaton óriási 
bútorvásárlási láz van, szinte 
nem tudunk annyit gyártani, 
ami eladható lenne. 

- Ezzel szemben a hazai piac 
beszűkült, részben a lakás-
építési ütem csökkenésével, 
másrészt pedig nincs az embe-
reknek pénze új, drága bútor 
vásárlására. Itthon hogyan pró-
bálnak talpon maradni? 

- Semmiképp nem akarjuk 
elveszíteni a hazai piacot. Az 
OTP lakáskölcsön visszafizeté-
si hullám legalább 10%-kal 
csökkentette a fizetőképes ke-
resletet. Mi nem kimondottan 

panel lakásba való garnitúrákat 
gyártunk, ez még további ki-
szorítást idézett elő a hazai 
piacról. Azt tűztük ki célul, 
hogy meggyőzzük vevőinket, 
hogyha fix ülőgarnitúrát vásá-
rolnak, azt feltétlenül tőlünk ve-
gyék meg, mert minőségileg és 
a hozzátartozó szolgáltatással 
- azaz névreszólóan egyedi 
összeállítást a kívánt szövettel 
gyártunk le - más nemigen 
tudja az országban produkálni, 
ráadásul nem hat hót alatt. Tu-
dom, hogy nem vagyunk ol-
csók, egy 3-2-1 elemből álló 
garnitúra 55-60 ezer Ft, ággyá 
alakítható garnitúra pedig 70-
80 ezer Ft körül van. 

- A dolgozók hogyan fogad-
ták a váltást, lát-e változást a 
munkához való hozzáállásban? 
Érzik -e a „borítókban", hogy 
egy éve már magyar-német ér-
dekeltségű társasági formában 
dolgoznak? 

- Egy átszervezés többnyire 
olyan hatással lép fel, hogy az 
emberek eleinte nem találják a 
helyüket, nem tudják mit kell 
csinálni, káosz ós hatékonyság-
vesztés van. A dolgozók egy-
folytában azt a kérdést tettek 
fel, hogy miért volt erre szük-
ség, tavaly mi jobban termel-
tünk, többet termeltünk, miért 
kellett ezen változtatni? Fél év 
után kezdtük látni annak ered-
ményét, hogy a dolgozók hoz-
záállása is idomul a bevezetett 
rendszerhez, sokan megértet-
ték. hogy erre a nagy energiát 
igénylő változásra azért van 
szükség, hogy meg tudjunk 
maradni a piacon, s a munka-
erőt rugalmasabban tudjuk át-
csoportosítani arra a feladatra, 

amire éppen szükség van. A 
Kft.-ben bérkorlát nincs, de 
csak annyit emelhetünk, hogy 
a nyereség ne csökkenjen. Ta-
valy háromszor volt béremelés, 
több mint 30%-os mértékben. 
Idén is lesz, de csak azoknak 
tudunk az átlagosnál nagyobb 
jövedelemnövekedést biztosí-
tani, akik megfelelnek a kemé-
nyedő feltételeknek. A német 
partnert nem érdeklik a részle-
tek, nála a produktum a fontos. 

- Melyek az idei óv legfon-
tosabb célkitűzései? 

- Egyik legfontosabb, hogy a 
szerkezeti, szervezeti változta-
tásokat, amit elterveztünk, 
most már olajozottan megvaló-
sítsuk. Egy, a tavalyinál ag-
resszívebb piacpolitikára is tö-
rekszünk. Szeretnénk gyártani 
25 ezer garnitúrát, ami lénye-
ges növekedés a tavalyi 18,5 
ezres számhoz képest. Mindezt 
egy szűkülő piaci környezet-
ben. Belső átszervezéssel to-
vábbi hatékonyságnövelést kí-
vánunk elérni. Szeretnénk dol-
gozóink közérzetét, életszínvo-
nalát tovább javítani, s munka-
helyet biztosítani mindazoknak, 
akik együtt kívánnak velünk 
dolgozni. 

Végezetül néhány dolgozói 
vélemény: 

- Szerintem az utóbbi évek-
ben a bútorgyárban folyamato-
sabb volt a termelés - mondja 
Sziva István, aki 27 éve dolgo-
zik a kárpitosüzemben most 
az anyagellátás pontatlanabb. 
Amihez alapozás van, ahhoz 
nincs szövet és fordítva. A 
pénztárcánkban sem érezzük, 
hogy nagy változás lenne, a 
törzsgyárban is volt hasonló 
mértékű fizetésemelés. 

- Én 21 éve dolgozom itt -
folytatja Unger Katalin - és 
nem tapasztalok nagy válto-
zást, hacsak azt nem, hogy ko-
rábban évekig ment egy garni-
túra, az ember megszokta, 
most meg egy nap több fajtát 
is kell csinálni. Szoros a nor-
ma, majdnem annyit kell elvé-
gezni egy embernek, mint ko-
rábban kettőnek. 

- Nekem tetszik, hogy egy 
kárpitos több munkafázist vé-
gez, olykor egyedül csinál egy 
bútort. Ez felelősségteljesebb, 
hiszen kódszám alapján - rek-
lamáció esetén - visszakeres-
hető, ki végzett rossz munkát 
- vélekedett egy fiatal szakem-
ber, Kelemen László. Bízom 
benne, ha igazán beindul a 
„szekér" lényegesen több lesz 
a „borítókban" is. 

Mi pedig abban bízunk, hogy 
a cég nevében szereplő KANI-
ZSA név egyre nagyobb elis-
merést hoz városunknakl 

Bacskay Zoltán 
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A Pf. 154. című rovatunkban megjelenő olvasói levelek tartalmával köz-

lésük esetén sem biztos, hogy egyetértünk. A nyilvánosságot azonban -
ha ezt a levélíró feltétlenül kívánja - lehetőségeinkhez képest biztosítjuk. 
Ha pedig a fölvetődő problémák azt Indokolják, magunk Is utánajárunk. 

Megkondul a harang 
az óvodáért? 

Tisztelt „Kanizsa" Szerkesztőség! 
Néhány gondolattal sze-

retnék reagálni a Molnár 
László által Irt, az .Oktatás 
ós közművelődós - kezdő-
dik az operáció? c. cikkére. 

Idézek az általam, a Vá-
rosi TV volt vezetőjeként 
nagyraértókelt kolléga cik-
kéből: 

„E döntéssorozat első ál-
dozatai lehetnek: három 
óvodai csoport ós az Ifjúsá-
gi Ház. Nincs még döntés, 
de tényként kell elfogad-
nunk, hogy ebben a pénz-
szűke világban olyan 
„szent-tehenek"-hez is hoz-
zá kell nyúlni, mint az ok-
tatásügy ós a közművelő-
dés." 

Miben téved a nekem, 
mint a VTV volt vezetője 
igen szimpatikus, jó szak-
ember? Sajnos van már 
döntési Igaz, hogy jogsértő, 
igaz, hogy az oKtatasi-kul-
turális bizottsággal nem 
egyeztetett, igaz, hogy a de-
mokrácia elemi szabályait 
felrúgó döntés, de már van. 
Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város 1991. évi költségve-
tésében az Ifjúsági Ház 
már csak féléves költségve-
téssel szerepel. Ez a költ-
ségvetés kerülhet elfoga-
dásra március 18-án, a köz-
gyűlés soros tanácskozá-
sán. Azaz, ha a tisztelt tes-
tület elfogadja a költségve-
tést, június 30-án automati-
kusan megszünteti az Ifjú-
sági Házat is. Hogy ezt 
nyilvánvalóan fordítva kelle-
ne csinálni? Ha a testület 

elfogadja, egyetért az Ifjú-
sági Haz megszüntetésével, 
akkor a pénzügyi osztály el-
vonhatja a költségvetést. 
Hát igen. Mindenesetre az 
ügyrendi bizottság elnöké-
nek figyelmét felhívtam ar-
ra, hogy ilyen esetben kö-
telessége vétót emelni a fi-
noman megfogalmazva „jog-
sértés" ellen. Lehet, hogy 
ón indokolatlanul optimista 
vagyok, de reménykedem 
abban, hogy a testület igen-
is az Ifjúsági Ház megma-
radása, műKödóse mellett 
dönt. Ezt kívánja a város 
óvodásainak, gyermekeinek, 
ifjúságának érdeke. Persze 
amíg az Országgyűlés nem 
fogadja el a gyermek- ós if-
júságvédelmi törvényt, sok 
minden megtörténhet. Több 
száz aláírás már összegyűlt 
az Ifjúsági Ház megmaradá-
sa erdekében, s gyűlik fo-
lyamatosan. Hogy ez 
mennyit nyom a latban? 
Nem tudom. A testület tag-
jainak Irt levelünkben min-
denesetre 35 pontba szed-
ve leírtuk, mi mindent veszít 
el a város az Ifjúsági Ház 
megszüntetésével. 

A döntés az önkormány-
zati testület joga ós felelős-
sége En csak annyit sze-
retnék kérdezni Molnár 
László kollégától nagy-nagy 
tisztelettel: 

A .szent teheneket" ós a 
lovakat lelövik, ugye? 

Nagy János 
Ifjúsági Ház igazgató 

Tisztelt Szerkesztőség! 
A Nagykanizsai Ingatlankezelő és Közvetítő Vállalatnál 1991. 

március 1-től megkezdődött a vállalat átszervezése ós létszámle-
építése. 

A vállalati dolgozókat a létszámleépítő bizottság nem tájékoz-
tatta a törvény által előírt módon a létszámleépítésről. 

Az Ingatlankezelő Dolgozók Független Szakszervezete tiltakozik 
a tervezett létszámleépítés ellen, és e tiltakozását eljuttatja a 
Független Szakszervezetek Demokratikus Ligájához, amely szer-
vezetnek 1991. március 2. óta teljes jogú tagja. 

Az önkormányzati testületi ülés 1991. március 4-ón tárgyalta a 
vállalat helyzetét, és ott elfogadták a bizottságok beszámolóját. 
Az ott jelenlevő vállalati vezetők nem jelentették be tiltakozásukat 
a tervezet ellen, és nem beszéltek a létszámleépítésről sem. A 
tervezet 115 fő elbocsátását jelenti. 

A .Kanizsa" újság 1991. 
március 1-i számában -
molnár - az oktatásügy el-
ső áldozatai között említi a 
ligetvárosi ós a sánci óvo-
dát, melynek megszünteté-
séről ugyan még nincs dön-
tés, „de tényként kell elfo-
gadnunk". 

Nagykanizsán az 1970-es 
években kialakult egy jól 
működő óvodahálózat, ahol 
az óvodás népesség 90%-a 
van elhelyezve. (Évente né-
hány százalék változással.) 
Igaz, az óvodák elhelyezke-
dése olyan, hogy nem min-
den gyermek járhat a lakó-
helyéhez legközelebb eső 
óvodába, de vagy a szülők 
munkahelyének irányába, 
ha pedig az édesanya ki-
sebb testvérrel otthon van, 
akkor egy távolabbi intéz-
ményben kapott helyet a 
kisgyermek. 

Az óvodák megpróbálják 
tartani az állandóságot, a 
biztonságot nem éppen 
nyugodtnak mondható vilá-
gunkban. Mi óvónők hi-
szünk abban, hogy minden 
gyermekben - származásá-
tól függetlenül - értékek 
rejlenek, hogy nekik is jo-
guk van beleszólni élettör-
ténetükbe. Pénzre át nem 
váltható érték az a jövő is, 
amit nekik ós velük jobbá 
kell tenni, mint a tagnap 
vagy a ma. Ezért dolgozunk 
csendesen, s ha sikerül jól 
dolgoznunk, akkor munkánk 
jelentős része csak az ava-
tott szemlélő számára válik 
kitapinthatóvá. Amit el aka-
runk érni, a i látszólag egy-
szerű; szinte csak annyi, 
hogy az óvodában a gyer-
mekek békésen, elmélyül-
ten, tartalmasan játszhassa-
nak. Az óvónővel vagy egy-
mással beszélgetnek - vi-
tatkoznak vagy megegyez-
nek barkácsolnak, rajzol-
nak, énekelnek, esznek 
vagy pihennek. Nyugodtan, 
tartalmasan, értelmes sza-

badságban, gyermekkoruk-
hoz méltó módon töltik nap-
jaikat. És közben mi, felnőt-
tek értékeket, kincseket ke-
resünk, vagy adunk. Mert 
nevelni - lehetőleg - kény-
szerű erőszaktól mentesen, 
türelmes szenvedéllyel kell. 
De vajon lehet-e, ha köz-
ben állandóan ott lebeg a 
kórdós, „gazdaságos-e" te-
vékenységünk? Ha csak ez 
a kérdés, akkor ma Nagy-
kanizsa összes óvodája be-
zárhatól Ezt a kérdést nem 
hideg fejjel, hanem a gyer-
mekekórt aggódó, szerető 
szívvel kell végiggondolni, 
megkérdezni a szakem-
bereket, mert higgyék el, ők 
is törekszenek a takarékos-
ságra, s a város gondjait ők 
ugyanúgy magukénak érzik. 

Az újságíró valakitől infor-
mációt kapott, pontatlant. A 
sánci óvoda léte nem kór-
dőjelezhető meg, hiszen ma 
is 48 kisgyermek jár az in-
tézménybe; az igaz, hogy 
három csoport helyett kettő 
is el tudja látni a feladato-
kat. A ligetvárosi óvoda 
megítélése már nem ilyen 
egyszerű. Az valóság, hogy 
kettő csoportban huszonket-
tő gyermek van, de közülük 
tizenhét cigány. Ha ott az 
óvoda megszűnik, ezek a 
gyermekek utcára kerülnek, 
s ugye, ez nem lehet cél? 
Egy csoportban el tudjuk 
látni a feladatokat, de az 
intézményt megszüntetni le-
het, hogy gazdaságos, de 
nagyon apolitikus volna. 

Az újságírónak nyilatkozót 
pedig arra kérem, ne mond-
jon féligazságokat, ne nyug-
talanítsa az amúgy sem túl 
nyugodt ós kiegyensúlyo-
zott szülőket ós óvónőket, 
inkább kongassa a haran-
got az óvodáórtl 

Nagykanizsa, 
1991. március 5-ón. 

Paullk Dezsőné 
óvodai szaktanácsadó 

Nagykanizsa, 1991. március 7. 

A vállalati dolgozók nevében: 
Farkas Károly 
Ingatlankezelő 

Dolgozóknak Független 
Szakszervezetének elnöke 
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A recept Erdélyből 
származik 

Az utóbbi hetekben a város 
több élelmiszerboltjában lehet 
már kürtöskalácsot vásárolni 
sokak - különösen a gyerekek 
- nagy örömére. Ugyan nem 
őshazájából kerül az üzletekbe, 
mégcsak nem is a Kárpátok bér-
ceinek szülötte süti, de a recept 
garantáltan Erdélyből való. 

A .mester" géplakatos szak-
máját cserélte föl az (nyenc fa-
latok készítése céljából. 

- Miért választotta a gyúró-
deszkát a satupad helyett? -
kérdeztem Domonkos Lajost ta-
karosan kialakított sütödéjében. 

- Tulajdonképpen két oka is 
van. Egyrészt világóletemben 
szerettem sütni-főzni, másrészt 
kicsit kényszerítve is voltam, 
nem akartam, hogy egy esetle-
ges intézményi létszám .kar-

csúsítás" következtében mun-
kanélküli legyek. 

- És hogyhogy a kürtöska-
lács készítést választotta? 

- Nagyon egyszerű. Tudtam, 
hogy van rá kereslet, gyártója 
pedig nincs még a környéken 
sem. 

A szükséges gépeket rész-
ben magam .összehoztam" - er-
re volt jó a lakatos szakma - , 
és nem kellett túlságosan nagy 
anyagi befektetés az indulás-
hoz. 

- Honnan a recept? 
- Egy Erdélyből származó 

barátom árulta el. A tészta ma-
ga hasonló a köznapi kelttész-
tához, de mint a Pick szalámi-
nál, itt is van egy gyártási 
technológia, ami megkülönböz-
teti a hamisítványtól. 

- Volt már Erdélyből szárma-
zó vevője? 

- Két idősebb néni rend-
szeresen vásárol nálam, s elő-
ször bizony könnybelábadt sze-
mekkel kóstolták gyermekkoruk 
kedvenc csemegéjét, amit an-
nak idején még nem gázláng, 
hanem parázs fölött sütöttek. 

- Mi a választók? 
- A natúrnak nevezett kür-

töskalácsot vaníliás mellett cso-
kis, kókuszos és diós ízesítés-
sel, pontosabban bevonattal 
készítjük. 

-bézé-
(Fotó: Erdei András) 

A TARTALOMBÓL: 

A szabásminta méretének megváltoztatása 
Mértékvétel 
Milyen anyagot válasszunk? 
Hogyan szabjunk kockás anyagból? 
Felhajtások, 8zegélyek 
Babakelengye varrása 
A gyerekszoba díszítése 
A tartósság fokozása: foltok 
Számítsunk a gyermek növekedésére 
Hogyan készül a kenguruzaeb? 
Díszítő cipzárak 
Szoknyák, nadrágok 
Plasztikus rátétek 

Hozzávalók:  25 dkg cukor, 25 dkg dió, 3 tojás, 10 dkg 
csokoládé, 10 dkg vaj, kész ostyalapok. 

A diót megpörköljük, majd megtörjük. 1 egész tojást 
és 2 tojássárgáját kikeverünk a cukorral, hozzákeverjük 
a vajat, beletesszük a diót, majd sűrűre főzzük. Ha el-
készült, kihűtjük, és ostyalapok közé tesszük. Az ostya 
tetejét csokoládémázzal vonjuk be. 

A könyvek megvásárolhatók az ALMANACH Köny-
vesboltban Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. (A volt iengyel-
plac mellett.) 

Keleti csemege 
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Csak a „nagy barná"-val nem találkoztak... 

Sítáborban a „cserhátisok" 
Február végén a Cserháti 

Szakközépiskola 24 tanuló-
ja Lengyelországba utazott, 
nogy a tél talán legnépsze-
rűbb sportjának, a síelés-
nek hódoljon. 

- Hagyomány-e  a s/tábo-
rozás  az iskola  életében?  -
kérdeztük  a hazaérkezés 
után Russay  Olivér  tanárt, 
a tábor  vezetőjét. 

- Ez a harmadik útunk. 
Szczyrk nevű városkában 
voltunk, amely egy gyönyö-
rű síparadicsom a cseh-
lengyel határon a Beszki-
dekben. 23 sípálya és több, 
mint 10 felvonó áll a spor-
tolók rendelkezésére. 

A tábor szervezésénél fi-
gyelembe kellett venni, 
hogy néhányan már több-
ször síeltek. így két csopor-
tot alakítottunk ki (kezdők 
és haladók). Autóbusszal 

utaztunk, s magánházaknál 
volt a szállásunk. A sífel-
szerelést iskolánk biztosí-
totta, így ezért nem kellett 
fizetni. 

- Hogyan  telt  el egy-egy 
napjuk? 

- Nyolc órakor volt éb-
resztő, kilenctől délután né-
gyig pedig egyfolytában sí-
eltünk. Jók voltak a hóvi-
szonyok, végig sütütt a 
Nap, így szinte észrevétle-
nül szaladt el az idő. Csü-
törtökön tartottunk pihenő-
napot, ekkor a közeli Biels-
ko-Biala városba kirándul-
tunk. 

- Miben  látja  a tábor  je-
lentőségét? 

- A legfontosabb maga a 
testmozgás, de az sem 
mellékes, hogy mindenki 
megtanult síelni. A legjob-
bakkal sikerült a .fekete pá-

lyá"-t is teljesítenünk, ami 
nagy dolog, hiszen ez a 
legnehezebb szakasz. Na-
gyon jól éreztük magunkat, 
és sérülés nélkül érkez-
tünk haza. Egyetlen .nega-
tív" élményünk volt - azaz 
nem volt - , hogy nem ta-
lálkoztunk a .nagy barná"-
val... 

- Mire  gondol?  Medvére? 
- Igen - mondja nevetve 

Russay Olivér, s hozzáte-
szi, jövőre szeretnének is-
mét sítáborozni. 

Szabó Ferenc ós Hóbár 
József 5. osztályos tanulók 
többször részt vettek már a 
táborban. 

- Hogyan  lehet  ilyen  ha-
mar  megtanulni  síelni?  -
kérdeztük  tőlük. 

- Jók voltak az oktatók, 
nagyon türelmesen tanítot-
tak bennünket. Szükséges, 

hogy aki lécet köt a lábára, 
bátor legyen, s figyeljen a 
tanácsokra. Húsz-harminc 
esés után pedig rá lehet 
érezni a síelés mesterségé-
re. 

- MHyen  élményekkel  tér-
tetek  haza? 

- Mesébe illő volt a pa-
noráma. Meleg volt, és sü-
tött a Nap, a hó mégsem 
olvadt. A hegytetőről gyö-
nyörű volt a kilátás. Meg-
néztünk egy óriás-műlesikló 
versenyt is. Nagy élményt 
jelentett látni közelrői, 
ahogy 100 km/óra sebes-
séggel siklottak mellettünk 
a versenyzők. Jövőre - ha 
lehet - megint elmegyünk, 
és jó lenne, ha több iskola 
szervezne sítábort - mond-
ták végezetül. 

Horváth Ilona 

CSIP-TOTÓ pályázat 
Lapunk tizenkét fordulós 

CSIP-TOTÓ pályázatot in-
dít. Ennek első része a 
számítástechnika törté-
netéhez kapcsolódik. A 
megfejtéseket a pályázati 
szelvényre kérjük ráírni 
úgy, hogy a kórdósszám 
sorába kell beírni a he-
lyesnek tartott válasz szá-
mát (1, 2 vagy x). A há-
rom közölt válasz közül 
csak egy a helyes. A ki-
töltött szelvényt szerkesz-
tőségünk címére - 8801 
Nagykanizsa, Pf.: 154. -
kell beküldeni. Határidő: 
1991. március 29. 

A helyes megoldások fel-
adói között, fordulónként 
könyvjutalmat sorsolunk ki. 

A pályázat fődíja egy szá-
mítógép lesz, amelyet azon 
iskolák között sorsolunk ki, 
ahonnét a legtöbb helyes 
megoldás érkezett a tizen-
két forduló során. 

Fontos tudnivaló, csak a 
Kanizsa újság pályázati 
szelvényein beérkező tippe-
ket fogadjuk el! 

A CSIP-TOTÓ-hoz jó szó-
rakozást kíván a szerkesz-
tőségi 

TESZT - 1 
1.  KI  kész/tett  1642-ben 

kiemelkedő  jelentőségű 
számológépet? 

1. Descartes 
2. Kempelen Farkas 
x Pascal 
2.  Mikor  készítette  el 

zsebszámológépét  Leíb-
n/tz  német  matematikus 
és  filozófus? 

1. 1620-ban 
2. 1673-ban 
x. 1750-ben 
3.  Ml  volt  az  első  gene-

rációs  számítógépek  Jel-
lemző  áramköri  eleme? 

1. Elektroncső 
2. Tranzisztor 
x. Ezek még mechanikus 

számítógépek voltak. 
4.  Miről  nevezetes  Neu-

mann  János? 
1. 0 készítette az első 

számítógépet. 
2. ő fogalmazta meg a 

számítógép működési elvét. 
x. ő alkotta meg a BASIC 

nyelvet. 
5.  Hány  bit  egy  bájt? 
1. 256 
2. 64 
x. 8 
6.  KI  használta  a  lyuk-

kártyát  elsőnek  adathor-
dozóként  statisztikai  mun-
kára? 

1. Hermán Hollerith 
2. Charles Babbage 
x. Newton 
7.  Ml  a  rendezőgép? 
1. Számítógép által vezé-

relt mezőgazdasági eszköz. 
2. Lyukkártyák különböző 

szempontok szerinti sorba-
rakását végző gép. 

x. A modern színházak-
ban a rendezést segítő szá-
mítógép. 

8.  Melyik  Magyarország 
első  Iskolaszámltógépe? 

1. HT-1080Z 
2. PRIMO 
x. VTC 
9.  Melyik  volt  az  első 

Magyarországon  gyártott 
számítógép? 

1. HT-1080Z 
2. PRIMO 
x. AIRCOMP-16 
10.  Mit  hívunk  kü/ső 

programozásnak  ? 
1. Programbevitelt a szá-

mítógéptől távolabb elhelye-
zett terminálról. 

2. A másodállásban - kül-
ső munkaerővel - elvégez-
tetett programozási munkát. 

x. Kapcsolótáblán, kap-
csolózsinorokkal megvalósí-
tott programozást. 

11.  Me/v/k  cég  gyártja 
az  AMIGA  számítógépet? 

1. COMMODORE 
2. IBM 
x. AMSTRAD 
12.  Melyik  cég  vette 

meg  a  SÍNCLAÍRT? 
1. COMMODORE 
2. IBM 
x. AMSTRAD 
13.  Melyik  HARDDWARE 

a  felsoroltak  közül? 
1. A számítógép program-

ja. 
2. Csatlakozó kábel. 
x. Gyári utasításkészlet. 

+ 1. Ml  a  SZOFTWARE? 
1. A fordító és értelmező 

programok közös neve. 
2. Számítógépekhez hasz-

nált programok összessége. 
x. Gyárilag készített prog-

ram. 

PALYAZATI 
SZELVÉNY 

1. forduló 
kérdés t ipp 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
+1 

Név: 
Cím: 
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SPORT • SPORT • SPORT 
Visszapillantó 

Biztosan vették az akadályokat a kosaras lányok 
A MÁV NTE NB l-es női ko-

sárlabda-csapata a rájátszás so-
rán a 15-20. helyért küzd, va-
gyis a tét a további élvonalbeli 
szereplés biztosítása. Nos, az 
alsóházban tanyázó vasutasok 
legutóbb nagyot javítottak hely-
zetükön, s a dupla fordulóban 
kettős győzelmet arattak. A ri-
vális fővárosiak ellen biztosan 
gyűjtötték be a pontokat, s ezzel 
a kettős sikerrel megerősítették 
pozíciójukat, egy hellyel előbbre 
léptek a bajnoki tabellán. 

MÁV NTE — 
Közgáz-MASPED 59:51 (24:29) 

. m 

A kanizsaiak legjobb dobói: 
Simonná 28, Petényi 11. Az el-
ső 20 perc változatos játékot 
hozott, kezdetben a vasutasok 
húztak el, majd a vendégek 
mentek el. A második 20 perc 
elején az egyetemisták voltak 
magabiztosabbak, de aztán a 
befejezés előtt 8 perccel vissza-
vették a vezetést a kanizsaiak. 
4l:40-es állás után fokozódott az 
izgalom, ám Simonné vezérleté-
vel remek hajrát nyújtottak a 
vasutasok, akik biztosan nyerték 
a küzdelmes, de sok hibával tar-
kított mérkőzést. 

Képünkön a sötét mezes Szabó (MÁV NTE) szerez labdát 
a palánk alatt. 

A R  VERES 
A Dél-Zalai Vízmű iigetvárosi 

telepén 
Nagykanizsa, Béke út 117. 

1991. március 18-án 10 órakor. 

Eladásra kerül: 
3 db ROBUR autóbusz, 
1 db IFA W50L/K billenős gépkocsi, 
1 db csukott UAZ gépkocsi, 
1 db YUMBO H60 típusú kotró, 
2 db KTO 162 típusú kotró, 
1 db ETC árokásó, 
1 db TGT 200/210 típusú szivattyú 75 kW-os 

villanymotorral, 65 l/sec. 75 m, 
1 db DAX típusú szivattyú R 162 

villanymotorral, 5000 l/perc 80 m, 
2 db ANFLEX HA 960/440-100 típusú 

hajtásszabályozó, 
2 db H 15/111 típusú búvárszivattyú (új), 
4 db H 15/11 típusú búvárszivattyú. 

- A rendelkezésemre álló 
egészséges játékosokból a le-
hető legjobb csapatot küldtem 
pályára. A tót rányomta bélye-
gét a találkozóra, hiszen ezút-
tal tabellaszomszédok találkoz-
tak. Most a legfontosabb a 
győzelem volt. Boldog vagyok, 
nogy a II. félidőben feledtetni 
tudtuk az első szakasz gyen-
gébb játékát, amely vegülis 
meghozta a várt sikert. A lá-
nyok küzdenitudásból jól vizs-
gáztak, külön öröm, hogy a 
csapatkapitány Simonná .hátá-
ra" vette a csapatot, remkü l 
játszott ós döntőnek tartom, 
hogy a becserélt Petényi végre 
.pontosnak" bizonyult, - mond-
ta Lázár Béla edző. 

MÁV NTE - BKV Előre 
83:60 (49:36) 

A vasutasok legjobb dobói: 
Simonné 24, Bogyai 18, Szabó 
14. 

A találkozó előtt még a köz-
lekedésiek voltak kedvezőbb 

pozícióban, akik a tabellán 
megelőzték a kanizsaiakat. 
Leautóbb a fővárosban a BKV 
Elóie nyert, Igy aztán most 
többszörösen, is törlesztésre 
készült a MÁV NTE. 

- Nos, az első 10 percet ki-
véve, nem volt gond a vasuta-
sok házatáján. A csapat átérez-
te a mérkőzés fontosságát, vé-
gig jó teljesítményt nyújtottak a 
játékosok. Lelkesedtek, küzdöt-
tek ós helyenként kimondottan 
látványosan játszottak. Vélemé-
nyem szerint, ha Igy folytatják 
a lányok, akkor nem lesz gond 
a hátralévő időszakban sem. 
Nekem most Simonné, Bogyai 
ós Szabó játéka tetszett, de a 
többiekkel is elégedett voltam 
- vélekedett Kósa  László,  a 
vasutas sportkör vezetője. 

A MÁV NTE csapata szom-
baton a Ferencvárosi Vasutas 
vendége lesz, majd vasárnap 
délután Kanizsán a székesfe-
hérváriakat fogadják.  B h 

Labdarúgás 
III. ker. TTVE-Olajbányász 

1-0 (0-0) 
NB ll-es labdarúgó-mérkőzés 
Az Olajbányász gárdája a tavaszi idónynyitóra az egyik pont 

megszerzésének reményében utazott a fővárosba. A találkozó első 
szakaszában az Olajbányász kezdett jobban, s mezőnyfölónye 
mellett okosan, tervszerűen játszottak a fiúk. Igaz, hogy gólt nem 
sikerült szerezni, mégis elégedetten vonulhattak pihenőre. 

Fordulás után a találkozó legnagyobb helyzetét Dómján hagyta 
ki, miután 8 méterről senkitől sem zavartatva mellé durrantotta a 
labdát. Ebben a játékrészben végig az Olajbányász irányította a 
játékot; gyors, pontos adogatásokkal közelítették meg az ellenfél 
kapuját, de a kapuba sajnos nem sikerült betalálni. Már-már úgy 
tűnt, hogy meglesz a tervezett egy pont, amikor a kanizsai védők 
figyelmetlenségét kihasználva a hazaiak betaláltak Kovács kapu-
jába. A mérkőzés összképét tekintve a csapat ezúttal érdemtelenül 
vesztett. Ismét beigazolódott viszont, hogy a mérkőzés mindig 90 
percig tart. 

Németh  Lajos  edző véleménye a találkozó után: 
- Az utolsó pillanatban kapott góllal saját magunkat vertük meg. 

Ügy érzem, hogy helyzeteink alapján győznünk kellett volna. 
- k z -

) ) Pontosan" kezdtek 
a vasutasok 

A labdarúgó NB III. Dráva-cso-
portjában szereplő MÁV NTE le-
génysége hazai környezetben 
kezdte a tavaszi idényt, amely a 
Barcs ellen döntetlent ért el (1:1). 

- Nehéz tavasz vár ránk. 
Többen elmentek, illetve abba-
hagyták a játékot, a körülmé-
nyek nagyon megváltoztak s 
teljesen magunkra maradtunk. 
Néhány új fiú jött hozzánk, aki-
ket még be kell építeni a csa-

patba. A rajton a gondokat te-
tőzte, hogy Kele Sándor ós Né-
meth István édesapja halála 
miatt temetésre jártunk, tehát 
nem a legjobb előjellel vágtunk 
neki a tavasznak. Most nem 
ment a játék. A srácok ugyan 
akartak, de a helyzetek kima-
radtak. A gondok ellenére bí-
zom a jobb folytatásban - vé-' 
lekedett Sza/ai  Zoltán  edző. 

- B -
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SPORT • SPORT • SPORT 
ÉVADKEZDÉS A HORGÁSZOKNÁL 

A tavasz egyik csalhatat-
lan jele az is, hogy egyre 
több horgász jelenik meg a 
vízpartokon. 

Városunkban 11 horgá-
szegyesület van, közel két 
ós félezres tagsággal. A 
napokban tartották szoká-
sos küzgyűléseiket, ami 
idén azért rendhagyó, mert 
a vezetőségek 5 éves meg-
bízatása lejárt, és tisztújítá-
sokra is sor került. Gombos 
Imre,  a több mint 700 fős 
Zrínyi Horgász Egyesület 
titkára, a 3 éve alakult Csó-
nakázó-tavi Horgász Szak-
bizottság elnöke, és a Zala 
Megyei Horgász Szövetség 
Bizottságának tagja részt 
vett jónóhány közgyűlésen. 

- Milyen  benyomásokkal 
távozott  az egyes  összejö-
vetelekről? 

- Tapasztalatom szerint 
nincs valami rózsás hangu-
latban a horgász társada-
lom. Az öt évvel ezelőtti 
helyzethez képest vissza-
esés van a fogott hal-
mennyiség tekintetében a 
Kis-Balatonnál, s a Csóna-
kázó-tó a 3 óv előtti hal-
pusztulást követően csak 

. idén lesz ismét a „régi". Ez 
évtől drágult az állami jegy 
- az illeték 100,- Ft helyett 
300,- Ft lett - , így egy hor-
gásznak az egyesületi tag-
díjjal ós a legolcsóbb terü-
leti jegy árával együtt közel 
1.500,- Ft-ba kerül, hogy el-

indulhasson „pecázni". Arról 
nem is beszélve, ha távo-
labbi vizekre igyekszik, az 
útiköltség sem mellékes. 

- Különösen  a Csónaká-
zó-tó  regenerálódásának 
ideje  alatt  kedvelt  lett  a ka-
nizsai  horgászok  körében  a 
Kis-Balaton.  Erre  a területre 
is sok panasz merült  fel? 

- Évek óta .harcban" ál-
lunk a Balatoni Halgazda-
sággal. Tiltakoztunk elektro-
mos halászatuk, rablógaz-
dálkodásuk ellen, eddig 
nem sok eredménnyel. Egy 
normális állapot kialakítása 
céljából aláírásokat gyűjtöt-
tünk, melyet egy petícióhoz 
mellékelve átadunk Czoma 
László országgyűlési képvi-
selő úrnak. Ha az ő közre-
működésével sem sikerül 
rendezni a viszonyokat, 
nagyszabású demonstrációt 
szervezünk. 

- Akárhogy  is alakul  a 
helyzet  a Kis-Balatonnál, 
valószínű  egyre  többen ke-
resik  fel  a Csónakázó-tavat 
a helybéliek,  egyrészt  az 
utazási  költségek  emelke-
dése miatt  is,  másrészt  pe-
dig  - mint  említette  - a tó 
halállománya  idén  már 
megfelelő  minőségű  iesz-. 
Mit  tettek,  illetve  mit  tesz-
nek ennek érdekében? 

- A tervszerű telepítés, 
ós a vízminőség óvása úgy 
tűnik eredményes volt. 
Ősszel 60 mázsa pontyot, 

10 mázsa amúrt, 1000 db 
20-25 cm-es süllőt és 5000 
db csukaivadékot helyez-
tünk el a tóban, május ele-
jén további 40 mázsa mé-
retes pontyot telepítünk -
ezzel természetesen együtt 
jár egy kéthetes tilalom is 
- , így a szezonra remélhe-
tőleg ismét a horgászok pa-
radicsoma iesz a Csónaká-
zó-tó. 

- Milyen  terveik,  elképze-
léseik  vannak  még? 

- Számos ötlet és javas-
lat hangzott el a vezetősé-
gek és a tagség részéről is, 
ezeket majd az új tisztvise-
lőknek kell végleges formá-
ba önteni, ós a horgásztár-
sak aktív közreműködésével 
megvalósítani. A leglénye-
gesebbeket azért megemlí-
tem: meg kell állapítani egy 
optimális fogási rendet; fe-
lül kell vizsgálni a halőri ál-
lományt, a nem odavalókat 
ki kell szűrni, a feladatra 
vállalkozók hatáskörét tisz-
tázni szükséges, tevékeny-
ségükre pedig jobban oda 

Megkezdődött az 1990/91. 
évi bajnokság tavaszi idénye 
a teke NB ll-ben, melynek 
Nyugati-csoportjában a kani-
zsai színeket a Sörgyár női 
együttese képviseli. 

- Rendkívül szoros élme-
zőny alakult ki a mi csopor-
tunkban, ahol tulajdonkép-
pen három csapat is esé-
lyes az NB l-be jutásra. No, 
mi is ezek köze tartozunk, 
hiszen a tavaszt az első 
helyről kezdtük a másik két 
csapattal azonos pontszám-
mal. Keretünkben egy vál-
tozás törtónt: Nómethnó 
anyai örömök előtt áll, s így 
jó időre nem áll rendelke-
zésre. Azt tervezzük, hogy 
Hornyákné Marton Hajnalka 
„beszállásával" talán sikerül 
pótolni a rutinos verseny-
zőt. A csapat együtt van, 
rajtunk nem múlik a tavaszi 
eredményesség, s ha min-
den bejön, akkor elképzel-
hető, hogy elsőként zárjuk 
a bajnokságot, ami viszont 
igen nehéznek ígérkezik -

kell figyelni; egyértelművé 
kell tenni, hogy ki a gazdá-
ja a tónak ós környékének; 
tervezzük a Polgármesteri 
Hivatal Műszaki Osztálya 
által már elfogadott parko-
lók kiképzését, amelyek a 
vasút felöli oldalon 86, az 
erdő aiatt 65 gépkocsinak 
biztosítanának helyet. Eh-
hez kérjük az egyesületek 
anyagi hozzájárulását is. 
Összességében mintegy 
20-22 ezer forint  kellene, 
ós természetesen társadal-
mi munka; szeretriónk- ren-
dezni egy tó környéki tava-
szi nagytakarítást - noha 
nemcsak a horgászok, ha-
nem a kirándulók ós turisták 
is szemeteltek - ós folytatni 
a part menti fásítást. 

Jó lenne, ha a város  la-
kossága  is csatlakozna  a 
horgászok  kezdeményezé-
seihez,  és nemes összefo-
gással  valóban  pihenő,  sza-
badidő  centrummá  válna  ez 
a gyönyörű  hely  vala-
mennyiünknek! 

Bacskay Zoltán 

összegezett a rajt előtt Ma-
joros  Istvánná  játókos-edző. 

A kanizsai lányok az 1. 
fordulóban vidékre mentek 
volna, de a találkozót elha-
lasztották. A 2. ós 3. fordu-
lóban viszont hazai környe-
zetben szerepeltek, s a ta-
lálkozókat biztosan nyerték: 

Sörgyár-Veszprémi 
Dózsa 6:2 (2300:2134) 
A kanizsaiak legjobb do-

bói: Vágvölgyinó 406, Majo-
rosnó 400. Csillag M. 392 
fa. 

Sörgyár-Pócsl BTC 
6:2 (2358:2260) 

A sörgyáriak legeredmé-
nyesebb játékosai: Majoros-
nó 418, Vágvölgyinó 406, 
Tubolynó 392 fa. 

A rangadó mórkőzósen 
színvonalas játókban kere-
kedett felül a jó teljesít-
ményt nyújtó kanizsai 
együttes, amely a vesztett 
pontok alapján 2 ponttal 
előzi meg a pécsieket. 

- b a -

Pályán az utánpótlás 
A Városi Diáksport Bizottság az elmúlt időszakban so-

rozatban rendezte versenyeit, így befejeződött a kosárlab-
da és a torna városi döntője is. 

Kosárlabdában a lányoknál hat, míg a fiúknál három is-
kola volt érdekelt. A lányok versenyében két hármas cso-
portban mórkőztek a csapatok, majd a helyosztókra került 
sor. A győzelmet végül a Hevesi iskola szerezte meg, 
megelőzve az Andrejka és a Zrínyi iskolát. Az első helyért 
vívott mérkőzésen a Hevesi iskola fölényes győzelmet 
(60:36) aratott, mlg a bronzéremért a Zrínyi 43:24-re győz-
te le a Tanácsköztársaság téri csapatot. 

A fiúknál csonka volt a mezőny, mindössze három iskola 
nevezett. Körmérkőzések után a Tanácsköztársaság tóri-
sek bizonyultak a legjobbnak, az Andrejka ós a Zrínyi 
előtt. 

Eredmények: Andrejka-Zrínyi 46:26, Tanácsköztársa-
ság-Zrínyi 28:22, Tanácsköztársaság-Andrejka 41:26. 

A torna városi döntőjében a Hevesi iskola vitte el a 
pálmát. Az I. korcsoportban a lányok csapatversenyében 
sikerült a Rozgonyi iskolának ezüstérmet szereznie, a töb-
bi versenyszámban a Hevesi volt a legjobb. 

- K -

Teke 
Élvonalbeli esélyek 
a sörös-lányoknál 



K ulturális ajánl a t \ 
Naptár 

50 évvel ezelőtt, 1941-
ben jelent mea Namónyi 
Ernő, közgazdász ós mű-
vészeti író első jelentős 
művészettörténeti tanul-
mánya a biedermeier 
szellemében festő Donát 
János Dánielről. 

Naményi Ernő - Neu-
mann Ede, kanizsai fő-
rabbi fia - 1888. május 
9-én született Kanizsán. 
Tanulmányait Budapes-
ten ós több külföldi egye-
temen végezte. 

A jogi doktorátus meg-
szerzése után közgazda-
sági irodalmi munkássá-
got fejtett ki. írásai a 
„Magyar lpar"-ban, a 
„Közgazdasági Szemló"-
ben és a „Századunk -
ban jelentek meg, amely 
folyóiratoknak főmunka-
társa is volt. „A kivándor-
lás része az olasz árfo-
lyamok emelkedésében" 
(1912), „A vámtarifa-ter-
vezetről" (1923) ós „A 
reklám gazdaságtana" 
(1927) c. művei önálló 
kötetben jelentek meg. 

Igazgatója volt a Kos-
suth Lajos alapította Or-
szágos Iparegyesületnek, 
tanára a budapesti Ke-
reskedelmi Akadémiának. 
Ugyanekkor igazgatóhe-
lyettese volt a budapesti 
Zsidó Múzeumnak ós fő-
titkára a Magyar Könyv-
művészek Társaságának. 

Elsősorban a magyar-
országi zsidó művé-
szettel foglalkozott. A 
Heller-emlókkönyvben je-
lent meg 50 évvel eze-
lőtt, 1941 -b3n az első je-
lentős művósszettörténeti 
munkája. „Eín ungarisch-
jüdischer Kupferstecher 
der Biedermeierzeit Már-
kus Donath" címmel. Az 
1949-ben megjelent „Bu-
dapesti zsinagógák" c. 
kötetben „A 90 éves Do-
hány utcai templom" tör-
ténetét írta meg. 

Zsidó vonatkozású dol-
gozatai az IMIT (Izraelita 
Magyar Irodalmi Társu-
lat) évkönyvében jelentek 
meg, „Pierre Leopud, egy 
antisemita szocial ista" ós 
„Horn Ede életrajzának 
zsidó vonatkozásai" cím-
mel. 

A német megszállás 
idején munkaszolgálatos 
volt, de a deportálás elől 
sikerült megszöknie. 

Utolsó éveiben Fran-
ciaországban ólt. 1958-
ban halt meg Párizsban. 

VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Mozicsatorna: 
Március 18-án 18 és 20 óra-

kor: filmvetítések, a VTV előze-
tes információja szerint. 

VTV-csatorna: 
a Március 18-án 18 órától: Vá-
rosi közgyűlés közvetítése fel-
vételről. 

Március 21-én 19 órától: Ma-
gazinműsor, benne hlrhét és 
aktuális riportok. 

HEVESI SÁNDOR 
MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 
Március 15-24: Klimaj György 

festőművész kiállítása. 
Március 15-19: Vásárlással 

egybekötött húsvéti bútorbemu-
tató a KANIZSA DOMUS szer-
vezésében, az előtérben. 

Március 16-án 19-02 óráig: 
Nosztalgia kávéház. A műsor 
vendége 21 órakor: Benkóczy 
Zoltán és Usztics Mátyás. Ze-
ne: Nosztalgia Zenekar. 

Minden szombaton 18-21 
óráig ós minden szerdán 16-18 
óráig S.O.S. telefonos lelkise-
gélyszolgálat a 12-214-es tele-
fonszámon. 

HELYŐRSÉGI KLUB 
Március 15-21: „Tudja meg 

az egész világi" című Kiállítás. 
Válogatás Gulyás Gyula és Gu-
lyás János erdélyi film- és szo-
ciofotóiból (1969-1989). 

IFJÚSÁGI HÁZ 
Március 16-án 10-12 óra: 

LUTRA csere-bere klub. 
Március 18-án 15 óra: 

„Hobby vagy szenvedély?" -
gyűjteményes kiállítás a meg-
hirdetett kategóriák anyagából. 

Március 20-án 17 óra: Hu-
morbérlet. A márciusi vendég: 

Defekt duó. 

KODÁLY ZOLTÁN 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Március hóban: Várótermi 
tárlat a vasútállomás kultúrvá-
rótermében: „Kertészet és 
könyvészet" kiállítás- ós könyv-
vásár. 

Minden szerdán 14 órától: 
Video-klub vetítéssel. Nyugdíjas 
Klub. 

THURY GYÖRGY 
MÚZEUM 

Hétfő ós kedd kivételével na-
ponta 10-17 óráig: az „Erdő ós 
ember Zalában" című állandó 
kiállítás. 

Apolló Filmcentrum 
Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 16, 18, 

ós 20 óra. 
Március 15-18: Fél lábbal a 

Paradicsomban (olasz). 

Március 16-17-én 14 óra: A 
kis hableány (amerikai). 

Március 19-21: Saint Tropezi 
leánykereskedők (francia, 18 
éven felülieknekl). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. 
Csütörtök: filmbarátok nap-

ja. 
Március 15-17: Dzsangó -

Hosszú kések éjszakája (videó, 
amerikai). 

Apróhirdetés 
A Csónakázó-tóhoz közel 

229 négyszögöl zártkerti in-
gatlan - 30 négyzetméter 
faház-manzárttal,  kút, 28 
gyümölcsfa - eladó. 
Tel.: 93/11-036 Horváthnó. 

Március 18-20: A tél foglyai 
(amerikai). 

Március 21: Spirál (lengyel, 
18 éven felülieknekl) 

Erotikus filmek, 20.15 órától, 
18 éven felülieknek: 

Március 15-17: A látás para-
dicsoma I. (német erotikus). 

Március 18-21: Kapj meg, amíg 
forró  vagyok (német szexfilm). 

Matiné (14 órától, gyermekek-
nek): 

Március 17: Vili a veréb. 

Focisuli 
1991. április 9-ón labdarúgó 

tanfolyam indul 1-2, 3-4 és 5-6 
osztályos általános iskolai tanu-
lók részére. 
Jelentkezés: Faller Zoltán 
Zrínyi Miklós Általános Iskola 

Új szolgáltatás: bélyegzőkészítőd 

Bicsák Miklós 
kézműves-, könyvkötő mester 

bélyegzőkészítő 
Könyvkötészet 

8800 Nagykanizsa Telefon: 
Szabadság tér 18. 06-93-13-488 

Szolgáltatásaim: 
bólyegzőkészítós; szakdolgozatok, diplomatervek 
disszertációk, újságok, közlönyök, folyóiratok, 
könyvek bekötését, különböző albumok, 
térképek kasírozását, valamint dobozok készítését 
rövid határidőre vál lalomI 

A „Fonyódi Kör" 
tanácskozása Nagykanizsán 

A huszonnegyedik órában 
kongatták meg a vészharangot 
kollégium ügyben a Fonyódi 
Kör tagjai, a kollégiumi tanárok 
és igazgatók. 

Legutóbb a kanizsai Hámán 
Kató Leánykollégiumban tartott 
gyűlésén számos fontos beje-
Fentés hangzott el Ezek közül 
a legfontosabbak: 1991. február 
5-én megalakult a Kollégiumi 
Szakmai ós Érdekvédelmi Szö-
vetség, amely hivatott a peda-
gógusok és technikai dolgozók 
éraekeinek védelmére. 

Az alapvető célokat, és fela-
datokat a következőkben fogal-
mazták meg: 
1. A szövetség képviselni kí-

vánja a kollégiumok szak-
mai érdekeit, a működési te-
rületére vonatkozó jogszabá-
lyok megalkotásával. 

2. Részt kíván venni - együtt-
működve a pedagógiai inté-
zetekkel, kutatókkal - a kol-
légiumi koncepció kialakulá-
sában, a fejlesztési irányok 
kijelölésében. 

3. A Szövetség érdekfeltáró  és 
- egyeztető szerepet vállal, 
s ellátja tagjai kollektív és 
intézményi érdekvédelmét. 

4. Küzd a kollégiumi nevelői 
tevékenység elismeréséért 
társadalmi szinten, és az ok-
tató-nevelő munka terüíetén 
egyaránt. 

5. A Szövetség együttműködik 
más, az oktatás területén 
dolgozó szervezetekkel. 

A felvetett problémák körül 
élénk vita bontakozott ki. Töb-
ben helytelenítették, hogy a 
Szövetség nem önálló jogi sze-
mély, hanem a Pedagógus 
Szakszervezet tagozataként 
működik. A jelenlévők megkísé-
relték meghatározni a kollégium 
fogalmát és helyét az oktatás 
rendszerében. A Fonyódi Kör 
minden tagja alapkérdésnek te-
kintette kollégiumi autónómia 
megteremtését. Az önkormány-
zatiság elvét, ami a közigazga-
tásban megvalósult, a bentla-
kásos intézmények számára is 
biztosítani kell, - dekralálva ezt 
az új oktatási törvényben is. 

A jelenlévők továbbiakban 
ajánlásokat fogadtak el a már-
cius végén Velencén megren-
dezésre kerülő országos fórum-
ra. 

J. B. 



DÉL-ZALAI H E T I L A P ARA: 13 Ft 

A kanizsai kereskedők nem 
ma kezdték. Pár évvel ezelőtt 
már próbáltak kitörni a KISOSZ 
egyközpontú alárendeltségéből. 
Március 13-án végre sikerült. Az 
országban elsőként megalakítot-
ták a Kereskedői Kamarát. Ez-
zel megszűnt a KISOSZ helyi 
szervezete, helyette a 300 ka-
nizsai kereskedő érdekeinek 
képviseletét az újonnan alakult 
Kamara vállalja fel. A megala-
kulás körülményeiről, céljaikról 
Rákhely Árpád a megválasztott 
elnök beszél: 

- Egy önkormányzati döntés 
adta a végső lökést a Kamara 
megalakításához. Március 4-én 
a közgyűlés megváltoztatta a 
közterülethasználati díjakat. 
Megdöbbenéssel tapasztaltuk, 
hogy az emelkedés mértéke 500 
és 9000% - nem tévedés, ki-
lencezer százalék - kőzött van. 
Ez azon túl, hogy jó pár keres-
kedő megfizetni sem tudja, az-
zal is jár, hogy valakire - per-
sze ki másra mint a vevőre -
ezt az emelkedést át kellene 
hárítanunk. 

A volt (vagy még létező) Kl-
SOSZ-ban épp az volt a prob-
léma, hogy ilyen ügyeket nem 
ott tudtunk megoldani, ahol fel-
merültek, hanem mindig eggyel 
magasabb fórum segítségét kel-
lett igénybe vennünk. Ezért ha-

tároztunk úgy jó páran - és erre 
a városi közgyűlés döntése jó 
alkalmat adott - , hogy megala-
kítjuk önálló, semmilyen felsőbb 
szervezettől nem függő érdekvé-
delmi szervezetünket. A helyben 
bennünket érintő problémákat, 
mi magunk akarjuk megoldani, 
és hogy ez nemcsak elszálló 
szó, közterület ügyben levelet 
fogalmaztunk az önkormányzat-
nak, és ki akarunk állni a ma-
gunk, de közvetve a vásárlók 
érdekeiért. 

Szervezetünk anyagilag önál-
ló, csak a tagdíjakból élünk, 
szakmailag azonban nemcsak 
hogy nem zárkózunk el, de ke-
ressük is a kapcsolatokat. Úgy 
tudom, hamarosan a megye töb-
bi városában is követik példán-
kat, ós már most tárgyalunk a 
későbbi együttműködésekről. 
Persze nemcsak a városon kívül 
akarunk együttműködésre talál-
ni. Kanizsán nagyon jó a kap-
csolatunk az Iparostestülettel, 
szakmai munkánkat szeretnénk 
összehangolni velük. 

A saját érdekeinket kívánjuk 
megvédeni, de akárhogy is néz-
zük, mi vagyunk a vásárlókért, 
a városért és nem fordítva. Ér-
dekeink így hát valahol közösek! 

na-im 

(Folyt,  az 5. oldalon) 

MEGJELENIK: MINDEN PÉNTEKEN 

Kereskedők Kamarája 
Kanizsán 

Panaszkodunk, nincsenek 
élő • hagyományaink. Pedig, 
hogy mást ne mondjunk, itt 
vannak mindjárt nemzeti ün-
nepeink. Néhány éve - főleg 
ha „nyugati hétköznapra" 
esik egy jeles nap - , felke-
rekedik a fél ország, hogy 
rég elfogyott 50 dol lár ján be-
vásárol jon, mentse puha fo-
rintját. A rádióból tudjuk, 
nem volt ez másként az idei 
március 15-én sem. 

Talán ezért is, no meg 
mert szép idő volt, - kirán-
dulásra, kiskerti munkára 
csábító - a délelőtt i kanizsai 
ünnepségen sem voltunk 
500-600-ná l többen. 

Rosszmájúan az is 
eszünkbe juthat, hogy 
hosszú évek óta ez volt az 
első „pártokfelett i"  megemlé-
kezés. A pártok maguk fe-
lettinek nyilvánították Márci-
us 15-t, ezért valószínűleg 
nem is volt szükség töme-
gek felsorakoztatására,  mint 
nem is oly régen. Ma már 

nincs ki ellen, de még nem 
tudjuk ki(mi) mellett i Igy az-
tán a program is a régi 
jól(?) bevált sablonokra, pa-
nelekre épült. Sajnos igaz 
ez a polgármester beszédé-
re is. Pedig neki nagyon ke-
vés alkalom adatik meg, 
hogy közvet lenül szólhasson 
a városhoz! 

Sokszor hallottuk már 
1848 hagyományainak fon-
tosságát, céljaik igazságát, s 
most itt volt az alkalom, 
hogy mindezt aktualizáljuk 
városunkra, mai módon ér-
vényessé alakítsuk. Sajnos 
nem sikerült. 

Szóval volt egy műsor! 
Az esti fáklyás felvonulás 

már sikeresebbnek bizo-
nyult. Talán a sötétedés elő-
hozza a rejtett, v i lágosban 
nehezebben vállalt érzelme-
ket. Pedig nem csináltunk 
mást, mint együtt sétáltunk, 
együtt koszorúztunk, együtt 
emlékeztünk. 

N. I. 

szer egy ünnep! 
kintö  a város március 15-i 

ünnepségére 

Képünkön az esti fáklyás  felvonulás  résztvevői 
' (Erdei András felvétele) 

A megemelt közterület-használati dijak előbb vagy utóbb a vásárlók 
zsebét terhelik. 

(Erdei András felvétele) 
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Nem rajtunk 
múlik! 

Lapunk Nagykanizsa 
város és a városkör-
nyék lakosságát már 
hónapok óta tájékoz-
tatni akarja a rend-szerváltozas óta a 
polgári védelemnél 
történt átszervezések-
ről ós a polgári kikép-
zések jelenlegi helyze-
téről. Mindhiába! Az 
Ady út 1. szám alatti 
városi törzsparancs-
nokság vezetője kez-
detben „halogató tak-
tikát" választott, ké-
sőbb az Öböl-háború-
val kapcsolatban ki-
alakult rendkívüli 
helyzetre hivatkozva 
maradt el a riport, leg-
utóbb pedig azt közöl-
te, hogy a polgári vé-
detem Zala megyei ve-
zetése - az országos 
parancsonokság utasí-
tása kapcsán - meg-
tiltotta a témában új-
ságcikk közlését... 

A lakossági tájékoz-
tatás tehát nem raj-
tunk múlik! 

(t-i) 

Felelős szerkesztő: 
Dóró János 
Szerkesztő: 

Horváth Krisztina 
Felelős kiadó: 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs Kft. 
ügyvezető-igazgatója. 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertechnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta és 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs Kft. 
Előfizetési díj: 

egy hónapra 48 forint. 

Kátyúban az ország szekere 
- halljuk gyakran politikusok és 
gazdasági szakemberek szék-
foglaló beszédében. A hír szo-
morú, de igaz: ők mondják, mi 
érezzük. 

Bár többen, többször ígéretet 
tettek a probléma megoldására, 
de egyelőre úgy tűnik, lovak 
között a gyeplő, a szekér hely-
zete változatlan. Gyanítom, a 
módszerrel lehet baj. Bár ki 
tudja, az is gondot okozhat, 
ugyan kinek kellene lépni (le-
lépni!) szekér-ügyben. Két do-
logra tudok gondolni; a kocsis 
talán évi rendes szabadságát 
tölti, vagy önként munkanélkü-
liségre kárhoztatta magát. 

Pártvillongások között néha 
feltűnik egy-egy merész vállal-
kozó, de úgy érzem, a „vak ve-
zet világtalant" módszerrel nem 
tud megfelelő hatást elérni. Ta-
lán egy (vagy több) össznépi 
lépés kellene! Ebben pedig bá-
tyuskákra ne számítsunk! 

A tempó gyorsítására először 
is meg kellene győzni a kissé 
csalódott nemzetet arról, hogy 
a szekér az övé, kátyustól. Ha 
a nép érzi, hogy tulajdonos, 
biztosan állítom, elkötelezi ma-
gát a szekérhúzás mellett. Per-
sze a sikeres végrehajtás szi-
gorú feltétele, hogy az út tiszta 
és járható legyen. Egyszerű 
belátni még az útalap felelős-

Szekérhúzás 
nek is, hogy egyik kátyúból a 
másikba vonszolódni nincs ér-
telme. Az eddigi nekirugaszko-
dásaink is ezt példázzák. Lás-
suk sorjában. 

A gyakorlatban napjainkig al-
kalmazott ún. kötélhúzásos-
módszer azért nem vezethet 
eredményre, mert rendkívül las-
sú, mondhatni „kátyúban-járás". 
Ha az egyik pár(t) előre a má-
sik hátra húz; ugye könnyű be-
látni, a szekér a helyén marad. 
Ugyanez a helyzet a jobbra-
balra húzással is. Bár az erő-
viszonyok különbözőségéből 
eredően elképzelhető bizonyos 
elmozdulás, de kilábalás soha. 

A fogjuk meg és vigyétek fel-
fogás kissé módosított formá-
ban történő alkalmazását ta-
pasztalhatjuk egyes külhoni be-
fektetőknél, akik „szennyes" tő-
kéjükkel a fogjátok meg ós 
visszük módszert helyezik elő-
térbe. Ugye a fogásnál még mi 
is ott vagyunk, de azt az „un-
dorító" profitot  már csak ők vi-
szik - ki; az országból. Hát 
ami azt illeti, ez a módszer 
sem igazán magyar szekér-
centrikus. Úgy érzem, sok gond 
van a tartalom és forma egy-
ségével is. Formai változások 
mitsem érnek, ha a tartalom 
változatlan marad. Lokálpatrió-
taként egy kanizsai példa: a 
Béke utca visszakeresztelése 

Csengerí névre, nekem azt jut-
tatja eszembe - bár elismerem 
le kell számolni a levitézlett 
rendszer „csökevényeivel" 
hogy az ilyenfajta formai váltó 
zásoktól legfeljebb a postai 
kézbesítő haja áll égnek, no és 
a mi kezünk a könyörgésre 
Uramisten, adj egy kis pénzt 
népednek és az önkormány 
zatnak, hogy legyen miből 
névtáblákat vásárolni. Ettől 
persze a Béke-Csengeri utcá 
ban lakók életnívója nem lesz 
magasabb, legfeljebb a vér 
nyomásuk. 

Eljátszom a gondoiattal: mi 
történne, ha pártállásra tekintet 
nélkül, a változatosság kedvé 
ért, most az egyszer (aztán ref 
rén...) mindenki a szekér mellé 
állna, éppen oda, ahol a 
hatásosabban fejtheti ki borsos 
áron újratermelt energiáját. 

Bízom abban, hogy ilymódon 
a várva várt össznépi csoda 
bekövetkezne ós a szekér, ha 
nehezen is, de kiemelhető 
(Remélve persze, hogy kerekeit 
még nem ette meg a rozsda 

Ezek' után már reális alapját 
látnám azon elképzelésnek is 
hogy a kátyú önmagától is fel 
szívódik. 

Na és a gödör? Nem gond! 
Épülésünkre lesz hova temetni 
a múltat. 

Blcsák Erzsébet 

A Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal pályázatot hirdet Nagykanizsa 
K-i városrészben - a beépítési terv által jelölt Zemplén Gy. utcai területen -

létesítendő, GYÓGYSZERTÁR - ORVOSI RENDELŐ tervezési munkájának elnyerésére. 

A javaslattevő az ajánlatért díjazást nem számíthat fel. 

PÁLYÁZATOK BENYÚJTÁSI HATÁRIDEJE: 
1991. március 28. (csütörtök) 9 óra 

EREDMÉNYHIRDETÉS: 
1991. március 28. (csütörtök) 12 óra 

A pályázat kiírása és a szükséges adatok 
{alaptérkép, beépítési tervkivonat, építési előírások) 

a Polgármesteri Hivatal II. emelet 6, irodájában 1991. március 14-től átvehetők. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS POLGÁRMESTERI HIVATALA 

ÜDÜLJÖN  A KANIZSÁVAL! 
Ha még nem döntötte el, hogy hol tölti a szabadságát, próbálja meg a szerencséjére 

bízni. Ehhez csak annyit kell tennie, hogy március 31-ig előfizet a Kanizsára, s így részt 
vehet azon a sorsoláson, amelyen húszezer forintot nyerhet a nyári szabadságának kellemes 
eltöltéséhez. 

Megrendelem a KANIZSA Dél-Zalai Hetilapot 
1991. december 31-ig ... példányban. 

Név: 
Lakcím: 

A kivágott megrendelő szelvényt és az előfizetési díjat (480 forint  befizetését igazoló 
postautalványt) zárt borítékban a szerkesztőségünk címére kérjük eljuttatni. 

Cím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. 
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Környezetvédelmi mérések 
indításáról döntött legutóbbi 
ülésén a város képviselőtestü-
lete. A környezetvédelmi álla-
pot komplex feltárása része-
ként először a város levegőjé-
nek tisztaságát vizsgálják majd. 
A döntés előzményeiről, illetve 
a mérések várható előnyeiről 
Stamler Lajos, a közgyűlés 
Környezetvédelmi Bizottságá-
nak elnöke nyilatkozott lapunk-
nak. 

Az európai szabványok és 
normák egyensúlyba hoz-
ható k-e Kanizsán? Igen 
szavazatra lendQthet-e 
Stamler Lajos karja, ami-
kor városunk közlekedési 
és rendezési terve kerül a 
közgyűlés asztalára? 

{Erdei András felvétele) 
KANIZSA: - Van-e  jelenleg 

pontos információnk  arról,  hogy 
mennyire  szennyezett  Kanizsa 
levegője? 

Stamler Lajos: - Van egy 
országos mérési rendszer, 
melynek része városunk is. E 
mérési rendszer adatai szerint 
mi a negyedik kategóriába tar-
tozunk. Ez azt jelenti, ha a mé-
rések heti vagy éves átlagát te-
kintjük, akkor a város levegője 
tisztának tekinthető. Ugyanak-
kor tény, hogy a levegő 
szennyezettsége időnként és 
helyileg jóval túllépi a megen-
gedett értéket. Ez a helyzet a 
közlekedés állapotából adódik. 
Ennek a városnak ez a legna-
gyobb problémája. A belváros 
egyes részei a nap bizonyos 
szakában - a reggeli órákban, 
illetve a munkaidő befejeztével 
- nagyon erősen szennyezettek 
lehetnek 

KANIZSA: - Ön is feltételes 
módban beszél  még a helyzet-
ről.  Ez  azt  jelenti,  hogy  nem 
rendelkeznek  pontos informáci-
ókkal? 

Stamler Lajos: - A KÖJÁL 

által telepített műszerek egy 
héten keresztül folyamatosan 
mérnek, ós ebben az időszak-
ban is csak egyféle szennyező 
anyagot. Van tehát heti átlag 
adatunk, de nem ismerjük a 
szélsőségeket. Most folyik a 
belváros néhány iskolájában az 
ólomterhelós vizsgálata. Már az 
első fázisban, a vizeletvizsgá-
latnál jelentkeztek a problémák. 
Egyes iskolákban nagyon ko-
moly terhelést regisztráltunk. 
Ténylegesen majd a vérvizsgá-
lat fogja megállapítani, hogy 
mekkora akkumulálódott terhe-
lésről van szó. Azaz az ólom 
mennyire épült be a szervezet-
be. De az azért figyelmeztető, 
hogy a vizelettel kiürült ólom 
mennyisége egy konkrét iskolá-
nál a gyerekek húsz százalé-
kánál volt magasabb, mint ami 
normális. Volt olyan gyerek, 
ahol a megengedett érték dup-
láját mértük. Ez is azt látszik 
igazolni, hogy szükség van er-
re a mérésre. 

Egy olyan rendszert terve-
zünk, amely minta értékű lehet. 
Nyugat-európai szabványnak 
megfelelő vizsgálatról van szó, 
és ennek eredményeit alkal-
mazni lehet majd a városfej-
lesztés legkülönbözőbb terüle-
tein. Tehát amikor a jövőben 
egy ipari üzemet megpróbálunk 
átállítani egy más termelési 
módra, akkor ezt a vizsgálatot 
fel tudjuk hozzá használni. De 
ha közlekedést akarunk szer-
vezni, akkor is először ennek 
a mérésnek az adatait kell 
szemügyre venni, nem pedig 
egyből körzőhöz, vonalzóhoz 
nyúlni. Persze tudom, hogy ez 
rögtön nagyon komoly problé-
mákat vet fel majd a városban. 

KANIZSA: - Arra  gondol, 
hogy  jelenleg  is éi  egy  olyan 
elképzelés,  mely  úgy  mentesí-
tené a Lenin utat,  hogy  közben 
fokozottan  terhelné  a Zrínyi  és 
Rozgonyi  utcákat?  Azokat  az 
utcákat,  ahol számos iskola  ta-
lálhatói 

Stamler Lajos: - Nem sze-
retnék elébe menni a dolgok-

Közlekedésbiztonsági 
nap az Autóklubnál 

A Magyar Autóklub 
Nagykanizsai Szerveze-
te március 23-án (szom-
baton) reggel 6 órai kez-
dettel, a Liget utcai te-
lepen dí jmentes közleke-
désbiztonsági napot tart 
klubtagjai számára. A 
műszeres el lenőrzés 
mellett kívánságra - té-
rítés el lenében - rend-
számtáblacserét is vé-
geznek. 

nak. Nem akarnék abba a hi-
bába esni, mint néhány kollé-
gám, aki a városnak a közle-
kedését néhány vonallal szeret-
né átrendezni. Amíg nincsenek 
konkrét mérési eredmények, 
nincs szándékomban állást fog-
lalni. De az biztos, hogy ezek 
nélkül az adatok nélkül nem le-
het a tervezést megkezdeni. 
Ha elkezdődik a tervezés, ak-
kor viszont arról kell először 
dönteni, hogy miként lehet a 
legszennyezettebb részeket te-
hermentesíteni. Egyébként a 
Környezetvédelmi Bizottság vé-
leménye szerint a belváros 
közlekedésének átszervezése 
csak az egész város közleke-
désébe illesztve képzelhető el. 
Nyilván az első gondot az 
okozza, hogy megoldatlan a 
város észak-déli forgalma. 
Ezen az sem segít, ha elkészül 
az M7-es autópálya. Minden-
képpen kell majd egy körgyűrűt 
építeni, mely dél felől megke-
rüli a várost, (gy Kanizsa déli, 
délnyugati részén lévő üzemei 
kevésbé terhelik majd a város-
központ útjait. 

KANIZSA: - Visszatérve  a 
levegő  szennyezettségének 
mérésére.  Milyen  hosszúra  ter-
vezik  ezt  a vizsgálatot? 

Stamler Lajos: - Egy teljes 
évre kell terveznünk, ez lesz 
az alapvizsgálat. De ha a rend-
szer felépült, időszakonként el-
lenőrzéseket kell tartani, hisz 
itt nemcsak egyetlen terv, a 
belváros tehermentesítésének 
terve a tót. A vizsgálatokat ké-
sőbb is folytatni kell, hisz ha 
változik valamelyik, a környeze-
tet terhelő komponens, változik 
a végeredmény is. Ha bizonyos 
üzemek leállnak, ha átszerve-
zik a belváros forgalmát,  válto-
zik a szennyezettség is. E vál-
tozó tényezők közé kell sorol-
nunk a beépítettséget is. Van-
nak Kanizsán bizonyos utcák, 
melyek szélcsatornaként visel-
kednek, a vizsgálat erre is ki-
terjed majd. Tehát e vizsgálat 
után nemcsak a közlekedést, 
hanem a város további építését 
is ennek függvényében kell át-
gondolni. 

Molnár László 

A NAGYKANIZSAI ÁLLAMI 
GAZDASÁG KO-PO 
Üvegező Részlege 

vállal: 

- üvegvágást tpóretre, 
- épületüvegezést, 
- fényvédő fóliázást, 
- hőszigetelt üveg gyártását, 
- személy- és teherautók szélvédőcseréjét 

j /Lada család, Skoda, Moszkvics, Wartburg, Da-
cia, Trabant, Polski, Volga, Zastava, ARO csa-
lád, Barkas, ZUK, UAZ, AVIA, IFA, KAMAZ au-
tók, valamint Ford, Fiat, Opel, VW személyautók), 

- munkagépek, traktorok üvegezését. 

Jelenleg érvényes árainkból: 

3 mm-es síküvegvágás: 520 , - F t /m 2 

beépítés: 650 , - 740 , - F t /m 2 

4 mm-es síküvegvágás: 700 , - F t /m 2 

beépítés: 816 - 942 , - F t /m 2 

3x9x3 hőszigetelt üveg: 1.900 - 2 .500 , - Ft /m2 

4x9x4 hőszigetelt üveg: 2.150 - 2 .500 , - Ft /m2 

U profilú üvegbeépítós: 1.500 - 1 .650, - F t /m 2 

Áraink 25% ÁFÁ-t tartalmaznak. 
Címünk: NAGYKANIZSA, NÉPHADSEREG U. 92. 

Telefon: 93/13-552. 
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Önkormányzati morzsák 
A közelmúltban a film-, 

könyv-, . szfnházkritika 
jelentette a szinte egyet-
len véleménynyilvánítási 
lehetőséget a sajtó szá-
mára. Reméljük ma már 
másképp van! 

Egy hivatalosan össze-
hívott konzultáció, jó pár 
bizottsági ülés és mind-
ezeknél nagyobb számú 
magán- ós pártbeszélge-
tós előzte meg a hétfői 
városi közgyűlést. Külö-
nösen három napirend 
okozott izgalmakat; az 
1991. évi költségvetés, az 
IKKV átalakítása és a 
Polgármesteri Hivatal át-
szervezése. Már hétfő 
délután kettőkor látható 
volt, hogy a közgyűlés 
időtartama minden eddigi 
rekordot megdönt, hisz az 
említett három mellett 
még hat napirendi pont 
szerepelt a programban. 
Lassan igaz lesz a mon-
dás: Mindenki hozzon 
magával háromnapi hideg 
élelmet! 

A kivüláiló nem is csa-
latkozott a képviselők ta-
nácskozási képességei-
ben, a tízórás vita éjfélkor 
ért véget, úgyhogy a költ-
ségvetés tárgyalására 
március 25-re újabb köz-
gyűlési kellett összehívni. 
Ezzel együtt sikeres 
összejövetel volt, mert az 
utólag felvett három napi-
renddel együtt, a tárgyalt 
tizenkét ügyből mindosz-
sze kettőben nem sikerült 
döntést kiizzadni. A már 
említett költségvetés mel-
lett a középiskolai kollégiu-
mok átszervezésének 
(Cserháti, Zrínyi) ügyét is 
prolongálta a testület. 
Igaz, ez utóbbinál - több 
képviselő véleménye sze-
rint - nem biztos, hogy a 
személyi ellentéteket a 
közgyűlésnek kellene 
döntésével elsimítania. 
Márcsak azért is igaz le-
het ez, mert mint hallot-
tuk, a két kollégium és a 
szakközépiskola összevo-
nása vagy átszervezése 
nem szakmai ós gazdasá-
gi érvek miatt indokolt. 
Végre pont került a Váro-
si Televízió önállósága 
vagy önállótlansága polé-
mia végére is. A kérdés 
csak az, hogy a költség-
vetésben szereplő, erdeti-
leg is csak a vegetálásra 
elegendő pénzből ho-
gyan, miként lehet kigaz-
dálkodni egy gazdasági 
ügyeket is intéző mene-
dzser bérét? Ehhez csak 
annyit adalékként, hogy 

ismereteink szerint a vilá-
gon egyetlen kereskedel-
mi TV adó nyereséges, 
ez, pedig az RTL. 

Úgy tűnt, mivel már 
harmadik alkalommal ke-
rült a közgyűlés elé, hogy 
az utcák, terek névváltoz-
tatását rövid idő alatt el-
fogadja a testület. Talán, 
mert még korán volt ós a 
képviselők nem voltak 
meg igazán fáradtak, 
majd egy órán át tartott 
a vita. De végül sikerült 
- ezt az úgy látszik kar-
dinális kérdést - rendez-
niük, sőt az előzetes ter-
vezethez képest, még a 
Szabadság térnek is új 
nevet adtak. Igy a Polgár-
mesteri Hivatal ezek után 
már az Erzsébet téren 
működik. (A szünetben je-
gyezte meg valaki, hogy 
a Szabadság téri iskolát 
pedig Ferenc Józsefre 
kellene keresztelni, így 
férj  és feleség egy helyre 
kerülne.) 

Az ülésen videóztak is 
a képviselők. Carlos 
Santana csodálatos mu-
zsikájára nézték végig, 
hogy hol, mennyi ós mi-
lyen szemét van Kani-
zsán. A környezetvédel-
mi bizottság tájékoz-
tatója után a képviselők 
elismerték a környezet-
védelem fontosságát, 
amellett,  hogy a szüksé-
ges pénz hiánya miatt 
minden ilyen döntést 
vagy beruházást később-
re halasztottak. 

Az új önkormányzat lé-
tezése óta talán először 
fordult  elő, hogy egy ko-
rábbi döntést annak hibá-
ja miatt felülvizsgáltak, 
megváltoztattak. A közte-
rülethasználati díjak elhi-
bázott emelése miatt a 
közgyűlés felkérte a hiva-
talt, hogy a következő 
összejövetelre készítsen 
új javaslatot. 

Rendeletet fogadtak el 
az önkormányzati bérle-
mények víz- es csatorna-
díjának ügyében is. El-
hangzott, hogy a jelenlegi 
helyzetben igazsagos ós 
mindenki számára elfo-
gadható rendszert nem 
lehet létrehozni, de talán 
most sikerült a lehető leg-
több szempontot figye-
lembe venni a díjkiszabá-
sok esetében. 

A felsorolásból  kimaradt 
három  általunk  fontosnak 
vélt  napirend,  de úgy 
gondoljuk,  ezek  többet  ér-
demelnek  két-három  mon-
datos  összefoglalónál. 

Törésvonalak 
- pártvonalak 

A képviselők március 4-ón 
foglalkoztak először az 
IKKV átalakításának ügyé-
vel. Ekkor úgy döntöttek, 
hogy az egész folyamat le-
vezénylésére önkormányzati 
biztost neveznek ki, aki er-
re az időre az igazgatói fel-
adatokat is ellátja. Ezt a sze-
mélyt pedig március 18-án 
bízza meg a közgyűlés áp-
rilis elsejei hatállyal, addig 
az eddigi megbízott igazgató 
irányítja a vállalatot. 

Március 5-i keltezéssel az 
IKKV 114 dolgozója levelet 
kapott, melyben közli a 
megbízott vezető, hogy a 
vállalat átalakítása miatt a 
címzett számítson munka-
helyének megszűnésére. 
Persze lett is ezért nagy 
felzúdulás, bár a levél fel-
tételes módja miatt jogilag 
teljesen megtámadhatatlan. 
A felháborodás legfőbb oka 
az volt, hogy egy hamaro-
san leköszönő igazgató mi-
lyen indokok alapján akarja 
kényszerhelyzetbe hozni 
utódját. Lehet, hogy már tu-
dott valamit? 

Ilyen előzmények  után kö-
vetkezett  a közgyűlési vita 
az önkormányzati biztos 
személyéről. A két lehetsé-
ges jelölt érdekes módon a 
két legélesebben szemben-
álló párt képviselője volt. 
így aztán, mivel egyikőjük 
testületi tagként kizárató-
dott a szavazástól, párthívei 
rögvest ürügyet kerestek a 
szembenálló párt egyik(bár-
melyik) képviselőjének kire-
kesztésére. Ez sem Jancsi 
György ós Krémer József, 
sem Balassa Béla (mind-
hárman SZDSZ) esetében 
nem sikerült. A személyes-
kedésektől sem mentes vi-
tában a testület nagy több-
séggel úgy döntött, e kér-
désben titkos szavazást 
rendel el. Igaz, volt olyan 
képviselő is, aki úgy vélte, 
a város lakossága azért vá-
lasztotta meg a testületet, 
hogy nyilvánosan mindenki 
számára ellenőrizhetően 
döntsenek a város ügyei-
ben. De hát leszavazták. 

Az önkormányzati biztos 
személyét pedig első kör-
ben elfogadták. Igy, Marton 
István (MDF) március 18-tól 
az IKKV átalakításáért fele-
lős önkormányzati megbí-
zott. 

Megjegyzés:  Tudjuk,  hogy 
többszöri  kijelentés  alapján, 
a város  közgyűlése  nem 
pártharcok  színtere.  Március 
15-én sikerült  is a .pártok-
felettiség"  állapotába  he-
lyezkednie,  de a napirend 
körüli  vita  ez esetben mást 
engedett  sejtetni. 

Nagy Imra 

Az eddig munkanélküli 
Marton István havi negy-
venezerért alakítja át az 

IKKV-t 
(Erdei András felvétele) 

Nagykanizsa 
Megyei Jogú 

Város 
Polgármesteri 
Hivatalának új 

hivatali szervezete: 
Titkárság 

Hatósági osztály 
Gazdasági osztály 
Településellátási 

ós fejlesztési osztály 
Humán osztály 

, Főépítész 

Az egyes 
osztályok 
részletes 

feladatait a város 
jegyzője dolgozza 

ki. 
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Guruló forintok 

MENNYI LEGYEN A HELYPÉNZ'? 
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A Nagykanizsai Kereske-
dők Kamarájának levele:. 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Tiltakozunk a vásárokról 

ós piacokról szóló 6/1991. 
(III. 4.) sz. Önkormányzati 
rendelet ellen. 

Az újonnan megállapított 
közterülethasználati és 
helyhasználati díjak indoko-
latlanul és irreálisan maga-
sak. Például az új helyhasz-
nálati díjak a nagykanizsai 
piacon átlagosan 1000%-kal 
magasabbak a réginél, de 
a közterület használat vo-
natkozásában nem ritka az 
1500%-os emelés sem. 

Tiltakozunk a nagyvásár, 
húsvéti vásár licittel  történő 
helyosztása ellen. Ezzel az 
önkormányzat hátrányos 
helyzetbe hozza saját ke-
reskedőit és iparosait, akik 
hosszú távon, mint vállalko-
zói adót is fizető állampol-
gárok nagyobb hasznot 
hoznak a városnak, mint a 

konjuktúrát kihasználó ide-
gen városból ide utazó vál-
lalkozók által fizetett hely-
pénz bevétel. 

A város ha nem segíti 
vállalkozóit a megnövelt ter-
hek miatt, arra kényszeríti 
őket, hogy működési enge-
délyüket visszaadják, vagy 
a lakosságra ezeket a ter-
heket áthárítsák. 

Tiltakozunk az ellen, hogy 
a városi érdekképviseleti 
szerveket ilyen nagy horde-
rejű döntés előtt nem kér-
dezték meg. Ezért követel-
jük a demokratikus újratár-
gyalást. 

Nem értjük az önkor-
mányzat ezen szemléletét, 
hiszen minden önkormány-
zatnak saját jövője érdeké-
ben vállalkozni kell, ós a 
közgyűlés tagjai megválasz-
tásukkor vállalkozásbarát 
politikát hirdettek. Döntésük 
nem ígéretükhöz hű, disz-
kriminatív ós rezsim szem-

léletű. Továbbá nem értjük, 
hogy ilyen nagy múltú ke-
reskedelmi tradíciókkal ren-
delkező város közgyűlése 
hogyan hozhat szűk látó-
körre, perspektivikus gon-
dolkodásra nem valló dön-
tést. Nagykanizsa erőssége 
kereskedelme és ipara le-
het, ezt leépíteni ilyen dön-
tésekkel felelőtlen, a tény-
leges ismeretek hiányát je-
lentő megmozdulás. 

Javasoljuk, hogy a város 
értelmesen ÖNkormányoz-
zon, és a jó gazda gon-
dosságával hozzon minden 
polgára, így a vállalkozók 
érdekében is döntéseket. 
Mi azt  várjuk el Önöktől, 
hogy nyitott várost csinál-
janak, de ezzel a meglévő 
kapukat is becsukják és 
elvesztik egy olyan réteg 
erkölcsi, anyagi támogatá-
sát, akikről nem lehet nem 
tudomást venni. Ezzel 
nemcsak maguk, de a vá-

ros ellehetetlenülését is el-
őidézik. 

Elismerjük azt, hogy az 
inflációval arányos emelés 
indokolt. Amennyiben az 
önkormányzat nem vizsgál-
ja felül határozatát, az ön-
kormányzat tudomására 
hozzunk, hogy a közterület-
használati díjakat és hely-
pénzeket nem TUDJUK ós 
nem is akarjuk kifizetni. 

A tagok egyetértő aláírá-
sát, valamint az emelés 
mértékéről néhány konkrét 
példát csatolunk. 

Nagykanizsa, 1991. már-
cius 14. 

Rákhely Árpád 
Nagykanizsai 

Kereskedők 
Kamarájának elnöke. 

Szakony Szilárd 
Nagykanizsa ós Vidéke 

Általános Ipartestület 
elnöke 

És még 34 aláírás 

Vélemények a piaci 
helyhasználati díjakról 

Somogyi  Ferencné  zöld-
ség-gyümölcs kereskedő 
már évek óta állandó jelle-
gű árusítóhelyet - pavilont 
- bérel a piac nyugati be-
járatánál. Az üzleti tevé-
kenységnél főállású segítő 
családtagként rendszeresen 
működik árubeszerző férje 
és árusító fia. 

- Eddig havonta 1400 fo-
rint helyhasználati díjat fi-
zettünk. A napokban az il-
letékesek felmérték a hasz-
nált területet, s hamarosan 
írásban közölték, hogy má-
jus 1-től a 14 négyzetméter 
után 7000 forintot kell majd 
fizetnünk. Az ötszörös eme-
lést nagyon magasnak tart-
juk! A reális összeg 3 -4 
ezer forint  lenne. Ez azon-
ban csak ábránd, s kényte-
lenek vagyunk az új össze-
get tudomásul venni. Re-
méljük, hogy a városi veze-
tés az emelt összegeket a 
piac teljes felújítására, ben-
ne a járdák simítására és 

nyilvános illemhely létesíté-
sére fordítja - vélekedett a 
„tulaj" férje,  Somogyi Fe-
renc. 

* 

Fenyves  Jenő  állandó pa-
vilont bérelő virágkereskedő 
sem lelkendezett. 

- Eddig havi 700 forintot 
fizettem, amely összeg ha-
marosan az újólag felmért 
8 négyzetméter után 4000 
forintra  emelkedik. Az 
összeg ilyen mértékű fel-
emelését drasztikusnak tar-
tom! A magas tb. járulókot, 
a személyi jövedelemadót, 
a benzinárat ós egyebeket 
is figyelembe véve, lassan 
alig marad haszon az üzle-
ten. Nyugodtabb lennék, ha 
a koszos piacot rend-
szeresen takarítaná, locsol-
ná a piacfelügyelet, s a 
régóta ígért felújítás is meg-
valósulna. 

* 

A zöldségféléket árusító 

Godina  Jánosné kiskanizsai 
őstermelő véleménye: 
' - Én ezért az állandóan 
használt betonasztalórt a 
napi helypénzen leiül havi 
500 forintot fizetek. Az új 
összeget még nem közöl-
ték. 

Amikor a táblázat alapján 
megmondtuk, hogy az vár-
hatóan havi 800 forint  lesz, 
a mamika bizony „szívta a 
fogát"... 

* 

Gerencsér  György  né zá-
kányi lakos szombatonként 
látogatja a kanizsai piacot 
nagyobb mennyiségű tojás 
felhozatalával. Szép tojásai 
- darabonként 4,50 forintért 
- gyorsan fogytak. 

- Eddig fél négyzetméter 
után egy alkalomra 10 fo-
rint helypénzt fizettem. Ma 
már 12,50-et kértek. Hogy 
milyen alapon, nem tudom. 
Azt hallottam a szomszédos 
asszonyoktól, hogy május 

1-től eltörlik a humánus fél 
négyzetmétert, s egy négy-
zetméter után 30 forintot 
kell majd alkalmanként fi-
zetni. Ha a nemrég felemelt 
utazási költséget is hozzá-
számolom, bizony nem lesz 
kifizetődő tojással Kanizsá-
ra jönni! 

* 

Körsétánk során megkér-
deztük a piac keleti, illetve 
nyugati oldalán épületekben 
árusító szerződéses húsáru 
eladókat és italárusítókat is, 
őket azonban még nem tá-
jékoztatták a helyhasználati 
díjak változásáról... . .. .. 

Az önkormányzati testület 
legutóbbi ülésén úgy dön-
tött, hogy a kérdéskört újra 
górcső alá veszi, így re-
ménykedhetünk, nem emel-
kedne annyira, hogy azt fel-
tétlenül a fogyasztókra kel-
lene hárítaniuk a kereske-
dőknek. 
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A masszázsszalon nem 
kupleráj 

- Mit keres? - kérdez 
vissza értetlenül az öreg-
asszony, amikor a szex-
masszázs szalonról érdek-
lődöm. 

- A masszázs-sza-lont -
ismétlem tagoltan. 

- Én még nem láttam, de 
azt beszélik, hogy az ügy-
véd úr házában van. Arra 
egyenesen, aztán balra -
mutat a falu szélső utcája 
felé. A kihalt utca egyik ol-
dalán sátortetős házak, 
szemben a temető. A késő 
délutáni szürkületben sötét 
oszlopokként meredeznek a 
sírkövek. 

Biztosan ez lesz az - fé-
kezek egy tetőtér beépíté-
ses, fehér ház előtt. Csak az 
egyik oldalsó ablakon szűrő-
dik ki némi fény. Egy lámpa 
megvilágítja a bejáratot. 

A kopogtatásra T. úr, a 
szalon tulajdonosa nyit aj-
tót. Sejtelmes, diszkrét vilá-
gítás mindenütt. Beljebb in-
vitál az ügyelő helyiségbe. 
T. úr szerint igény van erre 
a szolgáltatásra. Az embe-
rekben megvan a hajlam, a 
rejtett vágyak. Ebből indult 
ki - no meg a már működő 
szalonok példájából - , ami-
kor belevágott a vállalko-
zásba. Hogy miért Kunfe-
hértót választotta erre a 
célra? A diszkrét környezét 
biztosítása miatt. 

- Volt-e valamilyen ne-
hézsége a kialakítás és be-
jegyeztetés körül? 

- Sokkal könnyebben 
ment, mint reméltem. Kel-
lett hozzá egy csomó ható-
sági engedély, mindenki el-
mondta a fenntartásait,  de 
én megnyugtattam őket: ez 
egy erotikus masszázssza-
lon, nem pedig kupleráj. 

- S a szomszédok? 
- Beleegyeztek. A falu- ' 

ban persze vannak han-
gok.., 

- Ügy tudom, hogy önnek 
tisztes foglalkozása van. 
Tudnak-e a vállalkozásáról 
a munkahelyén? 

- Hát... igen, legalábbis 
sejtik, bár nem vertem 
nagydobra. 

- Mit szóltak a kollégái? 
- Csak susmorognak. 
- Családja? 
- Nyilvánvaló, hogy a 

feleségem tud róla. Végül 
is üzleti dolognak tekinti. 

- Ezzel azt akarja mon-
dani, hogy simán belenyu-
godott? 

- Kezdet kezdetén voltak 
nézeteltérések, de aztán 
meggyőztem. 

A mennybemenetel 
A „munkaerő" toborzás 

hirdetés útján történt. 
Több mint negyvenen je-
lentkeztek. T. úr személye-
sen felkeresett  minden je-
lentkezőt a helyiek kivéte-

lével. A kiválasztásnál a 
szemrevaló forma mellett a 
társalgási képesség is so-
kat számított. Gyakorlati 
próba nem volt. 

- A szolgáltatás egyfajta 
masszázst ígér. Értenek 
ezek a lányok a masszíro-
záshoz? 

- Itt szexmasszázsról van 
szó, ami elsősorban az ero-
gén zónák simogatásával 
történik, és az ingerlékeny, 

fáradt emberek potenciáját 
fokozza. 

Úgy érzem, nem hagyha-
tom ki a már közhelynek 
számító kérdést: 

- S mi lesz a felfokozott 
potenciával? Talán hazavi-
szi a felajzott vendég? Jól 
felizgatják, aztán elmehet? 

- Hát... el lehet menni, 
de csak kézi simogatással. 

Egy masszázs 3500 Ft. 
Az ár tartalmazza a taxi-
költséget Halasról, és még 

egy itallal is megkínálják a 
kedves vendéget. Bátorsá-
got öntenek belé. Összevet-
ve másik szalonok áraival, 
itt egész olcsón juttatják az 
örömöt. 

- Nézzen szét! - javasol-
ja a fiatal tulajdonos ós már 
indul is felfelé  a keskeny 
falépcsőn. A mennybe jutás 
helyett a fürdőszobába nyi-
tunk be. Szokványos beren-
dezés, a polcon márkás 

szappahok, fürdőkrém,  2 db 
törülköző ós ragyogó tiszta-
ság. (Ez a tisztaság érzés 
egyébként végig kísért.) A 
fürdőszoba után a „tetthely" 
következik. A szőnyegpad-
lós szoba közepén árválko-
dik az ágy, mellette éjjeli-
szekrény, rajta egy flakon 
Creme 21. Az egyik taxis 
találóan mondta: „Ha netán 
igénybe veszem a szolgál-
tatást, otthonra is kell ven-
nem ilyen illatú testápolót." 

Az elfüggönyzött ablak 
előtt dohányzóasztal két 
szókkel. Arra az esetre, ha 
valaki csak beszélgetni sze-
retne, mert itt a lelket is ki 
lehet üríteni. Elcsodálkozom 
(ennyi pénzért?), de állítólag 
ilyenek is akadnak. A sarok-
ban szolárium, használatáért 
nem kell külön fizetni. A má-
sik szoba ugyanilyen, csak 
dupla ággyal. „Ha valaki két 
nővel akarja" - magyarázza 
a kísérőm. 

Az ajtózárban nincsen 
kulcs. Biztonsági okokból 
nem zárják. Az esetleges 
perverz alakok, erőszakos-
kodók ellen a lányoknak le-
hetőségük van jelzést adni 
az ügyelőnek. 

Ez egy erkölcsös 
vállalkozás 

Visszamegyünk a föld-
szintre, az ún. szalonba, 
ami tulajdonképpen társal-
gó. Sejtelmes világba lé-
pek. Egy UV lámpa hatásá-
ra különös világítótestek 
kelnek életre a falakon. A 
bárpult fölötti zöldes „pók-
hálóban" a vörösen világító 
pók mintha áldozatára vár-
na. A cipőm belesüpped a 
vastag szőnyegbe. A sze-
mem lassan hozzászokik a 
fólhományhoz. Az elegáns 
pamlagon félszegen ül egy 
lány. Vakítóan fehér blúzá-
ban, fekete szoknyájában 
egy érettségiző diáklányra 
emlékeztet. T. úr felkap-
csolja a világítást. A barna 
szempár riadtan néz rám. 
Ahogy a lány feláll, blúza 
megfeszül a mellén. Teljes 
nevén bemutatkozik. Leg-
szívesebben megkérdez-
ném, mi a francot keres itt 
egy ilyen csodás teremtés, 
de meggondolom magam 
ós a közepébe vágok: 

- Nem sok 40 percet el-
tölteni egy idegennel, aki 
ráadásul még . gusztustalan 
is lehet? 
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- Még nem próbáltam, re-
mélem kibírom - válaszol 
kurtán. Hangja idegesen 
vibrál. 

- De azért volt már fér-
fiakkal? 

- Eddig három olyan 
barátom volt, akikkel testi 
kapcsolatba kerültem. 

- Szerelem? 
- Egyiküket szerettem. 
Krisztina 19 éves. Asz-

szisztenskónt dolgozik, havi 
6 ezerért. Szakoktató sze-
retne lenni, amihez főiskola 
kell. Jelenleg a középisko-
lát végzi estin. Szüleivel él 
együtt, akik mit sem sejte-
nek a vállalkozásáról. 

Krisztina ideális alakú nő. 
Méretei: 98-58-100, 57 kg. 
- Egy kicsit vastag a vád-
lim - mutatja a lábát - , 
éveken keresztül sportol-
tam. Miközben gyönyörűen 
ívelő nyakát bámulom, meg-
kérdezem: 

- Mi ösztökél egy ilyen 
csinos lányt erre a pályára? 

- A pénz, csakis a pénz! 
Ebben a gazdasági helyzet-
ben valamit kell csinálni. 

- Kézzel masszíroz vagy 
testtel is? 

- Ahogyan a házsza-
bályzat előírja - válaszol 
határozottan. 

- Ezek szerint a vendég 

meg sem foghatja a testét, 
a mellét... 

- Úgy ahogy mondja. 
- Evés közben jön meg 

az étvágy - erősködöm. -
S ha plusz pénzt kínál? 

- Akkor sem - emeli fel 
hangját. - Ez egy erkölcsös 
vállalkozás! 

Közben megérkezik a töb-
bi lány is. 

A lányok, a lányok, 
a lányok angyalok? 

Öten érkeztek. Hamar 
„munkaruhára" vetkőznek, 
mindenféle csipkésbe. Szá-
momra Toulouse Lautrec 
rajzainak bujaságát idézik. 
Az egyikük akár egy Ma-
donna. Barna, hosszú, gön-
dör haj, lágy-meleg sze-
mek, ártatlan szűzies mo-
soly. 

- Most nagyon feszült va-
gyok, teli szorongással. Azt 
hiszem örülnék, ha nem 
lenne vendégem - szinte 
préseli a szavakat magából, 
amikor megszólítom. 

- Ezek szerint még nem 
csinált ilyesmit? 

- Nem, soha, most a tel-
jes ismeretlen előtt állok. 

- Akkor ez a ruha is za-
varja? - mutatok az átlát-
szó csipkekölteményre. 

- Amikor először felvet-

tem, alig mertem kijönni a 
fürdőszobából. 

- Mit fog csinálni az első 
vendégével? 

- Azt szeretném, ha nem 
kellene csinálnom semmit. 

Anna egyetemi hallgató, 
orvosnak készül. Környeze-
téből senki sem tudja, hogy 
ilyen pénzszerzési lehető-
séget választott. 

- Milyen a családi hátte-
re? 

- Átlag család, átlag jö-
vedelemmel ós rengeteg 
adóssággal. Albérletben la-
kom, talán így tudok enyhí-
teni a szüleim gondján. 

Van egy olyan érzésem, 
hogy nem kellene sokat 
győzködnöm és egy életre 
távozná innét. Még sokáig 
figyelem, ahogy magába 
roskadva ül az asztalnal ós 
időnkónt szeméhez emeli a 
zsebkendőjót. 

Ágnes érettségizett. Egy 
középfokú könyvelői képesí-
tés, valamint gyógyszertári 
asszisztens végzettség bir-
tokában már nem új a szak-
mában. Egy pesti szalonból 
jött ide. Filigrán, jó alakú, 
vidám és fesztelen. 

- Én el tudom különíteni 
ezt a munkát a magán-
életemtől. Végül is ez egy 
munkahely. Négy éve van 
egy barátom, ő is tudja, 
hogy mivel foglalkozom. 

Nem akarok kettős életet 
élni - mondja egyfolytában. 

- Ha valakinek- örömet 
szerez itt, az magának is 
öröm? 

Természetesen, ezt 
nem lehet undorral csinálni. 

- Masszázs közben a 
vendég meztelen. Mit visel 
a masszőz? 

- Általában félmeztelenül 
vagyok. 

- S ha kéri a férfi,  hogy 
vetkőzzön le? 

- Akkor leveszem az al-
sórószt is. Nincsenek gátlá-
saim, korábban egy grafi-
kusnál voltam modell. 

- Megengedi fogni a tes-
tét? 

- Az intimebb testrészem-
hez nem nyúlhatnak. 

S itt jön a tudósító nya-
valygása, amikor terjedelmi 
okok miatt nem írhat a pro-
finak tűnő Vivienről, az óvó-
női pályát felcserélő Nórá-
ról ós a „kék madarat" ker-
gető, kétgyermekes Izabel-
láról. Ahány lány, annyi 
egyéniség. Hasonló indíté-
kok, különböző sorsok. Per-
sze a szalonbeli munkájuk-
ban ennek nincsen jelentő-
sége. Örömszerzésre szer-
ződtek - pénzért! 

Kép - szöveg Ferlncz 
János 

(Halasi Tükör) 
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CSIP-TOTÓ pályázat 
II. forduló 

1. Egy  dob rendszerű  sor-
nyomtató 

1. Egy nyomtatási ciklus 
alatt egy sort nyomtat 

2. Egy nyomtatási ciklus 
alatt egy karaktert nyomtat 

x. Egy nyomtatási ciklus 
alatt egy lapot nyomtat 
2. A mágneslemezre  a so-
ros  adatállományok  felírása 

1. Szektoronként véletlen-
szerűen 

2. Lemezoldalanként sor-
ban 

x. Cilinderenként sorban 
történik 
3. A mágnesszalagokon  a 
szalag  elején  minden 
esetben található 

1. Szalagkezdet jel 
2. Állománykatalógus 
x. Tisztító-befűző szalag-

darab 
4. A program: 

1. A számítógéphez inté-
zett utasítások sorozata 

2. Az összes szoftware 
x. A számítógépbe beírt 

adatok összessége 
5. Mely  egységeket  nevez-
zük  perifériáknak? 

1. Csak beviteli egység 
2. Csak kiviteli egység 
x. A beviteli, kiviteli ós tá-

roló egységek együtt 
ff.  Mi  a SCANNER  (szken-
ner)? 

1. Program neve 
2. Optikai leolvasó 
x. Számítógép márka 

7. Mi  a prioritás? 
1. Ütemezés 
2. Elsőbbség 
x. Kiválasztás 

8. Egy  mikroprocesszor 
cím  vonalai  a legtöbb  eset-
ben 

1. Egyirányúak 
2. Kétirányúak 
x. A működtető program-

tól függően egy vagy két-
irányúak 
9. Melyik  része  a központ! 
egységnek? 

1. Vezérlő egység 
2. Aritmetikai egység 
x. Mindkettő 

10. A vezérlőegység  uta-
sításregisztere 

1. A futó utasítás címét 
tartalmazza 

2. Az éppen végrehajtás 

alatt álló utasítást tartal-
mazza 

x. A műveleti kódot tartal-
mazza 
11. A mikroutasltás 

1. Egy mikroprogram 
egyetlen utasítása 

2. Egy mikroprocesszor-
utasítás 

x. A gépi utasítások egyik 
része 
12. Az aritmetikai  egység 

1. Számolási feladatokat 
végez el 

2. Csak a prioritási sza-
bályt érvényesíti 

x. Végrehajtja az utasítás 
szerinti műveleteket 
13. Mi  a számítógép  fő 
feladata? 

1. Adatfeldolgozás 
2. A perifóriák  működteté-

se 
x. Számolási feladatok 

végzése 
+ 1. A központi  tár 

1. Számítógép központok 
adatállománya 

2. A számítógép központi 
egységének része 

x. Program könyvtár 

PALYAZATI 
SZELVÉNY 
II. forduló 

kérdés tipp 
1. 
2. 
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4. 
5. 
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7. 
8. 
9. 
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12. 
13. 
+ 1 

Név: 

Cím: 

Iskola: 

Beküldési határidő: 
április 5. 
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NORWICH-KANIZSA 
A Batthyány-gimnázium angol kapcsolata 

Mintha hazajöttek vol-
na! Az angol nyelv taní-
tását segíthetjük Magyar-
országon. A felső két év-
folyamon csak azokat a 
tárgyakat tanulják, ami-
ből majd felvételiznek. 

Hétfőn délután zsúfolásig 
megtelt gyerekekkel, szü-
lőkkel, tanárokkal a Bat-
thyány-gimnázium aulája. 
Pontban öt órakor a gim-
názium kamarakórusa kö-
szöntötte az angol vendé-
geket Borók Erzsébet ta-
nárnő vezetésével. A tizen-
négytagú együttes gyönyö-
rű tisztasággal és nagy-
szerű muzikalitással szólal-
tatta meg az angol nyelvű 
kórusműveket. Kulcsár Ba-
lázs és Vajda Zsolt színé-
szi megjelenítésű „Miau-
duó"-ja oldotta fel igazán a 
szereplés izgalmát. Ezután 
a norwichi középiskola két 
jazz együttese mutatkozott 
be: a 13-14 évesekből álló 
Hewett Junior Jazz Band, 

Jan Lord zenetanár, és a 
16-18 évesek Hewett Jazz 
Band-je Róbert Maynard 
közgazdaságtan tanár ve-
zetésével. Repertoárjukon 
a jazztől, a rockon át a 
popzenéig minden igazi 
angol zene szerepelt. 

- A zene ós hangszerta-
nulásra a gimnáziumban 
van lehetősége a gyere-
keknek. Termeszetesen fa-
kultatíve. - mondja Róbert 
Maynard Tanár Úr, aki Nor-
wich-kanizsai diákkapcsolat 
„felelőse" is egyúttal. - Ná-
lunk sokkal kevesebb a kö-
telező tantárgy és több a 
fakultatív óra. A felső két 
évfolyam pedig teljesen 
specializálódik. Kifejezetten 
azokat a tárgyakat tanulják 
csak a diákok, amiből majd 
felvételizni fognak. 

-  Ötödik  napja  tartózkod-
nak  városunkban.  Hogyan 
érzik  magukat  nálunk?  Mi-
lyenek  a  benyomásaik  ró-
lunk,  magyarokról? 

- Szinte teljesen isme-
retlen volt Magyarország 
számunkra. Nagyon-na-
gyon keveset tudtunk róla. 
Amit eddig kaptunk itt, az 
minden nemlétező elvárást 
felülmúl. Családoknál la-
kunk, együtt élünk velük, 
együtt kirándulunk, szóra-
kozunk, együtt ünnepeltük 
március 15-t. Nekünk na-
gyon tetszik ez az ország, 
az itt élő emberek ós a 
vendógszeretetl Többen 
közülünk már másodszor 
járnak itt. Ők úgy érzik, 
mintha hazajöttek volna. 

-  Nyilvánvaló,  hogy  a 
kapcsolat  a  magyar  gyere-
kek  számára  a  nyelv-
tanulás  lehetőségét  jelenti 
elsősorban.  Mit  profitálhat-
nak  e  kapcsolatból  az  an-
gol  diákok? 

- Számunkra roppant kü-
lönös és nem mindennapi 
kapcsolat, amit egy éve a 
Batthyány-aimnáziummal 
és rajtuk keresztül a ma-

gyarokkal kialakítottunk. 
Naayon fontos nekünk ez 
a  Közvetlen barátsági És 
igazán szeretnénk érezni, 
hogy az angol nyelv taní-
tásai segíthetjük Magyaror-
szágon. Még a Brit Konzu-
látus anyagi támogatását 
is megszereztük elhatáro-
zásunk megvalósításához. 
Persze nem utolsósorban 
szeretjük, ha zenénk tet-
szik és sikert arat Magyar-
országon is. 

-  Hol  /esz  a  következő 
találkozó? 

- Júniusban várjuk a 
batthyányisokat Angliába! 

- Köszönöm a beszélge-
tést! 

- Köszönöm szópenl -
mondja magyarul és bol-
dog mosollyal a Tanár úr. 

-horváth-
tolmácsolt: 

Varga Ágnes, tanár 

„Engem nem fárasztanak  a gyerekek" 

Csere doktornő, mint szm-elnök 
Sokan ismerik és szeretik ka-

nizsán dr. Csere Máriát, a ke-
leti városrész egyik gyermekor-
vosát. Kedves, Közvetlen, segí-
tőkész. és gyermekbarát -
mondjak róla. Bizalommal for-
dulnak hozzá a szülők akkor is, 
ha nem beteg a gyerekük, csak 
nevelési problémaval küszköd-
nek. A doktornő segít, tanácsot 
ad. Saját tapasztalatából merít 
- három általános iskolás korú 
gyermeke van, így ismeri a 
gyermeki lélek rejtelmeit. 

- Remek szervező, jó kap-
csolatteremtő, tapintatos, ösz-
szekötő kapocs a szülők és a 
nevelők között. Maga is dolgo-
zik, nemcsak irányit - mondja 
Varga Gézánó, a Péterffi  Álta-
lános Iskola igazgatóhelyettese 
dr. Csere Mariáról, aki társa-
dalmi munkában az iskola szü-
lői munkaközösségének elnöke. 

Mindhárom gyermeke a 
Péterffibe jár, a legidősebb 
nyolcadikos, a pici elsős. Nyol-
cadik éve segíti az iskola mun-
káját, kezdetben osztály szin-
ten, négy éve pedig a szülői 

Sunkakozösség elnökeként. 

riási segítség az iskolának. 
Tele van ötletekkel, sokat tesz 
a gyerekekért. Evek óta ő szer-
vezte a papírgyűjtést, a farsan-
gi karneválon a ,,Nagymama 
cukrászdáját", segíti a színját-
szókat, táborozókat - sorolja 
az igazgatóhelyettes. 

- Az iskola fennállása óta 
ilyen aktív agilis szm-elnökünk 
még nem volt - kapcsolódik a 
beszélgetésbe Barabás László, 
az iskola igazgatója. - Igazga-
tói programom egyik lényeges 
tétele a szülői ház és az iskola 
kapcsolatának erősítése, a szü-

lőkkel való együttműködés tar-
talmasabbá tétele. Ennek meg-
valósításában kiváló partner a 
doktornő. Rendezvényeinken 
az ő közreműködésével egyre 
több a szülő, érdeklődnek, se-
gítőkészek. Szükségünk is van 
rá, mert a nehéz gazdasági 
helyzetben az iskolák szinte ki-
látástalan körülmények között 
kénytelenek funkcionálni. A 
tantermek festését például 
évek óta szülői segítséggel tud-
tuk megoldani, a kerítés festé-
sét ugyancsak. Mindebben 
oroszlánrésze van a doktornő-
nek. Értékes az olyan ember, 
aki képes nemes cél érdeké-
ben a szülőket összefogni. Min-
dig felismeri azokat a helyze-
teket, amelyekben segíteni le-
het, és mivel jó emberismerő, 
megtalálja azokat a szülőket, 
akik készséget mutatnak az 
együttműködésre. Mindezt teszi 
a gyerekekért, a gyerekek ér-
dekében, mert gyermek- és 
családcentrikus. 

Iskolánk a szellemi tudásából 
is profitál, a gyerekeknek felvi-
lágosító előadásokat tart, rend-
szeresen részt vesz a nevelő-
testületi értekezleteken, ahol 
méltón képviseli a szülőket. 

- Pedagógus családból szár-
mazom - mondja dr. Csere 
Mária - anyu mellett szinte az 
iskolában nőttem fel, belém, 
ivódott a levegője. Ezért amikor 
a fiam iskolás lett, termé-
szetesnek tartottam, hogy meg-
ismerjem azt a heíyet, ahol a 
napjának nagy részét eltölti. Az 
is természetes volt, hogy ke-
restem a lehetőségeket, ame-
lyekkel jobbá, szebbé, érdeke-
sebbé tehető a mai - egyéb-

ként szürke - iskolásélet hét-
köz- és ünnepnapja. Segítők 
akadtak, hiszen minden osz-
tályban van néhány konstans 
szülő, aki biztos pont„ ha a 
gyermekéről van szó. En ma-
gam nagy lekötöttségben élek, 
mégis szívesen végzem ezt a 
munkát. Az a tapasztalatom, az 
iskola vezetése örül az 
ötleteinknek, segítő szándé-
kunknak. Az iskolát anyagi vo-
natkozásban is támogatni akar-
juk, ezért szerveztünk jótékony-
sági vásárt, amit a sikerre vaíó 
tekintettel valószínű többször 
meg fogunk ismételni. 

Nagyon fontosnak tartom, 
hogy a gyerekek - szülők - pe-
dagógusok minél többet legye-
nek együtt, ezért kirándulások-
ra, túrákra mindig elkísérem a 
gyerekeimet. Ha jó a családi 

légkör, a gyerek is örül a szülő 
jelenlétének. Engem a gyere-
kek nem fárasztanak, jól érzem 
magam közöttük. Nálunk otthon 
is mindig nagy a nyüzsgés. 

Beszélgetésünk során meg-
tudtam, nogy a Péterffiben a 
szülők és pedagógusok közötti 
tisztelet kölcsönös. Kézzelfog-
ható példája ennek az immár 
hagyományosnak mondható 
egyre népesebb szülő-pedagó-
gus találkozó, ós a kölcsönös 
plakett adományozás. A szülői 
munkaközösség a pedagóguso-
kat, az iskola pedig a legaktí-
vabb szülőket részesíti kitünte-
tésben. Az ötlet, és annak ki-
vitelezése - ugye nem megle-
pő - dr. Csere Mária nevéhez 
fűződik. 

H. M. 

Uj szolgáltatás: bélyegzőkészítés 

Bicsák Miklós 
kézműves-, könyvkötő mester 

bélyegzőkészítő 
Könyvkötészet 

8800 Nagykanizsa Telefon: 
Szabadság tér 18. 06-93-13-488 

Szolgáltatásaim: 
bélyegzőkészítós; szakdolgozatok, diplomatervek 
disszertációk, újságok, közlönyök, folyóiratok, 
könyvek bekötését, különböző albumok, 
térképek kasírozását, valamint dobozok készítését 
rövid határidőre vállalom! 



Százezer komód nyugati exportra 
Tú! a holtponton a Kanizsa Bútorgyár? 
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Bútorszalon 1991. Ki tudja ezt megfizetni? 

Dr. Tóth János a Kanizsa 
Bútorgyár vezérigazgatója 
40 éves, közgazdász. Az 
egyetem elvégzése után 
1974-ben került a gyárba. 
Tíz év után váltott, s a 
Tungsram Rt. nagykanizsai 
gyárában folytatta pályafu-
tását. 1989-ben hívták 
vissza, gazdasági vezér-
igazgató-helyettes lett, majd 
tollár József nyugdíjba vo-
nulása után választották a 
gyár első számú vezetőjé-
nek a múlt óv júniusában. 

- Mennyiben  volt  masabb 
a bútorgyár,  illetve  annak 
piaci  helyzete  visszatérte-
kor  a közel  5 évvel  korábbi 
állapothoz  képest? 

- Lényeges változások 
történtek, de nem voltak is-
meretlenek előttem. Az „iz-
zós" évek alatt is figyelem-
mel kísértem a működést, 
így tudtam mit vállalok, 
amikor visszatértem. Az el-
múlt időszakban gyakorlati-
lag megszűnt a bútorszak-
ma piaci védettsége mirid a 
hazai, mind az akkor még 
szocialista piacon. Magam 
is úgy ítéltem meg, hogy 
ehhez alkalmazkodnunk 
kell, ha hosszú távon tal-
pon akarunk maradni. Kez-
dettől fogva részt vettem a 
vegyesvállalat alapítás 
konstrukciójának kidolgozá-
sában, a partnerkiválasztás-
ban, s már a tárgyalások 
folyamán körvonalazódott 
ennek előnyös volta a gyár 
jövője szempontjából. 

- Fogalmazhatunk  úgy, 
hogy  a német-magyar  ve-
gyesvállalat  - a Kanizsa 
Trend  Kft.  - létrehozása 
„húzta  ki"  a bútorgyárat  ne-
héz helyzetéből? 

- Annyira azért nem kel-
lett „kihúzni", de kétségte-
len, hogy jól jött a tőkeerős 
nyugati partner belépése a 
vállalkozásba. 

- Milyen  előnyökkel,  kéz-
zelfogható  eredményekkel 
járt  ez a múlt  évben? 

- Mi bevittünk készlete-
ket, különféle eszközöket 
apportként, ő behozott egy 
nagyon jelentős mennyisé-
gű tőkét, illetve „know-
how"-}. A bútorgyár a létre-
jött társaságnak eladta -
többek között - magát a 
termelő területet, s az álló-
eszköz értékesítésen ke-
resztül jelentős árbevétel-
hez jutottunk. így enyhítet-
tünk azon a pénzügyi fe-
szültségen, ami például a 
be nem fejezett beruházá-
sok miatt fennállt. Gyorsított 

ütemben elkészülhetett az 
Ady úti 3 szintes üzemépü-
let, és további beruházá-
sokra is lehetőség nyílt. Ré-
gi porblémája a gyárnak, 
hogy magas beépítettségi 
fokú, városi belső területen 
létesült, így a további ter-
jeszkedés rendkívül tőke-
igényes kisajátítási eljárá-
sokkal történhetne. A jövő 
szempontjából égetően 
szükséges új telephely ki-
alakítására a Béke úton ke-
rült sor. Itt egy famegmun-
káló üzemcsarnokot építet-
tünk föl, a hozzá tartozó 
szociális létesítmények le-
hetővé tesznek további bő-
vítést is. A korszerűen fel-
szerelt famegmunkáló egyéb-
ként már ez év januárjától 
üzemszerűen termel. 

- A kárpitosüzem  kiválá-
sa profiltisztítást  is jelen-
tett? 

- Igen is, meg nem is. 
Tény, hogy a fő termékeink, 
így a szekrénysorok, lakó-
és hálószobabútorok lettek. 
Komoly famegmunkáló ka-
pacitással rendelkezünk, 
mely jórészt a korpuszbúto-
rok alkatrészeit biztosítja, 
de beszállítói vagyunk a 
KANIZSA Trendnek is kár-
pitvázak, illetve rugóstestek 
(bonel) készítésével. Ez 
éves ipari árbevételünk -
mintegy 1,2 milliárd Ft-, 5 -
6%-át jelenti, ami nem kis 
tétel, így a Kft. piaci sikere 
kedvezően hat vissza az 
anyavállalatra, s a nyeresé-
gükből is jócskán részese-
dünk. 

- Ez  azért  még kevés  az 
„ üdvösséghez  "! 

- Valóban kevés, de árbe-
vétel ós foglalkoztatottság 
szempontjából nem jelenték-

telen. Az igazsághoz hoz-
zátartozik, hogy van azért 
kárpitos termékünk is, jólle-
het kooperációs jelleggel -
alkatrészeket szállítunk ide 
is - melléküzemágunkban 
készítik, s mi értékesítjük. 
Mintegy 200 mFt volt az ár-
bevételünk belőle, s úgy 
néz ki, hogy idén még nö-
vekszik is a termelés. 

- Milyen  a kereslet  ter-
mékeik  iránt?  Egyáltalán 
tudják,  hogy  milyen  bútorra 
van igény? 

- Az kétségtelen, hogy a 
hazai piac beszűkült, csök-
kent a fizetőképes kereslet. 
Az országot behálózó már-
kaboltjainkból folyamatos, 
szinte napi információkat 
szerzünk. Manapság az em-
berek az olcsó, fokozatosan 
bővíthető ós csereszabatos 
elemes bútorokat keresik, s 
mi igyekszünk ezeket telje-
síteni. Jól bevált az éven-
kénti „házi vásár" megren-
dezése, ahol az új termé-
keket közvetlenül a vevők-
nek, kereskedőknek mutat-
juk be, úgyhogy a tavalyi 
BNV-t ki is hagytuk. Egyre 
növekszik a közvetlen érté-
kesítésünk részaránya, a 
nagykereskedelmi vállalatok 
kikerülésével. Ez anyagilag 
jobb a vevőknek, a kiske-
reskedőknek és nekünk is. 
Ezt a fogyasztói kapcsolatot 
célozzuk meg elsősorban: 
az alakuló, privatizálódó ke-
reskedelmi hálózatot, ahová 
előnyös anyagi feltételekkel 
próbálunk betörni már most 
a kezdet kezdetén. 

- Van  valami  „bomba üz-
let"  is kilátásban? 

- Az elmúlt évben alig volt 
exportunk, az idei évre vi-
szont több más mellett egy 

300 mFt feletti kötésünk 
van 9 fajta komód német 
exportjára. 100 ezer dara-
bot kell legyártanunk, ezt 
még kimondani is sok. Már 
elkezdtük a gyártást, ós a 
megrendelő elegedett volt a 
termékek minőségével. 

- Mennyire  képesek  rugal-
masan átállni  például  egy 
merőben  más bútor  gyártá-
sára,  illetve  alkalmazkodni  a 
vásárlói  igényekhez? 

- Ma már a korábbinál is 
jobban tudunk alkalmazkod-
ni. Az új beruházással há-
rom szerelősor lett - a ko-
rábbi egyhez képest - s ez 
azt jelenti, hogy egy mű-
szakb an akár öt fajta ter-
mókegyüttest gyárthatunk. 

- Szükség  van ezek  sze-
rint  a dolgos  munkáskezekre. 
Nem lesznek  elbocsájtások? 

- Az exportkötósek - erre 
az évre legalábbis - pótol-
ják a belföldi piacvissza-
esést. Szükség van tehát a 
munkáskezekre. Azt nem 
mondom, hogy létszám ra-
cionalizálás nem lesz, de 
ez nem munkaerőleépítés. 
Ha egy ember el tudja vé-
gezni az adott feladatot, 
amit korábban kettő végzett 
el, akkor azt egy embernek 
kell elvégezni, hiszen ez-
előtt is egynek kellett volna. 

- Pénzügyi  nehézségek? 
- Manapság szinte min-

den vállalat életében van-
nak, mi sem vagyunk kivé-
telek. Az első negyedévben 
- amikor még nincs nyere-
ség akkumulálódás - egyes 
kiadásunkat átmeneti pénz-
ügyi hitellel kell áthidalni. De 
amíg egy vállalat hitelt kap, 
addig nincs probléma. 

- Bér-  és jövedelem-
helyzetük? 

- Tavaly két ízben hajtot-
tunk végre alapbéremelést, 
bevezettük a 100%-os túl-
órapótlékot a túlóra minden 
órájára, ez az idén is érvé-
nyes. A 18%-os alapbér-
emeléssel és az adómentes 
étkezési hozzájárulással 
együtt mintegy 28%-os jö-
vedelemnövekedést céloz-
tunk meg egyelőre. 

Bacskay Zoltán 

Apróhirdetés 
Élősövénynek való nemes fa-

gyai eladó. Clm: Kálcsics Fe-
renc, Kiskanizsa, Felsőtemető 
u. 4/a. 

* 

SAMARA kiutalás elpdó. Na-
gyon közeli sorszám. Érdeklőd-
ni telefonon: 93/14-994 



Szolgáltatás  NELKA 
(Nagy  Lajos?)  módra! 
Még 1987-88-ban negyven-

négy lakó költözött a palinl tár-
sasházakba. A tulajdonosi okirat 
alapján, a zárt antennarendszert 
is megvásárolták - nem is ke-
vés összegért. Beköltözések 
után megérkezett NELKA levele, 
amiben közműnek  nyilvánította 
a lakók tulajdonát - hivatkozva 
egy tanácsi rendeletre - , egy-
ben bizonyos karbantartási 
összeget is meghatározott. (Volt 
aki fizetettl!) Az Igy „államosí-
tott" zárt antennarendszerre ter-
mészetesen a NELKA akkor kö-
tött rá új fogyasztóként családi 
házakat, amikor akart, átadva  a 
negyvennégy  lakó  tulajdonát, 
mint zárt nagyközösségi anten-
narendszert! Természetesen fi-
zettek az új rákötések tulajdo-
nosai is 10 ezer forintig mint a 
pinty, de a NELKÁ-nak! Vélet-
lennek kell tekinteni azt is, hogy 
a NELKA a lakók tudta nélkül 
árkot ásatott, falat vésett ós 
fúrt,  elkövetve a birtokhábor/tás 
vétségét. A negyvennégy lakó 
közös képviselői hiába tiltakoz-
tak a tulajdonukat háborgató 
NELKÁ-nál - ami akkor Nagy 
Lajos Úr volt - megemlítve a 
jogtalan  haszonszerzést,  mint 
esetleges per tárgyát, mert 
Nagy Lajos Úr (akkor még nem 
az. ) igazgató válaszlevelében 
nemes egyszerűséggel „ultimá-
tumnak" titulálta a lakók jogos 
követelését és emígy válaszolt: 

- „ Engedelmükkel,  az egész 
felszólításukból  annyit  veszek 
figyelembe,  hogy  az antenna-
rendszert  tulajdonosként  kíván-
ják  használni..."/ 

Tehát ide vezetett a közmű 
jellegű létesítményekre vonat-
koztatott „házi",  azaz csak 
Nagykanizsán  alkalmazható 
jogszabály... 

A negyvennégy lakó képvise-
lői minden lehetséges fórumot 
végigjártak. Az akkori Zala me-
gyei Népi Ellenőrzési Bizottság, 
Megyei Tanács stb. A vizsgálat 
kiderítette, hogy a közösségi 
antennarendszerek nem tekint-
hetők közműnek, így minden 
ilyen jellegű eljárás jogszabály-
sértő! A NELKA igazgatója 
ezek után is folytatta a lélek-
tani hadviselést, idézünk: 

- „ Tévednek,  ha azt  gondol-
ják,  hogy  közérdekűnek  feltün-
tetett  bejelentéssel,  a vélt  fe-
lettes  szervünk  igénybevételé-
vel  befolyásolni  tudják  állás-

"  pontunkat." 

Az igazgató szükségesnek 
tartotta a lakókkal történő „ér-
telmetlen  vita"  (!) lezárását is 
addig, amíg „korrekt  együttmű-
ködési  készség  elemi  feltételeit 
figyelmen  kívül  hagyják..." 

Ezek után a negyvennégy la-
kó - gyanítva, hogy esetleg 
pallosjoga is van eme nemes 
úriembernek, aki a nagykani-
zsai  szolgáltatás  egyik Feje -
várakozás álláspontjára helyez-
kedett. Jött is a hivatalos levél 
a Zala megyéi NEB-től 1989. 
június 15-én, benne a felszólí-
tás a jogtalan rákötések meg-
szüntetésére, vagy a lakókö-
zösséggel történő megegyezés-
re. Egyúttal a nagykanizsai Ta-
nács Elnökét (Zsoldos et.) is 
felkérték, hogy a tanácsi .hatá-
rozat félreértelmezésének  meg-
szüntetésére tegye meg a 
szükséges intézkedéseket. 

Kedves Olvasó, kanizsai la-
kos! Ne gondolja, hogy ezzel 
minden rendeződött! Az eredeti 
állapot azóta sem állítódott 
visszal Nincs amivel visszaállít-
tassuk! Nincs átadási doku-
mentáció, szavatossági jegy, 
sőt úgy tűnik tervek sincsenek, 
amivel annó építettek volt! Bi-
zonyításul megtekinthető a 
NELKA szakemberei által 
összefúrt  garázs mennyezete -
keresve az általuk telepített 
koax kábelt... Hogy találták vol-
na meg, mikor ők rejtették el... 

A negyvennégy lakó megrö-
vidült a kanizsai NELKA által. 
A vita kezdete óta nincs kar-
bantartás, mert mit képzel a 
kedves vásárló... A vétel a rá-
kötések miatt a mai napig 
csapnivaló! A Nagy Lajos féle 
„szolgáltatás" - csak okozat, 
mert a negyvennégy palini lakó 
tudni véli a ZALABER képvise-
lőjének hibáját is, na meg aki 
mindezt finanszírozta, a nagy-
kanizsai  OTP  fiókét is. Utóbbi 
jeles képviselője - felébredve 
Csipkerózsika álmából - olyan 
levelet írt, amit csak iránta való 
tiszteletből nem idézünk. (Még 
a végén fizethetjük a kamatos 
kamat kamatjának kamatját...) 

Kedves NELKA! 
Mi nem haragszunk! De az 

életünk véges... Nagyon szé-
pen kérjük, adják ki a doku-
mentációkat, mert enélküj bi-
zony semmi nem megy. 

Kedves nagykanizsai OTP! 
Önöktől vásároltuk meg - ke : 

ményen megszámítva - min-

dent, ami a lakásainkkal kap-
csolatos. Tervekkel, rajzokkal 
miegymással. Önöknek fizetünk 
a mai napig részleteket, kama-
tos kamatot. Mi lenne, ha vég-
re tulajdonunkba kerülne az an-
tennarendszerünk. Az, amit 
Önök adtak el nekünk... Töké-
letesként... 

Nem választ, intézkedést ké-

Egy kicsit tanácstalanul ol-
vastam a „Kanizsa" című lap 
március 8-i számában megje-
lent írását. (Fiataloknak-Fiata-
lokról c. rovat) Úgy gondolom, 
hogy az Ön megállapításai 
többnyire megalapozatlanok, 
nem felelnek meg a valóság-
nak. Mielőtt kritikát mondunk, 
nézzünk utána állításunk igazá-
nak. 

A „sivatagi show-ról" csak 
pár gondolatot. 

Városunkban március 9- és 
12-e között hárem könnyűze-
nei rendezvény volt, amit a 
„Kanizsa" újság ugyanazon 
száma a 16. oldaion program-
ként ajánlott a város fiataljai-
nak. A színházi előadásokról, 

rünk szépen, türelmes ügyfél-
ként, ahogy 1991-ben illik. Mert 
azok vagyunk! Úgy a NELKÁ-
nak, mint az OTP-nek. Tán ez 
az út vezet(ne) Európába? 

Tisztelettel: 
A palinl negyvennégy 

lakásos társasházak közös 
képviselői 

Nagykanizsa, 1991. március 13. 

egyéb rendezvényekről ne nyis-
sunk vitát, mert egy teljes 
szám kevés lenne hozzá. 

Egyetértek Önnel abban, 
hogy Kanizsa kulturális élete 
hagy maga utári kívánnivalót, 
de hogy minősíthetetlen, azt 
nem tudom elfogadni. 

Igaza van! Nem a füstős 
kocsmákat kell látogatni. Tu-
dom ajánlani a Teaházi Társal-
gónkat. Tilos a dohányzás, ol-
csó a tea. 

Remélem, az egész heti teá-
zás, a kulturált időtöltés nem 
megy a tanulás rovására. 

Ugye, ezzel a kör nem zárult 
be? 

Ihász Imre népművelő 
HSMK 

Pályázati felhívás 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 

értékesítésre (hasznosításra) meghirdeti a Nagyka-
nizsa, Rozgonyi u. 4. sz. 1165 hrsz.-ú Ingatlant az 
alábbi változatok szerint: 
a) A mfeglévő épület ~ volt mozi ~ elbontásával a 

Sneff  téri rendezési tervhez kapcsolódd új épü-
letegység létesítésére. 

b) A meglévő épület felújításával funkció meghatá-
rozása mellett #z épület hasznosítására, 

(Felújítás a homlokzati jelleg megváltoztatása nél-
kül történhet.) 

* 

Egy pályázó több önálló ajánlatot is benyújthat. 
Pályázatok benyújtásának határideje: 1991. április 

19. 9 óra. . . . . . 
Pályázati anyagok bontása:l991. április 19. 10 

óra. 
Kiértékelés, eredményhirdetés; 1991, május 10. 10 

óra. 
A benyújtott pályázatok elbírálásáról a Városfej-

lesztési-, és Gazdasági Bizottság értékelése alapján 
döntünk. 

A pályázathoz szükséges alapadatokat (alaptér-
kép, rendezési te rvkivonat, ép ítési előírások tartat* 
ml követelmény) tartalmazó anyag a Hivatal 11. eme* 
let 12. Irodájában $00 Ft ajánlati díj befizetése el-
lenében munkaidőben (8,00 - 16,30) átvehető. 

Az épület Igény szerint ugyanott történő bejelen-
tés alapján megtekinthető. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAflOS 
POLGÁRMESTERI HIVATAL 

Tisztelt Szafal Űr! 

A Pf, 154. clrnü rovatunkban megjelenő olvasói levelek tartalmával közlésük 
esetén sem biztos, hogy egyetértünk. A nyilvánosságot azonban - ha ezt a levélíró 
feltétlenül kívánja - lehetőségeinkhez képest biztosítjuk. Ha pedig a fölvetődő 
problémák azt indokolják, magunk is utánajárunk. 
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Könyvajánlat 
Hogyan jött 

a Bil 

A Biblia háromszor szerepel a Guinnes rekordok könyvében: 

1. Az első könyv, amely nyomtatásban megjelent. 
2. A nyomtatásból fennmaradt 21 Gutemberg Biblia közül egy 

a világ legdrágább nyomtatott könyve. 1 265 000 fontért  kelt 
el egy 1978. évi árverésen (kb. 152 millió forint). 

3. A Biblia a legszélesebb kqrben terjesztett könyv a világon. 
1815 és 1975 között 2 500 000 000 példányban kelt el. 

A nyomtatás felfedezése  óta a teljes Bibliát 1763 nyelven és 
nyelvjárásban adták ki. Még mindig van 2 millió ember a világon, 
aki így sem tudja saját nyelvén elolvasni. 

V, , , mhiwmhmi.ihii iiiihiw imii mi wwmiiBiiiiiiMi Bi»i' ii ii in min 111 nwii imi ír • r i Bi^j-iiiT.ver rmirM11^ 

A könyv szerzője Huszka Jenő zeneszerző felesége. Mint 
rádiós, milliók tanácsadója volt. 

A könyv tartalmából: 

Tanácsok a kezdő háziasszonyok számára; 
„Gyomron át a szívhez" (receptek); 
Társadalmi szokások; vendégeskedés. 
Lakásművészet. A biedermeiertől a modernig. 

Megvásárolható az ALMANACH 
könyvesboltban! 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. (a volt lengyel piac mellett) 

Előszóval olthatják nemzeti öntudatuk szomját... 
Bedő Csaba Újvidéken 

Bedő Csaba nagykanizsai 
Radnóti-díjas versmondó 
február  végén a jugoszlá-
viai Újvidéken járt vendég-
szereplésen. Tapasztala-
tairól kérdeztem a mű-
vészt: 

- Kinek  a meghívására 
érkezett  Újvidékre? 

- Kaszás Károly az ottani 
Nyelvművelő Egyesület el-
nöke, aki egyébként a helyi*6 

rádió magyar nyelvű részle-
gének szerkesztője, látott 
vendégül. Az ő rendkívüli 
agilitásának köszönhetően 
már több Magyarországról 
érkezett művész is fellépett 
a kinti magyarság előtt -
válaszolt Bedő Csaba. 

- Konkrétan  hoí  szerepe/t 
és milyen  műsorral? 

- Újvidéken. Adán és Be-

csén az Anakronizmusaink 
című magyar költők és írók, 
többek között: Szőcs Géza, 
Kányádi Sándor, József At-
tila műveiből összeállított 
műsorral léptem fel. 

- Mit  tapasztalt  az ottani 
hangulatból? 

Elmondhatom, hogy 
szerepléseimet meghitt han-
gulat kísérte. Ez a jó szer-
vezés mellett az ottani em-
berek kulturális éhségének 
is köszönhető. Sajnos a 
közérzetünket rontotta, 
hogy épp ottjártamkor he-
lyezték át az ottani magyar 
rádió adását középhullámról 
URH-ra, s mivel kevesen 
vannak, akik ezen a sávon 
fogni tudják az adást, az 
utolsó kommunikációs ka-
paszkodó is megszűnni lát-

szik. A problémát nehezíti 
az is, hogy a magyarorszá-
gi televízió adásai sem min-
denki számára elérhetők, 
hisz Magyarország azon ré-
szén nincsenek erősítő ál-
lomások. 

- Magyarellenesség? 
- Konkrétan nincs ilyen 

tapasztalatom, szerb embe-
rekkel is csak autóstoppos-
ként találkoztam, de beszél-
getéseink során szinte min-
denki leszögezte, nem ma-
gyarellenes, és ő sem érti 
igazán az országuk alapel-
veit. így, annak eldöntésé-
re, hogy a vezetés, a kom-
munikációs csatornák, vagy 
az emberek e probléma 
gócpontjai, nem vállalkoz-
hatom. Mindenesetre az ot-
tani magyarok hangulatát 

erősen befolyásolja ez. Bár 
a jövő nem megfogalmaz-
ható, a körülmények egy ki-
csit Erdélyre kezdenek ha-
sonlítani. 

- Vitt-e,  hozott-e  valamit 
ezeken  kívül? 

- , A nagykanizsai Igricek 
együttes kazettái pillanatok 
alatt elkeltek. A vendéglá-
tóimtól kapott bácskai ma-
gyar írók ós költők műveinek 
pedig nagy hasznát veszem, 
hisz ősszel az Igricekkel vár-
nak vissza, így a műsor ge-
rincét e művekből való válo-
gatás adhatja. Tehát újra ké-
szülhetek, de már a többiek-
kel, ahhoz a néphez, amely-
nek vendégszerető közönsé-
ge lassan már csak élőszó-
val olthatja nemzeti öntuda-
tának szomját. 

Hercz Gábor 
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SVIűsorvég 
Új játékot kezdett velünk a Magyar Televízió. Bú-

csúznak a műsorvezetők. Van, aki jó előre bejelenti, 
hogy megszűnik az általa vezetett, vagy szerkesztett 
adás, van, aki az utolsó szám után köszön el. Frap-
pánsan vagy torz fintorral,  ki-ki meggyőződése szerint. 

Vitray Tamás műsora kifulladt, csak azt nem tudni, 
hogy pódiumra érdemes apából, anyából, vagy mű-
vószpalántából fogyott-e el a készlet. De sebaj, van 
helyette egy új bugyuta játék. A kamerák előtt bárki 
találkozhat első szerelmével. Ez kell a magyar néző-
nek, nem a nagyfilm előtti vers. Az megszüntethető, 
hisz nagy versolvasó nemzet hírében állunk! Esténkónt 
a versolvasás a feszültség oldó Kisbértől Bugyiig. 

A Premier is befuccsol, mert miért is a TV-n ke-
resztül akar újdonságokhoz jutni a honpolgár. Utazzon, 
nézzen színházi előadásokat élőben! Ne csak a hegy-
re, kiskertbe használja kocsiját! 

A legmegrázóbb döntés a Hírháttér csapatát érte. 
Mert hát ugye micsoda egy-feltevés az, hogy minden 
hírnek van háttere. Mert minek a hír így is? Nem elég 
amúgy is? Meg ez a Mester Ákos olyan szívósan, 
kitartóan kérdez! Partnerei nem is bírnak mindig lé-
pésttartani vele. Legyen elég nekünk a hírháttérből a 
parlament soros ülése. Ott keveset kérdeznek, de so-
kat válaszolnak. Nem politizálni kell Mester-fokon, ha-
nem pihentetni a magyar szellemet! Inkább andalítsa-
nak el milliomosék Dallasból vagy a zsaruk Friscóból, 
mint a hírekkel teli magyar valóság. Csattogjanak az 
öklök, ropogjanak a coltok, és szex is lehet minden 
mennyiségben! Csak valahogy igyekezzünk mi ott a 
TV-ben a nézőt a szépségtől és a valóságtól távoltar-
tani. Akkor talán kevesebbet gondol a bajára. 

De azért nincs baj, a Szomszédok azért szomszédok 
maradnak továbbra is. 

Büki Erzsébet 

Bemegyek a kölcsönzőbe 
kölcsönözni... 

...köszönök, majd elrebe-
gem, hogy éppen most egy 
ütvefúróra  lenne szüksé-
gem. 

Szerencsém van, hisz 
egyből elém teszik. Arra vi-
szont megkérnek, hogy én 
meg a személyi igazolvá-
nyomat tegyem eléjük. 
Ahogy jól nevelt alattvaló-
hoz illik, és mert feltétlenül 
szükségem van erre a fúró-
ra, megadom magam, telje-
sítem a kóróst. Bizakodom, 
jól halad az ügyem. Egé-
szen addig, míg „szig-em" 
25. oldalán ki nem derül, 
jelenleg nincs munkahe-
lyem. Sőt, ha még lenne is, 
csak akkor jutok fúróhoz, 
ha legalább egy éves folya-
matos munkaviszonyomat 
igazolni tudnám. Teljesen el-
keseredtem, hisz eddigre 
már minden lényeges és 
személyes adatot feljegyez-
tek rólam, (lásd 1. sz. mel-
léklet!). Pont ez az egy cse-
kélység, ami megakadályoz 
egy polc felszerelésében?... 

Húsz perc múlva a közel-
ben lakó barátommal együtt 
térünk be a „KÖLCSÖNZŐ-
BE", így aztán már semmi 
akadálya, hogy az ő adatai 
alapján végre fúrhassak. 
Fúróval a hónom alatt, ha-
zafelé baktatva érdeklődés-
sel tanulmányozom a ba-
rátom által kötött bérleti 
szerződést. Különösen iz-
galmas a felettébb udvarias 
hangú „Bérleti szerződési 
feltótelek" rész. Minden 
pontban nagybetűvel írják a 
„Bérlő" szót. Bizonyára 
azért, mert ha már jogai, a 
10 pontban nincsenek is, 
de legalább egy nagybetűje 
van. 

Hazafelé ballagtomban 
azonban nem hagyott nyu-
godni néhány gondolat. 

- Mivel csak fizetek, de 
semmilyen módon igazolha-
tó munkaviszonyom nincs, 
ma még másodosztályú ál-
lampolgár vagyok? 

- A kölcsönzőnek igaza 
lenne, hisz csak biztosítani 

akarja magát a veszteség 
ellen. Igaza lenne, ha nem 
egyedül rendelkezne a köl-
csönzés monopóliumával. 

- Mi köze a fúrógép köl-
csönzésének anyám nevé-
hez? 

na-im 

A domb 
A dombot akkor ismertem 

meg, amikor a Munkás utca 
7-be költöztünk. Előtte még 
a környéket sem ismertem, 
mert a munkám legfeljebb 
a Hevesi Általános Iskoláig 
szólított. A domb azóta már 
életünk szerves része lett, 
a szívünkhöz nőtt. A dom-
bot sok-sok új, négyemele-
tes ház veszi körül, ahol 
rengeteg fiatal család lakik. 
S majd minden családban 
egy-két gyerek használja a 
dombot. A domb nagyon 
sok mindent tud, amit mi 
szülők nem tudunk. Mert mi 
sokszor nem érünk rá, 
nincs időnk, fáradtak is va-
gyunk. Ezzel szemben a 
domb mindig ráér, várja a 
gyerekeket, és sosem pa-
naszkodik, hogy fáj a feje. 
A domb nagyszerű BMX ke-
rékpár ügyességi pályát je-
lent, bújócskázási lehetősé-
get a fák között, indián csa-
tateret, vagy éppen kilátót 
a focipályára ós játszótérre. 
A domb élettel teli, vidám, 
mert minden, a környéken 
lakó gyerek szereti. Télen 
azt mutatja meg, hogy mi-
lyen sokoldalú is tud lenni. 
A szánkózó gyerekek söté-
tedésig nyüzsögnek, játsza-
nak a dombon, alig lehet 
őket ágyka parancsolni. Ha 
én orvos volnék vagy pszi-
chológus, receptre is felír-
nám a dombot a betegség 
után lábadozó gyerekeknek. 
A domb mindenkivel megér-
tő, mindenkihez türelmes és 
igazán olcsó is, mert in-
gyen adja magát. A domb 
pótolja a másodállásban 
dolgozó szülőt, az elvesz-
tett barátot, a régenvárt 
ajándékot. Á domb igazán 
kiváló közösségszervező, 
pótolhatatlan népművelő, 
igazi közösségi ember. 
Azaz dehogy ember, hiszen 
domb! 

Meg kellene végre be-
csülni a dombjainkat ne-
künk felnőtteknek is! Mert 
ha, már fölöttünk domborul 
egy „domb", akkor késő. 

Nagy János 

Ü 

^^m^^mmmmmmmmmmmmmmammmmmmmmmmm^^^^ 

„Ne zavarjuk 
a vezetőt!" 

Hazafelé zötykölődünk a 
zsúfolt buszon. Egy utas a 

' vezetőfülke ajtajában vic-
ceket mesél a buszvezető-
nek, nagyokat kacarász-
nak. 

„Ne zavarjuk a vezetőt!" 
- olvasom hangosan a 
busz ablakára ragasztott 
feliratot. 

- Mi köze hozzá - tilta-
kozik társalkodó útitársam. 

- Elnézést kérek uram, 
ha megsértettem volna, de 
én csak a Volán Vállalat 
felhívását olvastam. 

- Az más! - nyugszik 
meg útitársam, és tovább 
szórakoztatja a buszsofőrt. 

A tarifa 
- Taxii Taxi! 
- Hova tetszik? 
- A Déli pályaudvarig. 

Talán még elérem a vona-
tot, ha ... 

- Megpróbáljuk! 
Rohanunk a forgalmas 

utcán. A sárgán még át-
csúszunk, de a piros meg-
álljt parancsol. Szóba ele-
gyedünk. 

- Milyen jó, hogy ennyi 
taxi futkos a fővárosban -
örvendezem. 

A taxis értetlenül néz 
rám. 

- Sajnos, túl sok van -
mondja - , a „dohány" meg 
kevés. 

A taxamétert figyelem, a 
számok gyorsan váltják 
egymást. Megálláskor ki-
lencvenkét forintot jelez az 
óra. Százassal fizetek. 

- De uram, egy ilyen 
útért? - reklamál a sofőr. 

- Bocsánat, nem isme-
rem a tarifát  - dadogom 
szégyenkezve, és újra elő-
veszem a pénztárcámat. 

Ketten 
beszélgetnek 

- Már a kórházban is 
megjárhatja az ember. 

- Hogy-hogy? 
- Képzeld, portásnak 

néztem az orvost! 
- Miért? 
- Mert nem azt kérdezte 

tőlem, hogy mi a bajom, 
hanem azt, hogy kinek a 
betege vagyok. 

Maszek boltban 
- Kétütemű fogkefét  ké-

rek! 
- Hm! - Kétüteműt? 
- Igen! - Olyat, amivel 

borotválkozni is lehet. 
- Jelenleg sajnos nincs, 

de holnapra beszerezzük. 
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Kosárlabda 
Lendületben a 
Az NB l-es női rájátszásban, 

a 15-20. helyért zajló küzdel-
mek során újabb nagyszerű si-
kereket ért el a MÁV NTE 
együttese. A vasutasok leg-
utóbb is kettős fordulót bonyo-
lítottak le, akik a fővárosban és 
hazai környezetben is a vársf*-
kozásnak megfelelően szere-
peltek, s értékes győzelmeket 
aratva megerősítették pozícióju-
kat. 

A fővárosban a Ferencvárosi 
Vasutas ellen vívták a vasutas-
rangadót, amelyet 60:46 arány-
ban nyertek meg. 

- Küzdelmes találkozót vív-
tunk. Az irányítás végig a mi 
kezünkben volt. A II. félidő kö-
zepén egyszer 3 pontra felzár-
kóztak a hazaiak, de aztán Pe-
tényi vezérletével biztos győ-
zelmet arattunk, amelyért a 
legtöbbet Petényi (18), Szabó 
(13) és Gyarmati (11 pont) 
nyújtotta - értékelt Csőgör  Jó-
zsef  technikai vezető. 

A rájátszás 8. fordulójában 
hazai környezetben fogadták 
az AR Építők együttesét, azt a 
csapatot, amelyet Székesfehér-
váron 1 ponttal korábban le-
győztek, s azt az együttest, 
amely egy hellyel előzi meg 
őket a bajnoki tabellán. 

Nos, most a kanizsaiak re-
mekeltek, s nagyszerű játékkal 
arattak 101:67-es győzelmet. A 
csapat régen látott teljesít-
ményt nyújtott, a látványos já-

vasutas-lányok 
tókórt számos alkalommal nyílt-
szlnű tapsot kaptak a hálás és 
lelkes közönségtől. 

A fölényes győzelemhez 
Szabó 25, Gyarmati 23, Bo-
gyai 19, Simonné 15, Petényi 
12 és Keresztény 7 ponttal já-
rult hozzá. 

Asztalitenisz 
Bútorgyár-Győri MÁV 

DAC 16:9 

NB l-es női mérkőzés. Kani-
zsai győztesek: Bizó, Mausz és 
Gazsi 4-4, Szabó 3, Jurik 1. 

A tavaszi idény 6. fordulójá-
ban szerezte meg második ta-
vaszi győzelmét a kanizsai 
együttes, amely az elmúlt négy 
fordulóban két váratlan veresé-
get szenvedett. 

A lányok ezúttal repülőrajtot 
vettek, az első körben elhúztak 
4:1-re, de ezután végig szoros 
játék alakult ki, miközben a 2 -
5. fordulót egyaránt 3:2-re 
nyerték. A vendégeknél Kiss je-
leskedett, valamennyi kanizsait 
legyőzte! A találkozó érdekes-
sége, hogy az egykori pécsi 
versenyzők csatájából Mausz 
került ki győztesen, aki mind 
Soóst, mind pedig Mongot biz-
tosan győzte le; s a fiatal Jurik 
megszerezte első NB l-es győ-
zelmét. 

Sakk 
N. Tungsram-MTK-VM 

4,5:9,5 
OB l-es férfi  csapatbajnoki 

mérkőzés. 
Sporttörténeti eserfiény szín-

helye volt március 17-én a He-
vesi Sándor Művelődési Köz-
pont, ahol első hazai bajnoki 
mérkőzését játszotta az OB I-
es újonc, az N. Tungsram 
együttese. 

Az egyidónyes bajnokság „A" 
csoportjában szereplő élvonal-
beli kanizsaiak az utolsó cso-
portmérkőzésen a sokszoros 
magyar bajnokot fogadták. A 
vendégeknél ugyan hiányoztak 
az olyan világklasszisok, mint 
Portisch L., a Polgár-testvérek, 
ám így is számos klasszissal 
szemben vették fel a küzdelmet 
a lámpagyáriak, köztük nemzet-

közi nagymesterekkel és mes-
terekkel, FIDE-mesterekkel. 

- Nagy érdeklődés mellett 
került sorra az első hazai OB 
l-es csapatbajnoki mérkőzés. A 
kultúrközpont ideális feltételt 
biztosított, csapattársaim nagy-
szerűen küzdöttek és jóval a 
várakozás fölött teljesítettek. 
Külön is kiemelkedő az a bra-
vúros győzelem, amelyet Fara-
gó Iván ért el Barbero ellen az 
első táblán, továbbá Bagonyai 
Attila bravúrja Faragó Sándor 
ellen a 4. táblán. Igen értékes 
félpontot szerzett Schneider At-
tila, Krutti Valér, Papp Nándor, 
Kassai Zoltán, s igazán örülök 
annak, hogy én is első OB. l-es 
mérkőzésemen szereztem meg 
a fél pontot - összegezett Ná-
dasi  Tamás  versenyző, a váro-
si sakk-szövetség vezetője. 

(b-h) 

Kézilabda 
NB I B-s idénynyitó 

és Kanizsa Kupa női torna 

Képünkön Petényi növeli a MÁV NTE kosarainak 
a számát 

A kézilabdázás második vo-
nalában szereplő Tungsram 
férfi  gárdája holnap (szomba-
ton) kezdi meg a tavaszi 
idényt, amely összesen 13 for-
dulót jelent a kanizsaiak szá-
mára, akik március második 
felében bonyolítják le az őszi 
idényből elhalasztott két talál-
kozót. 

Az új szakvezető, Jéki Zoltán 
vezetésével január 7-én kezd-
ték meg a felkészülést a keret-
tagok a tavaszi folytatásra. A 
játékosállományban annyi a 
változás, hogy Becskei átlövő-
vel erősítettek (H. Szondy SE, 
korábban PMSC). A többiek 
rendelkezésre álltak. 

- A keret 14 fős, amelyre 
nagy feladat hárul, hiszen az 
elvárásnak meg kell felelni. Ez 
pedig a dobogóra való felka-
paszkodást jelenti. Nos, ősszel 
a csapat sok pontot vesztett, 
ráadásul a második félidőben a 
riválisokhoz utaznunk kell, s ez 
nehezíti a helyzetet. A rajt előtt 
számos előkészületi ós kupa-
mérkőzésen szerepeltünk, s 
ezek jól szolgálták a formába-
hozást. Gondot jelentett Kri-
chenbaum és Tiba sérülése, il-
letve betegsége, ám remélem, 
hogy a holnapi bajnoki mérkő-
zésen már ők is és a csapat 
is rendben lesz - vélekedett a 
csapat szakvezetője. 

A fiúk holnap a Kanizsa Ku-
pa nemzetközi női torna kere-
tében folytatják a bajnoki pont-
vadászatot. Ellenfelük a Pilisvö-
rösvár lesz, amely ellen az 
Olajbányász munkacsarnokban 
15,30 órakor kezdenek a győ-
zelem reményében. 

A lámpagyári csapat további 
hazai menetrendje: 
Április 6: TUNGSRAM-Pestlő-
rinc (11,00). 
Április 26: TUNGSRAM-Hő-
gyész (17,30). 
Május 11: TUNGSRAM-Tatai 
HSC (11,00). 
Május 25: TUNGSRAM-Solt-
vadkert (17,30). 
Június 9: TUNGSRAM-Ajka (11,00). * 

Az Olajbányász munkacsar-
nokban holnap és vasárnap 
rendezik meg a Kanizsa Kupa 
nemzetközi női tornát, amelyen 
4 élvonalbeli csapat szerepel: 
az osztrák WAT Fünfhaus, a 
Veszprémi SE, a Dunaferr  SE 
és az Olajbányász. 

Az egyfordulós, körmérkőzé-
ses rendszerű kétnapos ver-
seny szombaton reggel 9,30 
órakor kezdődik az Olajbá-
nyász-Veszprém találkozóval, 
amely egyben beszámít a vi-
dék-bajnokságba is. A mérkő-
zés után rendezik meg a Du-
naferr-WAT találkozót. A dél-
utáni programot a Veszprém-
WAT mérkőzéssel kezdik 14 
órakor, majd 15,30 órakor „szí-
nesíti" a műsort a TUNGS-
RAM-Pilisvörösvár NB I B-s 
bajnoki férfi  találkozó, amely 
után a Dunaferr-Olajbányász 
mérkőzésre kerül sor. 

Vasárnap reggel 9 órakor 
kezdődik a Dunaferr-Veszprém 
találkozó, majd 10,30 órakor 
bonyolítják le a záró-mérkő-
zést, az Olajbányász-WAT ösz-
szecsapást, amely után kerül 
sor az ünnepélyes eredmény-
hirdetésre. ( _ , o g h ) 
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Labdarúgás 
Olajbányász-Mohács 

2-0 (2-0) 

NB ll-es mérkőzés. 
Az Olajbányász labdarú-

gói az idénynyitón elszen-
vedett vereség után hazai 
környezetben próbálták 
meg kijavítani a bizo-
nyítványt. A Mohács gárdá-
ját fogadták, akik valamivel 
jobb pozícióban voltak a ta-
lálkozó megkezdése előtt, 
mint a hazaiak. A piros-ké-
keknek ezért is fontos volt 
a mérkőzés, és azért is, 
hogy az első hazai mérkő-
zésükön ne okozzanak csa-
lódást szurkolóiknak. 

Jól indult a találkozó, hi-
szen már a 4. percben Far-
kas révén vezetést szerzett 
a csapat. Ezután a várt jó 
folytatás elmaradt, a Mo-
hács talpra tudott állni, né-
hány próbálkozása is volt, 
de azok eredménytelennek 
bizonyultak. Húsz percnyi 
játék után ismét az Olajbá-

nyász percei következtek, 
amelynek eredményeként a 
27. percben Skublics szép 
góllal növelte az előnyt. 

Szünet után gyorsan szé-
píthettek volna a vendégek, 
de Martina - a hazaiak sze-
rencséjére - öt méterről hi-

bázott. Ezután is a vendé-
gek birtokolták többet a lab-
dát, míg a hazaiak gyors el-
lenakciókkal kísérleteztek. 
Egy ízben büntetőt is sike-
rült kiharcolni, de a sértett 
(?) lövését a mohácsi ka-
pus kivédte. 

A mohácsi védőtől szorongatott Fuisz kapura 
bombáz. 

(Fotó: Erdei András) 

Martinkovics  József  cse-
rejátékos véleménye a szü-
netben: 

- Jó kezdés után kicsit 
megtorpant a csapat, majd 
jókor jött Skublics gólja. 
Úgy érzem ennyivel jobbak 
voltunk. 

Reiszbart  József,  a Mo-
hács edzője közvetlen a ta-
lálkozó után: 

- A hazai csapat győzel-
me első félidei játéka után 
megérdemelt. Meg kell je-
gyeznem, a mai játékveze-
tés a korrektségtől nagyon 
messze volt... 

Német  Lajos,  a hazaiak 
trónere: 

- Ah első hazai mérkőzé-
sünkön - úgy érzem - si-
került kiszolgálnunk igényes 
közönségünket. Az első já-
tékrészben nyújtottak alap-
ján megérdemelten szerez-
tünk előnyt. Szünet után 
ugyan volt egy tizenöt per-
ces megingásunk, de akkor 
sem jelentettek veszélyt a 
mohácsiak. 

-kápolnás-

Torna 

Taroltak a kanizsai diákok a megyei döntőn 
A Hevesi iskolában, ideá-

lis feltételek között bonyolí-
tották le a diákolimpia I., il-
letve l l- l l l . korcsoportjának 
megyei tornász-döntőjót, 
amelyen két város, Nagyka-
nizsa ós Zalaegerszeg diák 
versenyzői küzdöttek az or-
szágos döntőbe jutást jelen-
tő első helyért. 

A zalai döntőt ünnepélyes 
külsőségek között rendez-
ték meg. A közel 150 részt-
vevőt Szilágyi  József*,  a Za-
la Megyei Diáksport Tanács 
elnöke k ö 3 2 ö n t ö t t e , majd az 
Európa-bajnokságra készülő 
kanizsai Hevesi csapat (né-
gyes) tartott bemutatót az 
EB „anyagból". 

A mintegy 3 órán át tartó 
zalai fináléban ismét kitet-
tek magukért a Hevesi is-
kola tornászai, akik ezúttal 
is jeleskedtek, ám az I. kor-
csoportban hatalmas küzde-
lem után, minimális különb-
séggel kerekedtek felül a 
lányok mezőnyében az 
egerszegi Kilián ellenében. 

A dobogón végzett kani-
zsaiak (mind Hevesi iskola): 

/  korcsoport:  Fiú  csapat-
ban: 1. Hevesi (Kósz, Ja-
kab, Horváth, Jászberényi, 
Barics, Aranyos) 121,7. 
Egyéniben:  1. Aranyos Imre 

Prunner V., Orbán, Ora-
vecz, Kreiner) 130,3; 2. Z. 
Kilián 130,2; 3. N. Rozgo-
nyi 123,5. Egyéniben:  1. 
Kreiner Aida 27,3. 

ll-lll.  korcsoport.  Fiú  csa-
patban:  1. Hevesi (Rodek, 
Kelemen, Sziklai, Vizvári, 
Szijjárló, Ramocsa) 137,1. 
Egyéniben:  1. Ramocsa 
Krisztián 28,0; 2. Szijjártó 

Csaba 28,0; 3. Vizvári 
Krisztián 27,8. Leány  csa-
patban:  1. Hevesi (Hoiics-
ka, Kovács, Kiss, Pernecz, 
Farkas, Gajcsi) 138,5;...4. 
N. -Rozgonyi 125,5. Egyéni-
ben.-1. Pernecz Paula 28,0; 
2. Gajcsi Réka 27,9; 3. 
Kiss Edit 27,7 pont. 

-Balogh-

Oravecz Edina 
a gerendán 

27,2; 2. Barics Ákos 26,8; 
3. Jászberényi József 26,5 
pont. Leány  csapatban:  1. 
Hevesi (Hénics, Prunner E., 

Búvárúszás 

Érmek Kecskemétről 
A kanizsai búvárúszók ismét hallattak magukról. Az el-

múlt időszakban Kecskeméten indultak versenyen, ahol az 
Aranyhomok Kupáért kiírt viadalon több érmes helyezést 
értek el. Az anyagi gondokkal küzdő klub nagyszerűen 
szerepelt, ami a csapat életképességét is bizonyítja. A 
kecskeméti viadalon három ezüstérmet ós két bronzérmet, 
valamint számos értékes helyezést sikerült elérniük. 

Eredmények: 
Serdülő  fiú  100 méteres  uszonyos  úszás. 2. Berkes Mi-

hály, 3. Csósza László, 4. Bálint Máté. 400 m: 2. Berkes 
Mihály, 3. Csósza László, 5. Bálint Máté. 

Serdülő  leány:  400 m: 2. Andri Gabriella. 
Ifjúsági  leány  100 m: 4. Szabó Szilvia, 6. Marton Éva. 
400 m: 4. Szabó Szilvia, 5. Marton Éva. 

- K -
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75 évvel ezelőtt, 1916-
ban halt meg Hoffmann 
Mór pedagógus ós peda-
gógiai író, a „Zala" c. he-
tilap felelős szerkesztője. 

1843-ban született Deve-
cserben. A tanítóképző el-
végzése után, 1875 és 
1902 között a nagykani-
zsai állami polgári iskolá-
ban tanított magyar ós né-
met nyelvet. 

Felelős szerkesztője lett 
1874-ben a Fischel Fülöp 

könyvkereskedő kiadásá-
ban megjelent „Zala" c. 
heti lapnak. Amikor 1882-
ben a „Zala" politikai na-
pilappá vált, Hoffmann 
Mór, mint társszerkesztő 
maradt a lap kötelékében. 

1902-beri nyugdíjaztatta 
magát és Budapestre köl-
tözött. 

Felelős szerkesztő : 
H O F F M A N N M Ó B 

Cikkei magyar és német 
folyóiratokban jelentek 
meg irodalmi, esztétikai és 
pedagógiai témákban. Le-
fordította a híres német 
pedagógus, Ditter, „A ne-
velés és oktatás története" 
c. munkáját. 

1874-ben jelent meg 
„Egy úrikastély t i tka" c. re-
génye. Édesapja volt He-
vesi Sándornak, a Nemze-
ti Színház igazgatójának. 

Kulturális ajánlat 
Városi Televízió vesi bérlet), március 26-án 19 

órakor (Bródy bérlet), március 
27-én 19 óraKor (Rátkai bérlet): 
Budai Dénes: CSÁRDÁS -
operett, a Kaposvári Csiky Ger-
gely Színház előadásában. 

Minden szombaton 18-21 
óráig és minden szerdán 16-18 
óráig S.O.S. telefonos lelkise-
qélyszolgálat a 12-214-es tele-
fonszámon. 

* 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Március 22-én, 16.30 óra: 
Móroczné Bálint Eva alkotásai-
nak kiállítási megnyitója. A ki-
állítás megtekinthető április 5-ig, 
naponta 10-17 óráig. 

Március 23-án 10 óra: Moz-
gáskorlátozottak Városi Egye-
sületének évi közgyűlése. 

Március 23-án 18 óra: Rock 
and roll klub. 

Március 24-én 10 óra: Szá-
mítógépes játék és videó gye-
rekeknek. 

Mozicsatorna: 
Március 25-én 18 és 20 óra-

kor: filmvetítések, a VTV előze-
tes információja szerint. 

VTV-csatorna: 
Március 28-án 19 órától: Ma-

gazinműsor, benne hírhét és 
aktuális riportok. 

* 

Hevesi Sándor Művelődési 
Központ 

Március 22-24: Klimaj 
György festőművész kiállítása. 

Március 22-én 18 órakor: Be-
reményi Géza - Cseh Tamás 
- Uj dalok. Vendég: Cseh Ta-
más. 

Március 23-án 16 órakor: 
Gyermekteaház. Program: a 
Hunyadi Általános Iskola III. 
osztályos tanulóinak műsora -
húsvéti tojások készítése. 

Március 25-ón 19 órakor (He-

Helyőrségl Klub 
Március 22-től április 5-ig: 

„Tudja meg az egész világi" 
Válogatás Gulyás Gyula és Gu-
lyás János erdélyi film- és szo-
ciofotóiról  (1969-1989). 

Március 22-én 19-02 óráig: 
VIGADÓ. Műsor: Gálffy  László 
színművész „A repülő ember" 
című zenés pódiumestje, a Vi-
gadó zenekar közreműködésé-
vel. 

Március 28-án 14.30 órától: 
Mécs Imre országgyűlési képvi-
selő, a parlamenti Honvédelmi 
Bizottság alelnökének előadása 
a bizottság működéséről, a 
helyőrség tisztjeinek és tiszthe-
lyetteseinek. 

* 

Ifjúsági Ház 
Március 23-án 10-12 óráig: 

LUTRA csere-bere klub. 
Március 25-én 14.30 óra: „Ká-

ros szenvedélyek" vetélkedő ál-
talános iskolásoknak, a Városi 
Vöröskereszt szervezésében. 

Március 26-án 15 óra: „Csap-
da". Egészségvédelmi előadás 
középisKolásoknak. 

Március 27-én 15 óra: A kö-
zépiskolai számítógépes pályá-
zat döntője. 

Március 28-án 10 óra: „Hí-
mes tojás" húsvéti tojás készí-
tése (főtt tojást vinni kell!). 

Március 28-án 14 óra: VI-
DEÓ. „Hófehérke és a hét tör-
pe" című mesejáték. 

* 

Kodály Zoltán Művelődési 
Ház 

Március hóban: Várótermi 
tárlat a vasútállomás kultúrvá-
rótermében: „Kertészet és 
könyvészet" kiállítás és könyv-
vásár. 

Március 22-én este: a MÁV 5. 
sz. Építésvezetőség mulatsága. 

Minden szerdán 14 órától: 
Video-klub, vetítéssel. Nyugdí-
jas Klub. 

* 

Thury György Múzeum 
Hétfő és kedd kivételével na-

ponta 10-17 óráig: az „Erdő és 
az ember Zalában" című állan-
dó kiállítás. 

* 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Március 26-án 14 órától ós 
28-án 9 órától: Misztérium já-
ték. Jézus szenvedésének tör-
ténete. Előadja: a Kiskanizsai 
Katolikus Gyermekszínpad. 

* 

APOLLÓ FILMCENTRUM 
Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 16, 18 
ós 20 óra. 

Március 22-25: Ovizsaru 
(amerikai). 

Március 23-24-én 14 óra: 
Papa én nő vagyok (amerikai). 

Március 26-28: Jézus Krisz-
tus szupersztár (amerikai). 

Március 28-án 14 óra: Szü-
nidei matiné. Szuperhekusok. 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: filmbará-
tok napja. 

Március 22-24: Apokalipszis 
brigád (videó, amerikai). 

Március 25-27: Bruce Lee, a 
tigris (hong-kongi - amerikai). 

Március 28. Szürkület (ma-
gyar). 

Erotikus filmek, 20.15 órától, 
18 éven felülieknek: 

Március 22-24: Kapj meg 
amíg forró  vagyok (német). 

Március 25-28: A látás para-
dicsoma II. (német). 

Matiné (14 órától, gyerme-
keknek): 

Március 24. Asterix a Gall. 

Torgyán József Nagykanizsán 
A Kisgazdápárt március 24-én (vasárnap) 16 órai kez-

dettel Nagykanizsán, a HSMK nagytermében politikai 
nagygyűlést tart, amelynek szónoka dr. Torgyán József, 
a párt volt frakcióvezetője lesz. 

Apróhirdetések 
Ausztriából jöttünk, ós az 

Önök szép országában szeret-
nénk egy vegyesiparcikk üzletet 
nyitni. Ehhez keresünk németül 
jól beszélő, rátermett vállalko-
zót, aki üzlettársunk lenne. Ér-

deklődés levélben: Domatschitz 
Manfréd, Neusetz 29. A-8345 
Straden. Ausztria. 

* 

Lakásomon gépelést vállalok! 
Diplomamunkák, német nyelvű 
fordítás. Érdeklődni: Nagykani-
zsa, Őrtorony u. 44. 16 óra után. 

Üdüljön lakókocsival 
az Adrián! 

A Magyar Autóklub Nagykanizsai Szervezete május 04-
től október 05-ig egyhetes turnusokban (szombattól szom-
batig) telepített lakókocsis üdüléseket szervez a jugoszlá-
viai Krk szigetén lévő ós az olaszországi Velence köze-
lében lévő Jesolo melletti kempingekben. 

Kedvező árak és valutában biztosított 
költőpénz! 

Felvilágosítás és jelentkezés: Magyar Autóklub Nagy-
kanizsai Szervezete Nagykanizsa, Ligeti u. 21. Telefon: 
93/11-256. 
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OTP „roham után 
Az Országgyűlés az 1991. 

évi költségvetési törvény ré-
szeként módosította az 
1988. december 31. előtt 
hatályban volt jogszabályok 
alapján lakásépítés, lakás-
vásárlás, vagy egyéb építési 
munkák céljára nyújtott álla-
mi kölcsönök feltóteleit. 

- Ez a törvény kedvezőbb 
az adósokra nézve, mint az 
egy évvel korábban megal-
kotott, majd az Alkotmánybí-
róság által hatálytalanított 
kamatadó rendelet? - ér-
deklődtem az OTP nagyka-
nizsai fiókjában Giber Zol-
tánná Hiteiosztály vezetőtől. 

- Lényegesen kedvezőbb, 
hiszen ez a megemelt adó-
teher a kölcsönadós szám-
lájára érkezik, mint befize-
tés - nem pedig egy elkü-
lönített adószámlára - , így 
a kölcsöntartozást, illetve a 
kamatra fizetendő összeget 
csökkenti. 

- Az adósok több variáció 
közül választhattak. Melyik 
volt az „ügyfelek" számara 
a legkedvezőbb? 

- A második változat, 
amely alapján a 3,5%-ot meg 
nem haladó kamatozású köl-
csönök felét 1991. január 1-
től, a 3,5%-ot meghaladó ka-
matozású kölcsönök egyhar-
madát 1992. január 1-étől az 
állam elengedi, ám a megma-
radó összegekre a mindenko-
ri bankkölcsönök kamatát kell 
fizetni. A nyilatkozók 98%-a 
választotta ezt a változatot. 

- Mennyien nyilatkoztak a 
március 15-i határidő lejártáig? 

- A fiókunkkal kapcsolat-
ban álló mintegy 17 ezer 
500 kölcsönadós közül 11 
és fél ezren. Közülük 6200-
an fizették be egy összegben 
a tartozás felét február  28-ig. 

- Mekkora összeg „folyt" 
így be? 

- Tetemes pénzösszeg, 
387 MFt. A Polgármesteri Hi-
vatal 97 rászorulónak nyújtott 
5 millió 810 ezer forint  támo-
gatást az állami költségvetés 
biztosította keretből kamat-
mentes, illetve vissza nem té-
rítendő kölcsön formájában. 

- A betétállomány meny-
nyire „sínylette" meg ezt az 
akciót? 

- A devizabetótállomány-
nál nem észleltünk jelentős 
csökkenést, inkább az ifjú-
sági takarékbetétek, és a 
gépkocsifedezeti betétnél 
volt jelentős a megszűnés. 
A befizetések mintegy 40%-
át fedezték ezek rovására. 
Ez érthető is, hiszen a hi-
telkamat mindig magasabb 
a betétinél. 

-bacskay-

Nemcsak drágább, de 
új útvonalon a 31-es 

és 33-as buszjárat 
A döntésről Mátyás József a 

Polgármesteri Hivatal csoportve-
zetoje tájékoztatta lapunkat. 

- Nem mai probléma ez. 
Régóta húzódik a 33-as, 31-es 
buszok Katonaréten átvezető 
útvonalának ügye. A tömegköz-
lekedés szinte minden gondja 
megtalálható itt. Az egyik, hogy 
a kórház előtt, látogatási napo-
kon - bár a megállást, parkíro-
zást tiltó táblák kint vannak -
annyi a várakozó autó, hogy a 
buszok sokszor képtelen voltak 
a sarkon bekanyarodni. Mikor 
ezen a helyzeten változtatva át-
tereltük a buszforgalmat a Ta-
vasz utcára, hamarosan megér-
keztek a lakossági panaszok; 
tönkremegy az úttest (a Tavasz 
utcáról van szó), hullik a vako-
lat, megrepednek a falak, sűrű-
södnek a csőtörések. Ezzel az 
útvonallal volt még egy gond. 
Mivel megállót tettünk a kórház 
elé, a buszok indulása, megál-
lása miatt olyannyira nőtt a sze-
mészeti blokkban a rezgés, 
hogy veszélybe került a nagy 
pontosságot igénylő műtétek el-
végzése. 

Nemrégiben felkértük a Vo-
lánt, hogy végezzen a katona-
réti szakaszon utasforgalom fel-
mérést. Kiderült, hogy járaton-
ként a fel-, leszálló utasok át-
laga 0,75. 

A felsorolt  okok miatt, meg-
beszélve a Volán-nal és a me-
gyei közlekedési hatósággal, 
változott meg a két buszjárat 
útvonala. Az összes körülményt 
figyelembe véve nem tudtunk 
mást tenni. 

KÖLTSÉGVETÉS 
Fillérből lesz a forint? 

bEL-ZALAI HETILAPl 

én Boda Péter a Pécsi Távközlési 
kereskedelmi és vállalkozási 
igazgatóhelyettese: 

- A pár héttel ezelőtti ál-
lapothoz képest változott a 
nagykanizsai telefonköz-
pont építésének helyzete. 
Megszületett a beruházási 
döntés, így nyár elejére 
már belép a 600 vonalas 
konténer központ. Az új 
rendszerű központ beindítá-
sának végső határideje pe-
dig 1993, de jobb esetben 
1992 végére is elkészülhet. 

Kanizsai telefonügyben 
sürget bennünket az idő, 
ós az a tény, hogy körze-
tünkben csak két olyan te-
lepülés van - Kanizsán kí-
vül Komló a másik - , ahol 

a jelenlegi központ akadá-
lyozza a hat számjegyre 
való áttérést. Ezért igyek-
szünk felgyorsítani  a beru-
házást, melyhez központi 
támogatást is kapunk. Még 
nem eldöntött az új köz-
pont típusa, a jelenlegi 
helyzet szerint vagy Erics-
son, vagy Siemens kerül 
telepítésre. A költségek kí-
mélése miatt úgy döntöt-
tünk, hogy a központnak 
nem építünk új épületet, 
hanem a meglevő helyisé-
gek átépítésével, funkciók 
átcsoportosításával oldjuk 
meg a telepítést. 
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Hogy ki fizet, az egyértelmű 
Kerozin a vízben 

Sármelléken 

Ez a harc lesz a végső... 

Megdöbbentő képeket lát-
hattunk környezetünkből a 
közelmúltban a TV híradó-
ban. Sármelléken - ahol 
szovjet repülőtér működött 
évtizedekig - egyes kutakból 
olyan vizet merítettek, ame-
lyik lángra lobbant a nagy-
mértékű olajszármazék tarta-
lom miatt. A községet sújtó 
katasztrófa mellett félő volt, 
hogy a szennyeződés eljut a 
Kis-Balatonba, és talán még 
súlyosabb környezeti károkat 
okoz. 

A tavaly augusztusi első 
lakossági bejelentéseket kö-
vetően csak a szovjet csapa-
tok távozása után kezdődhe-
tett el az érdemi feltáró mun-
ka. Dr. Czoma László or-
szággyűlési képviselő kezde-
ményezésére március 21-én 
szakértői szemlére került sor 
a helyszínen. 

- Milyen  benyomásokkal, 
tapasztalatokkal  távozott  a 
tájékoztatást  követően?  -
kerdeztem a környezetet 
közismerten féltő, védel-
méért eddig is sokat tevő 
képviselőt. 

D É L - Z A L A I H E T I L A P , 
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egy hónapra 48 forint. 

- A szovjet csapatok kivo-
nása kapcsán megüresedett 
laktanyák hasznosítására 
alakult kormánybizottságnak 
a környezetvédelemért tele-
lős helyettes államtitkára is 
itt volt. A területileg illetékes 
hatósági ós a tudományos 
munkában élenjáró szakem-
berekkel, tanszékvezető 
egyetemi tanárokkal megerő-
sítve mentünk a koordinációs 
szemlére, illetve megbeszé-
lésre. A szakemberek egyér-
telműen megállapították, 
hogy a szennyezés nem ta-
valy kezdődött, jóval régebbi 
folyamat következmenye, 
amit a község égenföldi ré-
szének kútjaiban észleltek. 
Katasztrófahelyzet nincs, de 
ugyanakkor mégis katasztró-
fa sújtott terület. Attól nem 
kell félni, hogy a Kis-Balatont 
rövid időn belül a szennye-
zés elárasztja, viszont azo-
kat a lépéseket meg kell ten-
ni, hogy ez ne következzen 
be. 

- Az ott  élő  embereket  mi-
vel  tudják  megnyugtatni? 

Pillanatnyilag azzal, 
hogy ez a kár most nem fog 
tovább fokozódni, az viszont 
egyértelmű - mivel őket kár 
érte - , valakinek ezt a kárt ki 
kell fizetni. 

- Az, hogy  ki  lesz  ez a va-
laki,  még nem tudni? 

- Szerintem nem lehet kér-
déses, hiszen egyértelműen 
kimutatható, hogy ki okozta 
a kárt. Ha nem. lett volna ott 
a szovjet laktanya, akkor bi-
zonyára kár sem keletkezett 
volna, ez alaptétel, ezt el kell 
fogadni, ők okozták, nekik 
ezt a kárt ki kell fizetni. 
Olyan értékek maradtak itt 
épületben ós egyéb dolgok-
ban, hogy ezek árából nyu-
godtan fedezhető. Úgy ér-
zem, a sármellékieknek nem 
lesz különösebb gondja, baja 
a kipusztult növényzettel es 
a kutakkal. Egyébként már 
kezd visszaállni a termé-
szetes vízforgás, a szakem-
berek rendszeresen figyelik, 
ós két hót múlva lezárul az a 
részletes vizsgálat, amelyet 
ennek ügyében rendeltek el. 

- Van  már  valami  előre-
jelzés,  hogy  mikorra  rege-
nerálódik  ott  a talaj  és a 
növényzet? 

- ügy tűnik, hogy 1-2 éven 
belül már semmi gond nem 
lesz, azok a kutak, amelyek 
oly mértékben fertőzöttek 
voltak, hogy a vizet meg le-
hetett gyújtani, rövid időn be-
lül iható vizet adnak. 

-bacskay-

Maroknyi kanizsai koszorúzással egybekötött rövid ünnepséggel 
emlékezett meg az immár rangját vesztett 1919-es Tanácsköztár-
saság kikiáltásának 72. évfordulójáról.  A résztvevők eszmei és 
erkölcsi kiállását elismerve, azért fölvetődik bennünk a kérdés, 
vajh miért hiányoznak azok az arcok a képről, akik évtizedeken 
át szorgalmaztak március 21-e ünneplését. Talán korkedvezmé-
nyes nyugdíjuk, tavaszi munkát igénylő szőleik, nagytakarításra 
váró hétvégi házaik, időben létrehozott kft-ik mellett nem tudtak 
időt szakítani egy főhajtásra? 

Lapzárta előtt érkezett: Hevesi DSE sikerek sportakrobatikában 
Március 24-én a fővárosban rendezték meg a Budapest-bajnok-
ságot és a férfi  négyes egységek válogató versenyét, sportakro-
batika sportágban, amelyen a Kanizsai Hevesi DSE sportolói két 
(ifjúsági és felnőtt) egységgel vettek részt. Mindkét egység hibát-
lan gyakorlatot mutatott be. 

A viadal jó felkészülést jelentett az ifjúsági csapatnak (Aranyos 
Imre, Trencséni Viktor, Ramocsa Krisztián, Trencséni Zoltán) az 
ifjúsági VB-re, a felnőtt négyesnek (Trencséni Viktor,'Takács And-
rás, Bódi Szabolcs, Vizlendvai László) pedig a lisszaboni EB-re. 
Ez utóbbiak egyébként április 10-15 között Moszkvában részt-
vesznek a Volkow Kupán. 

További hír, hogy március 28-a ós április 2-a között Németor-
szágban szerepel a szakosztály vegyespárosa (Ramocsa Krisztián, 
Kreiner Aida), női párosa (Gajcsi Réka, Ramocsa Kornélia) és 
leány hármasa (Pernecz Paula, Miskó Anett, Farkas Alexandra). 

Pályázati felhívás 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 

értékesítésre (hasznosításra) meghirdeti a Nagyka-
nizsa, Rozgonyi u. 4. sz. 1165 hrsz-u Ingatlant az 
alábbi változatok szerint; 

a) A meglévő épület ~ volt mozi - elbontásával a 
Sneff  téri rendezési tervhez kapcsolódó új épület-
egység létesítésére. 

b) A meglévő épület felújításával funkció meghatáro-
zása mellett az épület hasznosítására. (Felújítás a 
homlokzati jelleg megváltoztatása nélkül történhet.) 

j^Egy pályázó több önálló ajánlatot is benyújthat. 

Pályázatok benyújtásának határideje; 1991. április 19, 
9 óra. 

Pályázati anyagok bontása: 1991. április 19. 10 óra. 
Kiértékelés, eredményhirdetés: 1991. május 10. 10 óra. 

A benyújtott pályázatok elbírálásáról a Városfej-
lesztési, és Gazdasági Bizottság értékelése alapján 
döntünk. 

A pályázathoz szükséges alapadatokat (alaptér-
kép, rendezési tervkivonat, építési előírások, tartal-
mi követelmény) tartalmazó anyag a Hivatal II. eme-
let 12. irodájában 500 Ft ajánlati dij befizetése el-
lenében munkaidőbon (8.00-16.30) átvehető. 

Az épület igény szerint ugyanott történő bejelen-
tés alapján megtekinthető. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS 
POLGÁRMESTERI HIVATAL 
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ÖNKORMÁNYZATI MORZSÁK 
Van elfogadott költségvetése 

a városnak 
ISMÉT TÁVOZOTT 
EGY KÉPVISELŐ 

Ma már ott tartunk, hogy 
nemcsak hónap végén, de 
rögtön fizetés után is több-
szörösen meggondolunk 
minden kiadást. Egyszerű 
átlagpolgárnak ezért is le-
hetett meglepő, hogy a hét-
fői közgyűlésen tíz-százmil-
liókról döntöttek a képvise-
lők egy-egy könnyed kézfel-
emeléssel. 

A város 1991-es évi költ-
ségvetése volt az egyetlen, 
de nem akármilyen hosszú 
napirend. A tárgyalás me-
netrendje immár szokásos-
nak mondható. Míg a kép-
viselők bírták erővel és fi-
gyelemmel, aprólékos ós 
néha újfent  személyeskedő 
vitákat  folytattak.  Hétfőn 
például Palotás  Tibor, 
Stamler  Lajos  ós Balogh 
György  szóváltása okozott 
izgalmakat, mikor újra elő-
került a Colosseum Kisszö-
vetkezet szennyvíztisztítóval 
kapcsolatos felajánlása. 
Stamler képviselő szerint 
Palotás Tibor „olyan  dolgok-
ba szól  bele, amihez  nincs 
joga".  Erre tett rá Balogh 
György azzal, hogy képvi-
selőtársa „megtalálta  a böl-
csek  kövét,  minden  kérdés-
ben".  Mindez közvetlenül az 
Ifjúsági Ház létének vagy 
nemlétének eldöntése előtt 
törtónt. Mint talán ismeretes 
az Ifjúsági Ház csak fél-
éves költségvetést kapott a 
tervezetben, így felmerült, 
hogy szeptembertől az épü-
letbe a Zemplén Gy. iskola 
költözne. Hosszú ideje foly-
tak a tárgyalások, aláírás-
gyűjtések, különböző bizott-
sági megbeszéléseken el-
hangzottak érvek, ellenér-
vek. 

A közgyűlésen először ar-
ról döntöttek, hogy döntse-
nek-e. A közgyűlés többsé-
ge úgy határozott, hogy az 
Ifjúsági Ház ügyét rendezni 
kell. így már nem volt aka-

dálya az újabb vitának, 
melynek végén tizenhárom 
igen szavazattal az Ifjúsági 
Ház fennmaradása mellett 
voksoltak. Ami ezután kö-
vetkezett, az történelmi je-
lentőségű. Az előző határo-
zati javaslat fólreérthetősé-
ge miatt - mármint, hogy 
maradjon-e az Ifjúsági Ház 
vagy ne - újabb szóváltás-
ra került sor, melynek vé-
gén újra kellett, hogy dönt-
senek az előző kórdósben. 
Ekkor már kissé elszaba-
dultak az indulatok. Csor-
dás né Láng Éva  képviselő 
a vita  közben  bejelentette 
lemondását  és elhagyta  a 
termet,  Henczi Edit jegyző 
pedig felszólította a képvi-
selőket, hogy „Most  már 
mondják  meg, miről  hajlan-
dók  szavazni!"  Az új szava-
zás végeredményeképp 
1991. július 1-től a Zemplén 
Győző Általános Iskola ve-
szi át az épületet, az eddigi 
művelődési funkciókkal 
együtt (szakkörök, rendez-
vények, hétvégi nyitvatar-
tás). 

A közgyűlésen szó esett 
még a múzeum fenntartásá-
ról, a Hevesi Sándor Szín-
háznak nyújtandó támoga-
tásról. Ebben a kérdésben 
a közgyűlés felhatalmazta a 
polgármestert, hogy ezekről 
a megyei önkormányzattal 
folytasson tárgyalásokat. 

A tanácskozás utolsó har-
madában a képviselők rá-
tértek a költségvetés rész-
letesebb tárgyalására. 
Pénzügyi források  hiánya 
miatt különösebb átcsopor-
tosításra, támogatásbővítés-
re nem volt lehetőség, így 
hétórás tanácskozás után 
elfogadták a város ez évi 
költségvetését, fenntartva 
azt a lehetőséget, hogy óv 
közben azon változtassa-
nak. 

na-im 

A március  25-1  város! 
közgyűlésen  az  Ifjúsági 
Házról  szóló  vita  közben 
jelentette  be  Csordásnó 
Láng  Éva  képviselőnő  a 
lemondását.  Másnap dél-
előtt munkahelyén, a Thury 
György Kereskedelmi Szak-
középiskolában kérdeztük 
az okokról. 

- Tegnap  felettébb  ideges 
hangulatban  távozott  a köz-
gyűlésről.  Megnyugodott 
már? 

- Összességében igen. 
Nem egy váratlan, előzmé-
nyek nélküli döntés volt ez 
részemről. Tényleg most 
került az utolsó csepp a po-
hárba. 

A testület szereptévesz-
tésben van, olyan dolgok-
ban akar közreműködni, 
ami nem feltétlenül testületi 

feladat. Ez olyannyira elő-
jött, hogy többen fontolgat-
ják  a lemondásukat. 

A másik ok, annyira elő-
készítetlenek az anyagok, 
hogy bizony az esetek nagy 
hányadában ez akadályoz-
za a döntést. Ehhez páro-
sul, hogy részemről nehe-
zen tudom elviselni az au-
tokratikus vezetést. A pol-
gármester úrra és a jegyző-
nőre pedig az utóbbi idők-
ben ez egyre jellemzőbb. 

Mindezek amellett szól-
tak, hogy ezt a lépést meg-
tegyem. Korábban már volt 
úgy - konkrétan a Szerve-
zeti és Működési Szabály-
zat tárgyalásánál - , hogy 
társaim fogtak le, mert „fel-
állni készültem". Tegnapig 
bírtam. 

N. I. 

Rózsás János és Bolf György után most Csordósné 
Láng Éva adta vissza képviselői megbízatását. Ne-
künk meg marad a kérdés, kl következik...? Mármint 

az MDF listáról utódjának, 
(Erdei András felvétele) 
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KOMPAKT FÉNYCSŐGYÁRTÁS KANIZSÁN! 
Bod Péter Ákos miniszter az új üzemcsarnok alapkőletételénél 

Március 25-ón délelőtt ünne-
pélyes keretek között került sor 
a TUNGSRAM Rt. Nagykani-
zsai Fényforrásgyárának  telep-
helyén a részvénytársaság el-
múlt 15 évi legjelentősebb ha-
zai beruházásának alapkőleté-
telére, amelyen megjelent dr. 
Pál  fi  Dénes, a Zala megyei 
Közgyűlés elnöke, Nagykanizsa 

Horváth Miklós Igazgató 
vezetésével Bod Péter 

Ákos miniszter ismerke-
dik a gyárral 

város vezetői közül pedig dr. 
Kereskai  István  polgármester 
ós Tarnóczky  Attila  ország-
gyűlési képviselő. 

Az ünnepségen Horváth  Mik-
lós,  a helyi gyár igazgatójának 
bevezetője után Varga  György, 
a TUNGSRAM Rt. vezér-
igazgatója mondott rövid be-
szédet: 

- Amikor itt beindul majd a 
termelés, ós sikerül az elvárá-
soknak megfelelni, Nagykani-
zsa, büszke lehet majd arra, 
hogy elnyerte a rendkívül taka-
rékos kompakt fénycső gyártá-
sának lehetőségét sok más 
amerikai gyár előtt. Magyaror-
szágon egyedülálló módon és 
gyorsasággal valósltunk meg 
egy világszínvonalú beruházást. 
Az ötlettől a gyártásig - amely 
az itt épülő 5000 négyzetméter 
alapterületű csarnokban június 
hóban indul be - pontosan egy 
év telik el. Ez azt bizonyltja, 
hogy hazánkban is lehet jól 
dolgozni. A beruházás önkölt-
sége 8,5 millió dollár. A világ 
kompakt fénycsőgyártásának 
központja itt lesz Kanizsán. In-
nen szállítanak majd a világ 
szinte valamennyi országába 
ilyen fénycsövet. 1992 közepé-
re az első telepített gépsor évi 
ötmillió darab legyártása 15 
millió dollár termelési értéket 
jelent. 

Ez még csak a kezdeti Már 
folytatjuk az előkészületeket to-
vábbi gépsorok beállítására. Ez 

az új gyáregység még ebben 
az évtizedben több száz millió 
dollár értékű forgalmat jelent 
majd a TUNGSRAM ós Ma-
gyarország számára. Jelsza-
vunk hármas: takarékos költ-
ségfelhasználás, jó minőség, 
kifogástalan vevőkiszolgálás. A 
világpiacon be kell bizo-
nyítanunk, hogy képesek va-
gyunk a legkorszerűbb termé-
kek gazdaságos előállítására. A 
hazai piacon fokozott mérték-
ben jelenünk majd meg, s a 
tavalyi 120 ezer darab kompakt 
fénycső értékesítését egy-más-
fél millió darab forgalmazására 
emelhetjük. Ez jelentősen javít-
hatja majd az ország energia-
mérlegét ós a környezet káro-
sodását - szólt, majd átadta a 
mikrofont  Bod Péter  Ákos  ipari 
és kereskedelmi miniszternek. 

- Egy miniszter életében 
vannak nehéz és örömteli pil-
lanatok. Most az utóbbi útján 
járok. A délelőtti üzemlátogatás 
során alkalmam volt megcso-
dálni az itt tapasztalható ren-
det, fegyelmet és nagy öröm-
mel fedeztem fel, hogy milyen 
jól működő technológiák van-
nak. Ez az új beruházás is fej-
lett technikai színvonalon ala-
pul. A magyar ipar szerkezet-

váltásánál sok ehhez hasonló 
beruházásra van szükség. Én 
úgy érzem, hogy ebben a vál-
lalkozásban minden megvan, 
ami a sikerhez kell. Kívánok 
sok szerencsét a toVábbi mun-
kákhoz! - mondta többek kö-
zött a miniszter. 

Ezután a jelenlévő meghívot-
tak és dolgozók tapsa közepet-
te helyezte el a miniszter, az 
Rt. vezérigazgatója és a gyár 
igazgatója az alapkőbe az ala-
pító okiratot. 

(tihanyi) 
Fotó: Erdei András 

Az alapkőbe helyezendő dokumentumok aláírása köz-
ben Bod Péter Ákos, Varga György ós Horváth Miklós 

A horgászoknál elszakadt a „zsinór" 
A képviselő lépése következik 

Az évek óta tartó horgász 
kontra BHG viszály remélhe-
tőleg végső állomásához kö-
zeledik. A Balatont körülvevő 
3 megye - Somogy, Veszp-
rém ós Zala - horgászegye-
sületeinek képviselői március 
21-én sajtótájékoztatóval egy-
bekötött megbeszélésen talál-
koztak dr. Czoma László or-
szággyűlési képviselővel a 
keszthelyi Festetics kastély-
ban. Elmondták észrevételei-
ket, panaszaikat a képviselő-
nek, aki olykor elszörnyűlköd-
ve hallgatta a Balatoni Hal-
gazdaság (BHG) által folyta-
tott rablógazdálkodás tényeit, 
illetve a horgászok által ta-
pasztalt környezetszennyezet-
károsító hatásokat. A BHG 
elektromos halászata ellen 
évek óta eredménytelenül til-
takozik a horgásztársadalom, 
mert nemcsak a nagy halakat, 
hanem a kicsiket, sőt a védett 
állatvilágot is pusztítja. Ernszt 
József, a zalakomári Kárász 
Horgászegyesület titkára a 
BHG Kis-Balatonon elkövetett 
„gaztetteiről" beszélt. A vi-
szonylag kis mélység és a 
mederben lévő fatuskók miatt 
húzóhálós módszerrel nem 
tudnak halászni, ezért 100-
150 m hosszú, különböző 
lyukméretű, úgynevezett merí-
tőhálókat raknak le, amikben 
a halak elakadnak. Az értéke-

síthető mennyiség mellett ren-

O az uszonyaitól, pikke-
I megfosztott, illetve a 

levegőhiány miatt „bekemé-
nyedett" hal, ami megsemmi-
sítésre kerül, jószerivel elás-
sák a kiemelten termé-
szetvédelmi területen. 

A kanizsai horgászok jó 
egy éve kezdték el aláírás-
gyűjtő akciójukat a Kis-Bala-
ton ökológiai egyensúlya, fau-
nájának védelme érdekében, 
s végső célkitűzésként azt 
szeretnék, ha a Balaton és a 
Kis-Balaton horgász „kezelés-
be" menne át. Képviseletük-
ben Gombos Imre átadta 
Czoma László képviselőnek 
petíciójukat, mintegy 12.700 
aláírással alátámasztva. 

- Képviselő  úr  előtt  nem is-
meretlen  a horgászok  kérése, 
sőt  követelése,  hiszen  évek 
óta foglalkozik  már  Ön is a 
probléma  megoldásával.  A 
mostani  megbeszélésen  mi-
lyen  új  fejleményekről  érte-
sült?  - kérdeztem dr. Czoma 
Lászlót a találkozó után. 

- Friss információ volt a 
Zala folyót elárasztó szerves-
anyag szennyeződésről kapott 
megrázó erejű közlés. Itt ér-
tesültem, hogy a balatoni ha-
lászat mindössze 2%-át adja 
az ország állami és szövetke-
zeti haltermelésének. Nem ér-
tem, miért ragaszkodnak 

mégis hozzá? A közel 13 
ezer aláírás pedig magáért 
beszél, s azt is mutatja, hogy 
a Balaton nemzeti kincsünK, 
az egész országé, nem pedig 
egy vállalaté, egy szűk társa-
ságé. 

- Milyen  álláspontra  jutott, 
és mit  kíván  tenni? 

- A megoldás valóban az 
lenne, hogyha átadnák az 
egész Balatont a horgásztár-
sadalomnak, akik úgy érzem 
méltó gazdái lennének a tó-
nak. Ennek szellemében rövid 
időn belül egyeztető tárgya-
lást folytatok a földművelés-
ügyi miniszterrel, s ha nem 
kapok megnyugtató választ -
hogy a Balaton egyértelműen 
horgász tó lesz - , az inter-
pelláció eszközéhez folyamo-
dok. 

- Mit  remél  ettől? 
- Remélem, hogy képvise-

lőtársaim és a társadalom is 
mögénk áll, ós végre pontot 
teszünk az ügy végére. Titkon 
azért azt remélem, hogy már 
a miniszter úrral folytatandó 
első megbeszélés sikerrel zá-
rul, s hamarosan a horgász-
társadalmat megnyugtató 
eredményről tudok beszámol-
ni. , 

Úgy legyen! A végkifejletről 
természetesen beszámolunk 
olvasóinknak. 

-bacskay-
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Lelkes hangulatú FKGP-nagygyűlés a HSMK-ban 
- dr. Torgyán Józseffel  és Gerbovics Jenővel 

A színpadon elhelyezett cí-
meres nemzeti színű és függet-
len kisgazdapárti zászlók; az 
„Isten, haza, család" és „Bort, 
búzát, békességet" transzpa-
rensek; a szónoki asztalon lévő 
piros-fehér-zöld  szalaggal átkö-
tött kenyér, egy üveg vörösbor, 
s virágcsokor március 24-én 
délután tagadhatatlanul jelezték 
Nagykanizsán, a HSMK nagy-
termében, hogy itt nem min-
dennapos eseményre kerül sor: 
a Független Kisgazda Földmun-
kás és Polgári Párt kanizsai 
szervezete nyilvános nagygyű-
lést tartott. 

Amikor negyedórás késéssel 
a zsúfolásig megtöltött terem-
ben a tarka képet mutató hely-
beli, zalai, somogyi, koalíciós 
és rivális párti, sőt kíváncsi 
kommunista - mintegy ezer fő-
nyi - hallgatóság előtt megje-
lent a független kisgazdák két 
országos nagyválasztmányi 
tagja és országgyűlési képvise-
lője, dr. Torgyán Józsefet és 
Gerbovics Jenőt zúgó taps fo-
gadta. 

A Himnusz közös eléneklése 
után Pál Sándor, a párt helyi 
szervezetének elnöke köszön-
tötte a meghívott vendégeket 
és egybegyűlteket, majd Anta-
lics Ferenc, a független kisgaz-
dák Zala megyei alelnöke mon-
dott rövid bevezető beszédet. 
Ezután dr. Torgyán József, a 
párt volt parlamenti frakcióve-
zetője következett: 

- Hölgyeim és uraim! Honfi-
társak, magyarok! Óriási nyug-
talanság tapasztalható ország-
szerte, amelynek oka: az ellen-
zéki pártok ugyan megnyerték 
a tavalyi választásokat, az iga-
zi rendszerváltás azonban 
mégsem következett be -
kezdte megszokott stílusában 
mondanivalóját. - Ennek tanú-
bizonysága, hogy a pártállamot 
több évtizeden át kiszolgáló fő-
hatóságok, bíróságok, ügyész-
ségek, különböző intézmények, 

hivatalok, munkahelyek vezetői-
nek zöme még most is ott van 
a hatalomban. Amíg a vezetők 
ós a népi vagyont elherdálók 
felelősségrevonása és cseréje 
meg nem történik, addig ha-
zánkban nem békés rend-
szerváltásról, hanem undorító 
hatalomátmentósről beszélhe-
tünk. Az ilyen szakembereknek 
vagy menedzsereknek titulált 
vezetőkre nincs szüksége az új 
Magyarországnak! 

Torgyán József gyakran 
emelt hangú, tapsokkal kísért 
beszéde további részében szólt 
az őt ért igazságtalan és anti-
demokratikus támadásokról, az 
Antall József miniszterelnök ál-
tal irányított MDF-nek a koalí-
ción belüli egyre erőszakosabb 
ós befolyásoló szerepéről, az 
MDF-SZDSZ titkos paktumáról, 
az ország egyre kezelhetetle-
nebbé váló külső (22 milliárd 
dollár + évente 3-4 milliárd 
dollár kamattörlesztés) és bel-
ső (1400 milliárd forint)  adós-
ságairól; az MDF ós a kormány 
be nem váltott ígéreteiről. 
Részletesen ecsetelte a kárpót-
lási törvénytervezet fonáksá-
gait, buktatóit. A kárpótlási jegy 
bevezetése a belső békétlen-
ség fokozódását, a viszály éle-
ződését, az infláció emelkedé-
sét hozhatja. Józan kisgazda-
párti-körök a reprivazitációval, 
az elrabolt tulajdon - föld és 
egyéb ingatlanok - visszaszár-
maztatásával vagy teljes értékű 
kártérítésével értenek egyet. A 
gazdasági és politikai válságból 
való kiút keresése kapcsán 
hangoztatta, hogy elsősorban a 
mezőgazdaságra kellene ala-
pozni, a kormány által 10 hó-
napja húzott - tízezreknek 
munkaalkalmat nyújtó - világki-
állítás megrendezését vállalni 
kell, egyes taktikázó bankkö-
rökkel ellentétben a külföldi 
adósságállomány csökkentése, 
illetve átütemezése kapcsán 
tárgyalni kellene a Párizsi Klub-

bal és egyéb magánhitelezők-
kel, élelmiszertöbbleteink külföl-
di értékesítése terén külkeres-
kedőinknek hatékonyabban kel-
lene dolgozni, a külföldi .tőkét 
bátrabban kellene becsalogatni 
az országba, megfelelő szinten 
kellene tartani a bór- ós árspi-
rál viszonyát, a gazdasági 
szervek 200 milliárd forintot ki-
tevő „sorbanállási" összegét 
pedig sürgősen fel kell szaba-
dítani. Közölte, hogy a hót fo-
lyamán az ifjúság érdekében 
saját lakásépítési programot tár 
az ország elé, amelyet fel nem 
használt külföldi hitelek bevo-
násával, önkormányzati terüle-
tek felhasználásával, bankok 

és a lakosság adományaival kí-
ván megvalósítani. Véleménye 
szerint felül kell vizsgálni azt a 
helytelen gyakorlatot, hogy 
pártvezetői funkciót betöltő 
személyek a kormányban is 
működjenek. 

- Erőfeszítéseket kell ten-
nünk a két - független és nem-
zeti - kisgazdapárt egységének 
megteremtésére, s a vidékre 
alapozott olyan nemzeti erőt 
kell létrehozni, amellyel együtt 
haladhatunk a haza felvirágzá-
sáért - fejezte be beszédét dr. 
Torgyán József. 

A januárban leváltott tárca-
nélküli miniszter, az Országos 
Parasztszövetség jelenlegi el-
nöke, Gerbovics Jenő megkö-
szönte az irántuk megnyilvánu-
ló hatalmas érdeklődést. Rövid 
beszédében rávilágított, hogy 
töretlen szervező munkával 
szélesíteni és erősíteni kell a 
párt vidéki bázisát, a jelenlegi 
kárpótlási törvénytervezet beve-
zetése zsákutcát hozhat az or-
szágnak; az agonizáló gazdasá-
got okosan, józan paraszti ésszel 
kell rendbetenni, s sürgősen 
össze kell hívni a párt nagyvá-
lasztmányát. 

A három órán át tartó lelkes 
nagygyűlés 12 fő hozzászólá-
sával, az azokra adott szónoki 
válaszokkal, majd a szózat el-
éneklésével zárult. 

(tlh-l) 

r A KÓGAZ  felvételre  keres 
a  tevékenységét 

rövidesen  megkezdő 
FLAMTRONIC  elnevezésű 

svájci-magyar  műszergyártó 
kft.-hez 

németül  tudó  munkatársakat 
művezető  munkakörbe. 

* Alkalmazás feltétele 
legalább középfokú vagy főiskolai szintű gépész 

vagy a műszergyártásnál szakirányúnak 
tekinthető más iskolai végzettség. 

A finommechanikai területen megszerzett 
gyakorlat a kiválasztásnál előnyt jelent. 

Német nyelvtudásra a többhónapos svájci 
betanulás miatt van szükség. 

Jelentkezni a KÖGÁZ Személyzeti 
és Oktatási Osztályán lehet. 

Cím: Nagykanizsa, Somogyi B. u. 2. 

Tel.: 13-040/18-95 vagy 16-77 mellék 

J 
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MIT JELENT 
SZÁMUNKRA 
A HÚSVÉT? 

Márkus  Jenőnó,  nagyma-
ma: 

- A katolikusok legna-
gyobb ünnepe. Nagyon sze-
retem. Már napokkal előbb 
sütök, főzök, várom a gye-
rekeket. Hatan vagyunk 
ilyenkor együtt. 

- És templomba  is együtt 
mennek? 

- Hogy őszinte legyek, ar-
ra már nincs idő. 

Varga  István,  géplaka-
tos: 

- Elsősorban családi ün-
nep a számunkra. Hárman 
vagyunk testvérek. Az első 
nap anyukáméknál ebéde-
lünk. 14-15-en ülünk le az 
asztalhoz. Másnap anyóso-
mékhoz megyünk. Szintén 
ugyanannyian jövünk össze, 
testvérek és gyerekek. 
Mindannyian megajándékoz-
zuk a gyerekeket. 

Gódor  Erika.  Vlasics 
Ági,  Harasztos  Renáta és 
Juhász Ág! első  osztályo-
sok: 

- Egy ünnep. Sok ajándé-
kot kapunk. Játékokat és 
nyuszitojást. Az apukám, a 
keresztapám, a szomszéd 
bácsi ós az unokatestvérem 
szokott meglocsolni. Az 
apukám az anyukámat is 
meg szokta locsolni. 

Nagy  Roland,  első  osz-
tályos: 

Ilyenkor köszöntünk, 
meglocsoljuk a lányokat, to-
jást festünk, játszunk, ünne-
pelünk. Sok tojást ós pénzt 
szoktam kapni. A pénzen 
könyvet, rágót és a testvé-
remnek társasjátékot vettem. 

- És te tudsz-e  locsoló-
verset? 

- Zöld erdőben jártam, 
kék ibolyát láttam, 

El akart hervadni, szabad-e 
locsolni? 

Korosa  Anita  és Kra-
bács Judit,  19 évesek: 

- A húsvét a család ós 
az ajándékozás ünnepe. Is-
merősök és barátok szoktak 
meglocsolni. Különben nem 
szeretem a locsolást. Sem-
mi köze sincs a régi szoká-
sokhoz. Az idegenek, főleg 
a fiatal fiúk azért jönnek, 

hogy pénzt kapjanak. Már 
úgy kelnek fel reggel, hogy 
hű, ma összegyűjtők hat-
száz forintot.  Láttam olyat 
is, hogy tojást kapott a fiú, 
ós a falon próbálta ki, hogy 
mennyire volt megfőzve. 
Régen a lányt úgy ébresz-
tették, hogy leöntötték egy 
jéghideg vödör vízzel a fa-
lubeli ismerős fiúk. Ezzel 
kedveskedtek, így szereztek 
meglepetést, örömet. Nem 
anyagi érdekből, hanem 
szép, régi szokásból csinál-
ták. 

- ismeritek-e,  esetleg  tart-
játok-e  a húsvét  vallási  szo-
kásait? 

- A mai világban inkább 
csak az idősek tartják a val-
lási szokásokat. Gyónni, ál-
dozni mennek. Ilyenkor, 
húsvétkor ez szent dolog. A 
fiatalok közül elsősorban 
azok mennek templomba, 
akik eddig csak hallottak ró-
la, ós azelőtt nem voltak 
templombajárásra kény-
szerítve. Akiket kiskorukban 
elrángattak, azok most in-
kább elkerülik a templomot. 
Ha valaki nem hisz benne, 
azt felesleges becibálni. 
Például éjféli misére is a 
fiatalok többsége csak azért 
megy, hogy ne legyen ott-
hon. Nagy poén számukra, 
hogy éjfélkor,  meg egy óra-
kor még az utcán lehetnek. 
Nem az érdekli őket, hogy 
mit mond a pap, talán még 
röhögnek is rajta. Azért 
most jó dolog, hogy bárki 
járhat templomba, misére. 
Ha valaki úgy érzi, hogy ér-
dekli, szüksége van rá, 
vagy hisz benne, bármikor 
bemehet a templomba. 

Dobosik  Józsefné,  fiatal 
anyuka: 

- Falura megyünk anyu-
kámókhoz. Itt jön össze a 
család. Mi, a kislányunkkal, 
a bátyámék a kisfiúkkal. 
Anyukám tojásokat fest, 
még a régi motívumokkal, 
és sokat mesél a gyerekek-
nek. Megajándékozzuk a 
keresztgyerekeket ós együtt 
megyünk templomba is. 

-horváth-

Szomoni volt az a pénteki nap... Jézus • sírban fakszik 
mozdulatlanul... Oda van minden reménységünk... 

Vajon Jézus halóla tényleg vereség volt? Valóban csa-
tét vesztett Sátánnal szemben? Legyőzte őt az ősellej»> 
ség? 

Az ember, amikor az Éden kertjében engedetlenné vált 
és vétkezett Isten ellen, a Jogos halál lett a következ-
ménye. 

Isten mégis megoldást akart 9 szörnyű állapotra. Nem 
akarta, hogy az ember végképp reménység nélkül éljen 
és ne legyen megoldás a halálra. Ezért három lehetőség 
között választhatott; az egyik az volt, hogy elpusztítja 
az embert és teremt egy új emberpárt, akinek új lehe-
tőséget ad az engedelmességre! 

igen, de hogyan pusztíthatta volna el Ádámot éa Évét, 
mikor annyira szerette őket? ők, mint remekmű kerültek 
ki kezéből, minden teremtménynél Jobban kedvelte e 
kedves párti A szive szakadt volna meg, ha Ilyet teszi 
A második lehetőség az lett volna, hogy felfüggeszti  a 
törvényét, amety halálra Ítélte Őket. ő megtehette volna, 
hiszen ő adta a rendelkezést. Igen, de istBn r»m olyan, 
mint az ember! Mi sokszor szavahihetetlenek, megbízha-
tatlanok vagyunk; egyik nap ezt mondjuk, a másik nap 
meg ezt! Maradt a harmadik lehetőség; Isten váltságdíjat 
fizet az elbukott emberiségért! Jézus halála, vére által 
visszavásárolja az embert új gazdájától, a Sétán tói. 
Legalábbis lehetőséget ad az embernek a választásra; 
vagy hiBZ őbenne és Néki engedelmeskedik, vagy Sátán 
örök rabságában maradva végül a megsemmisülés lesz 
osztályrésze. Hála Istennek, ezt választotta. Igy Jézus 
halála nem vereség volt, hanem győzelem! 

„Mert úgy szerette Isten e világot, hogy az ő egyszü-
lött Fiát adta, ha valaki hisz Őbenne, el ne vesszen, 
hanem örök élete legyen." 

Ez a megoldás az ember összes problémájára! Nem 
kell rabságban élni, Jézus halála és feltámadása által 
szabadok lehetünk és reménységünk lehet egy szebb, 
boldogabb életre! Köszönjük Neked. Úr JézusI 

Kormos Tivadar 
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Magyarországnak ilyen esélye még soha nem volt 

Kanizsai beszélgetés Cseh Tamássa 1 

- Fáradtnak  tűnsz! 
- Most abba is fogom 

hagyni 2-3 hétre. Elmegyek 
Kővágóörsre, kicsit abbaha-
gyom, hogy legyen kedvem 
gitározni. Most kedvvel csi-
nálom, de félek közel van 
egy perc, amikor meggyűlö-
löm, ós akkor már nem csi-
nálom tovább. 

- M!  van most Kővágó-
őrsön  a házaddal,  a falu-
val?  Nekem  úgy  tűnt  pár 
éve,  hogy  Ti  „betelepü-
lők"  sok mindent  tudtok 
azért  tenni,  hogy  meg-
mentsétek  a jövőnek  az 
ottani  faluközösséget. 

- Túl nagy hévvel indul-
tunk erre a falumentósre. 
Ügyetlenül csináltuk, rá 
akartuk erőltetni magunkat 
a falura. Most már utólag 
látszik, túl nagy vehemen-
ciával vetettük magunkat 
bele. Rögtön mindent akar-
tunk, - áttervezni, fát ültet-
ni, hidat kiásni, népművelői 
kört csinálni, szavalni, szín-
házat játszani... Ezt a falu 
egyszerűen riadtan nézte; 
Mit akarnak ezek itt, akik 
nem is itt laknak? Mi olyan 
politikai érában indultunk, 
amikor még a párttitkár, ... 
na, szóval először ilyen 
környezetvédő társulattá 
alakultunk. Már akkor a he-
lyi párttitkár fogcsikorgatva 
olyat mondott, ami nem tűr 
magnószalagot se, hogy 
hova menjünk, mit akarnak 
itt a kis hülyék! Ma már 
csak Somogyi Győző tartja 
egyedül a lelket, ós csinál 
a Káli medencének egy új-
ságot. Ez egy nagy dolog, 
mert így az emberek leg-
alább tudják, hogy abban 
az öt faluban mi történik. 

Kővágóörs már régen el-

mi fogjuk csinálni. Lehet, 
hogy el fogunk rontani egy 
csomó dolgot, de az biztos, 
hogy előbb-utóbb jó irányba 
megyünk. Majd jönnek, akik 
megmondják, hogy rossz 
irányba megyünk és... én 
például ha az orromra kop-
pintanának, nagyon meg-
sértődnék, de elgondolkoz-
nék, ós ha igaz a feddés, 
belátnám a hibámat. Itt az 
a baj, hogy rengeteg ember 
gőggel, hatalomvággyal, 
karriervággyal van tele. 
Nem tanultunk demokráciát, 
nem tanultunk szabadon él-
ni. Nem tanultunk önma-
gunkkal bánni. 

De hát itt vagyunk, ós ha 
eddig nem tartottuk magun-
kat hülyének, akkor ezek 
után végül is feltételezhet-
jük magunkról, hogy érteni 
fogunk - ha nem is magas 
fokon - ahhoz, hogyan kell 
szabadon élni. Az ón gene-
rációmat szabadnak ismer-
tem meg. Ennek az volt az 
ára, hogy ne legyen sem-

mink, hogy ne legyen jö-
vőnk,.. és nem is tudom mi-
ről beszéltünk még akkori-
ban, egymás között, bujkál-
va, albérletekben, kis szo-
bákban. 

Meg kell tanulnunk a sza-
badságot. Az, hogy  még 
csak  első  osztályosok  vol-
tunk,  ne keserítsen  el sen-
kit.  Harmadikban  már  nem 
ilyen  nehéz. Nem azért tar-
tottam meg magam, csak 
nem létezik, hogy azért 
viaskodtam ezzel az elmúlt 
idővel, hogy most 48 éve-
sen itt üljek a magam rom-
jain. 

Nagy Imre 

vesztette a naivitását. Itt 
már a pénz beszél, ugyan-
ugy mint a parton, csak 
még nem olyan hangosan. 
Itt már nem lehet azt az ar-
chaikus talajt megtalálni, 
amit például onnan 30 km-
re, Kapolcson. Ez itt már 

- Bennem sokkal  na-
gyobb  a bizonytalanság... 

- Mindenkiben nagy. Én 
derűlátó vagyok. Biztos, 
hogy nagyszerű idők jönnek 
ezek után. Magyarország-
nak ilyen  esélye  még soha 
nem volt.  1848-ban sem 
volt ilyen. Az egy véres, 
hősies, gyönyörű dolog volt. 
Ma az a csoda, hogy úgy 
megy le a mocskos hatalom 
a nyakunkról, hogy nem 
kellett vérnek folynia. Jó, 
morognak az -emberek, 
hogy nincs ez, nincs az, 
nincs földosztás, nincs pri-
vatizáció. Hát igen, végre 

egy üdülőfalu. Nyáron ha 
odamész, hoqyha nincs ott 
240 Volvo, Crysler, BMW, 
akkor semennyi. A francba! 
Amitől menekült, az ott van 
az ember nyakán. Télen jó, 
mert akkor nincsenek autók, 
télen a juhászok ott állnak 
a kocsmában, mint régen. 
Nyáron a falu meg se moz-
dul, ki sem jön az utcára. 
A nyár az idegeneké. A falu 
gyönyörű, mól tósága van, 
akkor v isszamegy a ház-
ba, e lmegy a bolt ig meg 
v issza. Nem köszön nekik 
senki . Mert a ho l land 
megy, azt meglát egy 
öreg nén iké t , e lőkap ja a 
f ényképezőgépe t . Nem 
azt mond ja , hogy „Ke,zit 
c sóko lom" , vagy „Jó na-
pot k ívánok" , hanem már 
f ényképez i is. 

- A nem túl  optimista 
helyzetkép  ellenére,  bizo-
nyára  mégis  sokat  jelent 
Neked  Kővágóörs.  Amit 
elmondtál,  abban az lepett 
meg, hogy  a viszonylagos 
kudarcok  ellenére  is bol-
dognak  látszol. 

- Esküszöm, hogy úgy 
van. Miért, Te pesszimista 
vagy? 

- Nem, csak  sokkal... 
- ... gyanakvóbb. Én nem 

vagyok az. Bennem is ól a 
gyanúper, hogy el lehet 
rontani ezt a dolgot, ami 
ebben az országban két 
éve végre megszületett. 

mindenki moroghat. 40 évig 
hallgatniuk kellett. 

- Kérdés,  hogy  vannak-e 
olyan  értékek,  melyekhez 
igazodni  lehet? 

- Mindig vannak. Van-
nak emberi értékek. Kér-
dezz meg egy parasztbá-
csit. Egy professzor,  egy 
szociológus nem tud olyan 
igazakat, pontosakat mon-
dani, mint ő. Persze min-
dig a hőbörgők hangja az 
erősebb. Valószínűleg én 
is megtettem már. Az em-
ber természetéhez hozzá-
tartozik, hogy ki kell büf-
fögnie a rosszkedveket, 
egy csomó mindent. Van-
nak persze hivatásos hő-
börgők. Én maximum alka-
lomszerűen hőbörögtem 
életemben. Most ón egy-
szerűen úgy látom a dol-
gokat, hogy végre megva-
lósul, megvalósulni látszik 
valami, amit eddig akar-
tunk. Azért is vagyok op-
timista, mert az már nem 
lehet kérdés, hogy Ma-
gyarországnak csak jobb 
lesz, és ráadásul ezt már 
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Őrmester után pedagógus 

USZTICS MÁTYÁS ÚJ SZEREPBEN 
A BODNÁR SÁNDOR DRÁMAI AKADÉMIÁN 

Nem tartozik a sokat nyi-
latkozó, az önmagáról szí-
vesen beszélő művészek 
közé, inkább játszik. Sokat, 
sokfélét. Több, mint húsz 
éve van a pályán, több, 
mint hatvan filmben szere-
pelt, az országos, elsöprő 
népszerűséget mégis két-
ségtelenül Karádi őrmester-
ként érte el. Annak összes 
előnyeivel és veszélyeivel 
együtt. A falugyűlések pa-
ragrafust  ismerő „nemzeti-
ségijének" sikere el sem 
csitult, máris bombaként 
robbant be a tévésztárok 
listájának előkelő helyére a 

vonalas, ám szíve mélyén 
emberbarát őrmester fi-
gurájával. Olyan termé-
szetességgel játssza a „zöld 
ruhást", mintha az egyenru-
hába született volna bele. 

- Volt  katona? 
- Természetesen. Buda-

pesten töltöttem a szolgála-
ti időt, őrvezetőként szerel-
tem le. Tiszteletlen maga-
tartás miatt nem kaphattam 
magasabb rangot. 

- Gyanítom,  hogy  az An-
gyalbőrben  című  filmsoro-
zatban egynéhány  szemé-
lyes  élménye  is látható. 
Mennyi  a megírt  szerep,  és 
mennyi  az improvizáció? 

- Az ötlet teljes egészé-
ben az enyém. Részt vet-
tem a forgatókönyv megírá-
sában, ón találtam ki a 
helyszínek kilencven száza-
lékát, a nevek, az arany-
mondások nagy részét. A 
szerepemben így termé-
szetesen rengeteg a rög-
tönzés. 

- A két  évig  tartó  forga-
tás alatt  13 rész  készült  el. 
Várható  folytatás? 

- Folytatás sajnos - bár 
nagy az igény rá - nem 
lesz, kizárólag anyagi okok 
miatt. 

- Megnézte  a filmet? 
- Egy-két epizódot lát-

tam. 
- Elégedett magával? 
- Aki megelégszik csak 

egy percre is önmagával, 
az elveszett. Bármennyire 
is zúg a taps, a színésznek 
tudnia kell, hol, mit rontott 
el. Ha ezt elfelejti, hitelte-
lenné válik. 

- Beszéljen  eay  kicsit 
Usztics  Mátyásról  az em-
berről,  a sz[nészrőí 

- Huszonharmadik éve 
vagyok a pályán, nem kis 
zökkenőkkel. Az évek sokat 
alakítottak rajtam, nem a 
művészettel, hanem az em-
berekkel való találkozásaim 
minőségében. Tíz évig hiá-
ba kísérleteztem, nem vet-
tek fel a főiskolára. 67-ben 
jelentkeztem először és 77-
ben kerültem be Gábor Pál 
osztályába, filmes szakra. A 
diploma megszerzése után 
a filmgyárhoz szerződtem, 
ós tagja voltam 89-ig, a fel-
oszlatásig. Ez idáig 63 ma-
gyar és külföldi filmben ját-
szottam, bejártam a fél vi-
lágot. Semmiféle színház-
nak soha nem voltam tagja, 
ma sem vagyok, csak sze-
repekre szerződöm. Nincse-

létesített Stúdió BS utódja, 
a színészképzésen túl egy-
szakos bölcsész képzés es 
nyelvi képzés is folyik az 
ELTE tanárainak bevonásá-
val. A hallgatóink a negye-
dik év végére két nyelvvizs-
gával fognak rendelkezni, 
így ha színészként nem 
tudnak megfelelő szerző-
déshez jutni, bölcsészdiplo-
mával ós nyelvvizsgával a 
zsebükben nő az elhelyez-
kedési esélyük. 

Jövőre a nem anyaorszá-
gi magyarok részére külön 
osztályt szeretnénk indítani, 
az előzetes tárgyalásokon 
már túl vagyunk. 

- Hol  sikerült  a főiskolá-
nak helyet  szerezni? 

- A Fővárosi Gázművek 
Művelődési Házában. A le-
hetőséget, és még sok min-
dent egy megszállott nép-
művelőnek, Gyimesi László-
nak köszönhetjük. A körül-
ményeinken javítani szeret-
nék, ezért szponzorok után 
szaladgálok, de iszonyúan 
keserves ez a folyamat. A 
mostani alapítványdömping-
ben félő, elvész az igazi 
érték. Hiába hangsúlyoz-
zuk, hogy a felsőfokú  mű-
vészképzés támogatása 
milyen fontos, kevesen 
hallják meg. A jó mester-
tanítvány viszony kialakítá-
sához hely, idő, színpad, 
próbaterem, mozgásterem 
kellene, ami annyiba kerül 
manapság, hogy nem lehet 
megfizetni. 

- Hogyan  képzeli  el a jö-
vőt? 

- Tárgyalásokat folytat-
tam a székesfehérvári  ön-
kormányzattal, és ígéretet 
kaptam, hogy a város befo-
gadja a főiskolát. Esélyünk 
van rá, hogy sikerülni fog. 

- A mesterségen  túl  mire 
tanítja  a hallgatóit? 

nek színész barátaim. Az 
életből engem nemcsak az 
érdekel, ami a filmmel, a 
színházzal kapcsolatos, ha-
nem sok minden más. Most 
a legfontosabb a tanítás. 

- Usztics  Mátyás  úttörő 
munkára  vállalkozott:  ma-
gánfőiskolát  hozott  létre. 

- Pontosabban „nem álla-
mi művészeti felsőoktatási 
intézményt", amely 1990. 
szeptember 15-én indult. 270 
jelentkezőből 31-et vettünk 
fel, közülük az első rostán 
már kiesett tíz. A Bodnár 
Sándor Drámai Akadémián, 
amely az ugyancsak általam 

- Minden hétfőn úgyneve-
zett szabadkőműves órákat 
tartok, ahol mindenről lehet 
beszólni, mindent lehet kér-
dezni. Azt táplálom tanítvá-
nyaimba, hogy a mi mun-
kánk szolgálat. Tudomásul 
kell venniök, hogy a szí-
nész van a közönségért. 
Ahogyan az irodalomban 
legfontosabb az olvasó, az 
oktatásban a hallgató, a 
színházi folyamatban a né-
ző. Érte és neki szól az 
előadás. Nagy felelősség 
kiállni a színpadra, mert va-
lamilyen móaon beleavatko-
zunk a hallgatók életébe. 
Ezért ha kiállunk, legyen 
benne az életünk egy sze-
lete, amit átadunk, ami rá-
juk tartozik. 

Én könyörtelenül őszinte 
vagyok a hallgatókkal, de 
úgy irányítom óTcet, hogy az 
egyéniségüket megtartsák. 
Bizonyítaniok kell, hogy 
akarnak színészek lenni. 
Tanári munkámhoz sokat 
merítek abból, amit Gábor 
Páltól tanultam. Azon kívül 
segít Hamvas Béla filozófiá-
ja, amit tanításom minden 
mozzanatában felhasználok. 

- Úgy  tűnik  mindkét  vé-
gén égeti  a gyertyát.  Mikor, 
hogyan  töltődik  fel,  hogyan 
szívja  magába a kisugárzott 
energiát? 

- Egyik biztos pont a 
családom, feleségem és két 
lányom. Imádom ezt a há-
rom nőt. Jó apa vagyok, 
rengeteg szeretetet adok és 
kapok, belőlük töltekezem. 

Másik felüdülést a lovak-
kal való foglalkozás jelenti 
számomra. Egy időben vol-
tak lovaim, sajnos meg kel-
lett tőlük válnom. A ló mé-
lyen érez. A sors fintora, 
hogy ilyen teste lett, hogy 
állat testébe szorult egy ér-
ző lélek. 

* 

Usztics Mátyás értékeivel 
tisztában lévő művész. Ke-
vesen vannak, akik ennyire 
mértéktartóan, ilyen sze-
rény méltósággal viselik a 
népszerűséget, mint ő. Tud-
ja, hogy mivel tartozik a kö-
zönségnek, mivel a művé-
szetének, ós mivel önmagá-
nak. így történt ez Kani-
zsán ig. Amikor A négyök-
rös szekér című Petőfi ver-
set szavalta, pisszenés 
sem hallatszott. Egy hul-
lámhosszon volt színész ós 
közönsége. 

H. M. 
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A tengeren túlról is érdeklődnek... 

Vékási János 43 éves, 
1990. december 1-től a DKG 
igazgatója. Gépész üzemmér-
nök és okleveles közgazdász. 
1966-tól dolgozik itt, ez az el-
ső munkahelye. Különböző te-
rületeken ós beosztásokban -
gyártáselőkészltési, szervezé-
si, anyagellátási osztályvezető, 
majd főosztályvezető, s mű-
szaki igazgató - tevékenyke-
dett. 

- Tudta,  hogy  nem lesz 
irigylésre  méltó  helyzetben. 
Miért  pályázta  meg mégis  SÍZ 
igazgatói  állást? 

- Egyrészt mert ezt a lehe-
tőséget meg kellett ragadnom, 
másrészt egyetértettem a vál-
lalat megújításával, s ebben 
aktív szerepet akartam vállalni. 

- Milyen  „örökséget"  kapott 
elődjétől,  Tornyos  Ferenctől? 

- Ez egy bonyolult kórdós. 
A DKG egy jónevű gyár, a ma-
gyar gépipar átlaga fölötti esz-
közállománnyal, értékes „em-
beranyaggal", szaktudással, 
nagyon jó piaci lehetőségekkel 
rendelkezett, összességében 
egy jó „image"-zsel bíró cég 
volt. Belekerült egy olyan gaz-
dasági helyzetbe, ami nem-
csak belső, hanem külső okok 
miatt 1990 végén nem volt túl 
rózsás. 

- Az elmúlt  év  végi  tömeges 
eibocsájtás  mennyiben  érintet-
te az értékes  .emberanyagot"? 

- Állományunk 15-16%-kal 
csökkent a tavalyi év során. 
Ez szükséges volt, hiszen na-
gyon felduzzadt a létszám a 
korábbi években. Az expanzió 
helyett az intenzívebb munka-
végzés szakaszába kellett 
hogy érjen a gyár. Elsősorban 
azokat a munkaköröket szün-
tettük meg, amelyek a vállalat 
fő tevékenységében nem fel-
tétlen szükségesek, illetve 
nem feltótlen szükséges, hogy 
azokat saját munkaerővel old-
juk meg. Főleg a kiszolgáló te-
rületről volt nagyobb a moz-
gás, pl. megszüntettük az 
autófényező, vízvezetókszerelő 
munkaköröket, kőműves cso-
portot. Ezeket a munkákat al-
vállalkozókkal gazdaságosab-
ban meg lehet oldani. Volt 
olyan terület, ahol a túlfutott 
létszám miatt váltunk meg em-
berektől, de természetesen be-
letartozott az is, hogy egy-egy 
üzemi rangsorban a leggyen-
gébbektől igyekeztek megsza-
badulni a vezetők. 

- Négy,  úgynevezett  „profit-
center"-t  hoztak  létre.  A koráb-
bi  struktúra  nem lett  volna  mű-
ködőképes? 

- Abban a gazdasági kör-
nyezetben természetesen az 
volt, de a kornak megfelelően 
változtatni, alakítani kellett. A 
termékkörünk bő, sok minden-
nel foglalkoztunk. Az egyes 
üzemeket úgy kellett csoporto-
sítanunk, hogy egy-egy ter-
mékkörnek egy önálló gazdája 
legyen. Az 1. sz. profitcenter 
gyakorlatilag a gömbcsapgyár-
tást végzi, a 2. sz. vasszerke-
zeteket, nyomástartó edénye-
ket gyártja. A 3.  divízió a volt 
IV-es üzem, amelyik a görgős-
fúró ós tolózár gyártással fog-
lalkozik, s egyelőre ide tartozik 
a gumiüzem is. A 4. sz. pro-
fitcenter helyileg is elkülönül, 
ez a lenti üzem, ahol többnyi-
re az olajiparban használatos 
eszközöket, pl. packereket is 
gyártják. Pillanatnyilag itt lá-
tom a legnagyobb gondot a 
megrendelések terén. 

- A szerkezeti,  szervezeti 
átalakítás  bizonyos  profiltisztí-
tást  is hozott? 

- A profiltisztítás egyelőre 
még nem következhetett be, 
egyre kevesebb rendelésállo-
mánnyal rendelkezünk, minden 
egyes munkát meg kell „fog-
nunk", ami nálunk gazdaságo-
san elvégezhető. Nem csök-
kent a termékkör, hanem in-
kább bővült, illetve bizonyos 
termékek nem jelennek meg 
nálunk, attól függetlenül a pa-
lettánkon hagyjuk, de nem 
gyártjuk, mert nincs rá igény. 
A profiltisztításnak egyelőre 
csak az alapfeltételeit terem-
tettük meg. 

- Legnagyobb  megrendelő-
jük  az olajipar  volt,  amely 
mostanság komoly  gondokkal 
küzd,  nagyfokú  átszervezés 
e/őtt  áll.  Mennyiben  érinti  ez 
Önöket? 

- Valóban, termékeink 60-
80%-át a szénhidrogénipar ré-

szére gyártottuk. Az arány to-
vábbra is megvan, csak a ren-
delés mennyiségében van 
óriási csökkenés. Ennek elle-
nére rendelésállományunk 
éves tervének 3/4-e biztosítva 
van a legtöbb üzemnél. 

- A hiányzó  megrendelése-
ket  honnan próbálják  „begyűj-
teni"? 

- A gyár egyik gyenge pont-
ja volt mindig is, hogy a mar-
keting tevékenységet nem te-
kintették elsőrendű feladatnak. 
Ez persze abból is adódott, 
hogy stabil piaca volt a válla-
latnak. A tavalyi évtől viszont 
megnőtt a piackutatás jelentő-
sége. A kereskedelmi iroda 
munkatársai mellett a divíziók 
marketinggel foglalkozó szak-
emberei is minden olyan terü-
letet „leszondáznak", ahol 
megrendeléshez lehet jutni. 
Jártak a tradicionális piacokon 
- tehát a bányászat, vegyipar 
ágazatain - túl, szinte minden 
területen. Sajnos alig van 
pénz beruházásokra, a gazda-
ság stagnál. Ennek dacára a 
kollégák a decemberi állapot-
hoz képest nagyon tisztessé-
ges eredményeket értek el. Év 
végén 420-430 mFt-os rende-
lésállományunk volt, amit ja-
nuár végére megdupláztak, s 
a havi növekedés is megha-
ladja a 100 mFt-os megbízá-
sokat, ma már az 1 milliárd Ft 
körüli rendelésállománynál tar-
tunk. Persze minden munkát 
azért nem vállalunk el, a ne-
hézségek ellenére is igyek-
szünk tartani a gyárról kiala-
kult képet, s természetesen 
gazdaságtalan tevékenységbe 
sem megyünk bele. 

- A privatizáció  eddig  „elke-
rülte"  a gyárat.  Tervezik-e  az 
egyes  részek,  vagy  az egész 
cég privatizációját,  vegyes  vál-
lalattá  alakítását? 

- A privatizáció, a gazdaság 
tulajdonosi átalakítása szerin-
tem elkerülhetetlen. A DKG 
100%-ig privatizálható vállalat-
tá fog válni. Félévkor kiválunk 
az OKGT-ből, közvetlen Ipari 
Minisztérium irányítása, illetve 
a Vagyonügynökség tulajdono-
si, vagyonkezelői hatása alá 
kerülünk. Mi ennek szellemé-
ben élünk, s készítettük el a 
privatizációs tervünket. Keres-
sük a partnereket, a piacot, a 
munkát, a tőkebelépóst, keres-
sük a jövőnket. 

- Van  már  érdeklődés  tőke-
erős  partnerek  részéről? 

- Igen. Több céggel va-
gyunk tárgyalásban, az Egye-
sült Államokból, Kanadából ós 
Franciaországból is megkeres-
tek bennünket. A vállalat egé-
szében nagyon nehezen lenne 
privatizálható, a különböző ter-
mékszerkezet ós a nagy tőke-
érték miatt. Inkább a kisebb 
ós homogén termókszerkezetű 
vállalatok iránt van általában 
érdeklődés. Tulajdonképpen 
erre készültünk fel a profitcen-
terek létrehozásával, a gyár 
részeiben történő privatizálása 
könnyebben lehetséges. 

- Termékeik  hány  százalé-
kát  exportálják? 

- Mintegy 20% volt a szo-
cialista és a tőkés összesen. 
A vegyesvállalatok alapításával 
ezt az arányt szeretnénk meg-
fordítani,  hogy legalább a 80% 
tőkés export legyen. Csak 
színvonalas terméket lehet a 
tőkés piacon eladni, ehhez 
lenne jó a DKG gyártmányain 
olyan minőségfejlesztéseket 
végrehajtani az amerikai, ka-
nadai, francia partnerekkel, 
hogy az élesedő orosz piacon 
is versenyképesek legyenek. 

- Melyek  a legfontosabb  fel-
adatok,  elképzelések,  amelyek 
mostanában a gyár  vezetését 
foglalkoztatják? 

- Több is van, egyszerre 
párhuzamosan. Az OKGT át-
alakulása többek között azt is 
jelenti, hogy megszűnik mögöt-
tük egy biztos megrendelő bá-
zis. Az első vegyesvállalat 
megalakításának dokumentu-
mait elkészítjük, ezt április-
május hónapban eljuttatjuk a 
Vagyonügynökségre. További 
szervezeti változtatásokra is 
szükség lesz, pontosan a pri-
vatizáció miatt, és feladatunk 
a hiányzó rendelésállomány 
biztosítása is. 

Bacskay Zoltán 

Új utakon 
a Dunántúli Kőoiajípa . g\ ál ? 
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Privatizáció előtt t- Kanizsán (1.) 
Az 1990. évi LXXIV. sz. 

törvény rendelkezik a kiske-
reskedelmi, vendéglátóipari 
és fogyasztási-szolgáltatási 
tevékenységet végző állami 
vállalatok vagyonának pri-
vatizálásáról. Az 1-10 főt 
foglalkoztató üzletek az ún. 
előprivatizáció keretében 
kerülnek értékesítésre, 
hasznosításra. 

Nagykanizsán három za-
lai vállalat egységeit érinti 
az előprivatizáció. 

Zala Megye! 
Vendéglátó Vállalat 

Mivel a vállalatnak Kani-
zsán már évekkel ezelőtt 
megszűnt a kirendeltsége, 
telefonon a zalaegerszegi 
központnál érdeklődtünk a 
nagykanizsai vendéglátó 
üzletek sorsáról. Kiderült, 
hogy a privatizálás tekinte-
tében ők a legfrissebbek. 

- Az Állami Vagyonügy-
nökség megbízásából első 
lépcsőben a napokban hir-
dettük meg a megyei napi-
lapban négy zalai üzletünk 
árverési értékesítését, ápri-
lis 30-ra, a Zalaegerszeg, 
Landorhegyi út 10. szám 
alatti Napfény étteremben. 
Ezen üzletek között szere-
pel a kanizsai Béke út 17. 
szám alatti 107. számú 
Csengőn italbolt, amelynek 
bérleti jogát 1,6 millió forin-
tos induló árban állapította 

meg a vagyonügynökség. A 
megvásárlásra kedvezmé-
nyes hitelt lehet igénybe 
venni. A kikötött bánatpénz 
80 ezer, a privatizációs 
költség pedig 160 ezer fo-
rint, amelyeket a vevőnek 
készpénzben kell biztosítani 
- mondta Lakosné Holczer 
Ágnes közgazdasági osz-
tályvezető, akitől megtudtuk 
még, hogy folyó évben to-
vábbi öt kanizsai üzlet ár-
verésére kerülhet sor, a va-
gyonügynökség döntésétől 
függően. 

Zala Megyei Iparcikk 
Kereskedelmi Vállalat 
Kondákor  Sándor,  a vál-

lalat nagykanizsai kirendelt-
ségének vezetője felkészül-
ten informált: 

- A városban tizenegy ve-
gyesiparcikk, öt ruházati és 
négy szerződéses-bérleti 
üzletet érint az előprivatizá-
ció. Ezeket terjesztettük elő 
az Állami Vagyonügynök-
ségnek. Az érintett dolgo-
zók száma 116 fő, amelyből 
36 fő vezető, 80 fő pedig 
eladó. Az 1990. évi tény-
számok alapul vételével a 
vegyesiparcikk forgalomnak 
57 százaléka, a ruházati 
forgalomnak pedig 26 szá-
zaléka kerül privatizálásra. 
Ütemtervünk szerint május-
június hónapokban lesznek 
az első árverések. Idén 6 

A privatizáció el síi fecskéje Kanizsán, 
a Csenj  orv  italbolt 

(Erdei András felvétele) 

egységet, jövőre - négy 
ütemben - 14 boltot kívá-
nunk értékesíteni. A boltok 
megvétele iránt máris élénk 
az érdeklődés. Dolgozóink 
egy része is szeretne pá-
lyázni, akik kifogásolják, 
hogy nincs biztosított vevői 
előjoguk. A felszabaduló 
munkaerőkkel kapcsolatban 
a kirendeltségi hálózaton 
belüli átcsoportosításokkal, 
korkedvezményes nyugdí-
jaztatással igyekszünk majd 
enyhíteni a gondokon. A ré-
gi dolgozók ós a jó munka-
erők megtartását szem előtt 
tartjuk. Legnagyobb problé-
ma a boltvezetőkkel és he-
lyetteseikkel lesz, akik egy 
részének képtelenek le-
szünk új vezető beosztást 
biztosítani. Az embereket, 
családokat érintő elkerülhe-
tetlen intézkedések végre-
hajtása nem kis gondot je-
lent a vállalat vezetőségé-
nek. 

Zala Megyei 
Élelmiszer 

Kereskedelmi Vállalat 
A vállalat kanizsai köz-

pontjában Pataki  Károly 
igazgató „profi"  vezető mód-
ján tájékoztatott az asztalra 
került kimutatásokból és 
ütemtervekből. 

- Alapos előkészítő mun-
kák után most kezd igazán 
összeállni a kép. Előrebo-
csájtom, hogy Kanizsán 
nyolc zártkörű, vesztesé-
ges, idegen létesítmény-tu-
lajdonban lévő üzletünket -
iskolai, honvédségi, munka-
helyi büfék, kantinok - a 
közeli hónapokban felszá-
moljuk, s így ezek nem es-
nek bele az előprivatizáció-
ba. Az Állami Vagyonügy-
nökségnek még az előírt 
március 14-i határidő előtt 
benyújtottuk vagyonértéke-
lési igényünket árverésre 
kerülő kanizsai üzleteinkre, 
amelyek menetrendjót elfo-
gadták. Vállalatunk első 
lépcsőben az egy-két sze-
mélyes üzletek értékesíté-

sével rajtol. Nem árulok el 
titkot, hogy június hó vége 
felé a 18-as, az 54-es, a 
82-es és 83-as, majd az 
57-es, 59-es, 60-as, 140-es 
és 166-os számú boltok 
versenytárgyalására kerül 
sor, majd következnek a 
többiek. Néhány szerződé-
ses üzletünk miatt vállala-
tunknál 1995-ig húzódik el 
az előprivatizáció. Dolgo-
zóink egy részét érzéke-
nyen érinti a törvény vég-
rehajtása, a problémákat 
azonban messzemenően 
igyekszünk majd orvosolni. 

- Van-e  gátja  a privatizá-
ciónak?  - kérdeztük az 
igazgatótól. 

- Igenl Véleményem sze-
rint a törvény érvényesíté-
sének sikere a rendezetlen 
tulajdoni formák miatt csor-
bát szenvedhet. Arról van 
ugyanis sző, hogy magát 
az értékesítést, az üzleti 
üzemeltetést lehet eseten-
ként megvásárolni. Ebben 
az esetben a bolt tulajdo-
nosa a bérleti díjat szaba-
don változtathatja - felfelé! 
A privatizációt késleltetheti 
vagy némiképp eltérítheti az 
önkormányzatok hasonló tö-
rekvése. A közelmúltban 
ugyanis már előfordult, 
hogy a szerződéses piaci 
boltok bérleti díját az önkor-
mányzat tíz-tizenötszörösé-
re emelte. Ezt képtelenség 
kigazdálkodni! 

* 

Legközelebbi  lapszámunk-
ban, a téma második  részé-
ben arra  keresünk  választ, 
hogy  a privatizáció  során 
előálló  esetleges  profilvál-
tás (pl.  élelmiszerbolt  he-
lyett  presszót  nyitnak)  ki-
hathat-e  a lakosság  zavar-
talan  ellátására;  s miként 
vélekedik  néhány  érintett 
üzlet  személyzete  a közel-
gő változásokról,  a fenye-
gető  munkanélküliségről... 

Tihanyi István 



A Pf. 1Ő4. című rovatunkban megjelenő olvasói levelek tartalmával köz-| 
lésük esetén sem biztos, hogy egyetértünk. A nyilvánosságot azonban > 
ha ezt a levélíró feltétlenül kívánja ~ lehetőségeinkhez képest biztosítjuk. 

Benzinárcsökkentést és igazságos 
kötelező felelősségbiztosítást! 

A taxisblokád idején értesül-
tünk arról, hogy „ügyes" külke-
reskedőink a szovjet kőolajszál-
lltmányok csökkenése követ-
keztében szükséges pótlást ak-
kor szerezték be, amikor az 
öbölválság miatt a kőolaj ára a 
maximumra hágott, elérte a 30 
dollárt hordónként! Ezzel indo-
kolták azt, hogy nálunk is „nyu-
gati szintre" emelkedett az 
üzemanyagár! Azóta az , olajár 
a felére is lecsökkent, volt már 
15 dollár is hordónként, de az 
OPEC minden igyekezete elle-
nére sem haladja meg a 20 
dollárt! Hiába várjuk a taxis-
blokád idején megígért jelentő-
sebb üzemanyagár csökkené-
sét! 

A Kádár-korszak egyik bölcs 
intézkedése volt a 70-es évek 
végén, amikor a gépjárművek 
kötelező felelősségbiztosítását 
beépítették a benzin árába! Ezt 
mindenkinek el kell ismernie! 
Most ezen akarnak változtatni 
az illetékesek, visszatérve a 
gépjárművenkénti kötelező szer-
ződéses felelősségbiztosításra! 
De kinek jó ez? A taxisoknak, 
a teherfuvarozóknak,  a saját 
gépkocsi használatért kilomé-
terpénzt felszámító dolgozók-
nak, egyszóval a gépkocsizók 
kis hányadának - akik hajnaltól 
késő éjszakáig üzemeltetik a 
gépjárműveket - ez kétségkívül 
hasznos intézkedést jelent! 
Nem jó azonban az autós 
társadalom 3/4 részének, a 
magángépkocsi-tulajdonosoknak, 
mert újabb és jelentős üzem-
költség emelkedést okoz szá-
munkra a gépjárművenkénti fe-
lelősségbiztosítás bevezetése! 
Még nagyobb az emelkedés 
azoknál, akik a gépjárműveket 
nem rendszeresen használják, 
a kisembereknek, a létminimum 
határán élőknek, akik a magas 
benzinárak következtében a 
gépjárműveket már csak egyre 
ritkábban vehetik elő, az ún. 
„hétvégi gépkocsizóknál"! Pe-
dig az energiával való takaré-
kosság mellett a környezetvé-
delemnek is érdeke az, hogy 
a sok gépkocsitulajdonos a 
járművét csak akkor vegye 
használatba, ha a tömegközle-
kedési eszközökkel már nem 
tudja megoldani közlekedési 
problémáit. Hírek szerint évi 
6-12 ezer Ft-ra tervezik a kö-
telező felelősségbiztosítási dí-
jat. Kérdés, ki tudja ezt majd 
közülünk megfizetni, akik ed-
dig is a létminimum határán 
éltünk? 

A félév vége még messze 
van. Reméljük, hogy addig az 
illetékesek jobb belátásra bír-
hatók! Visszatérhetünk majd az 

egyetlen ésszerű megoldásra, 
a biztosítási dijak reális össze-
gének az üzemanyagárakba 
való beépítésével, a benzinárak 
most már aktuális és reális 
csökkentésével együtt! Igy kí-
vánja ezt a gépkocsi-tulajdono-
sok 3/4-ed része, a kisembe-
rek, a kisnyugdíjasok, akik sze-
retnék még pár esztendeig 
használni az eddig megkímélt 
Trabantokat, régi Skodákat! 
Megnyugtató lenne az, ha a 
biztosítási díj kérdését a parla-

ment nyilvánossága elé vinnék, 
ahol az általunk demokratiku-
san választott képviselők a vá-
lasztók érdekeit szem előtt tart-
va, - nemcsak az autósok 1/4 
részét jelentő kisebbség, ha-
nem a többség akaratát vinnék 
keresztül ebben a fontos kér-
désben is! 

Tisztelettel: Szalai Károly 
nyugdíjas, 

Nagykanizsa, 
Ady E. u. 14/a. 

Nagykanizsa, 1991. március 18. 

B á c s i k é s N é n i k ! 
E z m á r a d e m o k r á c i a ? 

Kedves Olvasó! 
Ezen történet nem kita-

lált, 100%-ig igaz, a sze-
replőknek nagyon is sok 
köze van az élethez, a 
valósághoz. Igy már most 
az elején szólok, ha nem 
akarja, ne olvassa e! ezt 
az írást! 

Törtónt egyszer, hogy 
egy fiatal lány (annyira 
fiatal, hogy már meny-
asszony) vásárolni ment 
egy felújított falusi „szu-
permarketbe". Vett ezt, 
vett azt, udvariasan kért, 
becsülettel belerakta az 
árut a kosarába és várta, 
hogy sorrakerüljön a 
pénztárnál. (A véletlen 
úgy hozta, hogy a cég 
helyi képviselője-megbí-
zott ja mögötte várta a 
blokkolást.) A pénztári 
„beütések" után t isztelet-
tel, normális hangnemben 
reklamált szereplőnk azon 
apró tévedésért, hogy az 
igen tisztelt, nagyhatalmú 
pénztáros két kenyér árát 
ütötte be a gépbe, és saj-
nálatára a vevő csak egy 
kenyeret látott a kosárban. 
Modortalan, udvariatlan, 
pöffeszkedő  hangnemben 
lett kioktatva az általuk 
igen nagyra (le)becsült 
vevő, mondván: „...én ak-
kor csaplak be kislányom, 
amikor én akarlak!" 

Hát, ahogy alaposan 
belegondolok, ebben tel-
jesen igaza van! Ezt, t isz-
telt b. v., nem is vitatja 
senki, Sőt! Ezt mindenki 
naponta át is éli, a vá-
sárlás számától függően. 

Ja, hogy mit tett volna 
a cég ezzel a b. v.-vel a 
panaszkönyves beírás 
után? Semmit ! 

Hogy mit takar a b. v.? 
Buta vagyok, boltvezető? 
(A nem kívánt rósz törlen-
dő!) 

Mert ugyebár ilyen 
„ókos" viselkedéssel lehet 
egyre több vevőt becsalo-
gatni a boltba, ahol - saj-
nos - nem mindig keres-
kedők, hanem sokszor 
csak boltosok dolgoznak. 

A népképviseleti sze-
mély szerepét homály 
fedi. 

Teljes  név  és cím 
a szerkesztőségben. 

Tisztelt 
Szerkesztőség! 

Március 8-1 számukban Imre Jánosné, Nagykanizsa, 
Andrejka u. 8/B. sz. alatti lakos panaszával kapcso-
latban » következő kiegészítést teszem: 

Tisztelt Imre Jánosné! 
A március 8-1 Kanizsa újságban megjelent panaszá-

val kapcsolatban szeretném a figyelmét az alábbiakra 
felhívni: 

ö n február  22-én 9 óra után vásárolt és 11 óra 
körül ment vissza reklamálni! 
; Kedves Vésá rlónk! 

Nékünk az a célunk, hogy Önök megelégedéssel 
távozzanak üzleteinkből és visszatérő vevőinK legye-
nek. Munkatársaink - főleg a pénztárosok - csúcs-
forgalomban leterheltek és nem lehet teljes bizton-
sággal kizárni az esetleges tévedést. Ezért kérjük önt 
és minden kedves Vásárlót arra, hogy közvetlenül a 
vásárlás után a pénztárnál, vagy a boltvezetőnél rek-
lamáljanak. Ha valóban tévedés történt, a boltvezető-
nek a legudvariasabban korrigálnia kell. Azonban a 
vásárolt tételt, amit az üzletből elvittek, majd vissza-
hoztak, azt á blokkal é s el lenőrző-szalaggal hiába ve-
tik össze, azt mennyiségi leg számunkra Is korrekt 
módon ellenőrizni nem lehet. 

Vásárlóink meghatározóan döntő többsége tisztes-
séges szándékú polgár. Sajnos az utóbbi időben né-
hányan - egyre gyakrabban élnek vissza bizalmunk-
kal ós károsítanak meg bennünket. Ezért a jövőben 
sem áll módunkban a pénztártól, a boltból történő 
távozás után mennyiségi reklamációt elfogadni. 

A boltvezető ennek szel lemében jogosan járt el, 
nem követett e l szabálytalanságot. 

A 2 9 . - Ft-ot méltányosság! alapon, üzleteink jó hír-
nevére tekintettel és nem a hiba el ismeréseként adtuk 
át. 

Kérem Önt és minden kedves Vásárlót, hogy a fen-
tiek szeríni legyen partnerünk, igy az esetleges téve-
dés azonnali lerendezésével elkerülhető tesz a vélt 
„megalázás". 

Kívánok  Önnek  és minden  kedves  Olvasónak  öröm-
teli  vásárlást  üzleteinkben,  valamint  Kellemes  Húsvéti 
Ünnepeket! 

Pataki Károly igazgató 
Zala megyei Élelmiszer 

Kereskedelmi Vállalat 
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Keresztrejtvény - Kovács úr! Hallgatta a 
rádiót? 

- Melyik hírre gondol? 
- Hát a fegyvereladási 

botrányra. 
- Képzelje, elismerték 

az Il letékesek, hogy való-
ban 10.000 db géppisztoly 
ment át a határon. 

(A vicc poénját a meg-
maradt hót szóból állítsa 
össze.) 

Kétbetűsek: AL - El -
EN - PP - UC - NR - OE 

Hárombetűsek: AZT -
BLA - EDE - ETA - FAR 
- KEK - KOR - MEI -
NOÉ - OKO - ORI - S Z Ó 
- TEG - TUR - ZÁR 

Négybetűsek: AKÁC -
AKOL - EGRI - FALA -
INOG - LEGO - LOOK -

SIMA - TURA - ÚTRA -
V A G V 

Ötbetűsek: ALKÉR - BO-
ROS - EGRES - EMELC 
- KOBRA - KOSZT - LA-
KAT - LAZUL - MALCR -
MÚMIA - LÁBON - PRIOR 
- VAJON 

Hatbetűsek: APOLLO -
ELEMEZ - IDEGEN - KEL-
TEK - ORGONA 

Hótbetűsek: KERESZT -
LÓHÁTON - NIAGARA -
TRIANON - VONATON 

Nyolcbetűsek: ELBE-
SZÉL - ITALAINK - LINÓ-
LEUM 

Beküldési határidő: 
április 5. 

Hegyi Attila 

Könyvajánlat 

A tartalomból: 
Anyagvásárlás 
A varrógép hibái 
Méretvétel 
Szerkesztés, 
szabás-varrás 
Szoknya, blúz 
ós ruha varrása 
A nadrág varrás-
technológiája 
Nadrágszoknya 
Szabadidőruhák varrása 
Kosztüm szabás-
varrás technológiája 
Bélés kiszabása 

Megvásárolható 
az ALMANACH 

Könyvesboltban! 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 

(A volt lengyel piac mellett.) 

CSIP-TOTO pályázat 
III. forduló 

/.  Mi  küld  információkat  a 
felhasználói  szintaktikus  hi-
báról? 

1. Operációs rendszer 
2. A fordító programok 
x. A szerkesztő programok 

2.  Mi  Jellemző  a  BASIC  nyelv-
re? 

1. Gépi kódú nyelv 
2. Assembly szintű nyelv 
x. Magas szintű nyelv 

3.  Egy  program  futása  során 
1. Sorban végrehajtja a ben-

ne foglalt utasításokat 
2. Egyszerre hajtja végre az 

összes utasítást 
x. Egyszerre hajt végre uta-

sítás, csoportokat 
4.  Általában  mit  értünk  DOS 
alatt? 

1. Egy lemezen lévő felhasz-
nálói programok összességét 

2. Lemezkatalógust 
x. Lemezen levő operációs 

rendszert 
5.  A BASIC  interpreter 

1. Utasításonként vizsgálja a 
beírandó programot 

2. Soronként vizsgálja a be-
írandó programot 

x. Karakterenként vizsgálja 
az utasításokat 
6.  Egy  optimális  BASIC  prog-
ram  rendszerint 

1. A lehető legkevesebb sor-
ban elfér 

2. A lehető legkevesebb DO 
utasítást tartalmazza 

x. A lehető legkevesebb GO-
TO utasítást tartalmazza 
7.  Ha  egy  személyi  számító-
géprendszerben  két  mágne-
ses  egység  van,  akkor  ezek-
nek 

1. A fizikai egységszáma 
megegyezhet, de a logikai 
egységszámuk mindig kulön-

2. A logikai egységszámuk 
megegyezhet, de a fizikai egy-
ségszamuk mindig különböző 

x. Mindkét egységszámuk 
mindig különböző 
8.  Melyik  utasítással  indítha-
tó  a  BASIC  program? 

1. CONT 
2. RUN 
x. LOAD 

9.  Ml  a  RETURN  billentyű 
szerepe  a  számítógépen? 

1. Hatására nagybetűket Ir a 
képernyőre 

2. Betűhelyet hagy a jelek 
között 

x. Aktivizálja a gép a beirt 
jelsorozatot 
10.  Mi  a  DIRECTORY  Jelen-
tése? 

1. Vezérlés 
2. Tartalomjegyzék 
x. Közvetlen hozzáférés 

11.  A szerkesztő-összefüző 
programok 

1. Programjavítást tesznek 
lehetővé 

2. Különböző programmodu-
lokat kapcsolnak össze egyet-
len futtatható programmá 

x. Forrásnyelvű programrész-
leteket kapcsolnak össze 
12.  A FORTRAN 

1. Adatkezelő program 
2. Programnyelv 
x. BASIC utasítás 

13.  Ml  a  SAVE  utasítás  hatá-
SS? 

1. Betölti külső adattárolóról 
a programot 

2. Nincs közvetlen hatása 
x. Kimenti az adatokat külső 

tárolóra 
+  1.  Ml  a  DATA  utasítás? 

1. Tovább 
2. Adat beolvasása program-

ból 
x. Adat tárolása programban 

PÁLYÁZATI 
SZELVÉNY 
III. forduló 

kórdós tipp 
1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
+ 1 

Nóv: 

Cím: 

Iskola: 

Beküldési határidő: 
április 22. 
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Félek a világtól 
Ha bánt valami, vagy örülök, frok. Eddig mindig eldobtam 

műveimet, de ezt az egyet nem fogom. 
Üresnek érzem magam. Hiányzik valaki, akit szerethetek, aki-

vel jót lehet bolondozni, akinek szüksége van rám. Jó érzés 
tudni, hogy valaki szeret, félt. Mindezt leírom, mert aki elolvas-
sa, és saját gondolataira ismer, egy picit örülni fog. Örül annak, 
hogy nincs egyedül, más is küszködik ilyen gondokkal. Ez va-
lahogy egy kis megnyugvást ad. Az a tudat, hogy vannak .sors-
társak". 

Lehet, hogy ezt az egészet csak hülye ömlengésnek fogod 
tartani, de hidd el, nem az. Mert biztos vagyok benne, hogy 
a legvagányabb fiúk, na és azok a lányok is, akik üres óráikat 
a másikkal töltik ki, és csak unaloműzőnek használják egymást, 
a szivük mélyén másra vágynak. Mert bennük is élt ez a sze-
retetvágy, csak kiirtották belőlük. Hogy kik? Talán a környezet, 
talán a többi „barbár". Vagy ez még nem sikerült? Csak kimu-
tatni félnek valódi énjüket? 

Engem is megváltoztattak, kihasználtak. Csak játékszer vol-
tam, semmi más. Félek minden közeledéstől. Attól a tudattól, 
hogy újból és újból kihasználhatnak. Félek a világtól. 

Takács Katalin 
T̂MKirrf«mBirrmi<iiii  iiiMMiitHiMiiiiiiiMiiMMMiiiiiiŵ^ 

Ha gyermekem lesz, 
Max Fischer mondta (kb. Igy): 

A válság termékeny korszak, ha nem 
katasztrófaként éljük át! 

Ha gyermekem lesz, és 
egyszer iskolába fog járni, 
én nem szeretném, ha nem 
nézhetne ki az osztály ab-
lakán. 

A Hámán Kató Leánykol-
légiumba kényszerűségből 
kitelepített alsós kissrácok 
egy apró teremben össze-
zárva próbálják átvészelni 
az egyébként sem gyermek-
álom-tanévet. 

Az ideiglenes „osztály" 
hatalmas ablakai bizony né-
zelődésre, kitekintgetésre 

csábítják a bennülőket -
gondolom, vagy valami más 
az oka? Szegény pedagó-
gus pedig mindent megpró-
bál, hogy ezt megakadá-
lyozza. Nem könnyű dolog 
az ilyen (saját^tapasztalatl), 
de talán nem plédeket az 
ablakra erősítve kellene ezt 
megoldanil Talán ez nem is 
az ott tanító nevelő feladata 
lenne? 

Illetékes kerestetik! 

- lukács-

Vissza a jövőbe IV. 
- rendhagyó filmjegyzet -

Szürke, ködös, őszi reg-
gel volt. A csendes, kihalt 
utcán épp nulladik típusú 
órára igyekeztem. Hirtelen 
egy furcsa szerkentyű ter-
mett mellettem. Leginkább 
egy sparheid és egy heli-
kopter hibridjéhez hasonlíta-
nám. A „sütőből" egy közép-
korú úr mászott ki. Megdöb-
bentően hasonlított rám. 

- Sikerült! Feltaláltam! -
kezdett el ugrálni örömé-
ben. Közben feltűnés nélkül 
magamhoz tértem. Agyam-
ban a lehetőségek őrült 
iramban vágtattak át: meg-
őrültem, mert tegnap túl so-
káig tanultam oroszt; még 

alszom; valami filmforgatás-
ba csöppentem bele, stb. 
Közben az illető folytatta: 

- Jól emlékszem! Ez az 
a reggel! - majd hozzám 
fordult:  - ma két egyest is 
fogsz kapni! Vagyis fo-
gunk... 

- A bácsi is velem jön is-
kolába? . 

- Nem onnan tudom. El-
magyarázom. Kérlek, ne 
ijedj meg! Én ... te vagyok. 
A jövőből jöttem. 2021-ből. 

- Igen, igen. Ez roppant 
érdekes, - próbáltam meg-
őrizni melegvéremet. 

- Értsd meg! Feltaláltam 
az időgépetl Most lettem 

vele kész 5 perce. Illetve 5 
perc híján 30 év múlva... 
És beugrott ez a nevezetes 
nap! Amikor biológiából és 
kémiából is kapsz egy 
hmm... „karót". Ezért jöttem 
most ide! 

- Ez mind szép és jó, de 
sietnem kell, mert elkések. 

- Tanftás után, pontban 
15 órakor ott leszek nálad. 
Magamnál. Sok mondaniva-
lóm van! - ós eltűnt. „Úris-
ten! El kell mennem egy 
ideggyógyászhoz! Halluci-
nálok. Biztos agyamra ment 
a tanulás" - konstatáltam. 

Aztán a 2. órán kaptam 
egy egyest biológiából. 
Megrémültem: „Ha esetleg 
normális vagyok, akkor ma 
még kapok egyest!" Sürgő-
sen intézkedtem. Az orvos 
persze kiírt, amit reggeli él-
ményeimből származó ideg-
állapotom ismeretében nem 
is csodáltam. így úsztam 
meg a kémiát. 

„Megváltoztattam a Sorso-
mat!" - dagasztott a büsz-
keség, miközben türelmetle-
nül vártam a 15 órát. És 
amikor percre pontosan 
megérkezett idős önmagam, 
már nem is csodálkoztam. 
Örömmel meséltem el neki, 
mit úsztunk meg. Nagy 
meglepetésemre elégedetle-
nül dünnyögött valamit ar-
ról, hogy veszélyes játék 
belenyúlni a Sors kerekébe. 
Ezt nem értettem. 

- Miért? - kérdeztem is 
meg, de a válasz előtt meg-
döbbentő esemény történt. 
Az időgép elhalványodott, 
majd teljesen eltűnt. Ő ér-
tette meg előbb: 

- A megúszott egyesi 
Nem kapsz évvégén né-
gyest! Eggyel több pontot 
viszel, és így felvesznek az 
egyetemre! Nem érted? 
Pont az az egy pont! Ezen 
múlik a jövőd! Igy nem ta-
lálom fel az időgépetl 20 
évi munkám oda! És ráadá-
sul itt ragadtam a saját 
múltamban! - a hang itt el-
viselhetetlenül magasra 
csapott, majd furcsa módon 
óracsörgésre kezdett ha-
sonlítani... 

... Felébredtem. Felöltöz-
tem, ós elindultam az isko-
lába. 

Szürke, ködös, őszi reg-
gel volt. 

-Szalal László-

Kedves Júlia 
(Romana, Tiffany 

stb.) olvasók! 
Megjelent a Júlia ... stb. 

(lásd fent) legújabb számai 
A magas, karcsú, vörös ha-
jú, zöld szemű Christei 
(Jane, Bella stb.) sohasem 
gondolta volna, hogy milyen 
viharos érzelmeket tud ki-
váltani belőle az atlétater-
metű, fekete hajú, gazdag 
fiatalember, Scott (stb. tet-
szés szerint) mólytűzű te-
kintete. 

A történet a new york-i 
menedzserek (hawai óceán-
kutatók, nepáli expedíciók 
etc.) világába kalauzolja az 
olvasót. A főhősnő akár ma-
gáévá tehetné azt az is-
mert, magyar versidézetet, 
miképpen: „előtted a küz-
dés, előtted a pálya...", (a 
főhős is magáévá teheti a 
neki leginkább megfelelőt.) 

Az ambiciózus Christei 
(Id. előbb) olyan vehemen-
ciával veti magát a küzde-
lembe - sokszor sem ma-
gát, sem környezetét nem 
kímélve - oly kurázsival tö-
rekszik célja elérésére, 
amelyhez hasonlót csak 
Brecht Kurázsi mama ós 
gyermekei című drámájában 
tapasztalhatunk. A mellék-
szereplők jellemének tanul-
mányozása során is felfe-
dezhetjük az ismert alakok 
- Kattrin, Eilif, Stüsszi -
posztmodern megfelelőit. 

Az ismertetett hasonlósá-
gok ellenére sem mondhat-
juk azonban, hogy a legki-
sebb mértékű plágiumról 
lenne is szó, hiszen e re-
gónyújságok egyik legfőbb 
tulajdonsága, hogy törté-
neteik önálló egészek, s 
tartalmukban sem hasonlít 
egyik a másikra. 

Ja, azért is olvasd el, 
mert megtanulhatod, ho-» 
gyan kell viselkedni üzleti 
tárgyaláson, milyen prakti-
kákkal irányítható egy jól 
menő konszern, milyen 
meglepetések várnak, ha a 
borneói őserdőt vagy a dél-
tengeri szigetek fannáját ta-
nulmányozod. A piacgazda-
ság, vállalkozási lehetősé-
gek megnyithatják előtted is 
az utat! (Egy utat...) 

Lukács Ibolya 
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SPORT • S P O R T • SPORT 
Ősszel  már  mérkőzést  is  láthatunk! 

Igaz „mese" a baseball 
kanizsai születéséről 

1989. augusztusában 50 
éves érettségi találkozó volt a 
kereskedelmi" szakközépiskolá-
ban. Az egyik öreg diák - a 
Floridában élő Steven A. Kara-
kay úr - alapítványt hozott lét-
re egykori iskolája javára. Mint-
egy mellékesen megjegyezte, 
szeretné, ha alakulna egy ba-
seball csapat, amit szívesen tá-
mogatna, Az ötlet tetszett az 
intézmény néhány lelkas taná-
rának és Ivancsics János veze-
tésével hozzáláttak a szerve-
zéshez, Segítőkész partnerre 
találtak a honvédség helyi veze-
tőiben, akik a Thury Sb pályáját 
felajánlották játéktérnek. 

Telt, múlt az idő, szervező-
dött lelkes középiskolásokból a 
csapat, s Gondi Zoltán testne-

- Terveink szerint ősszel lesz 
a fővárosiakkal.  Addig azonban 
még rengeteg munka vár ránk, 
mindenekelőtt a pálya elkészí-
tése. Szeretnénk egyesületet 
létrehozni „Spartacus Baseball 
Klub" néven, ós országos szö-
vetséget is alakítani, Igy a 
szponzorok mellett az Olimpiai 
Bizottság is támogathat ben-
nünket. 

Még legalább fél évet kell te-
hát várnunk, hogy ne csak az 
Eurosport közvetítéseiben, vagy 
Walt Disney rajzfilmjeiben lás-
sunk baseball mérkőzést. Addig 
is kedves olvasó - majdan 
szurkoló - igyekezzen tanul-
mányozni a szabálykönyvet, 
vagy pillantson be hétfőn és 
szerdán délutánonként egyelő-

velő tanár vezetésével elkezd-
ték az erőnléti edzéseket is. 
Ám az ígért felszerelések, sza-
bálykönyvek és videofelvételek 
csak nem akartak jönni a ten-
gerentúlról. Mint kiderült, külön-
böző repülőtereken kallódtak, s 
csak ez év januárjában érkez-
tek meg Kanizsára. Ezután fel-
gyorsultak az események, s 
március közepére már egy be-
mutatóra invitálták az érdeklő-
dőkéi a Cserháti tornatermébe 
(képünkön). A nézőtéren helyet 
foglalók - főleg diákok - nem 
sokat láthattak a játék igazi 
szépségéből és izgalmából a 
nem valósághű pályán. 

-  Lesz  ez  meg  másképp  is? 
- kérdeztem a bemutató után 
Ivancsics Jánost. 

- Remélem, hiszen egyre 
jobban ' elsajátítják a gyerekek 
a játék szabályait, apró forté-
lyait, s a szabadtéri edzéseken, 
valódi pályán gyakorolhatják. 

-  Hány  baseball  csapat  van 
hazánkban? 

- Tudomásom szerint rajtunk 
kívül csak kettő, mégpedig Bu-
dapesten. 

-  Mikor  láthatjuk  az  első 
„igazi"  baseball  mérkőzést  Ka-
nizsán? 

Erdei András felvétele 

re az Olajbányász-pályán folyó 
edzésekre, hogy kellő ismere-
tekkel felvértezve tekinthesse 
meg az első, sporttörténeti je-
lentőségű baseball-mérkőzest 
Nagykanizsán. 

-bacskay-

A kanizsai úszók 
sorozatban szállítják 

az érmeket 
A városi fedett uszoda át-

adásával nagyszerű lehető-
ségekkel gazdagodott a vá-
rosi úszósport, melynek 
eredményei az utóbbi idő-
ben ugyancsak az érdeklő-
dés középpontjába kerültek. 

A Vízmű SE szakosztályá-
nak tehetséges versenyzői, 
a következetes és tervszerű 
szakmai munka, a kimagas-
ló hozzáállás eredménye-
kónt sorozatban szállítják 
az érmeket, sőt Holló Adri-
enn, a 12 éves úszó-tehet-
ség, a korosztályos bajnok 
bemutatkozott a címeres 
mezben, aki az olaszorszá-
gi Trentóban sorra került 
nemzetközi versenyen sze-
repelt a héten. 

Az Olimpiai Reménységek 
Versenye nyitó fordulóiát 
Szombathelyen rendezték 
meg, ahol gyermek korosz-
tályban hat érmet szereztek 
a kanizsaiak: 

- Versenyzőim közül 
aranyérmet szerzett Vágvöl-
gyi Viktória 50 m pillangón, 
ezüstérmes lett Holló Ad-
rienn 50 m mellen, Horváth 
Ágnes 100 m pillangón, míg 
bronzérmet szerzett Holló 
Adrienn 200 m vegyesen, 
Révész Tamás 50 m mell-
úszásban és a 4x100 m 
gyorsváltó, amelyben Hor-
váth, Holló, Borsos és Vág-
völgyi szerepelt - tájékoz-
tatott a jobb eredményekről 
Papp Miklós  szakvezető. 

Balatonfűzfőn  bonyolítot-
ták le a Vármegye-utánpót-
lás csb. I. fordulóját,  ahol 
8 csapat mintegy 300 (!) 
versenyzője rajtolt, köztük a 
Vízmű tehetséges úszói is. 

A népes mezőnyben ki-
tűntek a kanizsai úszók. 
Jobb eredményeik: 

LÁNYOK. 50 m mell. 
1984-es születésűek: 1. Ja-
kab Andrea 1:08,92. 1983: 
1. Major Zsófia 50,72. 50 
m pillangó. 1982: 6. Süle 
Orsolya 48,55. 1980: 2. Ré-
vész Katalin 35,85. 1979: 
1. Horváth Ágnes 33,59. 3. 
Holló Adrienn 33,92. 1978: 
1. Vágvölgyi Viktória 33:09. 
1977: 6. Nagy Tünde 34,99. 
1976: 2. Orbán Krisztina 
33,28 mp. 200 m gyors. 
1983: 1. Major Zsófia 
3:05,56. 1980: 6. Révész 
Katalin 2:42,88. 400 m 
gyors. 1979: 4. Horváth Ág-
nes 5:17,26. 1978: 4. Vág-
völgyi Viktória 4:55,61. 
1977: 3. Nagy Tünde 
5:04,94. 1976: 4. Orbán 
Krisztina 5:07,22. 

FIÚK. 50 m pillangó. 
1980-as születésűek: 3. Pá-
pai László 37,40. 1978: 6. 
Szabó Dénes 34,22. 1977: 
4. Révész Tamás 31,85, 
1975: 3. Szabó Szilárd 
32,25. 400 m gyors. 1978: 
4. Szabó Dénes 4:53,18. 
1977: 5. Révész Tamás 
4:59,70. 1975: 4. Szabó 
Szilárd 4:47,35. 

- logh 

Kispályás labdarúgás 

A szabadban is megkezdődött... 
A városi kispályás labda-

rúgócsapatok a téli terem-
foci után a szabadtéren 
folytatják. Már a héten kez-
detét vette a városi kispá-
lyás labdarúgó-bajnokság 
1991. évi küzdelemsoroza-
ta, amelyre rekordnevezés 
érkezett. Négy osztályban 
összesen 52 csapat küzd 
majd a helyezésekért, az 
első háromban 12-12 csa-
pattal, míg a' negyedikben 
16-tal. A negyedik osztály-
ban a 16-os mezőnyt két 
csoportba osztották be a 

szervezők, de úgy, hogy 
háromfordulós  lesz ebben 
az osztályban a bajnokság. 

Ami az esélyeket illeti, 
még jóslásokba bocsájtkoz-
ni sem nagyon érdemes. 
Kétségtelen tény, hogy is-
mét az első osztályban lesz 
a legkiélezettebb a játék, 
várhatóan több csapat is 
eséllyel kezdi a küzdelmet. 
Itt a TiP-TOP mellett a Bú-
torgyár és az ÁFÉMSZ lát-
szik a legesélyesebbnek, 
de mások célbaérése sem 
lenne nagy meglepetés. 

A második és a harmadik 
osztályban szintén nagy 
harc várható a feljutásért, 
illetve a kiesés elkerülé-
séért, akárcsak a kétcso-
portos negyedik osztályban. 

A héten indult bajnokság-
ban szombat ós vasárnap 
kivételével minden nap ren-
deznek fordulókat,  sőt bizo-
nyos hetekben egy-egy osz-
tály két fordulót is játszik. 
A találkozókat a Mindenki 
Pályáján rendezik, ideális 
körülmények között. 

-k-
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Kosárlabda Kézilabda 

Pályán 
az utánpótlás 
A Zrínyi Általános Iskola lab-

darúgó palántái az elmúlt he-
tekben két tornán is indultak. 
Az 5-6. osztályosok válogatott-
ja a Kaposváron megrendezett 
vetélkedőn 6 csapat közül a 3. 
helyet szerezte meg, majd a 
Zalaegerszegen sorra került 
Petőfi Kupán a Répceszent-
györgyi FC mögött az ezüst-
érem jutott a kanizsaiaknak. A 
szép eredményeket a gyerekek 
Faller Zoltán irányításával érték 
el. 

Ülőröplabda 

Sikeres duplázás 
Az ülőröplabda OB l-ben 

a Hamburger SE gárdája 
hazai környezetben mindkét 
ellenfelét (Pécsi Lendület, 
Tatabánya) legyőzte, s biz-
tosan tartja 2. helyét a baj-
nokságban. 

Képünk a Pécsi Lendület 
elleni mérkőzés egyik jele-
netét örökítette meg. 

Visszapillantó 

(Fotó: Erdei András) 

Megállították 
a vasutat 

Pontokká! gyarapodtak 
a kanizsai kézilabdázók 

A női C-csoportos világbaj-
nokság miatt (a magyar válo-
gatottban szerepel Nemeth Hel-
ga, az egykori olajos játékos) 
szünet van az NB l-ben, ám a 
csapatok nem pihennek. Zajlik 
a Vidék-bajnokság, a csapatok 
így játékban maradtak, amelyek 
közül legutóbb az Olajbányász 

portjában megkezdte a pontva-
dászatot a Tungsram gárdája, 
amely a Pilisvörósvár ellen raj-
tolt az őszi idényből elhalasz-
tott mérkőzésen." A lámpagyá-
riak az idóriynyitón ugyan meg-
szerezték a betervezett bajnoki 
pontokat, hiszen 25-21(12-9) 
arányban nyertek, de játékuk-

Támadásban a Tungsram. Tiba (fehér mezben) kapura íő 
(Erdei András felvétele) 

az NB l-es Veszprémi SE csa-
patával mórkőzött az Olajbá-
nyász munkacsarnokban. 

Az olajosok 27-24(14-9) 
arányban nyertek. Tulajdonkép-
pen hosszú időn át a kani-
zsaiak biztosan vezettek, de a 
II. félidő közepe táján „leültek", 
s ekkor feljöttek a vendégek. 
A hajrában az újonc volt fris-
sebb. amely a Vidék-bajnok-
ságban megszerezte második, 
az NB l-esek elleni első győ-
zelmét, amelyhez Mátyás 9, 
Buza 7, Horvathné pedig 5 gól-
lal járult hozzá. 

A férfi  NB I B. Nyugati cso 

ból még hiányzott a tőlük jog-
gal elvárható, a közönséget is 
kielégítő korszerűség látvá-
nyosság. Most elsősorban küz-
döttek. 

- A lényeg, hogy biztosan 
jött a két pont, de a fiúk el-
maradtak a várakozástól. Én 
többet vártam tőlük, mivel a 
formábahozást jelentő előké-
születi- ós kupaversenyeken ió 
benyomást keltettek. Ffemélem, 
hogy a folytatás már jobb lesz, 
ami a játékot illeti - vélekedett 
Musits Ferenc szakosztály el-
nök. 

(béa) 

zárófordulóban  a TFSE 15. 
helyen álló egyetemista 
csapatát fogadták és 1 pont 
különbséggel alulmaradtak. 

- A nagy tót rányomta 
bélyegét a találkozóra. Mi 
joggal bíztunk a sikeres zá-
rásban, hiszen amennyiben 
az eredmények kedvezően 
alakultak volna, akkor még 
jobb pozícióból folytathat-
nánk a playoff-rendszert. 
Sajnos ezúttal idegesen, 
kapkodva ós sok hibával 
játszottunk. Türelmetlenek 
voltunk, elszórtuk a labdá-
kat. A befejezés előtt, 62-
61 -es állásnál bőven voltak 
lehetőségeink a fordításra, 
de most 3 perc alatt sem 
tudtunk élni a lehetőséggel. 
Sajnos, megállítottak ben-
nünket - kesergett Csőgör 
József, a vasutasok techni-
kai vezetője. 

A kanizsaiak legjobb do-
bói: Simonná 15, Bogyai 
13, Szabó 9, Keresztény 9, 
Gyarmati 9. 

Az 1990/91. évi kosárlab-
da NB I. női mezőnyében 
befejeződött a bajnokság 

Küzdelem a palánk alatt 
(Erdei András felvétele) 

második nagy szakasza, a 
rájátszás kéthónapos küz-
delemsorozata. A 15-20. 
helyért, illetve a további él-
vonalbeli szereplésért küz-
dő, s az e szakaszban jól 
menetelő MÁV NTE női 
együttese a véghajrát már 
nem bírta. A vasutasok a 
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180 évvel ezelőtt, 1811-ben kapta meg orvosdoktori 
oklevelét és telepedett le Kanizsán dr. Horschetzky 
Mór orvos és fi lológus. 

A csehországi Bidsow városában született 1777-
ben. Gyermekkorában talmudot tanult, majd Bécsben 
filozófiát,  matematikát ós orvostudományt. 1811-ben 
kapta meg orvosdoktori diplomáját ós telepedett le 
Kanizsán. 

Gazdagon nősült, a katonák és a szegények ingye-
nes orvosa lett és ingyen látta el a zsidó iskolák 
igazgatását, egészen aggastyán koráig. 

Állandó munkatársa volt az „Al lgemeine Zeitung des 
Judentums", az „Orient" és a „Ben Chananja" c. fo-
lyóiratoknak. Számos kézirata maradt fenn a palesztin 
földrajz és régészet köréből. Ez utóbbi témában Ka-
nizsán jelent meg 1843-ban a „Dreizehntes Buch der 
jüdischen Antiquitáten des Flavius Josephus" c. önál-
ló könyve. 

Tudományos munkássága el ismeréséül a Magyar 
Tudományos Akadémia 1845-ben tagjává választotta. 

Jelentős tevékenységet fejtett ki a zsidó emancipá-
ció érdekében is. Aktív közreműködője volt a 150 
évvel ezelőtt, 1841-ben alakult Zsidó Kézműegylet-
nek, amely lehetővé tette, hogy tagjai önál ló iparral 
foglalkozhassanak. Földművelő egylet létrehozását is 
tervezte, de megvalósítani ezt már nem tudta. Kani-
zsán halt meg 1859. november 7-én. 

Kulturális ajánlat 
Városi Televízió 

VTV-csatorna: 
Április 4-én 19 órától: Maga-

zinműsor, benne hírhét és ak-
tuális riportok. 

Hevesi Sándor 
Művelődési Központ 

Április 1-4: Katka Albert 
(1902-1932) festőművész em-
lékkiállítása. 

Április 2-án 17 óra: TIT Klub 
program, a felnőtt klubban. 
Vendég: Bíró Zoltán, a Hitel fő-
szerkesztője. 

Minden szombaton 18-21 
óráig és minden szerdán 16-18 
óráig S.O.S. telefonos lelkise-
gélyszolgálat a 12-214-es tele-
fonszámon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Április 1-5-ig: Móroczné Bá-

bajnokság általános iskolások-
nak. 13.30 óra: Játékos sport-
délután kicsiknek. 

Áprtös 4-én 9 óra: „Két ke-
réken" kerékpáros ügyességi 
verseny általános iskolásoknak. 

Április 5-én 9 óra: Kispályás 
labdarúgó-bajnokság középis-
kolásoknak. 

Április 6-án 8 óra: „Bástya 
Kupa" sakk csapatverseny. 13 
óra: Sport hétvége - ered-
ményhirdetés és díjkiosztás. 16 
óra: TINI DISCO. 

Minden szombaton 10-12 
óra: LUTRA csere-bere klub. 

Kodály Zoltán 
Művelődési Ház 

Április hóban: Várótermi tár-
lat a vasútállomás kultúrváró-
termében: „Kertészet és köny-
vészet" kiállítás és könyvvásár. 

Április 3-án 14 óra: Videó 
Klub. Nyugdíjas Klub (filmvetí-
téssel). 

Április 4-én 17 óra: Kertbarát 
Klub. 

Thury György Múzeum 
Hétfő ós kedd kivételével na-

ponta 10-18 óráig: az „Erdő és 
az ember Zalában" című állan-
dó kiállítás. 

Városi Képtár 
Április hóban: Kotnyek István 

festőművész kiállítása a Va-
semberházban. Megtekinthető: 
szerdán és csütörtökön 10-14 
óráig, pénteken, szombaton és 
vasárnap 14-18 óráig. 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Április 2-án 15 óra: Gyermek 
táncház. 

Április 3 -4-5-én 16 óra: 
Szünidei video-mozi (101 kisku-
tya. Az erdő kapitánya. Dzsun-
gel könyve). 

Apolló Filmcentrum 
Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 16, 18 
és 20 óra. 

Március 29—április 4.: Nicsak, 
ki beszól még! (amerikai) 

Március 30-31-én 14 óra: 
Országúti disco (amerikai). 

Szünidei matiné, 14 órakor: 
Március 29: Bűnvadászok. 
Március 30: Ágyúgolyófutam. 
Március 31: Országúti disco. 
Április 1: Az utolsó csillag-

harcos. 
Április 2: Az aranyfiú. 
Április 3: Végtelen történet. 
Április 4: Rövidzárlat. 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: filmbará-
tok napja. 

Március 29-31: A dómon sír-
ja (videó, amerikai). 

Április 1: A látás paradicso-
ma (videó, 18 éven felüli). 

Április 2-3: Képeslapok a 
szakadékból (amerikai). 

Április 4-5: Holt költők társa-
sága (amerikai). 

Erotikus filmek 20.15 órától, 
18 éven felülieknekl 

Március 29-31: A látás para-
dicsoma II. (német). 

Április 1-7: Fénytörés (videó, 
amerikai). 

Matiné (gyermekeknek, 14 
órától): 

Március 31: Olivér és tár-
sai 

Lapterjesztőket  keresünk/ 
Harminc százalék jutalék ellenében lapterjesztésre 

vállalkozó fiatalokat keresünk. 
Érdeklődni és jelentkezni személyesen 
Nagykanizsa, Béke út 27/a. szóm alatt 

az Almanach Kft- Irodájában lehet, 
vagy telefonon a 1 3 - 3 1 s z á m o n . 

lint Éva alkotásainak kiállítása. 
Megtekinthető naponta: 10-17 
óráig 

Április 3-5-én 9-18 óráig: 
Bálás áruk börzéje, a TRANS-
KER Kft. rendezésében. 

Helyőrségi Klub 
Április 1-5-ig: „Tudja meg az 

egész világ". Válogatás Gulyás 
Gyula és Gulyás János erdélyi 
film- ós szociofotóiról  (1969-
1989). 

If júsági Ház 
Szünidei diákcentrum: 
Március 29-én 10 óra: Segít-

ség, felszarvaztak! c. filmvígjá-
ték (videó). 16 órakor: Tini dis-
co általános iskolásoknak. 

Április 2-án 9 óra: Kispályás 
labdarúgó-bajnokság, általános 
iskolás felsotagozatos csapa-
toknak. 

Április 3-án 9 óra: Pingpong-

GP rendszámú Wartburg 
megkímélt állapotban eladó. 
Érdeklődni: Kiskanizsa, Mun-
kácsy Mihály u. 5. munkana-
pokon 16 óra után. 

4 db új, zsalus ablak és 4 
db új, belső ajtó eladó. Ér-
deklődni: 93/17-385-ös telefo-
non 17 óra után. 

PV rendszámú, takarékos 
üzemű, ötsebességes 1200-as 
Zsiguli kiváló állapotban, ext-
rákkal, 1992 novemberig mű-
szakiztatva reális áron eladó. 
Érdeklődni: Nagykanizsa, Bé-
ke út 6. Tel.: 14-011. Egész 
nap. 

500-as Fiat üzemképes ál-
lapotban, lejárt műszakival el-
adó. Érdeklődni: Nagykani-
zsa, Béke út 6. Tel.: 14-011. 
Egész nap. 

Gyógy-  és 
sportmasszázs! 

A „FAVORIT" FITTNESS 
CLUBBAN április 2-től 

16 -20 óráig minden 
második kedden 

akupresszúrás 
ós bioenerglás kezelés. 

FOGYI-CLUB! 
Április 2-től heti 
3 foglalkozással, 

orvosi ellenőrzéssel 
ós diétás tanácsadással. 

Jelentkezni és 
érdeklődni a helyszínen: 

Nagykanizsa, 
Béke u. 7. alatt. 

Apróhirdetés: 


